
RULETA SE VRTI, VRV NATEGUJE
Krenili smo s prvim iz serije omizij pod skupnim naslovom 
Kaj je/bo z razvojem dežele ob tromejniku? ZA PRAVO REFORMO

VREME

Ob koncu tedna 
bo suho 

in nekoliko 
topleje.

-

Pomurski kmetijci to jesen vsaj doslej večjih težav z vre menom niso imeli 
manj nemoteno. Koruza je letos dobro obrodila in kmetje bodo precej tržnih

Da so načelne opredelitve eno, 
praksa pa povsem nekaj druge
ga, potrjujejo tudi odmevi na 
najnovejše reformske ukrepe, ki 
jih predlaga zvezna vlada. Ker 
navsezadnje le dajejo nekaj upa
nja za izhod iz težkega gospodar
skega položaja, jih načelno vsi 
podpirajo, zatikati pa se začne, 
ko jih je potrebno izvajati tudi v 
praksi. Predlagane reformske re
šitve pomenijo obračun z vsem 
dosedanjim obnašanjem, zato se 
bodo z njimi zelo težko sprijazni
li tisti, ki so se navadili živeti v 
dosedanjem sistemu. Reforma 
bo zahtevala tudi žrtve, vendar 
če jo bomo želeli izpeljati, se bo 
s tem potrebno sprijazniti in 
ukrepe tudi dosledno izvajati. 
Da za slabe ni prostora v tržnem

■J

in spravilo pridelka poteka več ali 
presežkov tudi prodali. To potrjujejo 

tudi aneče ored sušilnicami, saj ima koruza še precej vlage, zato je potrebno z oddajo včasih tudi nekoliko počakat Takšnfh prizorov, kot je na fotografiji, je sicer vedno manj, je pa koruza se vedno najbolj varna m največ 

vredna, če je spravljena v domačih kaščah. Kdo ve, kakšna bo njena cena ze Čez nekaj časa, ko bodo končali z

gospodarstvu, potrjujejo izkuš
nje v svetu, zato vlada vztraja pri 
odpravi dogovorne ekonomije. 
Prav tu pa bo naletela na največ 
odporov, saj bo to vodilo tudi k 
zaostrovanju socialnih proble
mov. Teh pa v prihodnje ne bo 
več mogoče reševati tako kot do
slej, pač pa bo socialne probleme 
potrebno reševati z iskanjem m 
ustanavljanjem novih proizvod
nih programov, ki bodo zagota
vljali socialno varnost zaposle
nim. Ob uvajanju trga denarja in 
vrednostnih papirjev ter trga ka
pitala bo moral zato v izvajanju 
pomembno vlogo odigrati tudi 
trg delovne sile.

Predlagane reformske rešitve 
odmevajo tudi med pomurskimi 
gospodarstveniki, kjer ni uporov 
za njihovo izvajanje, opozarjajo 
pa na nekatere pomanjkljivosti, 
ki jih ukrepi prinašajo. Predvsem 
se ne strinjajo s takimi rešitvami, 
ki povečujejo administracijo in s 
tem tudi stroške poslovanja. Če 
je sama zakonodaja v bistvu de- 
regulativna, pa to ne velja za iz
vedbene akte, zato ni za ovreči 
zahteve gospodarstvenikov, da bi 
kazalo preveriti strokovno uspo
sobljenost zveznih služb, ki te 
akte pripravljajo. Prav tako bi 
moral zakonodajalec tudi izraču
nati in ugotoviti, kakšne stroške 
novi predpisi prinašajo gospo
darstvu.

Med izvozniki je v tem trenut
ku gotovo največ pripomb na ra
čun sedanje politike določanja 
tečaja dinarja. Ustvarjene devi
zne rezerve ne bi smele biti gla
vno merilo za to, saj bodo te lah
ko kaj hitro splahnele, če bo v 
delovnih kolektivih padlo zani
manje za izvoz. To pa je marsikje 
čutiti že zdaj, saj je dinar pre
vrednoten in izvoz za mnoge po
staja vedno manj zanimiv. Zato 
naj bo glavni kriterij za oblikova
nje tečaja dinarja rast cen na do
mačem tržišču, pravijo pomurski 
izvozniki. V soboški Muri to po
trjujejo s podatkom, da so samo 
v septembru na račun nerealnega 
tečaja dinarja izgubili od 10 do 
15 milijard dinarjev. Tudi na ra
čun sproščanja uvoza blaga širo
ke porabe je veliko pripomb. So 
za uvoz, ki naj prispeva k večji 
konkurenčnosti in odpravi do
mačih monopolov, vendar pod 
pogoji, ki veljajo v razvitih go
spodarstvih, saj bodo sicer lahko 
posledice še hujše.

L. Kovač

odkupom. Foto: Nataša Juhnov.
Otvoritev razstave o(b)
70. obletnici dr. Vaneka Šif
tarja

Slavnostna seja SO Murska Sobota

»MEDSEBOJNO RAZUMEVANJE JE 
POGOJ ZA RESNIČNO DEMOKRACIJO!«

PO CESTI 
ŽIVLJENJA

Razmišljanje o razvoju mesta Ljutomer

l ak je naslov naše teme, ki jo objavljamo na 5. strani. Ljutomer se je prvi 
v Pomurju lotil načrtne obnove starega mestnega jedra. Prav ta korak pa je to
liko pomemben, da se je naš časopis lotil podrobnega pogleda, kaj prenova 
pravzaprav je. Gre morda za megalomanski projekt ali pa gre za zaščito zgo
dovinske dediščine arhitekture in s tem tudi obujanje življenja v mestu? Gre za

■ • *-• „i: Li hn zbližal Hudi mod se-dovinske dediščine projekt, ki bo zbližal ljudi med se- ‘
spomenike pos ., u(rjeva| medčloveške odnose? Ta in druga vprašanja ’ 
boj in skozi to zi J okroglo mizo, ki jo pripravlja odbor za i
so ,z« X k‘b') da"« Ob ,A- V An‘eja lr- 
prenovo me st n g J . b()(lo p„|Cg VSeh zainteresiranih udeležili tudi
slenjaka v Lj!« ,^kti j.akullete za arhitekturo, gradbeništvo in geodezijo 
strokovnjaki . |:a;o podroben načrt prenove mestnega jedra. Preberite

inJs^ miz°-

Ob 17. oktobru — prazniku sobo
ške občine je bila v veliki skupščinski 
dvorani v Murski Soboti v torek slav
nostna seja, s katero so se spomnili 
na slavne dni iz naše preteklosti. Vse 
navzoče, med katerimi so bili tudi ča
stna občana dr. Anton Vratuša in Ru
di Čačinovič, podpredsednik RK 
SZDL Geza Bačič, delegacije iz po
bratene občine Paračin, Kdrmenda, 
Monoštra, Radkersburga, madžarske
ga sveta za mir iz Budimpešte in šte
vilni drugi gostje, je pozdravil pred
sednik SO Andrej Gerenčer. Ozrl se 
je na zgodovinske mejnike, predvsem 
pa na možnosti razvoja soboške obči
ne v prihodnje.

Slavnostni govornik pa je bil dr. 
Anton Vratuša, ki je uvodoma dej^l: 
»Srečen sem in drago mi je, da smp 
ponovno skupaj, saj me to srečanje 
spominja na čase, ko sem tudi sam 
sodeloval v tej dvorani skupaj z dru
gimi delegati pri reševanju tekočih za
dev. Koderkoli po Jugoslaviji in svetu 
so me vodila pota in poslanstva, ved
no sem si želel tudi od blizu spremlja
ti riapredek domačega kraja. To mi je 
bilo merilo za oceno splošnega napre
dovanja.« Seveda v svojem govoru ni 
mogel mimo aktualnih dogajanj pri 
nas. »Ni prav, da mnogi vzroke za 
krizo iščejo drugod in ne pri sebi. 
Prav tako ni prav, da se predolgo za
držujemo pri razglabljanjih o vzrokih, 
še manj pa je prav, da se ogromno 
energije troši za medsebojno obtože
vanje in prerekanja z nacionalističnih 
in drugih vprašljivih pozicij. Zlasti pa 
je potrebna večja strpnost, pripravlje
nost za dialog, višja kultura boja, brez 
vsiljevanja drugemu lastnega stališča 
s pozicije moči. Medsebojno spošto
vanje in razumevanje so namreč os
novni pogoj za vsako skupno življe
nje in resnično demokracijo!« V na
daljevanju slovesnosti je predsednik 
SO Paračin Vitomir Ivaniševič ob 
10-letnici pobratenja izročil umetni
ško sliko, predstavnik madžarske lige 
za mir je prispeval plaketo miru, za 
dobro sosedsko sodelovanje pa se je 
zavzel deželni glavar Radkersburga 
dr. Kranich.

Na slavnostni seji SO in DPO so 
tudi podelili letošnja občinska prizna
nja in nagrade zaslužnim posamezni
kom in organizacijam. Prejeli so jih: 
LUDVIK CIPOT, za dosežke pri raz
voju pomurskega zavarovalništva, 

SLAVNOSTNI GOVORNIK — Dr. Anton Vratuša, častni občan soboške občine, 
se je zavzel za mirno sožitje med jugoslovanskimi narodi, saj brez tega ni nobene
ga napredka. Foto: Nataša Juhnov.
prenašanju izkušenj na mladi rod in 
za družbenopolitično aktivnost; MA
RIJA DORA, za zavzeto delo pri re
ševanju socialne problematike in hu
manitarnih dejavnosti, posebej za 
varstvo družine, reševanje romske 
problematike in težav invalidov; ER
NEST EBENŠPANGER, dipl, ekono
mist, za delovni prispevek k razvoju 
in dosežkom tozda Oblačila in DO 
Mura na domačem in tujem trgu; 
ŠTEFAN GRUŠKOVNJAK, mag dr„ 
za prizadevanja in dosežke v zdrav
stvenem varstvu prebivalstva, huma
nitarna dejanja in ohranitev zdravega 
okolja; JOŽE HORVAT, gradbeni 
tehnik v SGP Pomurje, za vidne uspe
he v produktivnosti in širitvi nove 
tehnologije pri gradnji različnih ob
jektov v SFRJ in Madžarski; VANEK 
ŠIFTAR, profesor dr. iz Petanjec, za 
bogato in razvejano družbenopoliti

čno, pedagoško in znanstveno delo 
ter skrb za prosvetljevanje Romov. 
Zahvalno listino pa so izročili KRA
JEVNI SKUPNOSTI CANKOVA, za 
dosežke pri gospodarskem razvoju, 
razvejano upravno in politično dejav

nost ter bogatenje društvene dejavno
sti, in SREDNJI DRUŽBOSLOVNI 
IN EKONOMSKI ŠOLI MURSKA 
SOBOTA, za uspehe pri uresničeva
nju vzgojnoizobraževalnih ciljev, po
vezanih s potrebami združenega dela 
in razvojem soboške občine. V imenu 
nagrajencev se je zahvalil dr. Vanek 
Šiftar, ki je poudaril, da so to tudi pri
znanja njihovim sodelavcem, s kateri
mi so skupno gradili mostove medse
bojnega sodelovanja ob meji. Gesta, s 
katero je svojo denarno nagrado na
menil za gradnjo Pokrajinske in štu
dijske knjižnice v Murski Soboti, je 
naletela na veliko odobravanje nav
zočih delegatov in gostov. K slavnost
nemu vzdušju pa je pripomogel tudi 
nastop pevskega zbora srednješolske
ga centra in recitiranje njihovih učen-

Milan JERŠE

»Vsestransko radoveden, 
neutrudno iščoč in pošteno iz
povedujoč prekmurski intelek
tualec,« ga je predstavil eden 
njegovih znanstvenih poklicnih 
sodelavcev, prijatelj dr. Veko
slav Grmič pa je k temu na po
nedeljkovi večerni otvoritvi 
razstave o(b) sedmih desetlet
jih doktorja družbenopolitičnih 
znanosti, diplomiranega prav
nika, izrednega profesorja za 
predmet ustavno pravo SFRJ, 
družbenopolitičnega in kultur
nega delavca, publicista ter za
služnega profesorja maribor
ske univerze Vaneka Šiftarja 
dodal človeško, humano raz
sežnost. Bilo je kar tesno v štu
dijskem oddelku, toliko jih je 
prišlo: ob dr. Grmiču še dr. An
ton Vratuša, dr. Ciril Ribičič. 
Rudi Čačinovič, dr. Maria 
Kiss iz Szombathelya in števil
ni drugi prijatelji, znanci, so
delavci. sorodniki.

Razstava, ki sicer sodi k pri
reditvam ob soboškem občin
skem prazniku, prikazuje do
besedno in v prispodobi izje
men znanstveno-raziskovalni, 
kulturno-publicistični razpon 
zanimanja jubilanta, ki je pred 
zbrane vidno ganjen razgrnil 
nekaj mejnikov s ceste življe
nja. rekoč, da gre za naš skup
ni, ne zgolj njegov prikaz vse
ga, kar je ustvarjeno in obja
vljeno oz. kar. dr. Vanek Šiftar 
še snuje ali čaka na objavo. 
Več o vsem pa v prihodnjih 
Kulturnih obzorjih.

B. Ž.



aktualno doma in po svetu

Vlak bratstva je z 
Jesenic in Maribora 
spet popeljal v Kra
ljevo in v Titovo Uži- 
ce. Na topčiderski 
postaji je poleg več 
kot dva tisoč Beo
grajčanov pričakala 
vlak iz Slovenije tudi 
predsednica RK 
SZDL Srbije Radmi
la Andjelkovič. Do
brodošlico potnikom 
so zaželeli po starem 
običaju s pogačo in 
soljo, predsednik slo
venske SZDL Jože 
Smole pa je Radmili 
poklonil rdeč nagelj- 
ček (na sliki). Tako: 
svetel žarek v ta pre
pirljivi jugoslovanski 
vsakdan.

Vesoljci tudi v Jugoslaviji
Vedno več sovjetskih osrednjih časopisov piše o tem, kako so v parku mesta 

Voronež (skoraj milijon prebivalcev) videli nekakšna vesoljska bitja, tri metre vi
soka, s tremi očmi in oblečena v skafandre, piše Tanjug. V nekem sadovnjaku ju
govzhodnega dela Sovjetske zveze pa je ljudem končno uspelo ujeti jetija — snež
nega človeka, ki že desetletja buri raziskovalce. Na vprašanje dopisnika avstrijske 
televizije, kaj je resnice v teh poročilih, je TASS, se pravi sovjetska tiskovna agen
cija, ki je posredovala informacijo o dogodku v Voronežu, odgovoril, da se ukvarja 
samo z resnimi informacijami. Torej, če nekaj trdi sovjetska tiskovna agencija, po
tem o dogodku nimamo kaj dvomiti.

Sovjetski časopis Selskaja žizn 
piše, da so se neznani leteči ob
jekti pojavljali nad Voronežem 
od 21. septembra do 7. oktobra. 
Časopis navaja imena več kot 
deset prič, ki so te neznane leteče 
predmete videle, in to so ekono
misti, študenti, inženirji . .. Vsi, 
ki so kaj videli, so si edini v tem, 
da je bil neznani leteči predmet 
podoben žogi, premera deset do 
dvanajst metrov, in da je zelo po
časi letel v višini 300 do 400 me
trov. Selskaja žizn je objavila tu
di pričevanje učencev višjih ra
zredov neke osnovne šole, ki so 
trdili, da so bili ti vesoljci tri me
tre visoki in da so imeli troje 
očes. Časopis navaja tudi imena 
članov nekakšnega združenja, ki 
se ukvarja s proučevanjem para
normalnih (torej tistih, ki ne spa
dajo pod preganjavico) pojavov: 
magistrov tehnike, inženirjev

IVal priseljencev iz DR Nemčije, ki jih je v ZR Nemčiji že I 
okoli 60 tisoč, do konca leta pa se bo njihovo število povečalo I 
še za nadaljnjih 40 tisoč, potem je tu 100 tisoč Nemcev, ki so se ■

na poziv zvezne republike priselili iz Sovjetske zveze, ter še 100

I tisoč tujcev iz petdesetih drugih dežel sveta, ki so dobili v ZR B 
Nemčiji pravico do azila — vse to ogroža delovna mesta sedaj ■ 
zaposlenih tujcev v ZR Nemčiji.

IDelo išče največ Jugoslovanov, ker uživajo delavci iz Por
tugalske, Grčije, Italije in Španije posebno varnost, saj i 
jo iz dežel EGS. Tudi Turki imajo prednost pri zaposlovanj , _

saj je Turčija članica pakta NATO.
Tačas išče delo v ZR Nemčiji okoli 90 tisoč Jugoslovanov. 

To so v glavnem ljudje, že izčrpani od težkega dela in tako 
vedno manj zanimivi za delodajalce, ko je po drugi strani iz
redna ponudba mladih delavcev iz DR Nemčije in Sovjetske 
zveze. Desničarske stranke pritiskajo na vlado, da omogoči de
lo čim večjemu številu priseljencev iz zgoraj omenjenih držav. 
Seveda ni enostavno odpreti čez noč več deset tisoč novih de
lovnih mest, posebej še v času, ko je delovnih mest vedno manj 
zaradi avtomatizacije in modernizacije industrijskih in drugih 
obratov. Največja konkurenca drugim tujim delavcem so izo
braženi in mladi ljudje, ki so prišli iz DR Nemčije.

SLOVENCI KOT KRUHOJEDCI
O tem, kako in kaj jemo ori nas, raziskuje med drugimi 

tudi Zavod SRS za statistiko. Ce torej količkaj verjamemo sta
tistiki, si lahko iz podatkov, ki so jih tam zbrali, marsikaj ra
zlagamo. V Sloveniji je bilo leta 1978 538 tisoč gospodinjstev 
— takrat je statistika po posebnem vzorcu anketirala 3972 go
spodinjstev. Lani pa je bilo v Sloveniji že kar 673 tisoč gospo
dinjstev, vzorec anketiranih je bil nekoliko ožji — 819 gospo
dinjstev, vendar še zmeraj dovolj za primerjave.

kruha, deset let prej pa 74 kilo-Za podatek o veliko večji po
rabi kruha statistiki trdijo, da je 
nenavaden, saj je prišlo do te 
spremembe nenadoma, v enem 
samem letu. Tak nenavaden pre
skok bi lahko pomenil tudi takšno 
raziskovalno napako^ Morda pa 
se je tudi življenje tako naenkrat 
drugače zasukalo. Zdaj pojemo 
tudi manj sladkorja in manj teste
nin. Če bi to analizo delali v po
trošniško nabiti in vseh dobrot si
ti družbi, bi vsi ti podatki lahko 
doživeli povsem drugačne ko
mentarje. Marsikje namreč poje
do preveč proteinsko bogate hra
ne, zaradi cesar je človeški orga
nizem lahko upravičeno utrujen. 
Razmere pa so v Sloveniji kljub 
vsemu drugačne. Tudi za Sloven
ce je sicer dobro, da pojemo veli
ko manj mesa (še zmeraj prav to
liko koj v bogati sosednji Furlani- 
ji-Julijski krajini), bolj skrbi poda
tek, da pri nas pojemo pol manj 
sadja kot pri sosedih ... In še bi 
lahko vrtali v podatke. Poglejmo 
jih natančneje!

Lani je povprečen Slovenec 
pojedel na ieto 97,7 kilograma 

itd., ki trdijo, da otroci niso bili 
»zaslepljeni«.

Istočasno z »voronežkimi ve
soljci« se je v osrednjem sovjet
skem tisku pojavilo tudi nekaj 
sporočil o tem, kako so delavci 
nekega kombinata na jugovzho
du države pet dni zasledovali je
tija, skrivnostno, človeku podob
no bitje s Himalaje, imenovano 
tudi snežni človek. Neki delavec 
kombinata, znan sicer kot dober 
boksar, se je spoprijel z njim, 
vendar tudi z boksarsko nečast
nim udarcem v želodec jetija ni 
mogel obvladati. Šele, ko so pri
hiteli na pomoč še štirje delavci, 
so to skrivnostno bitje, ki je ime
lo za človeške predstave nepojm
ljivo grd obraz in velike rumene 
zobe, premagali, ga zvezali in 
spravili v avtomobilski prtljaž
nik, kot piše časopis Socialisti
čna industrija. Toda jeti ne bi bil

iz Por- ■ 
izhaja- H 
jvanju, H

gramov. To pomeni, da se je po
raba kruha povečala za 32 odsto
tkov. Drugo mesto (po količini) 
zavzema sadje — vsak Slovenec 
ga poje malo manj kot 50 kilogra
mov letno, to je za 27 odstotkov 

Prvič: dober vtis
Naša parlamentarna delegacija je pred nedavnim prvič 

uradno sodelovala na zasedanju Evropskega sveta v Strasbourgu. 
V parlamentu tega sveta, ki je nekakšen posvetovlani organ po
slancev iz 23 zahodnoevropskih držav, so poleg naše sodelovali 
tudi delegati iz SZ, Madžarske in Poljske. V intervjuju je član 
naše delegacije Miran Mejak ocenil pomen našega sodelovanja v 
tem svetu. Dejal je, da je ta parlament zelo pomanjkljivo infor
miran o tem, kaj se dogaja pri nas, poleg tega pa nas uvrščajo 
med vzhodnoevropske države. Na zasedanju v Strasbourgu so ev
ropski parlamentarci sprejeli tudi resolucijo, ki se zavzema za 
vključevanje Jugoslavije v evropski gospodarski prostor, saj na 
primer priporoča državam EGS, naj olajšajo naš izvoz kmetij
skih pridelkov. Če bomo znali v Evropskem svetu nastopati argu
mentirano, potem lahko v dveh ali treh letih pričakujemo, da bo
mo dosegli status polnopravnega člana, je dejal Miran Mejak.

jeti, če mu ne bi uspelo strgati 
vezi in zbežati... Toliko Tanjug. 
Sveti Jožef na kolesu in Bulatovič

Nihče seveda ne more zagoto
vo trditi, da tisto z vesoljci v Vo
ronežu in z jetijem ne more biti 
res. Čeprav ... spomnimo se na 
leto 1948 (informbiro), ko seje v 
pokrajini ob Muri raznesla novi
ca o najrazličnejših čudežih, in 
celo to, da se sam sveti Jožef — 
kot so trdili nekateri, ki naj bi ga 
tudi videli — s kolesom vozi po 
Prekmurju! Ljudje so bili vzne
mirjeni: nekateri so skoraj verje
li, drugi ne — so pa o tem raz
pravljali, seveda ne na sestankih 
Osvobodilne fronte.

Denimo, da je zadeva o vesolj
cih in o jetiju zaradi svoje narave 
trden temelj za načrtovano psi
hološko potezo: dati ljudem v 
Sovjetski zyezi, ki so na vseh 
koncih vznemirjeni, ki so stavka
li, demonstrirali, grozili z odce
pitvijo od ZSSR, pač času pri
merno »zdravilo«, da bi »raz
mišljali o čem drugem«.

In kakšno zvezo z vsem tem 
imata sveti Jožef in Momir Bula
tovič, član predsedstva CK ZKJ 
iz Črne Gore, ki je ob sprejema
nju amandmajev k slovenski 
ustavi v skupščini SR Slovenije 
javno, na mitingu, rožljal z orož
jem »naše« JLA (kot da bi bila 
ta res samo črnogorska!). Zadeva 
z Jožefom na biciklu je že zdav
naj predmet, ki sodi v humoristi
čno zakladnico pokrajine ob 
Muri. Z Bulatovičem je drugače. 
Ta grozi, in to ni niti najmanj hu
mor. Sicer pa bodimo objektivni: 
Bulatovič je naslednik črnogor
skega političnega vodstva, ki je 
padlo malo po tistem, ko smo 
mu iz Slovenije izrazili vso poli
tično podporo. Tako pač je, ljud
stvo je nepredvidljivo, ljudstvo 
je...

Ob sporih naše »politične eli
te« od Triglava do Djevdjelije, ki 
ne kažejo, da bi kaj kmalu zagle
dali odrešilno in olajšujočo luč 
na koncu predolgega predora, bi 
bilo vsaj za ljudstvo, za katerega 
se ve, da vedno plača račun, naj
bolje, da bi se tudi v Jugoslaviji 
pojavili nekakšni vesoljci. Bi se 
vsaj pogovarjali tako, da bi se ra
zumeli.

manj kot pred desetimi leti. Na 
tretjem mestu je meso. Povpre
čen Slovenec ga, če še zmeraj 
verjamemo statistiki, zdaj poje 
42,2 kilograma letno, kar je 28 od
stotkov manj kot pred desetlet
jem. Na leto pojemo 152 jajc, kar 
je nekaj odstotkov manj kot pred 
desetimi leti. Porabimo za četrti
no manj sladkorja kot pred dese
timi leti, in sicer 14,9 kilograma 
letno. Na leto poje vsak Slovenec 
le 6,7 kilograma testenin, kar je 
celo 15 odstotkov manj kot pred 
desetimi leti.

K razmišljanju o zgodovinskosti vsakdanjih političnih potez 
naših vedno bolj nacionalnih liderjev, ki se ne morejo znebiti svo
je »zgodovinske« pomembnosti, me je spodbudil odgovor Gorana 
Bregoviča (šefa »dugmičev«), na novinarjevo presenečeno vpraša
nje, kako da on, ki mu to ni treba, saj je poln denarja in drugih 
dobrin, »fura na komuniste«, celo ob dejstvu, da sploh ni več član 
Zveze komunistov. Komunisti ga navdušujejo s tem, da so edini v 
zgodovini jugoslovanskih narodov uspeli dvigniti vse naše narode 
v vstajo, v kateri so zmagali, med tem ko so bile vse prejšnje vsta
je bolj ali manj majhne in so se bolj ati manj končale s porazi, ki 
so se spremenili v takšne ali drugačne legende poveličevanja na
rodnih junakov.

To, da si politiki lastijo zgodovinsko pomembnost pri uvelja
vljanju vsakršnih sprememb v sedanjosti, pravzaprav sploh ne 
preseneča, čeprav je zgodovina polna zanikanja takega pomena 
vsakršnih vodij in gibanj, s prakso, ki je navadno oporekala tudi 
njihovim najbolj idealnim načelom, celo tudi revolucijam, ne sa
mo revolucionarjem v narekovajih ali pa kar brez njih. Tako ime
novana »modra vodstva« kolektivne nezmotljivosti so namreč bi
la prav to zadnje stoletje v veliki modi in bo zgodovina imela kaj 
povedati tudi o tem. Preseneča fdozofskost opazovanja sedanjosti 
med našimi sodobniki, ki nimajo nikakršnih revolucionarnih na
gibov in nikakršnega nagiba h kakršnemu koli žrtvovanju za vzvi
šene ideale, pa so prišli do spoznanja, daje uspelo komunistom, 
kljub vsem napakam, ki so jih storili potem, nekaj, česar dotlej v 
zgodovini še ni bilo, nekaj neponovljivega. In so s tem prišli v le
gendo, skupaj s svojim voditeljem, nekako tako kot knez Lazar s 
kosovsko bitko in svojimi Brankoviči.

ZGODOVINSKOST
Da bo narodnoosvobodilna vojna za mlade rodove legenda, 

kot je to za nas kosovska bitka in podobne vstaje, je napovedal že 
Veljko Vlahovič, dobrodušni revolucionar, ki je imel simpatije štu
dentov tudi med njihovimi demonstracijami 1968. leta, ki so bile 
napoved pokanja šivov na pretesni obleki dosedanje ureditve po 
zgledih enoumnosti v socializmu, ki se je imel za nespremenljive
ga v vsej svoji polovici sveta.

Čeprav delujejo dogajanja v sedanjosti za socializem kome- 
morativno, kot je dejala članica centralnega komiteja Zveze ko
munistov na zadnji seji tega, nekoč monolitnega, partijskega fo
ruma (ker se o komunistih tudi med samimi komunisti govori sa
mo najslabše), bo ostal zmagovit osvobodilni boj pod vodstvom 
komunistov, ki so se bili v njem v prvih vrstah zares na življenje in 
smrt, v legendi, ki jo bomo čez šesto let slavili tako pompozno kot 
kosovsko bitko letos, ko bo Tito zopet znamenje pokončnosti vsta
lega ljudstva, karkoli slabega in umazanega so govorili o njem 
zdaj in poslej sodobni Brankoviči, ki so čakali svoj trenutek obla
sti po izidu odločilne bitke.

Ljudstvo je pač ljudstvo in ima v srcu vse tisto, česar mu nih
če ne more vzeti, karkoli se z njim sicer dogaja ali pa se utegne 
dogajati.

Morda se ne zavedamo zdaj, ko iščemo zase, na svojem 
majhnem prostoru svoj novi socializem ali vsaj nekaj novega pod 
takšnim imenom, da je z nastankom gibanja neuvrščenosti že bi
lo posejano seme novega v dosedanjem socialističnem gibanju in 
da je tam, v družini s čez sto novimi in starimi državami, ostalo 

3 Titovo ime neoniadeževano ob Nehruju in Naserju, ki sta prav ta- 
3 ko postala simbol vstajanja novega sveta in sodita v legendo os- 

vobajanja človeštva, pa naj zveni to tačas še tako neskromno.
(j Zgodovinska vizija nam torej ponuja nekoč v daljni prihod- 
$ nosti čez tisoče let (če merimo po stoletjih kosovske bitke) veliko 

proslavo osvoboditve človeštva, ki se še dandanes izgublja, ma- 
SQ lenkostno, z (ne)zgodovinskostjo lastnih početij na svojih in samo 

svojih tleh. Samo poglejmo v zgodovino dvajsetega stoletja v Zgo- 
dovini človeštva, ki je napisana pod pokroviteljstvom UNESCA, 

Q koliko je (drobno natisnjenih) mišljenj sovjetskih in drugih zgodo- 
S vinarjev o tem, kaj naj bi bilo kaj, in primerjajmo to z dogajanji, 
tj^ ki so zdaj, pa bomo videli, koliko je bilo zmotnega v pojasnjeva- 

nju najbližje preteklosti, da bi se lahko zamislili nad tem, kako si 
pripisujemo zgodovinskost dandanes in koliko lastnih zmot se 
nam ponuja tačas. Za razumevanje zgodovinskih resnic je pač 
potreben čas, ki ga človek kot posameznik žal ne premore.

Viktor Širec globus
POVRATNA KARTA ZA POKOPALIŠČE?

Branimir Lokin, hrvaški go
spodarski strokovnjak, nekaj let 
Markovičev najbližji svetovalec, 
nasprotnik dogovorne ekonomi
je, sicer pa sodelavec Ekonom
skega instituta v Zagrebu je v in
tervjuju za hamburško revijo Der 
Spiegel povedal vrsto grenkih 
resnic ob skoraj 1000-odstotni 
inflaciji. Lokin ne verjame, da bo 
Markovičeva vlada preživela 
prav zaradi njene usodne pove
zanosti z inflacijo, ki tudi v okto
bru kaže, da se ne bo umirila. 
Vendar bi padec sedanje vlade 
pomenil katastrofo. Ljudje imajo 
Markoviča za liberalnega gospo
darstvenika, zato Lokin trdi, da 
bi po morebitnem padcu Marko
vičeve vlade ljudje v 24 urah dvi
gnili s svojih deviznih računov 
najmanj 5 do 6 milijard dolarjev. 
Po Spieglovem se Mednarodni 
sklad noče več z nami pogajati o 
odložitvi plačila 18,2 milijarde 
dolarjev naših dolgov. Lokin: be
ograjski vladi ni uspelo dokazati, 
da njena strategija obeta uspeh. 
Spiegel: kritizirajo vas zaradi 
previsokih plač... Lokin: plače 
so rasle vzporedno z inflacijo in 
se ne prilagajajo učinkonitosti 
gospodarstva, kot predlaga 
UM F. Če bi se, plač sploh ne bi 
imeli več. Tu ni več rešitve: Črna 
gora, Makedonija in Kosovo so 
bankrotirale. Če bi na cesto po
stavili vso odvečno delovno silo, 
bi bila to polovica sedaj zaposle
nih, ki pa bi jih morali prekvali
ficirati, meni Lokin, ki tudi trdi, 
da naša podjetja že dolgo na pri
kazujejo več stvarnih bilanc. 
Spiegel: vlada si je nakopala je
zo potrošnikov in trgovcev, ko je 
prepovedala nakup blaga na 
obroke s simboličnimi obrestmi. 
Lokin: naša kreditna politika na 
svetu najbrž nima para. Porabni

kom smo v času ponorele inflaci
je omogočali, da so si zidali hiše, 
s skoraj brezobrestnimi posojili, 
kupovali avtomobile in razsipno 
živeli. Spiegel: povprečna plača 
je okoli 212 dolarjev — 30 odsto
tkov manj kot leta 1978 pa ven
dar del prebivalstva živi očitno 
bolje . .. Lokin: samo 32 odsto
tkov letnih izdatkov prebivalstva 
prihaja iz plač. Ostanek — 68 
odstotkov iz stranske zaposlitve, 
dela na črno, špekulacij, krimi
nala ... Spiegel: vlada je jabolko 
spora med republikami. Sloveni
ja, Hrvatska in BiH podpirajo 
vlado. Lokin: to je absurden po
ložaj. Med republikami divja 
odrita trgovinska vojna. V Slove
niji ni nobenih srbskih izdelkov 
in obratno. Na tujih trgih se re
publike spodnašajo z dumpinški- 
mi ocenami, izgube pri tem pa 
poravnavajo z višjimi cenami do
ma. Spiegel: Srbija trdi, daje po

Kot da bi nam Avstrijci zavidali vedno nove bankovce. Sicer pa, šalo 
na stran, Avstrija je dobila bankovec za 5000 šilingov. Včeraj so se v 
bankah pojavili novi »Mozarti« (lik znanega skladatelja in pianista 
bo na sprednji strani). Na hrbtni strani pa je naslikano poslopje Du
najske opere. (Foto: AP)

globus
BONN — Zahodnonemško usta

vno sodišče je odločilo, da bodo zve
zni pokrajini Schleswig — Holstein 
onemogočili, da bi okoli 6300 drža
vljanov Danske, Švedske, Irske, Švi
ce, Nizozemske in Norveške marca 
prihodnje leto sodelovalo na občin
skih volitvah v tej zvezni pokrajini. 
Gre za državljane omenjenih dežel, ki 
na schleswig-holsteinskem delajo že 
več kot pet let. DUNAJ — V mad
žarskem mejnem mestu Sopron sta se 
sestala avstrijski kancler F. Vranitzky 
in madžarski premier M. Nemeth. Po
govarjala sta se o skupni organizaciji 
svetovne razstave 1995 in o madžar
ski odškodnini avstrijskim družbam, 
če bi se Madžarska dokončno odpo
vedala gradnji hidroelektrarne Nagy- 
maros na Donavi.

BUKAREŠTA — Prebivalci Buka
rešte, ki hočejo kupiti nekaj dekagra
mov salame, slanine, košček safalade, 
morajo čakati v vrsti več ur, prodajal
cu pa so dolžni pokazati osebno iz
kaznico in tako dokazati, da so stalno 
nastanjeni v Bukarešti.

DUNAJ — V SZ so izbrali dva Av
strijca, od katerih bo eden leta 1991 
ali 1992 sodeloval v sovjetski vesolj
ski odpravi Mir.

NEW YORK — Na zasedanju ge
neralne skupščine OZN je zunanji 
minister sovjetske republike Belorusi
je Anatolij Gurinovič povedal, da bo 
stal program za odpravo nesreče v 
černobilski atomski centrali okoli 16 
milijard rubljev, kar je enako kot 25 
milijard dolarjev. Med drugim so mo
rali preseliti 25 tisoč ljudi in zgraditi 
10 tisoč novih stanovanj.

LONDON — Stroški za predor 
'pod Rokavskim prelivom med Angli
jo in Francijo so bili prvotno izraču
nani na 4,85 milijarde funtov, po 
dveh letih pa so se zvišali že na 6,96 
milijard funtov. Predor bodo zgradili 
predvidoma do konca leta 1993, se 
pravi pol leta pozneje od načrtovane
ga-

MOSKVA — V intervjuju za Lite- 
aturnujo gazeto je novi poljski pre

mier T. Mazowiecki dejal, da naj se 
Varšavski sporazum ukvarja zgolj z 
zunanjo varnostjo držav članic, v no
benem primeru pa se ne sme vtikati v 
notranje zadeve teh držav.

RIM — Milanski časnik Giornale 
je zapisal, da je jugoslovansko voja
ško vodstvo obvestilo šefa italijanske
ga generalštaba o možni prihodnji vo
jaški intervenciji v Sloveniji. Šef itali
janskega generalštaba admiral M. 
Porto ni dal nobene izjave za milan
ski Giornale, je rečeno v izjavi itali
janskega generalštaba.

litika sedanje vlade protisrbska. 
Lokin: seveda, ker Miloševič išče 
krivca za spodletelo ljudsko po
sojilo. Hotel je zbrati milijardo 
dolarjev pa je zbral le nekaj čez 
deset milijonov. Branimir Lokin 
meni, da bosta Hrvatska in Slo
venija v prihodnje najbrž manj 
pripravljeni dajati svoj obvezni 
delež za razvoj Kosova. Po nje
govem bi se morali sprijazniti s 
konfederativno obliko države, 
saj naprimer Kosovo po standar
du nikoli ne bo dohitelo Sloveni
je. Ob vprašanju, kakšna bo leto
šnja inflacija je Lokin sodil, da 
1500-odstotna. In leta 1990? Pet- 
najsttisočodstotna!

Ob prebiranju Lokinovega in
tervjuja reviji Der Spiegel se je 
kar sam od sebe ponujal, sicer 
srhljiv zgornji naslov: koliko 
smemo biti še optimisti, ko nam 
je voda čisto zagotovo prišla že 
do ...
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od tedna OSREDNJA SLOVESNOST OB GORNJERADGONSKE.M OBČINSKEM PRAZNIKU

MURSKA SOBOTA — O najnovejših reformskih ukrepih 
zvezne vlade je sredi minulega tedna na razšitjeni seji izvršnega 
odbora Medobčinske gospodarske zbornice za Pomurje pomur
skim gospodarstvenikom govoril dr. Stane Pučko iz republiške go
spodarske zbornice. Gospodarstveniki podpirajo predlagane reši
tve, se pa ne strinjajo s tistimi, ki povečujejo administrativna opra
vila. Zato ne bi bila odveč analiza o tem, kakšne stroške novi pred
pisi povzročajo gospodarstvu.

LENDAVA — Na 3. seji občinskega odbora sindikata delav
cev gradbeništva, ki deluje v okviru občinskega sveta ZSS Lenda
va, so obravnavali poslovanje gradbenih organizacij: Gradbenika, 
Gidosa, Opekarne, Ima in obrtne zadruge Lindau. Nobena sicer 
nima izgube, vendar jih je več, kjer dosegajo pozitivni rezultat na 
račun nizkih osebnih dohodkov. V odboru so menili, da je treba 
ceno dela vkalkulirati v ceno izdelkov oziroma storitev in ne naro
be (kot počno zdaj, ko za osebno porabo ostane malo denarja, za
to je ob izplačilnih dnevih med delavci seveda veliko nezadovolj
stvo. V lendavskih gradbenih organizacijah je še vedno veliko de
lavcev, ki imajo nižje osebne dohodke, kot so sicer »predpisani« s 
sindikalno listo.

MURSKA SOBOTA — v ospredju zadnje seje predsedstva 
občinske kulturne skupnosti ter odbora za svobodno menjavo de
la in razvojno dejavnost je bila informacija o obnovi gledališke 
dvorane in soboškega gradu. V zvezi z njim se bo moral Kulturni 
center Miško Kranjec, ki združuje muzejsko, galerijsko, knjižni
čno in kinematografsko dejavnost bolj podjetniško obnašati in 
razmišljati o novih možnostih ponudbe skupaj z Zvezo kulturnih 
organizacij in vsemi, ki jim je do tega, da bo v prenovljenih pro
storih živahnejši kulturni utrip. Pa tudi zato, ker bo namenskih 
sredstev za kulturo po sedanji (ne)svobodni menjavi očitno vedno 
manj, še bolj vprašljivo pa je, kako bo takrat, ko bo tudi kultura 
prešla pod okrilje občinske uprave.

MURSKA SOBOTA — V soboški občini so že pripravili pro
gram operativnih nalog za reorganizacijo javne uprave. Vanj so 
vključili tudi strokovne službe sisov družbenih dejavnosti, razen 
spisa, Sise gospodarske infrastrukture in kmetijsko zemljiško 
skupnost, ki bodo po vsem pod okriljem občinskih upavnih orga
nov. Predlog predvideva novo organiziranost v občinski upravi, 
kamor bodo prenesli delovne skupnosti sisov. V ta namen bodo 
uredili njihova delovna področja in začasno razporedili delavce 
strokovnih služb sisov, pripravili bodo novo sistemizacijo ter nare
dili razpored prostorov in opreme.

MURSKA SOBOTA — Na seji predsedstva občinskega sveta 
Zveze sindikatov so se seznanili z informacijo o sklicu konference 
Zveze sindikatov Slovenije in vsebino obravnavane problematike. 
Vse priprave na konferenco slovenskih sindikatov morajo biti 
končane do 10. novembra, za kar je odgovorno tudi predsedstvo 
OS ZSS. V prvi vrsti gre za opredelitve o predlaganih spremembah 
in dopolnitvah statuta ZSS in programu neodvisnih sindikatov 
Slovenije. V razpravi so podprli politična stališča in usmeritve, ki 
naj omogočijo hitrejšo preobrazbo sindikata ter temeljitejše orga
nizacijske in kadrovske priprave na 12. kongres ZSS.

MURSKA SOBOTA — Na ustanovni seji sosveta za radijski in televi
zijski program madžarske narodnosti so spregovorili o prihodnosti Radia 
Murska Sobota in o zastopanosti narodnosti v televizijskem programu. Obe 
temi pa sta bili v zadnjem obdobju pogosto na dnevnem redu številnih se
stankov. Pri radijskem programu gre predvsem za način njegovega financi
ranja, ki naj bi bil po novem delno urejen tudi z RTV naročnino.

Pripadniki narodnosti so povedali, da so nezadovoljni z odnosom tele
vizije, ki je lani samoiniciativno ukinila eno mesečno oddajo. Predstavniki 
televizije so obljubili, da bosta naslednje leto zopet dve oddaji mesečno. 
Obenem so udarili, da bi morala biti narodnost navzoča tudi v drugih infor
mativnih oddajah. Morali bi si tudi prizadevati, da bi bila kakovost novi
narskih prispevkov na višji ravni.

SPREMENILI SO CA
RINSKE PREDPISE

V uradnem listu SFRJ številka 60, ki je izšel 6. oktobra, je obja
vljen odlok o predmetih, količinah in vrednostih predmetov, za katere 
veljajo pri uvozu carinske olajšave. Po dosedanjih predpisih carinskih 
olajšav skoraj ni bilo (za vse, kar je bilo vredno več kot 20.000 dinarjev, 
je bilo treba plačati carino), novi predpisi pa so dokaj svobodni, saj do
voljujejo brezcarinski uvoz blaga v vrednosti do 100 dolarjev, kar je po 
carinskem tečaju, ki velja za oktober, protivrednost 3,625.400 dinarjev. 
Za ta denar pa se nekaj že dobi, posebej še, če upoštevamo, da so na 
drugi strani meje (tako v Avstriji kot na Madžarskem) številni izdelki 
cenejši kot pri nas, na primer kava, toaletne potrebščine itd.

Sedaj pa se »sprehodimo« po 
omenjenem carinskem odloku. 
Kot že rečeno, določa, da carine 
ni treba plačati za blago v vred
nosti do 100 dolarjev. Tega so 
oproščeni domači potniki za 
predmete osebne prtljage, poleg 
tega pa za predmete, ki jih prina
šajo iz tujine. Člani posadk jugo
slovanskih ladij in naši državlja
ni, ki so bili na kakršnem koli de
lu v tujini brez presledka naj
manj 2 leti ali 24 mesecev v štiri
letnem obdobju, in se za stalno 
vračajo v domovino, lahko brez 
carine uvozijo gospodinjske 
predmete (ne da bi plačali cari
no) V dinarski protivrednosti 
3000 dolarjev. Naši delavci, ki pa 
so bili v tujini na delu brez pre
sledka najmanj 3 leta, pa lahko 
uvozijo brez carine predmete za 
gospodinjstvo v dinarski proti
vrednosti 3500 dolarjev. Tisti, ki 
so v tujini delali 4 leta, pa imajo 
še večjo ugodnost: brezcarinski 
uvoz v dinarski protivrednosti 
4000 dolarjev. Delavci, ki se vra
čajo po 5-letnem delu, lahko uvo
zijo gospodinjske predmete v 
vrednosti 4500 dolarjev. Tisti, ki 
pa so delali na tujem 6 in več let, 
pa smejo brez plačila carine uvo
ziti take predmete v vrednosti 
5000 dolarjev. Pripomnimo naj, 
da so predmeti, ki jih carinski 
predpisi štejejo med gospodinj
ske, nanizani v Uradnerp listu 
SFRJ številka 21/86. Naj jih ne
kaj naštejemo: televizijski spre
jemnik, radio, magnetofon, vi- 
deozapisovalnik, gramofon, ki
nematografska in video kamera, 
pisalni stroj, hladilnik, klimatska

do tedna

Brez carine do 100 dolarjev

naprava, štedilnik, mikrovalovna 
pečica, pralni stroj, pomivalni 
stroj, šivalni stroj, osebni raču
nalnik, oprema za letovanje (tudi 
stanovanjska prikolica), jahta ali 
drugo plovilo, kolo, kolo z mo
torjem, jedilni pribor za 12 oseb, 
preproge, klavir ali dva druga in
štrumenta, agregat za pridobiva
nje elektrike, inštalacijski in 
gradbeni material do določenega 
zneska itd.

Omenjene predmete do dolo
čene vrednosti, pač glede na .čas 
dela na tujem, lahko uvažajo 
zdomci, ko se za stalno vrnejo 
domov. Enkrat letno pa lahko 
brez carine pripeljejo (ko pridejo 
na dopust, na obisk k družini) 
blago v vrednosti 700 dolarjev.

Zvezni izvršni svet pa je spre
jel tudi novo lestvico carinskih 
olajšav za uvoz predmetov, ki so
dijo v gospodarsko opremo. Tako 
so poslej naši državljani, ki so bi
li 2 leti v tujini ali 24 mesecev v 
štirih zaporednih letih, oproščeni 
carine za blago do vrednosti 
4000 dolarjev. Ce pa bo vrednost 
blaga presegla to mejo, se za ra
zliko (do 5000 dolarjev) plača 
10-odstotna carina. Tisti, ki so 
na tujem delali brez presledka 
najmanj 3 leta, smejo brez carine 
uvoziti predmete za gospodar
stvo (obrt, kmetijstvo), katerih 
dinarska protivrednost znaša do 
5.000 dolarjev. Ce vrednost pre
sega (največ 6000 dolarjev), se na 
presežek plača 10-odstotna cari
na. Tisti, ki se za stalno vračajo 
po 4-letnem delu, smejo po no
vem uvoziti gospodarsko orodje 
in inventar v vrednosti 6000 do-

SKROMNO, A PRISRČNO
Občina Gornja Radgona je minuli teden praznovala 36. občinski 

praznik v spomin na prva Gornjeradgončana, ki sta odšla med partiza
ne, to sta bila Franček Pintarič in Jakob Vreča. Letos se niso mogli ba
hati z otvoritvijo večjega objekta ali množico prireditev, kljub temu pa 
je praznovanje minilo v prisrčnem in prijateljskem vzdušju.

Zaradi decentralizacijske 
usmeritve novega vodstva, izvo
ljenega 1986. leta, so bile tudi 
slavnostne seje Skupščine občine 
Gornja Radgona v raznih krajev
nih središčih. Tako je bila osred
nja slovesnost ob občinskem 
prazniku 1986. leta v Spodnji 
Ščavnici, leta 1987 v Apačah in 
1988. leta v Vidmu ob Ščavnici, 
ki so odprli nove prostore osno
vne šole. Med prireditvami, ki so 
jih organizirali od 9. do 15. okto
bra letos, je bilo največ športnih, 
v okvir praznovanja občinskega 
praznika pa so spadale tudi otvo
ritve novega gasilskega doma na 
Stari Gori, oskrbovalnega centra 
v Spodnjih Ivanjcih ter sušilnice 
v Črncih. Nobeden od teh objek
tov pa ni bil zgrajen povsem do 
konca. Že tradicionalno je bil v 
tem času tudi dan inovatorjev 
gornjeradgonske občine, in sicer 
12. oktobra.

Ce so bile slavnostne seje v 
minulih letih v krajih zunaj ob
činskega središča, pa je bila leto
šnja v kulturnem domu v Gornji 
Radgoni. Vendar je bila udele
žba v nedeljo (15. oktobra) do
poldne bolj skromna, krivo pa je 
bilo verjetno slabo vreme (ali tr
gatev). Šlavnostno sejo so vodili 
Feliks Petek (predsednik O K 
SZDL), Vinko Rous (podpred
sednik SO) in Peter Fridau, pred-

Lepa beseda in tolažba ne režeta kruha
Tako kot ima narava svoje naravno ravnovesje in zakone razvoja, 

tako je tudi v družbeni skupnosti treba upoštevati družbene zakonitosti 
razvoja in ravnovesje v razvoju posameznih delov skupnosti. V naši druž
bi pa so se zakonitosti družbenega razvoja in napredka prevečkrat pre
zrli in se je razvoj uravnaval po »interesih«, ki pa so bili mnogokrat za 
dialektiko razvoja rušilni. Vse napake, ki so bile narejene pri vodenju 
razvoja skupnosti, pa naj bo v gospodarstvu negospodarstvu ali v osebni 
porabi, pa bo nekdo moral plačati. In kot kaže, smo prišli v čas obraču
na in plačal ne bo nihče drug kot človek, delavec s svojo družino. To 
nam napoveduje socialna problematika, ki vedno bolj narašča in kot po
vsem točno napovedujejo, bo dobila še večje razsežnosti. Prišlo naj bi pr
vo obdobje socialnih problemov in stisk.

Ne govorimo o tisti socialni proble
matiki, ki jo pozna vsaka družba ne 
glede na družbeni sistem, torej o soci
alni problematiki tistih skupin ljudi, 
ki si s svojim delom ne morejo zago
toviti človeka dostojno življenje, am
pak o tisti — imenujmo jo delavska

larjev.Za presežek do 7000 dolar
jev je treba plačati carino, ki je 
10 odstotkov. Ce se delavec vra
ča domov po 5 letih, sme brez ca
rine uvoziti predmete v vrednosti 
7000 dolarjev. Ce so vredni več 
(največ smejo biti vredni 8000 
dolarjev), je treba za razliko pla
čati carino po že omenjeni stop
nji. In naposled še ugodnost za 
tiste, ki se za stalno vračajo po 6- 
in večletnem delu in nameravajo 
nadaljevati z gospodarsko dejav
nostjo: njihove uvozne pravice 
so vredne 8000 dolarjev. Uvoziti 
smejo sicer do 9000 dolarjev, 
vendar za razliko (1000 dolarjev) 
plačajo 10-odstotno carino.

Pa še nekaj za »navadne« ob
čane! Kot smo zapisali v uvodu, 
smemo uvoziti brez plačila cari
ne blago v vrednosti 100 dolar
jev. Ta ugodnost pa ne velja sa
mo za izdelke, ki jih običajno no
simo čez mejo (prašek, kava in 
podobno), ampak, kot določa 12. 
člen omenjenega odloka, »so ca
rine oproščeni lastniki oziroma 
uporabniki prevoznih sredstev 
— za predmete, ki jih namesto 
izrabljenega ali uničenega dela 
vdelajo v motorno vozilo. Pred
meti, katerih posamična proti
vrednost presega 100 dolarjev, v 
to Ugodnost niso zajeti.« Ce pa v 
tujini vgradijo kak nadomestni 
del v tovorno vozilo, pa carine ni 
treba plačati, če ta vrednost ne 
presega 200 dolarjev.

Carinskih ugodnosti torej ni 
pri uvozu motornih vozil. Seveda 
jih zdomci smejo uvažati, vendar 
je treba plačati običajno carino.

Kaže pa, da bodo smeli osebne 
avtomobile neposredno uvažati 
(nove in rabljene) tudi drugi ob
čani, saj napovedujejo spremem
bo predpisov; vprašanje pa je, 
ali bo do takega uvažanja sploh 
prišlo, kajti veljavne carinske os
nove so previsoke.

S. Sobočan 

sednik SO Gornja Radgona. O 
doseženem v minulih letih je 
spregovoril Vinko Rous, ki je de
jal, da sta prijateljstvo in brat
stvo posebnega pomena pred
vsem za gornjeradgonsko občino 
ter da so ustavna dopolnila po 
nepotrebnem povzročila nepra
vilna reagiranja. Če hočemo 
zmagati v boju za tržno gospo
darstvo, bomo morali spremeniti 
tudi gospodarsko filozofijo ter se 
posloviti od monopolističnega 
obnašanja.

Prva naloga je pred nami — 
resnično spremeniti način poslo
vanja in organiziranost podjetij, 
ne pa le zamenjati table pred 
vhodom. Poudaril je: »Včasih so 
v občinah merili uspešnost po 
tem, koliko novih stavb, tovarn 
so odprli. Temu smo se izognili. 
Sedaj je pomembnejše, kako 
uspešni smo v boju za ohranitev 
čistega okolja, za čim več tele
fonskih priključkov, posodobitev 
tovarniške opreme, finančno trd
nost delovnih organizacij ...« 
Razbremenitev gospodarstva za 
vsako ceno ni prava rešitev, prav 
tako pa je menil, da družbene 
dejavnosti še nikoli niso bile v 
taki krizi kot sedaj. V občini je 
prihodnost v kmetijstvu, turizmu 
in drobnem gospodarstvu, v boju 
za čim boljše gospodarske rezul
tate pa bi morala sodelovati tudi 
trgovina. Za napredek vseh po-

sociala. Pri nas postajajo socialni pro
blemi zaposleni delavci in mladi ne
zaposleni, ki s svojim znanjem in de
lom, voljo do dela in ustvajalnim ne
mirom ne morejo zaslužiti za zado- 
sten kos kruha ne sebi ne svoji druži
ni. Toda živeti in preživeti je treba, 
zato mnogi potlačijo svoj ponos, so
vraštvo in gnev ter prestopijo prag so
cialne ustanove, da razgalijo svojo 
bedo in prinesejo potrebne pole, da 
se uvrstijo na seznam socialnih pro
blemov.

Kljub ostrejšim kriterijem pri dode
ljevanju družbenih denarnih pomoči 
se število tistih družin, ki so upraviče
ne do otroškega dodatka, socialne šti
pendije, subvencije za stanarino in 
drugih družbenih denarnih pomoči, 
povečuje. Ker pa je denarja premalo, 
ne centrih za socialno delo ugotavlja
jo, da je vedno več takih, ki bi pomoč 
resnično potrebovali, toda je ne dobe.

Socialne inštitucije ne bodo naredi
le čudeža, zato je tudi vsako spraševa-

JUTRI SE ZAČENJAJO DNEVI MADŽARSKEGA GOSPODARSTVA IN TEHNIKE

KAJ PONUJAJO SOSEDJE
V madžarski politiki in gospodarstvu je prišlo do korenitih 

sprememb; tudi predstavitev tega, kaj zmore in kaj ponuja njihovo 
gospodarstvo evropskemu in svetovnemu trgu, predvsem pa tudi na
šemu, je prvi takšen poskus v naši republiki in državi. V teh dneh do 
25. oktobra bodo uveljavljeni strokovnjaki sosednje države v Lju
bljani in Zagrebu našim poslovnežem govorili in kazali dosežke do
mače industrije in kmetijstva, obenem pa jim približali nov gospo
darski sistem LR Madžarske. .

Blagovni promet med naši
ma državama se je hitro razvi
jal v sedemdesetih letih, potem 
se je upočasnil in celo nekaj ča
sa nazadoval. Že lani se je za
čela kazati ponovna rast, tako 
da je žnašal blagovni promet v 
obe smeri 529 mio dolarjev. Če 

V tovarni vagonov in strojev Raba izdelujejo tudi zelo učinkovite 
stroje.

murskih občin pa je seveda naj
prej nujna cestna povezava z re
publiko.

Tudi letos so podelili zvezna 
in občinska priznanja. Ida Sva- 
gan in Majda Byscke sta prejeli 
priznanje SFRJ — red dela s sre
brnim vencem, Marjeta Trop pa 
red zaslug s srebrno zvezdo. 
Bronasti grb občine Gornja Rad
gona so prijeli Martin Goričan 
(za dolgoletno in prizadevno de
lo v Kmetijski zadrugi Gornja 
Radgona), Janko Kralj (za pri
spevek na področju lovstva ter 
družbenopolitično delovanje) ter 
Marjan Merdaus (za vestno pe
dagoško in družbenopolitično 
delo). Srebrni grb občine sta pre
jela dolgoletni direktor Mesoiz- 
delkov Rudi Štele! (za dolgolet
no delo pri razvoju mesno-pre- 
delovalne industrije v občini) ter 
Vinko Rous (za izjemne dosežke 
v družbenih dejavnostih, pred
vsem pri zgraditvi vzgojno-var- 
stvenih objektov, razvoju otro
škega varstva ter za uspehe v kra
jevni skupnosti Gornja Radgo
na, prav tako pa za dolgoletno 
aktivnost v družbenopolitičnih 
organizacijah in skupnostih).

Za nadpovprečne rezultate v 
kmetijstvu, predvsem pa zaradi 
jubileja (40-letnice delovanja) je 
zlati grb občine prejela Kmetij
ska zadruga Gornja Radgona.

Po končani slavnostni seji in 
podelitvi priznanj so si navzoči 
lahko ogledali še monodramo 
Dareta Valiča.

Bernarda B. Peček

nje, kako uspešni so pri reševanju ob
činske problematike, nesmisel. Kajti 
kaj več kot razdeliti denar najbolj po
trebnim, ne morejo narediti, lepe be
sede, upi ter tolažbe, ki jih še lahko 
delijo, pa človeku in njegovi družini 
ne režejo kruha.

Zaradi naraščanja delavske sociale 
bi se in se bodo morali z njo srečati 
vodstveni možje, pa ne le iz sindikata. 
Priznati bi jo morali tudi v delovnih 
organizacijah, kjer ti delavci delajo. 
Sedaj imamo namreč občutek, da v 
delovnih organizacijah, ki ne posluje
jo najbolj uspešno, prav dobro vedo, 
da bodo delavci kljub majhnim pla
čam preživeli, saj bodo potrebno do 
preživetja itak dobili z raznimi druž
benimi denarnimi pomočmi. Za zače
tek bi lahko k svojim poročilom o 
uspešnosti poslovanja dodali še tisti 
del o njihovi delavski sociali. Tako bi 
lahko videli, koliko so rezultati poslo
vanja taki, kot so na račun najhnih 
osebnih dohodkov in koriščenja 
skupnega, »družbenega« socialnega 
dinarja. Kajti, če si želimo tržno go
spodarjenje, uspešne delovne organi
zacije in proizvodne programe, potem 
tu taka delavska sociala, ki jo pozna
mo sedaj, nima več kaj iskati. Ostane 
lahko le tista splošna, za ljudi, ki si s 
svojim delom ne morejo zagotavljati 
socialne varnosti, in morda še tista za 
presežek delovne sile, med katerimi 
pa ne smejo biti mladi strokovnjaki in 
sposobnejši. Ti morajo zamenjati vse 
tiste, ki na delovnem mestu ne ustvar
jajo in ne prispevajo k razvoju.

Majda Horvat

vemo, da znaša mednarodna 
blagovna menjava Madžarske 
v tem času 19,8 milijarde dolar
jev, je mogoče sklepati, da naše 
skupne možnosti še zdaleč niso 
izkoriščene. Nove razmere na
rekujejo potrebo po novih obli
kah gospodarskega sodelova-

- NEODVISEN-SINDIKAT TU- -
Dl V LJUTOMERU

Za radikalno 
varstvo 

delavstva
Zgodilo se je minulo soboto 

zvečer v ljutomerskem gostišču 
Prlek. Dišalo je po zarotništvu, 
vsekakor pa spominja na svojevr
stno nezaupnico uradnim sindika
tom. Srečko Lukovnjak (predsed
nik), Rudi StegmuIIer, Ivan Pleč
ko, Matej Kraner in Boris Zavra
tnik so se oklicali za odbor po
budnikov za Neodvisni sindikat 
Slovenije v Ljutomeru — kot ptuj
ska podružnica. Z njimi je bil vrh 
ptujskih neodvisnih sindikalistov: 
Rastko Plohl, Tomislav Siatinšek 
in Anton Kranjc. Njihov kredo: n 
prištevamo se med levico ne med 
desnico; ni nam za oblast med 
drugimi, ampak za to, da jo lahko 
imamo sami nad seboj; stavke bo
do le skrajna in zadnja metoda; 
prisegamo na pravico delavcev do 
neodvisnih sindikatov, ki temelji 
na mednarodnih deklaracijah, 
sporazumih, paktih in konvenci
jah, katerih podpisnica je tudi Ju
goslavija.

Sodeč po programskem okviru 
hoče to socialno-politično giba
nje izzvati konkurenco na trgu 
nastajajočega političnega zemlje
vida Slovenije. Rodilo se je na 
Ptuju po lanskih junijskih stav
kah delavcev, zlasti Tamovcev, 
po mariborskih ulicah, ki so jih 
—• kot menijo prvaki novodob
nih NSS — uradne sindikalne 
nomenklature pustile na cedilu. 
Dodajajo, da pravzaprav že 30 
let obstaja v državi možnost za 
ustanovitev neodvisnih sindika
tov po konvenciji št. 87 Medna
rodne organizacije dela o sindi
kalnih svoboščinah in varstvu 
sindikalnih pravic. Konvencijo 
je ratificirala tudi Jugoslavija in 
je za delavce v Sloveniji, ko se 
začenjajo ustanavljati neodvisni 
sindikati, najpomembnejša, saj 
varuje sindikat pred vmešava
njem državnih oblasti v ustana
vljanje, delovanje in morebitni 
razpust sindikata.

Predvsem na štajerskem območju 
vznikajo NSS z jedrom na Ptuju, kjer 
med drugim zahtevajo, »naj se naša 
podjetja in ustanove zgledujejo po ti
stih v razvitem svetu, zlasti v državah 
EGS, po upravljanju, organiziranosti, 
višini davkov in osebnih dohodkov. 
Povprečna plača na zaposlenega v SR 
Sloveniji naj bo protivredna vsaj 
2000 DEM«. Ljutomerska podružni- 
ra že šteje kakih 50 članov in doslej 
jim je uspelo, da radikalno ekonom- 
sko-socialno in politično zavarujejo 
posameznike, ki so padli v nemilost 
pri delodajalcih oz. so jih ti malone 
že odpisali — vrgli na cesto. Se ve, da 
pod pretvezo, češ da so kršili delovno 
disciplino. Sicer pa so fascikli tukajš
njih pravnikov, zdravnikov, varnost
nih inženirjev in sorodnih profilov, ki 
pomagajo neodvisnim sindikalistom, 
pridno polnijo in dela ne bo zmanjka-

Branko Žunec

nja tudi med socialističnimi dr
žavami, še zlasti, ker bo leta 
1992 enoten evropski trg.

Sosedje nam torej ponujajo 
močnejše gospodarsko sodelo
vanje v kovinski industriji, pri 
proizvodnji medicinskih apara
tov, pridelovanju semen, indu
striji obdelovalnih strojev, v 
kemični industriji, pri mikro
elektroniki, elektroakustičnih 
napravah, izdelovanju emba
lažnega materiala in drugje. Pri 
oblikah sodelovanja niso izbir
čni: sprejemajo vse od trgova
nja prek industrijske koopera
cije do skupnega vlaganja v so
dobne tehnologije. V kratkem 
času so povečali število meša
nih podjetij na 400. Odstotek 
tujega kapitala v madžarskem 
podjetju ni omejen (imajo že 
podjetje, v katerem je tuj ves 
kapital), zato v prihodnje ne 
bodo govorili o mešanih pod
jetjih, pač pa o družbah, ki de
lujejo s tujo udeležbo.

Gotovo da bo predstavitev 
madžarskega gospodarstva za 
mnoge zanimiva; mnogi slo
venski gospodarstveniki na
mreč vedo več o kitajskih pro
izvodnih zadrugah kot o indu
striji sosednje države. Bojimo 
se, da kažejo veliko več zani
manja Angleži in Avstrijci, ki 
so že zdaj večkrat posredniki 
med nami. Jože Šabjan
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Izziv za krojilce 
ekonomije in 
mojstrilce
tehnologij inovnnie

»Rodovitni bodite in množite se ter napolnite zemljo. In strah do 
vas in trepet pred vami obhajaj vse živali na zemlji in vse ptice pod ne
bom; vse karkoli se giblje na suhem, in vse ribe v morju so vam dane v 
pest. Vse. kar se giblje, kar je živega, bodi vam v živež; kakor zelena 
zelišča sem vam dal vse.« (Sveto pismo starega in novega zakona)

Ekosocializem — nov druž- 
benorazvojni projekt so organi
zatorji (mariborsko Medobčin
sko študijsko središče politične 
šole CK ZKS pod pokrovitelj
stvom Slovenske akademije 
znanosti in umetnosti, Marksi
stičnega centra CK ZKS, obeh 
slovenskih univerz, Zvezne 
konference SZDL, mariborske
ga gospodarstva in Raziskoval
ne skupnosti Slovenije) naslo
vili dvodnevni jugoslovanski 
simpozij — z udeležbo strokov
njakov iz Avstrije, Italije in 
ZDA — tretji v okviru teme: 
Alternative družbenega razvoja 
in varstvo okolja. Izpeljali so 
ga minuli teden od srede do 
petka, brez replik, prispevkov 
moderatorjev in kmetijske sek
cije pa smo za govorniškim 
odrom našteli kar 52 razpra- 
vljalcev — ob kakih 150 navzo
čih.

Ekologije ne mislimo spre
minjati v političnega konja za 
poceni pridobivanje točk na 
političnem trgu. Na Sloven
skem je namreč zadobila — če
tudi z vsaj desetletno zamudo 
— po zgledu razvitega sveta 
vlogo programa in enega 
osrednjih življenjskih vodil. 
Gre za preživetveno dramo člo
veštva, ki terja korenito spre
membo razvojnega obrazca, 
kar je na slovenskih tleh pravi 
izziv za krojilce ekonomije in 
mojstrilce tehnologij. V tem 
slogu je Milan Kučan, prvi člo
vek ZK Slovenije, ob otvoritvi 
nagovoril zbrane v maribor
skem domu družbenih organi
zacij. Cvet strokovnjakov in 
politikov iz vse države se je pr
vi dan ukvarjal s triado ekolo

gi ja-ekonomija-tehnologija, 
drugi dan pa s filozofsko-poli- 
tičnimi vidiki ekologije.

Pomursko zastopstvo je bilo 
spodobno in pozornost zbuja
joče. Alojz Kavaš in Goran So- 
ster sta pod firmo ljutomerske
ga Mikrokozmosa poskrbela za 
naturne dobrote iz domače kaš
če — obiskovalci so pridno se
gali po domačem kruhu in bu
čnem semenu — medtem ko je 
skupina strokovnjakov (Ludvik 
Bratuša, Rudi Cipot, Igor Kli
nar, Ludvik Lazar in Slavko 
Švenda), pravijo, da so neodvi
sni, poskrbela za učinkovito ra- 
čunalniško-video predstavitev 
projekta Nova globalna razvoj
na strategija kmetijstva. Dr. 
Dušan Plut, šef Zelenih Slove
nije, jo je označil kot mehko' 
varianto kmetovanja, Vili Rez- 
man. ki je imel v rokah organi
zacijo simpozija, pa kot alter
nativo in zgled, nemara kar pri
ložnost za kmetijce in kmeto
valce v slovenskem oz. jugoslo
vanskem prostoru. Jedro pro
jekta je namreč v modelni kme
tiji za tretje tisočletje. Omembe 
vredno je dejstvo, da se je med 
udeleženci znašel celo predsed
nik sozda ABC Pomurka Gusti 
Grof. Dejal je, da ne po na
ključju, kajti sodil naj bi v prej

Že pred 15 leti se je pokazala po
treba po statusu inovatorja v svobod
nem poklicu. /.veza društev izumite
ljev in avtorjev tehničnih izboljšav 
Slovenije ga po Uradnem listu sme 
dajati v sodelovanju z republiškim 
komitejem za delo in spizom. Sedaj 
ima lak status, ki ga je treba redno 
dokazovati, nad 300 takih avtorjev. 
Delajo zelo različne stvari, od avto
matizacije do organiziranja, za po
trebe velikega in drobnega gospodar
stva. družbenega in zasebnega Pogo
sto so uspešna konkurenca rudi po
nudbam tujih podjetij. Vsi so nujno 
istočasno inovatorji in podjetniki, ve
činoma delajo skupinsko in mnogo 
bolj ustvarjalno kot v okviru kakšne 
toge organizacijske sheme. Vsi so v 
tržnem nastopu zelo navezani na svo
je reference. Morda je tudi to razlog, 
da prijavljajo več patentov kot indu
strija in raziskovalni inštituti. /Jože 
Jan. nekdanji direktor Novuma v 
Ljubljani.) 

navedeno skupino, in če ne bi 
sam zastavil svojega imena in 
ugleda pri financiranju projek
ta, bi imeli fantje še večje teža
ve.

V nekaj naslednjih številkah 
našega časnika bomo objavili 
zanimivejše povzetke iz pri
spevkov posameznih udeležen
cev simpozija — pomurskega 
smo delno že priobčili v prejš
njem Vestniku (Na silo zatrti 
poganjki spet brstijo) oz. je ena 
od rdečih niti serije omizij o 
razvoju Pomurja — z željo, da 

• bi se iz silnih besedovanj izci
milo kaj več kot zgolj medijsko 
sporočanje z objavo v reviji 
Teorija in praksa. Povzeli bo
mo tudi poziv javnosti.

Zgodba o usodi petelina, ki je 
prezgodaj kikirikal, vselej ne 
drži!

Ob dnevu inovatorjev (12. 
oktobru) smo se v našem ured
ništvu srečali z Rudijem Dre
venškom, sicer zaposlenim v 
soboški Muri, ki na osnovi pa
tentirane inovacije grelnik plin
skega olja snuje lastno firmo 
Elgrego; verjeli ali ne — v Vuč- 
ji Gomili, in Elradovim tehno- 
logom-začetnikom Brankom 
Domanjkom, ki je pogruntal 
nov način oplaščevanja kablov 
oz. nanašanja izolacije na ko
aksialne kable in s tem podje
tju prihranil (točneje: prigo
spodaril) 3,9 milijarde dinarjev 
— v enem letu, od lanskega do 
letošnjega avgusta. »Matemati
čno je to morda celo točno, de
jansko pa je njegov delež večji. 
Po moje bi moral inovacijo pri
javiti Zveznemu zavodu za pa
tente v Beogradu, kar je ključ 
za to, da se zanesljivo ugotovi, 
če gre za koristen predlog, teh
nično izboljšavo ali izum,« me
ni Drevenšek. Domanjko na
mreč pojasnjuje, da so ga na
gradili z 240 milijoni dinarjev, 
inovacijo pa opredelili kot ko
risten predlog. Pomenljivo je 
dejstvo, da Elradovemu inova
torju sploh niso kaj dosti meta
li polena pod noge, kar je Ei- 
gregov šef komentiral z zgodbo 
o petelinu, ki je prezgodaj kiki
rikal, pa za Domanjka očitno 
ne drži. Še je namreč živ. Sicer 
pa sta v igri dve inovaciji. Ena 
je nov način oplaščevanja ka
blov, druga pa usposobitev že 
odpisanega kabla, kar sta izpe
ljala s kontrolorjem razvojnega 
oddelka v tozdu Proizvodnja 
anten in kablov Brankom Zel- 
kom. »S ponovnim oplaščeva- 
njem sva spravila v promet ka
kih 30 kilometrov dobrega ko
aksialnega kabla,« smo zvedeli 
— in to niso mačje solze. Ob 
tem smo se spomnili starega 
inovatorskega lisca Florijana 
Pečiretja, ki smo ga pred leti že 
spoznali in predstavili našemu 
bralstvu. »Inovacijo je ugodno 
ocenil, sicer pa nama pomagal 
z nasveti in priporočili,« pove 
Domanjko in hkrati prizna:

»Nikjer nisem iskal zgledov ali 
študiral tuje oz. domače literature. 
Ko sem prišel iz šole — končal sem 
srednjo strojno-tehnično šolo v 
Lendavi — sploh nisem vedel, kako 
se delajo kabli. Očitno gre za na
ključje. Pač — prišlo mi je na misel 
in sem inovirat Mimogrede: marsi
kaj bi se dalo izboljšati.« Dreven
šek: »Če hočeš kaj napraviti, naj ti 
dajo možnost Meni je niso dali in 
sem si moral vse sam izboriti. Veli
ko je že, če te pustijo na miru.« Ni 
razlogov, da mu ne bi verjeli, saj se 
je moral hudirjevo naprezati, da je 
prišel tako daleč, da bo njegova 
inovacija kmalu vgrajena v delovne 
stroje in težka vozila v Kanadi, Sov
jetski zvezi in kajpak pri nas. (Re
klamni vložek: motorji delovnih 
strojev, tovornjakov in avtobusov 
vžigajo, delujejo in vozijo v naj
hladnejših zimah kot poleti — z 
Drevenškovim grelnikom plinskega 
olja!) Končno tudi ni kar tako iz
bran za inovatorja leta na ljubljan
ski TV.

Branko Žunec

Za humanejši čut do socialnih problemov
OK SZDL Murska Sobota 

stalno spremlja uresničevanje so
cialnovarstvenih pravic v sobo
ški občini. Sprejetih je bilo že 
več ugotovitev, stališč in sklepov, 
ki naj bi pomagali k hitrejšemu 
in uspešnejšemu reševanju nako
pičenih vprašanj socialne politi
ke. S sejo predsedstva O K 
SZDL, na kateri so pretresali so
cialno politiko v sedanjih zao
strenih gospodarskih razmerah, 
pa so skušali spodbuditi tiste 
oblike reševanja te problematike, 
ki niso vezane zgolj na denar, 
zahtevajo pa več podružbljanja 
in humanega čuta,

V zaostrenih gospdoarskih raz
merah je na voljo vedno manj 
gmotnih sredstev za razne oblike 
družbenih pomoči. Zato si mora 
ustrezno socialno varnost zago
toviti vsak posameznik z lastnim 
delom in ustvaijanjem, ki bo 
plod njegovega konkretnega de
lovnega prispevka k celotnemu 
gospodarskemu in socialnemu 
napredku. Ob zmanjšanih mate
rialnih možnostih se za uspešno 
reševanje najbolj žgočih social
nih problemov v soboški občini 
zavzemajo za skrajno diferenci
ran pristop. To v praksi pomeni, 
da so le v izjemnih primerih po
samezniki in družine upravičeni 
do prejemanja družbenih pomo
či. Čeprav so za socialno politiko 
najpomembnejši odnosi znotraj 
združenega dela, so še vedno ra
zlike med posameznimi gospo
darskimi panogami neupraviče
no velike, načelo, da se za enak 
delovni prispevek dobi približno 
enak osebni dohodek, pa se v 
praksi redkokdaj uresničuje.

Iz razprave na seji predsedstva 
OK SZDL povzemamo le nekaj 
najbolj značilnih zgledov social
ne problematike v soboški obči
ni. Ugotavljajo, da smo v zad
njem času socialno politiko raz
vrednotili, saj zagotavljajo soci
alno varnost le najbolj ogrože
nim skupinam prebivalcev, zato 
je razvojna socialna politika po
stavljena ob stran. Negativne po
sledice se kažejo zlasti v poveča

Omizje: kaj je/bo z deželo ob tromejniku? (Uvod)

RULETA SE VRTI, VRV ZATEGUJE
Prvi v državi zasnovali t. i. Regionalni načrt Obmurja — Poskus 

nadgradnje 25 nadaljevanj serije V iskanju projekta Pomurje 2000 — 
Srečni časi ne pridejo tako kot pride jutro po prespani noči

V našem časniku smo 7. sep
tembra letos (štev. 35/89) ne če
trti strani objavili daljši članek 
pod naslovom »Izviren« podje
tniški scenarij dr. Štefana Špila- 
ka — Pomurje naj bo okraj/ 
okrožje s parlamentom, upravo 
in partnerji oblasti.

Očitno gre za ponujanje svoje
vrstnega razvojnega vzorca za 
pokrajino na skrajnem severo
vzhodu Slovenije na podjetniški 
osnovi. V času, ko smo v procesu 
ustavne prenove, ko se hočemo 
začeti tržno obnašati in ravnati 
po zgledu razvitega sveta in zla
sti Zahodne Evrope, ko se zače
nja predvolilna kampanja z bo
jem za programe (in seveda gla
sove), se nam zdi tak scenarij 
smiseln in izzivalen, da ga vse
stransko razčlenimo in se do nje
ga javno opredelimo.

V ta namen hočemo organizi
rati v našem uredništvu serijo 
okroglih miz ali omizij z domači
mi strokovnjaki (pravniki, socio
logi, ekonomisti, politologi in 
drugimi profili), s predstavniki 
družbenopolitičnih skupnosti 
(uprav, občinskih skupščin) in 
organizacij (legalnih in alterna
tivnih), z medobčinskimi politi
čnimi predstavniki, s predstavni
ki pokrajinskih asociacij združe
nega dela in večjih gospodarskih 
enot oz. sistemov, z ljudmi, ki so 
bili svojčas na ključnih položajih 
pomurskega okraja (to je v 50. in 
60. letih) in slednjič z izvedenci 
za posamezna področja iz Mari
bora, Ljubljane in od drugod. 
Končno so k takemu javnemu 
medijskemu »preverjanju« va
bljeni vsi državljani, ki imajo la
sten pogled na razvoj prostora, 
geografsko umeščenega med 
Ljubljano, Zagreb, Budimpešto 
in Dunaj, ki je bil (pre)dolgo 
»prehrambeni rezervat s ceneno 
delovno silo«, svojčas celo »Sibi
rija« in »slepo črevo« na sloven
skem zemljevidu. Novodobni be
sednjak zanj je raje »popek oz. 
predpražnik Evjope«. Ob snova
nju serije okroglih miz oz. omizij 
nismo izključili možnosti, da bi 
lahko bil tak razvojni vzorec Po
murja model/zgled za razvoj 
drugih pokrajin oz. območij na 
Slovenskem. K temu nas med 
drugim navaja zadnje dogajanje 

nju števila prosilcev socialnih 
pomoči, nezaposlenih oseb in 
negativnih družbenih pojavov. 
Upada tudi vključevanje otrok v 
vzgojnovarstvene organizacije, ki 
so se znašle v kritičnem material
nem položaju. Še vedno ni zaži
velo rejništvo, nadomestilo za in
validnost pa prejema 327 oseb. 
Skrb zanje je zelo razdrobljena. 
Po številu ostarelega prebival
stva — 13,7 odstotka starih nad 
65 let — je sob.oška občina med 
prvimi v Sloveniji. Varstveni do
datek prejema 1130 oseb, druž
bene denarne pomoči, predvsem 
tiste, ki se podaljujejo začasno 
ali enkratno, pa so v nenehnem 
porastu. To velja zlasti za delna 
nadomestila k stanarini, iskal-

Ali bomo počakali Albanijo?
Znano je, da se bo v Zahodni Evro

pi (državah Evropske gospodarske 
skupnosti) po letu 1992 marsikaj 
spremenilo. Med drugim bodo med
državne meje le formalne, gospodar
sko tržišče bo enotno in glede pretoka 
blaga naj ne bi bilo nobenih ovir. Kaj 
vse bo to prineslo jugoslovanskemu 
transportu? V kakšnem položaju se 
utegne znajti? O tem je Medobčinska 
gospodarska zbornica za Pomuije pri
pravila prejšnji torek v Murski Soboti 
poseben pogovor — Priprave na spre
membe na področju transporta med 
SFRJ in ES po letu 1992. Pogovor je 
vodil profesor univerze prometnih 
znanosti v Zagrebu dr. Juraj Madža- 
rič, sodelovat pa je tudi direktor Pro
metnega inštituta v Ljubljani Slavko 
Hanžel.

Lahko se zgodi, da se bo položaj 
naših prevoznikov po letu 92 občutno 
poslabšal, ker bo ukinjena prepoved 
tako imenovane kabotaže. To na pri
mer pomeni, da bo neki italijanski 
prevoznik lahko natovoril blago v Ita
liji recimo za Dansko, tam za Franci
jo ali Portugalsko in od tam spet na
zaj za Italijo, kar doslej ni bilo mo
žno. Naši prevozniki pa bodo lahko v 
drugih državah natovorili blago samo 
za Jugoslavijo. Prav tako med člani
cami skupnosti ne bo več kontingenti- 
ranja; ne bo torej potrebno imeti pre
voznih dovolilnic. Kaj to pomeni, na
ši prevozniki prav dobro vedo, ko jih 
izkoristijo, pa morajo stati v vrstah za

v Mariboru, na Primorskem in še 
kje.

Sicer pa bi vas radi spomnili 
na dejstvo, da so že v 50. oz. 60. 
letih v tej pokrajini — prvi v dr
žavi!!! — zasnovali t. i. Regio
nalni načrt Obmurja. O njem 
smo se obširneje razpisali v 8. 
številki Obmurskega tednika 
(predhodnik današnjega Vestni
ka!) 24. februarja 1955. Kasneje 
smo se k upravno-politični uredi
tvi dežele ob tromejniku še veli
kokrat vračali. In če že našteva
mo gradiva, relevantna za »pre
verjanje« razvojnega scenarija 
dr. Špilaka, bi radi opozorili še 
na nekatera.

Najprej- so tu Idejnopolitična 
izhodišča družbenoekonomskega 
razvoja Pomurja v letih 
1981 —1985, objavljena v obliki 
priloge v 47. številki Vestnika, 
13. decembra 1979, nato pa Do
govor o skupnih temeljih planov 
razvoja Pomurja v Murski Soboti 
z vsakoletnim ugotavljanjem nje
govega izvajanja, spreminjanjem 
in dopolnjevanjem. Tu sta Pre
strukturiranje pomurskega go
spodarstva, ki so ga v obliki razi
skovalne naloge pripravili stro- 
kovanjaki Zavoda za ekonomiko 
in urbanizem, in Vloga regij v 
razvoju slovenske družbe, zbor
nik strokovnega posveta sloven
skih sociologov 16. in 17. junija 
1983 v Murski Soboti. Slednjič 
se splača seči po strokovnem 
članku Ekološka optimizacija in 
energetska racionalizacija kme
tijstva Ludvika Lazarja z Živino- 
rejsko-veterinarskega zavoda v 
Murski Soboti, objavljenem v le
tošnji prvi številki revije Sodob
no kmetijstvo, str. 9—16.

Lahko bi navedli še več virov, 
literature, referenc, predvsem s 
področja t. i. skladnejšega regio
nalnega razvoja, ki ga ureja po
seben zakon, nad čigar izvaja
njem bdi posebna komisija (Raz- 
devškova) pri republiškem izvrš
nem svetu, vendar se zdi za izho
dišče »preverjanja« Pomutje 
2000) v 25 nadaljevanjih že obja
vili od 14. novembra 1985 
(Vestnik, štev. 45/85, Bolj zamu
jamo kot si mislimo!) do 12. juni
ja 1986 (Vestnik, štev. 23/86, 
Dajte mi oporno točko!). V tem 
času smo se tudi pogovarjali z 

cem zaposlitve in Romom, med
tem ko seje število uživalcev var
stvenega dodatka in nadomestila 
za telesno okvaro pri upokojen
cih povečalo za 15 odstotkov.

Razumljivo je, da so tudi na 
tokratni seji predsedstva O K 
SZDL poskušali najti najboljše 
rešitve v zdajšnjem trenutku. Sa
mokritično so ugotovili, da so o 
tem aktualnem vprašanju že po
gostokrat razpravljali ter spreje
mali konkretna stališča in sklepe, 
toda bistvenih premikov vendar
le ni. Ob krčenju sredstev za no
ve naložbe in s tem manjšem 
uvajanju razvojnih programov 
pa je takšnih možnosti očitno 
premalo.

Milan Jerše

nove ali pa blago pretovarjati na vla
ke.

»To so torej stvari, ki nas čakajo, 
če se pravočasno ne spametujemo in 
stopimo na pot zbliževanja z Evropo 
ter končno vanjo tudi vstopimo, kjer 
nam je tudi mesto. Ali pa bomo poča
kali Albanijo, da se ona prej poveže z 
Evropo in bo potem naš vstop odvi
sen od njenega podpisa. Nekateri mi
slijo, da lahko Jugoslavija glede na 
svojo zemljepisno lego postavlja 
Skupnosti določene pogoje, zahteve. 
Toda to je po mojem mišljenju zelo 
tvegano, ker za promet med Grčijo in 
drugimi državami skupnosti obstajajo 
tudi druge poti. In če bomo mi trdo
glavi, neprilagodljivi, se kaj lahko 
zgodi, da bodo promet usmerili ali 
prek Madžarske, Romunije in Bolga
rije ali pa čez Italijo in od tam v Grči
jo s trajekti. V tem primeru bomo še 
bolj izolirani od Evrope,« je med dru
gim dejal Juraj Madžarič. Slavko 
Hanžel pa je opozoril, da imajo jugo
slovanski prevozniki previsoke stro
ške in zato tudi cene, ki predstavljajo 
kar 13 odstotkov gotove cene blaga. 
Prav tako imajo preveč nesreč in ka
kovost prevozov zaostaja za evropsko 
ravnijo. Precej so bosi tudi pri uvaja
nju računalništva v transport, predpi
si pa zahtevajo preveč administrira
nja (okrog 20 dokumentov). Z izbolj
šanjem vsega tega bi zagotovili mož
nosti, vsaj za premik kEvropi po letu 
•992. jože Graj

dr. Cirilom Ribičičem in Gezo 
Bačičem, če je bila ukinitev okra
jev prezgodnja. Pogovor smo ob
javili v 12. številki našega tedni
ka, 27. marca 1986.

Okrogle mize oz. omizja so za
mišljena kot sestav osmih ali de
setih sobesednikov, naravnanih 
večdisciplinamo, ob stalni nav
zočnosti dr. Štefana Špilaka. Pr
vo smo že izvedli — v sredo 11. 
oktobra, ko so se našemu pova
bilu odzvali: Albin Kerec, socio
log v »možganskem središču« 
sozda ABC Pomurka, Rudi Ci
pot, profesor matematike in fizi
ke, direktor Zavarovalne skup
nosti Triglav, Ludvik Lazar, 
Kmetijski inženir z Živinorejsko- 
veterinarskega zavoda, Ivanka 
Klopčič, sociologinja, vodja ka
drovske službe v Tovarni oblačil 
in perila Mura ter seveda dr. Šte
fan Špilak, svetovalec MGZ za 
Pomuije. Torej: ruleta se je zavr
tela! Povzemamo nekaj »udar
nejših« izpovedi.

Recept, kako se varuje stolček 
— pokimaj v Ljubljani in stori!

Albin Kerec: »Pomurju se da 
ponuditi razvojni program oz. 
projekt, to pa zato, ker je pokra
jina večjidel agrarna s prevladu
jočo delovno intenzivno industri

gorenje
Gorenje IMO
Industrija in montaža, po.. Lendava
tel. (069) 36111 *

Komisija za delovna razmerja DO Gorenje IMO objavlja prosta dela in na
loge za nedoločen čas

1. VODJA PROJEKTA (1 izvajalec)
Pogoji:
— VS izobrazba (VII. st.) ekonomske ali tehnične smeri
— nad 4 leta delovnih izkušenj pri podobnih delih in nalogah
— aktivno znanje angleškega ali nemškega jezika

2. POMOČNIK VODJE FINANC (1 izvajalec)
Pogoji:
— VS (Vil. st.) ali VIŠ (VI. st.) izobrazba ekonomske smeri
— nad 3 leta delovnih izkušenj iz finančnega poslovanja

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 dneh po obja
vi na naslov: GORENJE IMO. Lendava. Služba skupnih zadev, Industrij
ska 4b. 69220 Lendava.

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh od dneva poteka prijavnega 
roka.

Zdravstvo —
gospo* 

darstvo
Gospodarstvo v obilici po

slovnih problemov, težav go
spodarjenja in lastne organizi
ranosti z dokajšnjo zadrža
nostjo in previdnostjo spreje
ma predloge zdravstvenih or
ganizacij, ki predstavljajo no
ve oblike tesnejšega povezova
nja in sodelovanja. Tudi zato, 
ker ne vedo, kakšne obveznosti 
bo to imelo zanj. Soboški di
spanzer za medicino dela tudi 
ponuja novo obliko povezova
nja z gospodarstvom, saj vedo 
za medsebojno odvisnost in 
povezanost, ki pa ni vodena in 
videna. Imajo računalnik, ki 
so ga lani dobili od Kmetijske
ga gospodarstva Rakičan in so 
ga priključili na računalniški 
sistem ABC Pomurke, za ka
tero opravljajo največ svojih 
storitev. Računalnik je še brez 
informacij, zato se dogovarja
jo, da bi vanj, tako na dispan
zerju kot v delovni organizaci
ji, vpisali potrebne podatke za 
obojestransko in sprotno 
spremljanje zdravstvenega 
varstva delavcev. Najprej bi 
vtipkali osnovne podatke, ki bi 
jih ob ustreznem računalni
škem programu dopolnjevali 
in obdelovali. Sedaj namreč še 
nimajo primernega računalni
škega programa.

To naj bi torej bili začetki 
povezovanja gospodarstva in 
soboškega dispanzerja za me
dicino dela.

mh

jo. Hkrati je to razlog, da je tak 
program zelo težko ponuditi dru
gim slovenskim pokrajinam. Eno 
z drugim se izključuje. Kar pa se 
tiče kmetijstva: razvijalo se je po 
direktivah iz osrednje Slovenije z 
vsiljevanjem določenih progra
mov, ki resda bolj ali manj funk
cionirajo, očitno pa niso po meri 
ljudi, ki živijo na tem območju.«

Ludvik Lazar: »Naš projekt 
(njegovo jedro je v modelni kme
tiji za 21. stoletje — op. B. Ž.) je 
še vedno predmet ozke skupine 
strokovnjakov, sloni pa na krogu 
zemlja—rastlina—žival. Naša os
novna poanta je zemlja; brez nje 
vsi drugi programi visijo v zra
ku.«

Rudi Cipot: »Ob zemlji je spo
znana nujnost znanje — da ne 
bomo ostali pri leseni žlici. Če 
bomo oboje znali povezati, bo
mo dosegli razvojne cilje. Ne 
morem se strinjati s filozofijo, po 
kateri naj je Pomurje žitnica Slo
venije. Moramo znati zbijati 
stroške in povečevati ekonomsko 
učinkovitost. Za vlečenje vrvi 
morata biti vselej dve skupini. 
Naša je za zdaj še vedno na šibki 
strani vrvi, toda računam na 
uspeh.« Branko Žunec

(Se nadaljuje)
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»V majhnem mestu, kot je sedež naše Prlekije, zlepa 
ne najdemo tako bogate in v merilu, ki je žal že precej ra
zrušeno, tako prefinjeno zasnovane tristopenjske členitve 
trgov. Ta enkratna urbana tvorba, ki je do danes ni še nih
če dovolj temeljito ovrednotil niti znanstveno obdelal (s 
stališča numeričnih in splošnih kompozicijskih in likovnih 
vidikov kot tudi ne z zgodovinsko-kulturološkega stališ
ča), prav gotovo zasluži več pozornosti iz spoštovanja 
stroke ter vse slovenske javnosti.«

prof. Stanko Kristl, d.i.a.

Te dni je v galeriji Ante Trste
njak na ogled razstava, ki sicer 
m običajna za likovno galerijo, 
vsekakor pa sodi med tiste, ki 
bi zaslužile več pozornosti kra
janov in celo strokovnjakov, 
vendar z drugih področij: arhi
tekture, urbanizma; sociologov, 
psihologov, etnologov, zgodovi
narjev ... Na ogled so idejni 
osnutki ljutomerskega mestne
ga jedra, ki prikazujejo, kako 
lahko mesto ohrani svojo zgo
dovinsko podobo, ki lahko 
osrčje Ljutomera oživijo, mu ob 
obnovi hiš vtisnejo svojstven 
pečat sodobno zasnovane ur
bane celote, ki pa vendarle 
ohranja zgodovinsko arhitek
tonsko dediščino.

KAJ POMENI PRENOVA 
MESTNEGA JEDRA?

Prenova mestnih jeder je po
stala v današnjem času pose
ben način urejanja in hkratnega 
ohranjanja tistih delov mest, v 
katerih je ohranjena najdrago
cenejša arhitekturna dediščina 
in ki so po svojem pomenu tudi 
simbolna središča. Prav v Ljuto
meru je od nekdanje arhitektur
ne dediščine ostalo nekaj po
membnih spomenikov, ostala je 
prostorska zasnova mesta ob 
dveh večjih in enem manjšem 
trgu. Čeprav večina stavb nima 
več tako visoke vrednosti, pa 
so k sreči še vedno ohranile 
dovolj značilnosti, da ob spo
menikih sestavljajo značilne ce
lote, pa tudi njihova vsebina je 

m j«

Glavni trg včeraj

še taka, da sodi neposredno v 
mestno središče.

Načrt prenove ni zazidalni 
načrt v starem pomenu besede, 
ampak je program, po katerem 
naj bi se v prihodnje usmerjali

Ulične kavarne, kjer 
ljudje posedajo, opazu
jejo okolje ter mimoido
če in so tam, da so opa
ženi, so nenadomestlji
ve za mesto. Spodbujaj
mo nastajanje kavarnic 
za vsakim vogalom. Za
dostuje majhen prostor 
s potrebnimi pritiklinami 
ob živahni poti, čelno 
obrnjen na ulico, v kate
ro posega s svojimi mi
zicami.

vsi posegi. V to je vključeno va- 
dediščine,rovanje stavbne 

usmerjanje prenove vsebine in 
urejanje celotnega prostora, 
vse to pa tesno povezano z raz
vojem in življenjem celotnega 
mesta. Ker je načrtovanje pove
zano z življenjem, naj bi vsi stal
ni in občasni prebivalci sodelo
vali v nastajanju programa pre
nove. To pa pomeni, da je raz
stava — ki je v ljutomerski gale- 
riji kost, ki so jo vrgli arhitekti in 
študenti krajanom v glodanje — 
mesto, kjer lahko krajani sami s 
konkretnimi pripombami soobli
kujejo prostor, v katerem živijo 
(dobro ali slabo) in bodo živeli 
(mogoče leošc in bolje).

KAJ JE POLEG PRENOVE 
ŠE POMEMBNO?

Poleg najpomembnejše nalo
ge, ohranitve arhitekturne dedi
ščine in vrnitve ljudi v mestno 
jedro, je še nekaj pomembnih 
nalog, ki pa so sočasne. Ce že
limo, da bo mestno jedro zazi- 

velo, se mora v prvi vrsti zgosti
ti naseljenost v središču mesta 
in njegovi bližini. V arhitekton
skem pomenu se mora jedro 
prilagoditi temu cilju, torej — 
povečati število trgovin (majh
nih), zgraditi oz. odpreti obrtne 
lokale storitvene dejavnosti 
(majhne gostinske lokalčke, fri
zerske salone, prodajalne spo
minkov, zlatarske in čevljarske 
delavnice ...), prenesti kultur
ne ustanove v mestno, jedro in 
stavbam, ki so-spremenile svo
jo namembnost, vrniti staro: 
stara mestna hiša naj ponovno 
postane to, kar je bila,'*Ze iz po
vedanega je jasno, da je nalo
ga, ki so si jo zadali V Ljutome
ru, tako obsežna, da ne bo go
tova v enem ali dveh letih, mar
več da gre za proces, ki se bo

Na naših cestah je 
preveč asfalta. Dosled
na delitev na vozno ce
sto in pešpot pogosto ni 
smotrna, posebno ne na 
območjih, kjer dajemo 
pešcu vso prednost 
(strogo mestno središ
če).

razvijal in živel v skladu z razvo
jem in življenjem mesta.

Da pa bi vse to dosegli, se v 
mestnem jedru mora spremeni
ti prometni režim. Osnovno pra
vilo, ki velja danes pri oblikova

nju življenja v mestnih sredi
ščih, je: Ožje mestno središče 
mora postati domena pešca. 
Če hočemo uresničiti to željo, 
moramo speljati promet ob ro
bu. Tu ni druge alternative. V 
Ljutomeru pa to pomeni zaporo 
vseh treh trgov in obenem pro
metnic, ki so speljane skozi 
njih. To je pomemben podpro
jekt mestne prenove.

KAKO ZGOSTITI 
NASELJENOST?

V Ljutomeru zgradijo 15 do 
20 stanovanj letno^ Približno to
liko pa jih tudi obnovijo. V pred
loženem projektu so arhitekti 

Miklošičev trg jutri

zasnovali okoli 250 novih stano
vanj, to pa pomeni, da bi (če 
upoštevamo samo gradnjo sta
novanj) ta projekt izvajali 6 let 
(če bi gradili kot sedaj), oziro
ma še več, kar pa že nakazuje 
postopnost. Za kakšna stano
vanja gre? Preprosto za nove 
stanovanjske stolpiče, ki bi zra
sli za mestnim jedrom, za pre
novljena podstrešja v mestnem

Glavni trg jutri

Razmišljanje o razvoju 
mesta Ljutomer

jedru, ki so dandanes v glav
nem neizkoriščena...

Ta stanovanjski del se bo fi
nanciral iz rednih virov, ki so na 
voljo oz. ki bodo namenjeni (po 
novi zakonodaji) za stanovanj
sko gradnjo, tudi z denarjem 
solidarnosti iz vzajemnosti, 
predvsem pa z denarjem posa
meznih investitorjev (lastnikov) 
objektov, ki bodo te hiše obna
vljali. Seveda je denarnih virov 
še več. Upoštevati moramo ce
lostno zasnovo posamezne sta
novanjske hiše, kjer so pritlični 
deli zasnovani kot obrtni lokali. 
V teh primerih bodo soinvesti
torji lahko tudi bodoči najemniki 
oz. lastniki teh obrtnih lokalov. 
Nekateri izračuni kažejo, da se 
takšna gradnja, obnova oz. pre
nova gospodarsko v celoti iz
plača, je cenejša kot novograd
nje oziroma od stanja, kot je 
sedaj. Seveda bo pri prenovi, 
vsaj v tem delu, potrebna do
slednost in strokovnost. Pri ta
ko zahtevnih nalogah bodo nuj
ne tudi žrtve, saj bo marsikate
ra individualna želja morala biti 
žrtvovana oz. se bo morala po
drediti strokovnim predlogam. 
Šele ko bo cilj vseh dokončna 
prenova, bo Ljutomer zopet po
stal mesto.

Če so trgovine preveli
ke, postanejo brezoseb
ne in abstraktne. Nakup 
v njih postaja obremeni
tev. Nasprotno pa uživa
mo ob nakupih na trgu. 
Zato mora biti tudi mož
nost majhnih prodajaln, 
takih velikosti, ki jih ob
vlada en sam lastnik — 
prodajalec.

KAKŠNA JE POT DO 
PRENOVE?

Delo pri prenovi mestnega je
dra bo potekalo v treh etapah, 
ki se med seboj prepletajo. Gre 
za pot, ki je v širšem sloven
skem prostoru že uveljavljena, 
z njo pa se v Pomurju srečuje
mo prvič. V prvi etapi morajo 
urejevalci zbrati čim več infor
macij o prostoru, ki ga prena

vljajo: gre za zemljiško-katastr- 
ske (lastništvo, zemljiško knji
žne zadeve . . .), tehnične (gre 
za podroben zajem podatkov 
od temeljev do strehe, za vsako 
etažo posebej) in druge, na 
podlagi teh pa se naredijo anali
ze o spomeniškovarstveni oce
ni posamezne zgradbe. V to so 
vpletene tudi likovnoprostorske 
ocene in socialno-ekonomske

Vsaka skupnost potre
buje svoje družbeno 
središče, prostor, ka
mor lahko gremo, da 
srečamo ljudi in da oni 
vidijo tudi nas. Razdalja 
naj ne bo večja kot 10 
minut hoje. Naselje ali 
mesto, ki prezre to dej
stvo, bo mrtvo. Če obli
kujemo promenado, 
glejmo, da bodo najbolj 
privlačne točke na kon
cih. Na ta način bomo 
obdržali sprehajalce v 
stalnem gibanju.

študije. Ko so te analize obdela
ne, se oblikuje spomeniškovar
stveni kriterij. Na temelju te 
ocene se določena zgradba tu
di zaščiti. To pa je v primeru 
Ljutomera Zavod za spomeni
ško varstvo iz Maribora. Tako 
se zagotovi zakonska zaščita 
za posege v prostor v mestnem 
jedru.

Ko je to področje obdelano, 
se začne druga etapa dela: re- 
vitalizacijski načrt. Le-ta po
meni oživljanje posameznih 
sklopov iz projekta, ki so spo- 

Ob odprtju razstave v zvezi s prenovo mestne
ga jedra (28. 9. 1989) pa do danes se je v galeriji 
Anteja Trstenjaka v Ljutomeru zvrstila vrsta lju
di različnih starosti, poklicev in interesov.

Veličastna podoba Ljutomera, ki jo je možno 
zgraditi na temeljih obstoječe gradbene struktu
re, deluje v današnjem času velikih gospodarskih 
težav in družbenih konfliktov na površnega obi
skovalca zanesenjaško in utopistično (najpogo
stejše misli obiskovalcev razstave).

Natančnejše in poglobljene študije razstavlje
nega materiala pa dajejo slutiti nasprotno.

Osnovni cilj prenove mestnega jedra je ohra
nitev stare stavbne dediščine in njena vključitev v 
razvoj, zato je prvi korak k temu cilju oblikova
nje spomeniškovarstvenega režima za posamezne 
stavbe oz. mesta kot celote. Arhitekturni spome
nik pomeni simbol kulturnega izročila nekega 
naroda, je kot tak pomemben za širšo družbeno 
skupnost, zato posameznik, četudi etažni last
nik, z njim ne more prosto razpolagati. Šele z 
zakonskim zavarovanjem te arhitekturne zapu
ščine, ki bo natančno opredeljevalo možne pose
ge na stavbah ali v njih, bomo postavili osnovo 
za izdelavo prostorskoureditvenega načrta.

Vsak arhitekturni spomenik je sestavni, nede
ljivi del neke urbane celote v arhitektonskem in

meniškovarstveno zaščiteni. 
Oživiti neki objekt pa pomeni, 
da mu damo vsebino, ki bo nje
govo uporabnost dvignila pri
merno prostoru in okolju. Soča
sno z izdelavo revitalizacijskega 
načrta pa se lahko že izdeluje 
prostorskoureditveni načrt.

To pa je okvir, ki izvajalcu omo
goča natančen in kontroliran 
poseg v okolje. To je izredno 
kompleksna naloga z zahtevo 
po sodelovanju čim širšega 
kroga javnosti, ki so uporabniki 
tega prostora, ali pa so v pro
storu, ki se oblikuje le občasno.

V to fazo izvajanja prenove se 
morajo vključevati tudi strokov
njaki z drugih področij: sociolo
gi, psihologi, etnologi..., saj 
se mora z dvigom kakovosti ži
vljenja dvigati tudi kulturna, in
telektualna in druga raven vseh, 
ki živijo v tem okolju. Ko so vsi 
ti akti obdelani, pa se začenja 
tretja etapa revitalizacije, ki je 
časovno neomejena in se izvaja 
v okviru teh zakonskih določil.
Le-ta so strogo določena in za
povedujejo, kaj se sme graditi, 

kako se sme obnavljati in po
dobno.

KAKO STROKA OCENJUJE 
PROJEKT?

Med ljutomerskimi projektan
ti in arhitekti pobuda o prenovi 
mestnega, jedra ni nova. S to 

Glavni trg danes

problematiko se srečujejo že 
ves čas. V ne tako daljni zgodo
vini so se morali podrejati ihti 
za čim sodobnejši videz mesta, 
danes pa ugotavljajo, da mora
mo ohranjati staro in to prilago

diti sodobnemu načinu življe
nja. Primeri ihte gradbenega 
socrealizma so skoraj dokon-

Vsak mestni predel se 
identificira s svojim do
ločenim »svetim« prosto
rom. Pot do njega naj bo 
stopnjevana z jasno na
kazanimi vhodi in dosto
pi. Čim bolj se mu pribli
žujemo, tem bolj naj bo 
prostor zaseben.

čno izmaličili podobo Glavnega 
trga (zgled blagovnica) in neka
terih drugih delov mesta, danes 
pa stare gradbene elemente in 
strukture vključujejo v celostno 
podobo mestnega jedra (zgle- 
di: stanovanjsko-poslovna
zgradba ob blagovnici, obno
vljena občinska zgradba ...).

Tu gre za posamezne sklope, 
tako celovitega in širokega pro
jekta prenove pa v Ljutomeru 
še niso videli oziroma o njem 
razmišljali. Vsekakor pa mu da
jejo vso podporo, saj jim bo 

projekt pomagal pri njihovem 
vsakdanjem delu. Zavedajo se, 
da je mesto organska tvorba, ki 
raste in odmira — in vsaka del
na rešitev je slaba rešitev. Šele 
v kontekstu celostne prenove 
zunanje in vsebinske prenove 
daje razvoju mesta svoj smisel.

Iz naših mest so apo
logeti higiene odstranili 
prehrambene kioske, 
če bi kdo danes proda
jal v takem kiosku stare, 
prave hrenovke iz pra
vih sestavin, ki jih sam 
izdeluje, ali prigrizek, 
narejen po lastnem re
ceptu, mu dobiček ne 
more izostati. Zadostuje 
par sedežev, mogoče 
pokrit prostor, pred
vsem pa duh po dobri 
hrani, ki poraja tek in 
privablja goste.

KAJ TOREJ PRINAŠA 
PRENOVA?

Ko se Ljutomer loteva preno
ve starega mestnega jedra, se 
hkrati obvezuje, da bo skrb za 
stavbno dediščino v njem meri
lo za prihodnje posege. Kot iz
hodišče je najpomembnejša 
splošna kakovost celote, posa
mezni arhitekturni spomeniki pa 

so nosilci in oblikovalci 
jev za vrednotenje te

kriteri- 
celote.

Obenem mora postati merilo ci
ljem in vsebini človek. Ohrani
tev in prenova posameznih 
stavb, prostorskih značilnosti

vsebinskem pomenu, zato je ob prenovi nujno 
proučiti tudi njegovo vsebino. Taka kompleksna 
naloga, zahteva sodelovanje etnologov, sociolo
gov, psihologov in (kot najpomembnejših) seveda 
uporabnikov prostora, ki bodo na podlagi pozna
vanja neke tradicije in razvojnih teženj soobliko
vali revitalizacijski načrt.

Razstava prikazuje idejno zasnovo takega na
črta za celotno mestno jedro. Javna razprava, na 
kateri pričakujemo vse uporabnike prostora, ta
ko stanovalce kot občane obiskovalce, bo (pred
vidoma) stekla že v tem mesecu.

Ne glede na to, kako bo opredeljen nadaljnji 
razvoj mesta skozi javne razprave, moramo vede
ti, da revitalizacijski načrt ni nekaj dokončno 
začrtanega, ampak samo usmeritev, ki natančno 
opredeljuje, kaj se v nekem prostoru sme in kaj 
ne. Z doslednim spoštovanjem teh strokovnih 
stališč bomo uspeli ohraniti obstoječo kakovost, 
odpraviti posamezne arhitekturne šoke (Vesna, 
hotel Jeruzalem, serijska pozidava blokov vzdolž 
ul. SI. Ostrca) ter graditi novo.

Za Odbor za prenovo 
mestnega jedra:

Jerica MLINARIČ

naselja in vrnitev nekdanjega 
pomena mestnemu jedru so 
edina možnost, da Ljutomer 
ohrani svoje simbole preteklo
sti, identitete in razvoja. Neka
terim stavbam ali celotam bi 
morali dati prednostno vlogo, 
saj so ključni deli naselja, ena
ko obema trgoma, čeprav je 
Stari trg to vlogo že skoraj izgu
bil.

Nepravilni strokovni posegi v 
obstoječe vrednote lahko pov
zročijo nepopravljivo škodo, za
to je v okviru prenove potrebna 
čim večja strokovnost. To zah
teva od načrtovalcev pogloblje
no raziskovalno delo, ki mora 
biti preverjeno med strokami in 
pred uporabniki, kar je poseben 
razlog, da so idejne zasnove že 
razstavljene in tako rekoč v ja
vni razpravi. Upravičenost in 
nujnost celovite prenove in 
hkratnega varstva pa je potreb
no doseči tudi z ustrezno eko
nomiko in vključitvijo v razvojne 
načrte mesta in občine.

Dušan Loparnik
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r "AVTOR"GONA“ n 
PODJETJE ।

Delavci Avtoradgone so se konec septembra z večino gla-. I 
sov odločili, da bo tudi njihova delovna organizacija po 1. ja- ■ 

Inuarju 1990 podjetje. Na ta korak se pripravljajo že nekaj ča
sa, med priprave pa spada izdelava celostne podobe z okrajša- I 
vo imena AR. Seveda pa bo potrebno do konca leta postoriti ■ 
še marsikaj, saj jih čakajo tudi nekatere organizacijske spre- | 
membe.

Avtoradgona bo kot podjetje enovita organizacija brez ■ 
I dosedanjih tozdov in delovne skupnosti. Na referendumu (25. I 
■ septembra 1989) so sprejeli statut novega podjetja in samoti- ■ 

pravni sporazum o spremembah v organiziranju delovne orga- 
Inizacije. Volilna udeležba je bila skoraj 80-odstotna. Samou- ■ 

pravni sporazum so sprejeli z 66,2, statut pa z 68,2 odstotka. I 
Najboljša'volilna udeležba je bila v Avtotrgovini-servisih, naj- ■ 
slabša pa v tozdu Proizvodnja. Do januarja bo potrebno uskla- 

Lditi z.določili novega statuta tudi samoupravne splošne akte. ■ 
bbp |

■ ■■■ me: mm ■■■ hh radi

Obratovalnica l okam v Spodnji Ščavnici

RADGONSKI GROZD ŽELI USTREČI GOSTOM, ŽELI PA TUDI SODELOVATI S TURISTIČNIM 
DRUŠTVOM IN PRI TURISTIČNI PRODAJI RADENSKE

Biljard in igralni aparati

Transportna miza, ki so jo za kranjsko Iskro izdelali v obratovalnici To
kam v Spodnji Ščavnici.

Največja gostinsko-turistična organizacija v 
občini Gornja Radgona, ki spada v DO Raden
ska, je Grozd. Tako se imenuje tudi hotel v sre
dišču mesta, ki ima 54 postelj in edino večjo re
stavracijo. Vendar pa ne bi mogli reči, da je 
Grozd tudi središče dogajanja v Gornji Radgoni. 
Res je poleti prijetno posedeti na terasi, ki je 
pravzaprav pločnik in so jo letos povečali, če
prav goste moti hrup s ceste. Mimo pelje namreč 
ena najbolj prometnih magistralnih cest. Vse se 
bo spremenilo, ko bomo lahko zgradili nov go
stinski obrat na sejmišču, so prepričljivi vodilni. 
Takrat se bodo namreč lahko bolj posvetili po
nudbi v Grozdu, prodali Gostilno pri mostu in 
preuredili Radgonsko klet v igralnico (če bo to 
zakon že dovoljeval).

Gostinski obrat na sejmišču bi moral biti zgra
jen že do začetka avgustovskega kmetijsko-živil- 
skega sejma. Kje seje zataknilo? Direktor tozda 
Grozd Janko Prelog je povedal: »Gradnja nove
ga objekta je preložena na začetek prihodnjega 
leta, ker se nismo mogli dogovoriti glede prosto
ra. Tačas izbiramo med štirimi: v bližini sedanje
ga gostinskega objekta, ki bi nam najbolj ustre
zal, vendar so drugi proti, ker bi potrebovali tudi 
del prostora, ki spada k Stadionu bratstva in 
enotnosti, druga je na vrtovih (tudi s tem se 
mnogi ne strinjajo, predvsem tisti, ki imajo tam 
vrtove), tretji je v bližini stanovanjskih blokov 
(ta nam preveč ne ustreza, ker je predaleč), četrti 
pa na delu sedanjega zabaviščnega parka.« Fi
nancirali bi jo z lastnimi sredstvi, združenimi 
sredstvi DO Radenska in posojili, upajo pa, da 
bodo utegnili dobiti še kakšna druga dodatna 
sredstva.

Kakor smo izvedeli, pa prostor ni bil edini 
problem. Načrti za gostinski objekt niso takšni, 
kot je bilo dogovorjeno. Velikost in oblika na
mreč ne ustrezata prvotnim dogovorom. Janko 
Prelog je dejal, da so pač načrti usklajeni z nji
hovimi potrebami in zmožnostmi ter prilagojeni 
okolici. Med sejmom bi v njem pripravljali go
stinsko ponudbo za sejmišče, med letom pa ku
hali malice za delovne organizacije ter kosila za 
potrebe prebivalcev. Takrat bi bil to gostinski lo
kal odprtega tipa.

Čeprav je hotel v središču mesta, z lokacijo ni
so zadovoljni. Menijo, da bi bila boljša tik ob 
meji ali pa nekaj kilometrov proč. Tako pa jim 
goste, ki bi prišli v njihovo restavracijo, prevza
mejo drugi, ki so bližje meji. Drugi problem pa 
so parkirni prostori. Njihovi gostje ne morejo 
parkirati vozil na parkirnem prostoru pred hote
lom, ker je nenehno zaseden z vozili domačinov.

Z zasedenostjo hotela so zadovoljni, saj imajo 
vse leto dovolj gostov, zasedenost pa je 72,5-od- 
stotna. Res pa je, da je polovica teh gostov de
lavcev Tegrada (nekaj naključnih popotnikov, 
nekaj turistov in včasih kaka skupina), ki pa bo
do z novim letom odšli. Takrat se bo morala 
podvizati turistična prodaja Radenske, meni Pre
log, saj letos niso prodali nobene njihove poste
lje, ampak skrbijo le za zasedenost zdravilišč. Se
veda pa bodo morali hotelske sobe v kratkem

obnoviti. Letos so popravili vsa okna, sobe pre
pleskali ter na hodnik položili preprogo, morali 
pa bodo zamenjati tudi notranjo opremo.

Želijo si boljšega sodelovanja z gornjeradgon- 
skim turističnim društvom, saj bi lahko s skupno 
močjo organizirali marsikatero prireditev. Tako 
pa niti ne vedo imena predsednika društva. Ta
čas je njihov najuspešnejši lokal Janšev hram na 
Janževem Vrhu. Skupine prihajajo od vsepo
vsod, zadovoljni so s ponudbo domačih jedi, vi
na in lepim razgledom. Največ zaslug gre seda
njemu upravitelju Ostiju Bakalu. Jeseni so tam 
najbolj zanimivi tedenski pikniki s pečenimi ko-

Bodo letošnji novosti, podaljšanju in polepšanju 
terase, sledile tudi druge? foto: NJ

stanji, moštom in grozdjem. Poleg tega spadajo v 
tozd Grozd še drugi obrati, mnogi med njimi pa 
so žal potrebni »osvežilne injekcije«. Na primer 
gostilna v Apačah ni niti malo tako polna kot ne
kaj metrov oddaljena zasebna gostilna. V Bifeju 
v Lutvercih so letos preuredili posebno sobo v 
biljardnico in tako povečali tudi prodajo pijač. 
Videmski lokal so dali v najem, medtem ko bodo 
Gostilno pri mostu (ki je bila včasih ena najbolj 
priljubljenih) po odprtju novega gostinskega 
obrata na sejmišču prodali.

Kakor je zagotovil direktor, pripravljajo tudi 
za hotelsko restavracijo posebno ponudbo, ven
dar o tej sedaj še ne bi govoril.

Bernarda B.-Peček

MINERALNA MORALA
Pisali smo o praznovanju 

120-letnice polnjenja mineralne 
vode radenske, vseeno pa si ne 
moremo zatiskati oči pred proble
mi. s katerimi se tačas ukvarjajo 
mineralci. Že dolgo se ni zgodilo, 
da bi bdi poslovni rezultati gostin- 
sko-turističnih organizacij boljši 
od rezultatov tozda Mineralna vo
da. Promet in zasedenost zmoglji
vosti v hotelih Radenske sta se res 
izboljšala, res pa je tudi, da se je 
poslabšala prodaja mineralne vo
de in brezalkoholnih pijač. Edina 
tolažba je lahko, da se s podobni
mi problemi ukvarjajo vsi mineral
ci v Jugoslaviji. Še dobro, da ima
jo plastenke tla polnilna Unija je v 
poletnih mesecih edina delala s 
polno zmogljivostjo), saj bi se dru
gače znašli še v večji kaši.

Kot drugod po Jugoslaviji se je 
tudi v tozdu Mineralna voda Ra
denske prodaja mineralne vode 
zmanjšala za 13 odstotkov. Po 
mnenju generalnega direktorja 
Herberta Šeferja so za to najmanj 
trije razlogi: padec življenjskega 
standarda, manjši turistični pro
met v obmorskih krajih ter slabo 
vreme v poletnih mesecih. Če pri
znamo ali ne - nekaj je tudi med
republiškega nagajanja, vendar se 
je Radenska srbskega trga 
umaknila že prej. Tako bo tudi v 
prihodnje: opuščali bodo trge, kjer 

prodaja ne bo zadovoljiva, prav 
tako pa bodo opuščali izdelke, ki 
več ne bodo zanimivi za trg. Mak
simalno agresivno na trgu bo na
čelo Radenske v prihodnjih letih. 
To pa pomeni, da se bo na trgu za
čel hud boj za kupce brez obzirno
sti in spoštovanja drugih, kot je bi
lo to doslej. Pri tem pa jim bodo 
pomagale kakovost, cena in blago
vna znamka. Njihova prednost pri 
tem bo vsekakor pestra izbira oku
sa in količine. Različna količina 
sladkorja v brezalkoholnih pijačah 
stil, swing in šum ter litrske in če- 
trtlitrske steklenice, mineralna vo
da radenska vre iz različnih vrel
cev (Petanjski. Kraljevi in Zdravil
ni vrelec), v plastenkah pa ponuja
jo miral kot nižje gazirano vodo 
ter radin kot mineralno vodo brez 
COi — vse to jim bo pomagalo pri 
prodoru na tuje tržišče in poveča
nju prodaje.

Spodbudno je. da se izvoz mine
ralne vode ni zmanjšal, prav tako 
pa dejstvo, da izvažajo z »normal
nimi cenami« ter z lastno blago
vno znamko. Glede tega so v mi
neralni dejavnosti v Jugoslaviji 
verjetno edini, in to je za Raden
sko bilka, ki se je morajo oprijeti.

Pri prodaji svojih izdelkov bodo 
upoštevali razdaljo 450 do 500 ki
lometrov. saj so večje že ekonom
sko vprašljive.

Nekako v spomin se mi je vtisnila majhna delavnica ob nekdanji 
kovačnici v Spodnji Ščavnici, saj sem se vselej, ko sem se peljal mimo, 
nehote ozrl na tisto stran. Morda je vzrok za to znano Križanovo gostiš
če.

In delavnica je postajala iz le
ta v leto večja, kar pomeni, da 
obrtnik Tone Kampuš v teh letih 
ni nazadoval. Zdaj je namreč 
tam že tovarnica, v kateri je za
poslenih 12 delavcev, izdelek, ki 
tam nastaja, pa je znan po vsej 
Jugoslaviji in nadomešča uvoz. 
Zdaj na napisni tabli ni več ime
na nosilca obrti, ampak piše: 
Kovinarstvo Tokom, kar daje

Kako bodo v prihodnje agresiv
neje nastopali na tujem trgu, nam 
je generalni direktor Herbert Šef er 
slikovito povedal z avstrijskim 
zgledom: »Na avstrijskem trgu 
imamo že natančno izdelan na
stop, ki je podoben nastopu na ju
goslovanskem trgu. Z ekonomsko 
propagando sodelujemo na radiu 
in televiziji, ustanovili pa smo tudi 
svoje trgovsko podjetje, ki tudi pol
ni mineralno vodo, ki ima seveda 
drugačno ime. Poleg te ponujamo 
avstrijskim trgovcem še radensko 
in dve vrsti brezalkoholne pijače 
duh in stil. Tudi v Italijo še vedno 
prodamo letno 40 avtovlakov mi
neralne vode iz Kraljevega in 
Zdravilnega vrelca, ki smo ju pro
dajali že pred vojno.«

V Radenski torej niso pesimisti
čni. saj so prepričani, da bodo se
danjo »mineralno krizo« prebrodi
li laže kot drugi. Pod Radensko 
spadajo namreč tudi gostinsko-tu- 
ristične organizacije in Tovarna 
polnilne opreme, ki skrbi za polnil
no opremo in rezervne dele. Ko za
škripa v eni dejavnosti, priskočita 
na pomoč drugi dve. Upajmo le, 
da ne ho zaškripalo v vseh treh ter 
da njihova »mineralna morala« 
ne ho padla na izpitu.

Bernarda B. Peček 

slutiti, da tu nastaja zasebno 
podjetje.

Tone Kampuš seveda dobro 
pozna obrtno zakonodajo in do
ločila zakona o podjetjih, pa ta
ko tudi vrzeli, ki so v njem. Dejal 
nam je, da ne bi bil rad poskusni 
kunec, torej se ne želi prenagliti. 
Tudi v okviru obrtne zakonodaje 
so možnosti, čeprav še marsikaj 

ni urejeno, na kar opozarjajo 
obrtniki. Pomembno pa je, da se 
zadeve urejajo, nekaj pa jih je že, 
na primer možnost večjega zapo
slovanja.

»Izhajam iz obrtniške družine, 
saj je imel že moj dedek kovačni
co. Z obrtjo je nadaljeval oče, 
vendar jo je 1952. leta odjavil, 
saj so bili hudi davki, in se zapo
slil. Jaz, ki sem končal srednjo 
kovinarsko šolo, sem kakih deset 
let delal v komercialni službi Je- 
klotehne, pozneje Sloge. Leto 
1979, ko je bila dokaj ugodna

OBISKALI SMO ZASEBNO PODJETJE EEK VIDEM

Zakon o podjetjih je prinesel veliko novosti, ki so do
brodošle ne le združenemu delu, ampak tudi zasebnim 
obrtnikom. Mnogi med njimi, so namreč svojo dejavnost 
že tako razširili, da jim je postala obrtna zakonodaja pre
tesna. Zdaj, ko so izenačeni, vedno več obrtnikov spremi
nja status svojih obratovalnic v zasebna podjetja. O tre
nutnem stanju v Pomurju smo poročali v eni od prejšnjih 
številk, zdaj pa želimo orisati prizadevanja 45-ietnega 
BRANKA KOCUVANA iz Vidma ob Ščavnici.

»Že moji predniki so imeli 
obrt, zato je bilo nekako sa
moumevno, da sem se s to obli
ko dela začel ukvarjati še jaz. V 
večjem obsegu po 1972. letu, 
ko sem se vrnil iz Nemčije in 
sem ustanovil obratovalnico za 
ključavničarstvo in instaliranje 
centralnih kurjav. Leta 1975 
smo začeli izdelovati še opre
mo za energetiko. Naslednje le
to pa se mi je pridružil brat Vla
do in ustanovila sva skupno 
obratovalnico. Ko sem bil v 
Nemčiji, sem se seznanil z na
pravami za izrabo sončne ener
gije in od 1979. izdelujemo tudi 
kolektorje, bojlerje za hrambo 
tople vode in seveda vso opre
mo.

Iz leta v leto smo dejavnost 
širili, gradili večje prostore, 
opremljali delavnice, in zaposlo
vali nove delavce. Letos, sredi 
leta, nas je bilo že 46. Obrtna 
zakonodaja nas je močno utes
njevala, saj smo formalno mora
li imeti, če smo hoteli zaposlo
vati toliko delavcev, dve skupni 
obratovalnici. Nosilca obrti v pr
vi sta bila Branko in Alojz Kocu
van, v drugi pa Vlado in Tomi
slav Kocuvan.«

To pa še ni vse, kar je brzda
lo hitrejši razvoj. Splošno je 
znano, da obrtnik še vedno ni 
izenačen z delavcem, ki dela pri 
njem; delavec je na plačilni listi, 
obrtnik mu lahko obračuna za 
opravljeno delo ustrezen oseb
ni dohodek in od bruto zneska 
nakaže prispevke za samoupra
vne interesne skupnosti, plača 
davek iz dohodka in druge ob
veznosti, medtem ko nosilec 
obrti teh pravic nima, ampak 
mu davkarija prizna osebni do
hodek in prispevke, ki so odbit
na postavka od dohodka, šele v 
oonki tako imenovanih zavaro
valnih osnov. Ustrezne inštituci
je so tudi ugotovile, da so ob
veznosti obrtnika večje, kot 
združenega dela.

»Zdaj pa smo izenačeni z 
družbenimi podjetji,« nam je v 

klima za obrtništvo, sem znova 
oživil delavnico v Spodnji Ščav
nici. Takoj sem si našel pomo
čnika in opravljala sva razna 
ključavničarska dela. Vleklo me 
je v proizvodno dejavnost, odlo
čitev o izdelavi transportnih le
stev pa je padla po obisku neke
ga tujega sejma. Ob pomoči zu
nanjega sodelavca strojnega in
ženirja so nastali načrti za lestev 
transporter LT-I, nato pa smo 
poprijeli v delavnici in jo naredi
li.«

Kampuševe lestve marsikate
remu našemu bralcu ni treba po

sebej predstavljati, saj jo je lah
ko videl na sejmih v Gornji Rad
goni. Pa vendarle nekaj besed o 
njej! Gre za zelo ekonomičen, 
univerzalen in enostaven pripo
moček za vse vrste transporta v 
navpični in poševni smeri. Le
stev, po kateri »drsi« voziček, ki 
ga vleče oziroma spušča jeklena 
vrv in jo poganja motor, je zelo 
uporabna v gradbeništvu, na pri
mer za dostavo strešne opeke. 
Veseli so je tudi v kmetijstvu, in
dustriji ..., saj je z njo možno 
dostavljati v višini 12 in več me-

Že skoraj 50 zaposlenih

Branko Kocuvan, generalni 
direktor zasebnega podje
tja EEK VIDEM: »Ne bomo 
ostali pri doseženem.«

nadaljevanju pogovora povedal 
Branko Kocuvan in izročil pose
tnico, na kateri je pod imenom 
zapisano: generalni direktor — 
menedžer. S 1. septembrom je 
bilo premoženje obratovalnice 
prenešeno v podjetje EEK VI
DEM, katerega dejavnost je: 
posvetovanje, projektiranje, 
proizvodnja, ter izvedbeni inže
niring energetskih, elektronskih 
in računalniških sistemov. Gre 
pravzaprav za družbo z omeje
no odgovornostjo, ki so jo 
uradno ustanovili sogovornik 
Branko, žena Irena in sin Tomi
slav. Le-ti so kot ustanovitelji 
vpisani v sodni register in so 
(še prej) V službi družbenega 
knjigovodstva »deponirali« glav
nico (z zakonom določeno vso
to denarja). Brankov brat pa bo 
še nekaj časa posloval po dolo
čilih obrtne zakonodaje.

»Ustanovitev zasebnega pod
jetja je koristna ne le zaradi ize
načenja kar zadeva osebne pre
jemke, ampak za ugodnejše fi
nančno poslovanje, saj bomo 
zdaj poslovali brez posredni
kov, kot je, na primer, obrtna 
zadruga. Tem ne bo treba več 
plačevati precejšnjih vsot, ki so

trov kosovni, razsuti ali paletizi- 
rani tovor.

»Letos smo ob sodelovanju 
zunanjega sodelavca razvili, nato 
pa izdelali lestev transporter 
MTL-2. Pomeni nadaljevanje 
razvoja prejšnje transprotne le
stve. Njena prednost je v tem, da 
je avtomatizirana, saj jo lahko 
prepelje, postavi in uporablja sa
mo en človek. Lestev je zasnova
na po načelu teleskopskih ele
mentov, ki so vdelani drug v dru
gega. Celotna naprava je na eno
osnem podvozju in jo lahko pre
pelje, pripeto za kljuko, že mo-
čnejši osebni avto.«

Morda se zdi navajanje teh po
drobnosti kot reklama, vendar to ni 
naš namen. Skozi sobesednikova usta 
smo hoteli le prikazati razvojno pot 
od mehanične transportne lestve, ki 
jo je treba ročno sestaviti in po opra
vljenem delu razstaviti, do novega, že 
intelektualno izboljšanega izdelka.

»Brez snovanja novih izdelkov ne 
gre,« je znova povzel besedo Tone 
Kampuš, ki transportne lestve uspe
šno prodaja s posredovanjem obrtne 
zadruge 14. oktober Gornja Radgona 
po vsej Jugoslaviji. Tako kot prvo je 
patentno zaščitil tudi drugo. Sicer pa 
izdelava teh lestev ni edini izdelek te 
obratovalnice, ampak v njej (med 
drugim) izdelujejo še tračne in valj
čne transporterje. Kupci so. ugledna 
podjetja, na primer tovarna Iskra.-Iz
delali so tudi opremo za prevoz prt
ljage na letališčih v Pulju in Zadru.
Tudi pri tem izdelku gre za nadome
stilo uvoza. Glede na to, ker je v To- 
kamu (ime je nastalo iz začetnic ime
na Tone in priimka Kampuš) mlad in 
delavoljen kader, predvidevamo, da 
razvoj ne bo zastal. Velika spodbuda, 
četudi le moralna, so priznanja s sej
ma obrti v Celju, še zlasti pa z razsta
ve inovativnih izdelkov Rast YU na 
Reki. Tam je Tone Kampuš dobil 
(1983. leta) za svojo prvo novost di
plomo s srebrno plaketo.

Š. Sobočan

jih obračunavali na podlagi do
ločenega odstotka od zneska 
računa. Svoje izdelke bomo lah
ko tudi izvažali. Sicer pa je na
jobsežnejša dejavnost podjetja 
EEK VIDEM izdelava opreme za 
energetiko, za daljinski nadzor 
in upravljanje (kotlovnic, proiz
vodnih procesov), računalniško 
opremo .... Več kot 70 odsto
tkov vrednosti opreme in inte
lektualnih storitev opravimo sa
mi, za okrog 30 odstotkov pa 
najamemo najugodnejšega po
nudnika, saj se nam tako račun 
bolje izide, kot pa če bi delali 
drugače. Tako kot že prej skup
ni obratovalnici, tudi zdaj, ko 
smo organizirani kot podjetje, 
99,9 odstotka prihodka ustvari
mo z družbenim sektorjem, kar 
pomeni, da smo s svojimi izdel
ki konkurenčni. Naša prednost 
je celotnost ponudbe. Tako 
smo uredili sodobno kotlovnico 
v tozdu Mure v Ljutomeru, zdaj 
pa smo sklenili pogodbo za 
zgraditev (in vse kar sodi zra
ven) kotlovnice za Kranj. Upo
števaje ta projekt in druge bo
mo imeli do konca leta sklenje
ne pogodbe v vrednosti 30 mili
jard (novih) dinarjev.«

Direktorja zasebnega podje
tja EEK VIDEM Branka Kocuva
na smo vprašali, zakaj v podje
tju toliko direktorjev. Poleg ge
neralnega imajo še direktorje 
računovodstva, nabave, razvo
ja, proizvodnje, marketinga in 
predstavništva na Reki. Povedal 
je, da je vsak od njih povsem 
odgovoren za svoje področje 
dela, pri čemer je dokaj samo
stojen. Pa še nekaj je: v stikih s 
sposlovnimi partnerji ni dovolj 
učinkovito, če se predstaviš kot 
referent. Bolj vžge naziv direk
torja. Tu ni odveč dodati, da ima 
tak delavec, če bi zapustil to 
podjetje, več možnosti pri kan
didiranju za določena dela in 
opravila, saj lahko navede, da je 
bil toliko in toliko časa — direk
tor.

Branko Kocuvan je podjetnik 
v pravem pomenu besede. Z 
doseženim še zdaleč ni zadovo
ljen in že razmišlja o ustanavlja
nju manjših firm na drugih ob
močjih, ki bi se povezovale v 
podjetje EEK Videm. Gre torej 
zasnovanje tako imenovanega 
holdinga.

Š. Sobočan
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kmetijska panorama

Ša lovci

SLADKORNA PESA POSTALA GRENKA
Vreme je bilo v minulih dneh 

lepo in kot nalašč za pospravilo 
poljskih pridelkov. Vsak bi rad 
čimprej končal z delom, tako tu
di s spravilom sladkorne pese. 
Pridelek dobro kaže, strojev je 
kar precej, pa tudi pridnih rok 
marsikje ne manjka. Lahko pa se 
zgodi, da postane sladkorna pesa 
tudi grenka, tako kot prejšnjo 
sredo v Šalovcih, ko je tamkajš
nji vodja skladišča Mirko Ren- 
geo okrog pol treh popoldne 
enostavno zaklenil tehtnico pri 
odjemnem mestu (deponiji) in 
odnesel ključe domov, čeprav so 
ga ljudje zelo prosili, naj jim 
vendar omogoči, da pripeljejo 

Naslednji dan je bila zadeva urejena in kmetje so lahko spet vozili peso 
na odjemno mesto v Šalovcih.

Podvojena zmogljivost
Sodelovanje tozda Mešalnica Črnci, ki spada v Kmetijski kombinat 

Radgona, in Kmetijske zadruge Gornja Radgona, je vzorno. Dokaz za to je 
tudi upravljanje delavcev mešalnice s sušilnico, ki je last zadruge. V mešal- 
nici odkupijo tudi celotni pridelek pšenice in koruze kmetovalcev z gornje- 
radgonskega območja, kar ni zanemarljivo.

Kakor je povedal direktor Mešalnice Franc Podlesek, so s 15-tonsko 
sušilnico podvojili zmogljivosti, vendar za to plačali polovico manj, ker so 
gradili na že obstoječe objekte. Po novem sušijo v dveh etapah, najprej na 
20 odstotkov vlage in nato na 13 odstotkov vlage. V drugem silosu potem 
koruzo nekaj časa pustijo, da se oznoji in s tem izgubi nekaj vlage. Na ta 
način namreč privarčujejo nekaj energije.

Na uro bodo lahko posušili 20 ton mokre koruze, dnevno pa okrog 500 
ton. Poleg gornjeradgonskih pridelovalcev pa sušijo še pšenico in koruzo, 
ki jo pripeljejo kmetovalci iz Lendave, KZ Panonka in Lenarta. Sušenje bo
do v sezoni končali v štirih tednih, najpomembnejše pa je, da so odpravili 
ozko grlo. Naložba je stala 2,2 milijardi dinarjev, največja dela (in delež 
sredstev) pa je opravil Cevovod Maribor.

Tudi sušilnico v Črncih so odprli v sredo, 11. oktobra.
bbp

peso. Nekateri so zato morali 
oditi z njive sredi dela ali pa pe
so naložiti na vozove in prikolice 
ter čakati na boljše čase. Zavoljo 
vsega tega je bilo med njimi pre
cej hude krvi.

»Nervozen sem bil. To ni no
beno delo, kot ga vodite, bom pa 
peso odpeljal pred Panonkin 
prag, sem dejal, ker mi je niso 
hoteli prevzeti,« se je hudoval 
Rudi Časar.

»Problem je nastal zaradi tega, 
ker niso hoteli več tehtati pese. 
Čakati sem moral tri ure, doma 
pa so me vprašali, če sem vozil 
peso v Soboto,« je med drugim 
pristavil Jože Lainšček. Najbolj

Ker ni šlo drugače, so morali sladkorno peso pustiti na prikolicah.

pa so bili prizadeti Konkoličevi 
iz Dolenec, saj so imeli na njivi 
pese okrog 20 delavcev, niso mo
gli naložiti in odpeljati v Šalov- 
ce.

»Jaz pravim, da je slaba odgo
vornost. Mi smo pravočasno 
opozarjali, da se deponija polni 
in da bi jo bilo potrebno potisni
ti skupaj. Dejali so nam, da že 
bo. Pa se to ni zgodilo. Kaj naj 
stojimo v tako lepem vremenu?« 
je k vsemu temu pripomnil Er
nest Balek. On sicer ni imel tega 
problema, toda ne gleda le nase. 
Peso pa so letos pri njih prvič se
jali in s pridelkom so zelo zado
voljni. Tudi glede cene, samo če 
je ne bodo preveč zbili zaradi 
primesi in sladkorne stopnje. 
»Prihodnje leto se bo treba na 
odkup sladkorne pese vsekakor 
bolje pripraviti!« je še dodal.

In kaj so nam na te očitke po
vedali odgovorni v temeljni za
družni organizaciji v Gornjih Pe- 
trovcih? Dezider Santavec, direk

OB 50-LETNICI SREDNJE KMETIJSKE ŠOLE 
V RAKIČANU

Srečanje ob jubileju
Srednja kmetijska šola v Raki

čanu, katere skromni začetki se
gajo še v leta pred drugo svetovno 
vojno, je v polstoletnem obstoju in 
razvoju upravičila svoj namen. V 
tem času so šolo končali številni 
mladi ljudje, ki so pridobljeno 
znanje s pridom uporabljali na 
svojih kmetijah, rezultati pa se 
odražajo v pridelkih, ki se lahko 
kosajo s tistimi na družbenih po
sestvih.

Ob izobraževanju mladine pa v 
srednji kmetijski šoli niso poza
bljali tudi na usposabljanje odra
slih, saj uvajanje najnovejših teh
nologij v kmetijstvo zahteva ne
nehno dodatno izobraževanje. Po
sebno skrb pa posvečajo tudi 

Za trajnejšo obnovo nasadov 
in objektov

V okviru tretje etape obnove po toči, neurju in poplavah iz leta 
1987 je posebna komisija, ki jo je imenoval izvršni svet Skupščine obči
ne Murska Sobota, letos pregledala še dodatnih 30 objektov, za katere 
so bili vloženi zahtevki februarja 1989. Ugotovili so, da je 16 objektov v 
celoti zgrajenih, 8 jih je gradbeno končanih, manjkajo le inštalacije, 
oprema in delno ometi, v treh primerih so zainteresirani odstopili od 
gradnje, v treh primerih pa niso bili upravičeni do uporabe solidarnost
nih sredstev. Kaže omeniti, da gre za objekte, ki bodo omogočili poveča
nje tržne molže mleka in prireje mesa. Tako je ostalo še 26,2 milijona 
dinarjev neopravičenih zahtevkov.

Določena odstopanja so bila tudi pri obnovi trajnih nasadov v za
sebni in družbeni lasti. Skupna površina nasadov, med katerimi prevla
dujejo jablanovi (čez 89 ha), drugo pa so višnjevi in breskovi, je 98,75 
hektarja. Ker vsega niso uresničili, je ostalo 60 milijonov dinarjev. Ne
kateri lastniki so odstopili od pogodb, ponekod bodo nasadi končani le
tošnjo jesen ali na pomlad 1990, zaradi pomanjkanja sadik pa se bodo 
marsikje dela zavlekla. Ostanek 86,2 milijona dinarjev (pri objektih in 
nasadih) pa bodo namenili za odpravo plazov v občini.

M. Jerše

tor: »Ker je vreme ugodno, lju
dje hitijo s pospravljanjem pese. 
Na voljo je več strojev, delajo pa 
tudi ročno. Dejansko je prišlo do 
zasipanja deponije, ta je soraz
merno majhna, zaradi objektiv
nih vzrokov pa nismo uspeli do
biti stroja, ki bi peso potisnil na 
večji kup. Mislim, da vodja skla
dišča drugega izhoda, kot da je 
tehtnico'zaklenil, ni imel, kajti če 
bi kmetovalci stresali peso na 
zemljo, bi nastali problemi pri 
nalaganju na tovornjake. Tako in 
tako so jo nekateri že preveč raz
tresli.«

Kdo naj bi bil torej kriv oziro
ma imel prav? Težko je biti raz
sodnik. Prav gotovo pa so od
jemna mesta za sladkorno peso 
marsikje premajhna, to ni skrb 
kmetov, pa tudi strojev, kot kaže, 
ni dovolj, ki bi peso potiskali na 
večje kupe. Še najbolje pa bi bi
lo, če bi jo bolj sproti odvažali v 
Tovarno sladkorja Ormož. Tudi 
to seveda ni skrb pridelovalcev.

Jože Graj

kmečkim gospodinjam, saj so te
čaji zanje postali zdaj že tradicio
nalni.

50-letni jubilej bodo v srednji 
kmetijski šoli v Rakičanu prosla
vili skromno, vendar slovesno. Re
zultati naj bodo tisti, ki šolo po
stavljajo na pravo mesto v našem 
kmetijskem prostoru, pravijo v šo
li, kjer bodo slovesnost ob 50-le- 
tnici pripravili v soboto, 21. okto
bra ob 10. uri. Nanjo vabijo vse 
nekdanje učence in učitelje, za to 
priložnost pa so kmečke ženske 
pripravile tudi bogato razstavo 
svojih izdelkov. Obljubljajo, da 
bo prijetno in zanimivo.

L. Kovač

Proti zložbam 
v TZO Beltinci

S srednjeročnim in dolgoročnim družbenim načrtom soboške 
občine so bile predvidene večje zložbe na območju TZO Beltinci. In
teres za zložbe so pokazali v samoupravnih organih kmetijske zem
ljiške skupnosti in Kmetijski zadrugi Panonka. Kot kaže, pa s tem 
zaenkrat ne bo nič, saj se je večina prizadetih občanov z osebnim iz
javljanjem opredelila zoper načrtovane posege v kmetijske površine. 
Edinole v Beltincih se je dobra polovica glasovalcev odločila za zlož
be, povsod drugje, in sicer v Bratoncih, Gančanih, Ižakovcih, Lipov
cih in Melincih pa so zavrnili takšno možnost. Medtem ko se v Do- 
kležovju, kjer se niso opredelili za tak način osebnega izjavljanja, 
nagibajo k izvedbi komasacijskih postopkov. Rezultati kažejo, da je 
bilo proti načrtovanim posegom 70,7 odstotka glasovalcev, za pa se 
jih je odločilo 29,3 odstotka.

In to navzlic temu, da sta OK SZDL Murska Sobota in TZO 
Beltinci organizirala več informativnih sestankov, na katerih so 
kmetovalce podrobneje seznanili z obsegom izvajanja komasacij v

ZAKAJ TAKO?
soboški občini in SR Slovenij. Zvedeli so tudi za stroške izvajanja 
agromelioracij, kjer je 10-odstotni delež udeleženca, 90 odstotkov 
sredstev pa zagotavlja Zveza vodnih skupnosti Slovenije, medtem 
ko pri komasaciji udeleženci nimajo nobenih stroškov. Sprva so se 
za zložbe ogreli občani Beltinec, Lipovec in Dokležovja, pozneje 
pa so nekateri spremenili svoje mnenje. Mnogi tudi niso glasovali 
ali pa so oddali neveljavne glasovnice. Niso pomagali niti dodatni 
sestanki v avgustu. Čeprav so odgovorni dejavniki v posameznih 
vaseh naredili vse potrebno in so izbrali najbolj demokratično 
pot, so naleteli na odklonilno stališče krajanov.

Da bo s tem povzročena velika škoda, ker se ne bodo izvedle 
zložbe na obsežnih površinah, ni treba posebej omenjati. Ljud je 
torej odklanjajo družbeno pomoč pri zložbah, kar je njihova pro
stovoljna odločitev, toda ne moremo se znebiti občutka, da so 
imeli pred očmi nekatere slabe izkušnje iz preteklosti, predvsem v 
bližnji Lipi. To pa hkrati pomeni, da bodo načrtovane zložbe v 
TZO Beltinci morali črtati iz dokumenta za to srednjeročno ob
dobje in jih prenesti v naslednje.

Milan Jerše

V Spodnjih Ivanjcih 

oskrbni center
Kmetijska zadruga Gornja 

Radgona je zadnja leta zgradila 
tri velike oskrbne centre (njihovo 
načelo je namreč ugoditi vsem 
zahtevam in potrebam kmetoval
cev), in sicer v Vidmu ob Ščavni
ci, v Spodnji Ščavnici in pred 
kratkim v Spodnjih Ivanjcih. Če 
smo točni, ivanjski oskrbni cen
ter še ni končan, vendar pa so 

Čeprav je bila trgovina uradno odprta, še ni dokončana. Tudi poslovodja 
in trgovec nista imela časa za formalnosti, ampak sta morala zavihati 
rokave in preložiti kamion cementa.

njegovo odprtje vključili v okvir 
praznovanja občinskega prazni
ka.

Tako so v sredo, 11. oktobra, 
odprli oskrbni center v Spodnjih 
Ivanjcih, brez kakšne slovesnosti 
ali velikih govorov. Za »ljud
stvo« bo otvoritev kasneje, smo 
izvedeli, kajti povabiti bodo mo
rali tudi vse kooperante. Teh pa 
je v negovsko-ivanjski krajevni 
skupnosti okrog 250. Do sedaj 
sta bili dve trgovini, ena v Ivani- 

cih in druga na Negovi. Tudi od
slej bosta dve, s tem, da bodo v 
ivanjski prodajali večje stvari 
(gradbeni material, mehanizacijo 
in drugo), v negovski pa manjše 
stvari, mogoče pa v prihodnosti 
tudi mešano blago. Z izsuševal
nimi deli se je povečala tudi pri
delava poljščin, predvsem slad
korne pese. Ob novem oskrbnem

centru sta namreč tudi mostna 
tehtnica in odkupna postaja za 
živino. Celotna površina (asfalti
rana), ki bo namenjena poslova
nju s kmetovalci, meri 6 tisoč 
kvadratnih metrov. Naložba je 
stala čez 4 milijarde dinarjev, po
lovico sredstev pa so združile de
lovne organizacije Adria Airvva- 
ys, Semenarna Ljubljana, Seme
narna Maribor, Špedtrans, AL 
pos, Atmos Hoče in drugi. Seda
nja vrednost objekta je čez 7 mi
lijard dinarjev. bbp

V črncih so povečali zmogljivost sušilnice za dvakrat. Na ta način so odpravili 
ozko grlo v sezoni sušenja pšenice in koruze.

PDLJODPSKRBA
• ODSLEJ VAS PRIČAKUJEMO

na Markišavski 5 v Murski Soboti.
Sem smo se preselili z Lendavske 37.

• Bogata izbira kmetijske mehanizacije, zaščitnih sredstev in 
drugega blaga.

* oliibCITE NAS V NOVIH PROSTORIH!
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VEMO KAJ HOČEMO IN IMAMO O TEM TUDI
Kaj lahko razkrije program ze

lenih, ki je konkreten, ki je na
ravnan v neposredno čutno delo
vanje in nima samo deklarativne
ga značaja? Čedalje pogosteje se 
danes sliši, da naj te nove zveze 
in gibanja vendarle že povejo kaj 
hočejo, da naj povejo konkretno 
kaj nameravajo, kako bodo moj- 
strili vsakdanje življenje. Mesto 
najpogostejša izrekanja takega 
vprašanja je seveda pomenljivo 
po mnogočem. Najprej je neka
ko arogantno, iz česar se vidi, da 
prihaja iz vrst edine za zdaj real
no obstoječe stranke, ta partijska 
stranka pa že od petlekt sem ni 
imela programa, ki bi bil po ev
ropski meri. Tako zanalašč ne vi
dijo, da zeleni od kar smo se po
javili, nastopamo izključno zara
di zahtev po drugačnem ravna

Franc Kuzmič
Pet desetletij in več dolga pot 

/Iz zgodovine ekonomske in trgovske šole/
Iz šolskega letopisa je raz

vidno, da so bila posamezna 
šolska leta zaradi vojne izred
no skrčena, posebno v šol. letu 
1943/44 je bil pouk zelo nere
den in končan celo predčasno. 
Te mu primemo je bilo tudi 
znanje dijakov.

Junija 1943 so prvi absolven
ti štiriletne trgovske akademije 
opravljali zaključne izpite.

Po končani vojni je dobil v 
oktobru 1945 prof. France Bez
jak nalogo, da organizira v 
Murski Soboti Državno sred
njo gospodarsko šolo. Šolo je 
nato vodil vse do leta 1950.

Nova ljudska oblast je omo
gočila šoli popoln razvoj. Ozek

Maturanti ESŠ v šolskem letu 1955/56

okvir trgovske šole ni več ustre
zal dejanskemu stanju, zato se 
je spremenila v srednjo. Vzga
jala in izobraževala je kader za 
vse panoge gospodarstva, celo 
za vodilna mesta. Šola je poleg 
strokovne dajala še splošno 
izobrazbo.

Jeseni leta 1945 so bili v no
vem družbenem sistemu vklju
čeni v šolo učenci, ki so med 
vojno obiskovali medžarsko 
štiriletno trgovsko srednjo šolo 
v Murski Soboti. V kratkih tri
mesečnih tečajih so znanje di
jakom in absolventom te šole 
politično in strokovno dopolni
li tako, da je ustrezalo sociali
stični ureditvi in novi graditvi 
domovine. Ti tečaji so obenem 
koristili dijakom pri pripravi 
na nostrifikacijske izpite. Ker 
tudi šolsko leto 1944/45 ni bilo 
končano, je bil za prve tri letni
ke od novembra 1945 do janu
arja 1946 tečaj, na katerem so 
učenci po posebnem skrajša
nem programu opravili preda
vanja pri posameznih predme
tih in nato opravljali razredne 
izpite.

Redni pouk v vseh razredih, 
razen v prvem, se je začel po 
končanih razrednih tečajih 21. 
1. 1946. Prvo poletje je bilo 
končano 28. 2. 1946, redni po
uk pa 28. 6. 1946. Zaključni iz
piti so bili julija. Odpravljene 
so bile šolnina in druge takse. 
Uveden je bil širok sistem šti
pendiranja, ki je omogočil šo
lanje tudi gmotno šibkejšim.

Ministrstvo za trgovino in 
preskrbo LRS je nameravalo 
po osvoboditvi povečati šolsko 
poslopje z dozidavo, česar pa 
zaradi premajhnih posojil ni 
uspelo narediti. Razvoj šole je 
prva tri leta po vojni zaviralo 
tudi pomanjkanje strokovno 
usposobljenih učiteljev, saj je 
bil na šoli le en ekonomist.

Šola je dejansko začela iz 
nič. Pisalni stroji so bili neupo
rabni in že zastareli. Predvojno 
profesoisko in dijaško knjižni
co, ki je sicer štela malo knjig, 
je okupator odstranil in name
stil na police druge knjige, in 
sicer v madžarsščini.

Madžari so uvedli nazorni

VIZIJE IN PROGRAME V ZELENEM!
nju z okoljem, ne zaradi oblasti 
kot oblasti. In vedno ponujamo 
alternativne programe, od alter
nativnih elektrarn na Muri, s či
mer se je začelo, do alternativ v 
kmetijstvu, turizmu, s tem pa iz
zivamo alternative v tehnologiji.

Obenem pa klicajoči po kon
kretnih programih nehote sodijo 
po sebi. Kot da bi nove zveze in 
gibanja nameravala ključna me
sta v produkciji razdeljevati po 
političnih barvah, ne po sposob
nostih. Zeleni pač ne morejo 
drugače kakor izhajajoč iz enač
be, ki izpoveduje planetarno res
nico, daje ekonomija enako eko
logija. V kolikor bodo potemta
kem zeleni kot politična sila, ki 
sodeluje v oblasti, kljub vsemu 
utemeljenem klicu po konkre
tnih programih, v kolikor ta klic

pouk, kar je mogoče razbrati iz 
podatkov v šolskem arhivu.

Pred vojno v šoli štipendi
stov ni bilo. Tudi Madžari med 
vojno niso poznali razrednih 
oblik štipendiranja, značilne 
pa so bile podpore, ki so jih 
prejemali dijaki. Sredstva je šo
la dobivala od ministrstva za 
prosveto v Budimpešti, od raz
nih fondov in soboških prido
bitnikov. Podpora ie bila na
menjena za vzdrževanje v inter-, 
natu, za nakup učbenikov in 
popust pri šolnini. Ob koncu 
šolskega leta so dobri dijaki 
prejeli še denarno nagrado. Po 
vojni je bila za revne in pridne 
dijake vseh slojev štipendija v 

stalnem mesečnem znesku. Pr
vo šolsko leto po osvoboditvi 
je od 60 učencev prejemalo šti
pendijo 6, v šolskem letu 
1950/51 pa od 85 učencev kar 
42. Nato se je začelo število šti
pendistov zaradi raznih kriteri
jev nekoliko krčiti.

Državna srednja gospodar
ska šola se je s šolskim letom 
1947/48 preimenovala v Eko
nomski tehnikum in je imela to 
ime vse do šolskega leta 
1950/51.

Zaradi velikih potreb po ka
drih z ekonomsko izobrazbo je 
bilo štiriletno šolanje v šol. letu 
1947/48 spremenjeno v trilet
no. Dijaki četrtega razreda so 
tako v šol. letu 1947/48 končali 
pouk pod okriljem triletnega 
Ekonomskega tehnikuma.

Takoj po vojni so skušali na
mesto predvojne dvorazredne 
trgovske šole v Murski Soboti 
ustanoviti še enoletno nižjo go
spodarsko šolo. Ta šola naj bi 
vzgajala pisarniško in prakti
čno poslovno osebje za drža
vne, zadružne in zasebne go
spodarske organizacije in za 
vse vrste uradov. Šola naj bi 
sprejemala dijake, ki so konča
li popolno ali nepopolno sred
njo šolo ali triletno ekonomsko 
šolo za vajence. Toda do usta
novitve te šole v Muski Soboti 
ni prišlo zaradi premajhnega 
števila prijavljencev.

Leta 1947 so se nižje gospo
darske šole preimenovale v 
enoletne gospodarske šole. Za
radi velikih potreb po kadrih z 
gospodarsko izobrazbo je bilo 
za šol. leto 1947/48 ponovno 
razpisano vpisovanje v to šolo. 
Vpisanih je bilo 63 dijakov. V 
prvem polletju sta bila dva od
delka, a sta se v drugem polle
tju zaradi premajhnega števila 
profesorjev in njihove preobre
menjenosti združila v enega. 
Ob koncu šol. leta so dijaki 
opravljali zaključni izpit. V šol. 
letu 1948/49 šola ni več delo
vala zaradi premajhnega števi
la prijavljenih, že naslednje 
šolsko leto pa je njeno funkcijo 
prevzela dveletna administrati
vna šola, ki je bila ustanovljena 
v Ljubljani in Mariboru.

V istem poslopju je delovala 
tudi šola za trgovske vajence. 

prihaja iz ust tistih, ki so doslej 
vedrili in oblačili nad gospodar
stvom. Ljudje brez vizij, politični 
pragmatisti, ki so zahteve alter
native najprej obsojali kot kon
trarevolucijo in pozneje v manj' 
svinčenih časih kot zaletavo ne
realnost, ti ljudje zdaj hočejo sli
šati vizije drugih.

Da, konkretni programi zele
nih so vkomponirani v vizije. Ne 
v ideološke koncepte, ki oblju
bljajo v smislu tistega »vsi smo 
enaki toda nekateri so bolj ena
ki«, marveč v vizije. Ta termin se 
danes po svetu spet vrača v poli
tiko, kajti opravljati politično de
lo ni več isto kot vaditi se v de- 
spotiji. Biti politik, seveda ne po
vsod in ne brez ostankov tistega 
tipično političnega, zaradi česar 
ima ta izraz slabšalni prizvok,

Do reorganizacije šole je 
spet prišlo v šol. letu 1950/51. 
Ekonomski tehnikum s trile
tnim šolanjem se je preimeno
val v Ekonomsko srednjo šolo 
s štiriletnim šolanjem. V tem 
šolskem letu je prevzel ravnate- 
Hevanje prof. Bojan Černjavič. 
Šola pa se je srečala z novim 
težkim problemom. Reorgani
zacija, decentralizacija in de
mokracija gospodarstva, s tem 
v zvezi zmanjševanje upravne
ga in gospodarskega aparata in 
perspektive nadaljnjega gospo
darskega razvoja —- vse to je 
vodilo do tega, da je svet za 
orosveto in kulturo pri vladi 
LRS v juniju 1951 postavil 
vprašanje glede nadaljnjega 
vpisovanja v prvi letnik v šol. 
letu 1951/52. V aprilu leta 1952 
je isti svet predlagal tudi ukini
tev Ekonomske srednje šole v 
Murski Soboti. Zaradi predvi
dene ukinitve šole so aprila 
1952 sklicali izredni roditeljski 
sestanek. Poleg staršev so se za 
obstoj šole zavzemali takratni 
ljudski poslanci, vidni republi
ški družbenopolitični delavci 
kot Franc Kimovec-Žiga, Fer
do Kozak, Miško Kranjec idr. 
ter skoraj vse družbenopoliti
čne in druge organizacije ter 
društva v Prekmurju. Rezultat 
teh prizadevanj je bil, da je 
ekonomska šola zaradi poseb
nih okoliščin razvoja gospodar
stva in šolstva v Prekmurju, pa 
tudi potrebe po strokovni izo
brazbi prekmurskih ljudi po
trebna in zato ostane.

V šol. letu 1952/53 je bil pri 
šoli odprt delavski oddelek. 
Tega so obiskovali uslužbenci 
različnih gospodarskih organi
zacij in ustanov. Pouk je bil or
ganiziran vsak dan v tednu po
poldne. V oddelek seje vpisalo 
40 slušateljev, vendar jih je na 
koncu ostalo in izdelalo le 12. 
Zaradi premajhnega števila pri
javljenih naslednje leto ni bilo 
drugega razreda. Posamezni 
kandidati so se individualno 
pripravljali in opravljali izpite 
zasebno.

Leta 1953 so izšla tudi izvest- 
ja za vsa leta nazaj.

Ravnateljske dolžnosti je s 
šol. letom 1954/55 prevzel Bo
ris Goljevšček, do takrat profe
sor na isti šoli.

S šol. letom 1959/60 je bil 
odprt še oddelek za odrasle, s 
tem da se po potrebi odprejo še 
oddelki v Ljutomeru, Lendavi 
in Gornji Radgoni. Prvo leto se 
je v Murski Soboti vpisalo 33 
slušateljev, od tega jih je med 
šolskim letom prenehalo oz. iz
stopilo 10. V Ljutomeru je bilo 
prav tako vpisanih 33 slušate
ljev, od katerih je 10 med šol
skim letom izstopilo oz. prene
halo šolanje. Sicer pa šolanje 
ob delu (odraslih) sega že tja v 
leto 1947.

L 9. 1960 je bil za v. d. rav
natelja imenovan prof. Franc 
Hegeduš, ravnatelj Sole za bla
govni promet v Murski Soboti, 
prej že več let profesor na eko
nomski šoli.

Omeniti je treba, da so pro
fesorji sodelovali poleg obvez
nega dela na šoli še pri pripra
vah in izvajanjih raznih teča
jev, predvsem s področja eko
nomskih in komercialnih pred
metov v raznih drugih šolah, 
tečajih in seminarjih.

Ravnateljevanje je leta 1962 
prevzel profesor ekonomskih 
predmetov Marijan Lebar, kije 
poučeval na šoli že od leta 
1952. Dela in naloge ravnatelja 
je opravljal vse do smrti leta 
1982. (se nadaljuje) 

vplivali na gospodarstvo bodo 
imeli v rokah samo ekološki va
tel, ne ideološkega. Kaj pa je 
sploh ideologija v primeri z nara
vo?

Pa še nekai iritira v tem sicer 
danes postaja biti vizionar in 
kulturnik. Seveda do tega ne pri
haja zaradi notranje evolucije 
političnega stanu ampak zaradi 
ekoloških razmer. Politika ni več 
samo urejanje, bolj ali manj ma
nipulativno kajpada, razmer 
med ljudmi, temveč čedalje bolj 
med ljudmi in naravo.

Sicer pa je to jasno in ni na
ključje, da se čedalje več pisate
ljev pojavlja v politiki in ni na
ključje, da vse politične grupaci
je na levici in desnici jemljejo 
ekologijo za referenčno točko.

Toda samo z vizijami se je 
kljub temu težko prodajati, lju
dje iz takšnih in drugačnih razlo
gov zahtevajo konkretne progra
me.

Kaj torej ponujajo zeleni Prek
murja in Prlekije. Hic Rhodus, 
hic salta — tukaj je Rhodos, tu
kaj je potrebno plesati, tukaj je 
potrebno pokazati programe, ki 
so naperjeni v čutno delovanje.

Na konkretno vprašanje kon
kreten odgovor. Kaj pa vas prav
zaprav zanima državljan in spra- 
ševalec? Znano je, da imajo zele
ni programe, ki zadevajo kmetij
stvo, od projekta Zeleno Gorič
ko do koncepta reciklažne kmeti
je, ki je znan po nosilcih Švendi 
in Lazarju. Pa Kavaševo bio- 
kmetovanje, Šosterjev Mikrokoz- 
mos, pa skupina, ki prodaja do
mačo hrano in ki jih raje ne na
števam po imenih saj bi gotovo 
koga izpustil in tako prizadel; pa 
načrti z denarjem za melioracije, 
ki bi ga porabili za dejansko iz
boljševanje zemlje; pa urejanje 
sanitarnih močvirij, gospodarje
nje z močvirskimi biotopi itd. Pa 
urejanje kompostirnic ob stano
vanjskih blokih, kar je seveda 
povezano s komunalnimi progra
mi, z odvažanjem odpadkov, re
ciklažo in pri čemer bi si, oziro
ma si bomo, saj vendar bodo vo
litve, mar ne, pomagali s svojimi 
znanstvi in zvezami na zahodu, 
pri tamkajšnjih zelenih. Zaradi 
sodelovanja in vzajemne pomo
či!

V Filovcih je ne tako davno bi
la okrogla miza o lončarstvu. Re
cimo da skušamo ob tej okrogli 
mizi za katero smo se pogovarja
li in morebiti celo nekoliko sprli 
o tem, če je potrebno vsako zade
vo spolitizirati, če je potrebno 
družbo razslojiti in če zeleni ve
do o davčni politiki tolike kot se 
je o tem vedelo za Marije Terezi
je, namigniti kako bodo zeleni, 
ki bodo sodelovali v kakšni ob
činski vladi vplivali na lončar
stvo in na obrt sploh.

Ne, vse v resnici ni politično vpra
šanje, čeprav po drugi stri ni mnogo- 
kaj spet je politično vprašanje. Tako 
je na primer politično vprašanje dan
danes že pitje vode, tako zaradi tega, 
ker to vodo pijemo na neavtohton na
čin iz konfekcijskih posod, čeprav bi 
bilo naravneje, da bi jo uživali iz lon
čene posode — vendar pa je to še bolj 
posredovano zapleteno vprašanje — 
kakor tudi zato, ker je ta voda čedalje 
bolj onesnažena in je nekdo za to po
litično odgovoren. Odgovoien je zato, 
ker je do tega prišlo, ker kljub opozo
rilom javnosti, seveda alternativne, ni 
začel spreminjati kmetijske politike 
pa tudi zato, ker prikriva dejansko 
stanje.

Ni pa politično vprašanje to, kako 
naj se oblikuje lončena posoda, kak
šen dizajn naj ima. Posoda za bograč 
je posoda za bograč, trebušasta, da se 
v njej med kuhanjem izbrbota in pre
poji mešanica narave in kulture. Po
sodo za kaj drugega določa spet dru
gačna vsebina tistega, čemur je ta po
soda namenjena.

Kakor pa mlademu Bojnecu, lon
čarju, nihče ne bo mogel preprečiti, 
da bo ob funkcionalni lončevini izde
loval tudi keramiko ob kateri bo sku
šal manifestirati svojega ustvarjalne
ga duha, tako starejšemu Felbarju 
nihče ne bo dokazal, da za stanje v 
lončarstvu ni kriva politika. V dokaz 
vam lahko navede Marijo Terezijo, ki 
je lončarje oprostila davka zato, da so 
lahko preživeli, kakor mu boste more
biti oponirali, toda zdajšnja politika 
bi jih morala ustrezno davčno tretirati 
zato — to pa dodajamo zeleni — da 
bi rešila vprašanje okolja. Kako? Z 
ustrezno embalažo vendar, kakor to 
že delajo v Italiji in seveda drugod, 
Italija je ta čas samo nekoliko bolj v 
središču pozornosti.

Z nadaljnjim davčnim prijemom pa 
bi zeleni razslojevali potrošnike na ti
ste, ki skrbijo za naravo in imajo zato 
takšne in tolikšno količino odpadkov 
in na one naravi manj prijazne z dru
gačnimi odpadki. Da, tako daleč smo 
prišli, ljudje se začenjamo razslojevati 
po tem kar odmetavamo. Zato, ker se 
vsi skupaj počasi dušimo v odpadkih!

Obrtniki, ne samo lončarji, lahko v 
teh davčnih obetih, v primeru, da bi 
zeleni sodelovali pri oblasti, vidijo 
predvsem eno. Način dela, ki je kon
kurenčen v razvitem svetu, torej pot v 
Evropo, kakor se to že pravi s flosku
lo, ki pa seveda zahteva nadaljna po
jasnila o programu zelenih.

Štefan Smej

Najprej nekaj naslovov iz na
šega časnika, ki jih najdemo v 
letih 1964 in 1965.

Oh ljutomerskem jubileju: 70 
let slovenske pesmi
Meglena bodočnost (usoda revi
je Svetla pot)

Ob pobudi Pomurske založbe 
— Za 20-letnico osvoboditve na
pisati in izdati zgodovino NOB v 
Pomurju

Pomembna akcija visoke šole 
za politične vede — Prekmurska 
rdeča republika

Ob 30-letnici Ljudske pravice 
— Miško Kranjec: List, ki ga je 
pisalo ljudstvo

Ustavimo se pri daljšem poro
čilu Informacija o problemih 
Pomurskega vestnika in radia 
Murska Sobota, objavljenem v 
prvi številki tednika 14. januarja 
1965. »Že lani so nas bralci in 
naročniki često spraševali, kako 
je s Pomurskim vestnikom, če bo 
še izhajal in tudi kako je z Radi
om Murska Sobota. Znano je, 
da so v začetku leta 1964 nasto
pile velike težave pri financira
nju, ki pa so bile kljub velikim 
nesoglasjem začasno le rešene.

Še večje težave pa so nastale z 
letošnjim letom. Na časopis in 
tudi na delo uredništva je bilo 
poleg dobronamernih predlogov 
in mnenj naslovljenih posredno 
tudi mnogo neobjektivnih, ne
premišljenih očitkov, ki jim po
gosto primanjkuje tudi pravilne 
politične ocene. Časopis je po
stal, lahko hi rekli, predmet za 
obrekovanje, na katerem se izži
vljajo vsi tisti, ki so zaverovani v 
ozko občinsko politiko, ki tudi 
niso naklonjeni sodelovanju po
murskih občin pri reševanju raz
nih skupnih problemov. Zato je 
uredništvo čestokrat v veliki za
dregi pri vsebinskem oblikovanju 
časopisa. Pripomniti je potrebno 
ttldi to, da se je uredništvo ved
no trudilo, da bi vsebino obliko
valo v skladu z mnenji vodstev 
občinskih političnih organiza
cij.«

Naši predhodniki so temu 
uvodu dodali podrobnejše poro
čilo o poslovanju ZČRD-jevske 
hiše, nakar so se sprožile silne 
polemike. V tretji številki se je 
recimo oglasil Miško Kranjec s 
člankom Na smrt obsojena kul
tura. Med drugim piše: »Te ob
sodbe nisem izrekel jaz, pa tudi 
ljudstvo Pomurja, da ne rečem 
ozko — Prekmurja je ni izreklo, 
namreč obsodbe nad Pomurskim 
vestnikom nad Radiom Murska 
Sobota in nad Pomursko založ
bo. Pa bi zastavil preprosto vpra
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NUDISTIČNI BAZEN 
V BANOVCIH 

NE CVETE!
Vodstvo Termalnega kopališča Banovci je presenetil ujedljiv 

ton pisca D. Š., ki se pod svojim člankom Ali tudi banovski nudisti
čni bazen cvete?, objavljene v Vestniku štev. 39, 05. 10. 1989 ni upal 
niti podpisati.

Ker je vaše vprašanje zelo provokativno, vam zagotavljamo to- 
varišfica), da je nudistični bazen v Banovcih še daleč od cvetenja.

Kar se tiče odnosov odgovornih do obiskovalcev, nadaljnjih pro
gnoz sprejemanja kritik ter nazadnje še lekcije o tržnih zakonitostih 
bi bili res veseli, da se oglasite pri vodstvu Termalnega kopališča 
Banovci oziroma vodstvu temeljne organizacije z argumenti, ker nas 
boste le tako prepričali o resničnosti vašega članka.

Direktor tozda Jeruzalem Ljutomer
Franc Tominc

šanje v imenu tega pomursKega 
in prekmurskega ljudstva, pose
bej tu še v svojem imenu: kdo so, 
ki so napravili križ nad vsem 
tem. in v imenu časa? Odgovor 
sicer vem vnaprej — denar, pro
račun občin. Stari izgovor, »pre
pričljiv« zato, ker nasploh radi 
plašimo občinstvo s številkami. 
In tako imenovanim »računi- 
cam« ni kaj oporekati, prezgo- 
vorne so, dokler si vprašanja ne 
zastavimo z druge strani: zakaj 
mora bdi vedno in najprej likvi
dirana kultura, kadar je — reci
mo — nekoliko težja v proraču
nih za denar? In kdaj bodo — 
recimo — prišli tisti zlati časi, ko 
se bo občinskim ljudem, sekre
tarjem in poslancem in vobče 
vsem za stvar količkaj odgovor
nim zdelo, da je moč dati nekaj 
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tudi za kulturo?... Pomurski 
vestnik je glasilo občinskih od
borov socialistične zveze, vendar 
socialistična zveza ni zgolj politi
čna organizacija, pač pa hkrati 
tudi predstavnik in nosicev ljud
ske oblasti. Mislim, da za štiri 
občinske odbore — Radgona, 
Ljutomer, Sobota. Lendava — 
vobče ne bi smelo finančno vpra
šanje igrati neko usodno vlogo.
Politična kratkovidnost? Kako 
se mora neka močna organizaci
ja s tako lahkoto odreči tako 
močnemu propagandnemu orož
ju. kakor sta časnik in radio?

Kako se morejo temu odreči ob
činske skupščine, občinski odbo
ri, ko pa so si ravno po časniku 
lahko prepevali hvalo in slavo, 
kakor so hoteli, in niti enkrat ne 
doživeli še tako pohlevno kritiko 
svojega ne vedno ravno hudo 
plodnega dela, vsekakor pa ne 
vedno najbolj koristnega . . .«

Pa še nekaj naslovov iz Po
murskega vestnika v letu 1965: 
Juš Makovec — Oj Gradišče, 
zemlja kruha, vina; Z otvoritve
ne slovesnosti muzeja NO Rad
gona: Dokumenti naše preteklo
sti; Ferdo Godina: Spomenik 
prekmurski materi; Dr. Vladimir 
Škerlak: Štirideset let prekmur
skega taborništva; Slovo od 
Cvetka Golarja: Ob spomeniku 
prekmurski materi; Ostanki ma
mutovih prednikov tudi v okolici 
Lendave; Juš Makovec: Rad- 
kersburg, dober dan!

(B. Ž.)
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kulturna obzorja

PREJELI SMO V ISKANJU STAROSLOVANSKIH CERKVA IN
SREDNJEVEŠKIH NAJDBIŠČ0 gledaliških gostovanjih

S prvimi premierami slovenskih gledaliških hiš se je začela nova 
gledališka sezona. Da bi jo bilo čutiti tudi v našem mestu, je Odbor za 
organizacijo gledaliških in gledališko plesnih gostovanj pri ZKO M. 
Sobota začel z načrtovanjem programa gostovanj že prejšnjo sezono, 
t.j. maja in junija tega leta.

Dogovori so potekali s Primorskim gledališčem iz Nove Gorice, 
ki naj bi gostovalo pri nas konec septembra z Machiavellijevo kome
dijo Mandragola. Z Borštnikovega srečanja, sredi oktobra, smo si 
obetali predstavo ljubljanske Drame — Jovanovičevo Jezero-zid, s 
Celjskim gledališčem pa so potekali dogovori za otroško predstavo 
Androkles in lev.

V začetku septembra, ko smo hoteli te dogovore le še preveriti, 
pa se je vse načrtovano začelo rušiti. Najprej je, zaradi bolezni glav
nega igralca, odpadla Mandragola (morda bo prišla k nam po novem 
letu). Odločili smo se, da praznino v septembru napolnimo z dvema 
predstavama z Borštnikovega srečanja v oktobru. V Mariboru so nam 
takoj povedali, da predstave celjskega, tržaškega in ljubljanskega 
mestnega gledališča ne gredo na naš oder. V stik smo stopili s preo
stalimi (Prešernovo — Kranj, Primorsko — še enkrat). Poslali smo 
jim tloris naše kinodvorane in po več tednih prošenj in pogovarjanja 
smo dobili negativen odgovor — predstavi sta na našem odru neiz
vedljivi. Kmalu za tem je odpovedala predstavo še ljubljanska Drama 
iz istega razloga. Celo okrnjena, oziroma za gostovanje prirejena sce
na, na katero smo računali pomladi, ne gre na naš oder. Edina pred
stava, ki jo bomo po vsem tem videli v oktobru (31. oktobra) bodo 
Cervantesove Medigre mariborske Drame.

Skratka, gledališke predstave gredo v svojem tehničnem razvoju 
pot, ki ji Sobota s svojim prostorom (kinodvorana), ki niti nikoli ni bil 
gledališki, že zdavnaj ne sledi več. Vsako gledališče, ki pride gostovat 
k nam, je postavljeno pred tveganje, da bo predstava tako ali drugače 
okrnjena. Tega pa nihče ne vidi rad — ne gledališke hiše, še manj pa 
publika.

Po vsem tem je možna le še kompromisna rešitev, s katero se od
povedujemo konceptu načrtovanja gledaliških gostovanj, ki naj bi bil 
nekakšen miniaturni presek skozi dogajanje v slovenskem gledališču, 
in to presek, ki bi izpostavil kakovost. Namesto tega si lahko privošči
mo le miš-maš tistih predstav, ki bodo še lahko gostovale pri nas, v 
upanju, da bo vmes tudi kaj kakovostnega. O nekompromisnih rešit
vah pa raje ne razmišljamo na glas.

Skratka, hoteli smo spregovoriti o stanju, kakršno je in ki se ne 
bo spremenilo, tudi ne po obnovi gledališke dvorane v gradu, saj bo 
ta zadoščala za potrebe lastne, domače gledališke dejavnosti, lutkov
nega gledališči! in kinogledališča; gostovali pa bodo lahko le majhni 
gledališki projekti, ki jih je zelo malo. To stanje torej presega našo vo
ljo in naše sposobnosti in ne mi, temveč omenjeno stanje bo obvlado
valo in določalo, kako bo slovensko gledališče prisotno v našem kra
ju.
Sobota, 12. oktober 1989 Odbor za organizacijo gledaliških

in glasbenoplesnih gostovanj pri ZKO M. Sobota

Plesna šola Intakt
V Murski Soboti se je oktobra spet začela šola sodobnega 

plesa Intakt, podružnica ljubljanske, ki jo vodi Matjaž Farič. Po 
programu priznanega plesalca in koreografa jo vodijo njegove 
učenke: Aleksandra Kovač, Petra Kurnjek in Nataša Šiftar. 
Skupin je pet: štirim je osnova balet in jazz balet ter sodobne 
plesne tehnike, tretja in četrta imata vključene plesne etude v 
prostoru, peta pa poudarek na plesni tehniki.

Po celoletni plesni šoli, za katere je med starši in plesa želj
nimi otroki veliko zanimanje, bo sklepna predstavitev v kinu 
Park, vaje pa potekajo v posebej prirejeni učilnici prve soboške 
osemletke ob torkih, četrtkih in petkih popoldne in v soboto do
poldne. kb

Na privzdignjenem terenu pred 
Ocinjem pri avstrijski meji na 
Goričkem arheologi Pokrajinske
ga muzeja v Murski Soboti izko
riščajo sončne jesenske dneve in v 
okviru sistematičnih izkopavanj 
odkrivajo preteklost. Staroslovan
ske — Pribinove cerkve sicer niso 
našli, čeprav so bili obeti ljudske
ga izročila in topografskih izsled
kov tolikšni, da so se odločili za 
delo na tem terenu. Ta je privzdi
gnjen, razgled v lepem vremenu 
izjemen, o najdbah in motivih iz
kopavanja pa sta se razgovorila 
kustostinja, arheologinja in po 
novem tudi voditeljica soboškega 
muzeja Irena Šavel in dr. Timotej 
Knific iz Narodnega muzeja v 
Ljubljani.

»Izhodišča, da je bila nekoč 
na tem terenu postavljena stara 
cerkev, saj ljudje imenujejo ta

Gomjeradgonska likovna 
snovanja

ustvarjenega v avli doma kulture, kjer je ob odprtju Roman Sluga
jal: »Zveza kulturnih organizacij v občini si prizadeva da bi likovna dejavnost bolj 
zaživela, saj opažamo pri njej dokajšnja nihanja. Enkrat jebolj drugič 
vna. zato smo letos toliko bolj veseli sodelovanjamlad.h
bodo gotovo priključili na občinski razstavi v počastitev praznika, tokrat pa bi rad 
posebej pohvalil delovno organizacijo Gorenje Elrad. ki nam ^ZZmuommari 
nju liko vne tradicije tudi finančno. Tako je sest likovnikov 1»^'^ " d 
barskega slikarja Slavka Koresa sploh lahko ustvarja o m
nosi nebo zamrla. Pri realizaciji likovnega dneva mlad.h pa je pomagala osnovna
šola Jože Kerenčič, ki ji tudi gre zahvala.« »» nnmii Radgoni

Ker je Slavko Kores že dlje časa mentor ^"Zn^ 13 likovne
smo izkoristili njegovo prisotnost, da ga pobaramo o > isii . je
kolonije Gorenja Elrad. »Moram reči daje bilanekaj ^ahko
TarMkajn^

torjevih besedah listi, ki se poleg Petra Jamarjat ( f> I J . f.-rancj g„ya- 
razstavami) lahko primerja z »nalunsliimmi« ogled v avličrn pa se preskuša. Če uspešno, se lahko sam. prepričale. saj so sl.ke na ogled um 
gornjeradgonskega doma kulture tudi v tem te nu. Brigita Bavčar

Foto: Nataša Juhnov

iz
— Arheološko izkopavanje je na
tančno delo, kar je potrebno spo
znati že med študijem in teoriji na 
fakulteti dodati prakso v naravi.

predel Bela cerkev, so bila potr
jena z arheološko topografijo le
ta 1972, pa tudi pričevanji ljudi, 
ki živijo tod, da so našli v nepo
sredni okolici človeške kosti, so 
botrovala odločitvi, da bomo iz
kopavali prav na tem območju.
Res bi lahko šlo za starejšo cer
kev z grobiščem okoli nje,« je 
uvodoma pojasnila arheologinja, 
ki vodi izkopavanja in je prav po 
njeni zaslugi Pomurje postalo ar
heološko zanimivo.

Že lani so v okviru sondažne 
topografske akcije prišli v Oci- 
nje, in čeprav je bil teren močno 
spremenjen, so se odločili za iz
kopavanja. »Morda tudi zaradi 
listine iz leta 1840, v kateri se 
omenja, da so pod salzburško 
nadškofijo v času škofa Liopra- 
ma gradili cerkve tudi v spodnji 
Panoniji. Eno predvidoma okoli 
Lendave in drugo v Buzinici, se
verno od Rakičana, kjer je še da
nes ohranjeno to ledinsko ime.

Obstaja tudi listina iz leta 1208, 
da je bilo Ocinje že takrat nase
ljeno in se je imenovalo Wechen- 
hoff. Na podlagi vseh teh dejstev 
smo se tako odločili za poskusno 
izkopavanje, in sicer naj bi le-to 
sodilo v sklop raziskovanja zgod
njega srednjega veka v Prekmur
ju. Poleg tega, kar raziskujemo 
danes, bomo morali pregledati 
okolico soboške cerkve, ki je 
znana kot zelo zgodnja in s kost
nico, kar priča, da je bilo poko
pališče okoli hje že pred roman
sko dobo. Potem je v bližini Juri
ja, v katerem ima cerkev prav ta
ko svojo kostnico, kar so vse iz
hodišča za raziskovanje zgodnje
ga srednjega veka tod okoli,« je 
bila prepričevalna Irena Šavel. 
Dr. Timotej Knific, ki se je odz
val vabilu, da si ogleda teren in

— Poleg dr. Knifica, ki se je odzval povabilu, da obišče domnevno naj- 
dbišče staroslovanske cerkve, sta bila minuli četrtek na terenu v gosteh 
tudi dr. Pleterski z Inštituta za arheologijo in Irena Mirnik iz Filozof
ske fakultete v Ljubljani. Domači terenci pa so štirje: arheologinja Ire
na Šavel, konzervator pokrajinskega muzeja v Murski Soboti Jože Var
ga in dva študenta arheologije.

presodi, ali pripadajo kamni, ki 
so jih našli, zares stari cerkvi, pa 
je neposredno po ogledu spod
budno označil prizadevanja po
murskih arheologov pri iskanju 
arheoloških najdbišč zgodnjega 
srednjega veka. Tako je izjavil:

»Če pogledamo arheološko kar
to tega obdobja, vidimo, da je 
(raziskana) naselitev najgostejša 
na območju Gorenjske, medtem 
ko druge pokrajine zaostajajo.

Poskusi so bili na Primorskem in 
Dolenjskem, veliko je odkritih 
naselij iz časa preseljevanja ljud
stev, manj pa je najdišč iz staro
slovenskega obdobja. V Prek
murju je iz tega obdobja le ostro
ga iz Dokležovja, vendar najdiš
če ni najbolj točno določeno, niti 
predmet najbolj točno oprede
ljen. Vendar historični viri govo
rijo, da bi moralo biti Prekmurje

— Arheološki najdbi zadnjih si
stematičnih izkopavanj pri Oci- 
nju.

za slovensko arheologijo zgod
njega srednjega veka zelo zani
mivo. V tem obdobju so tu zani
miva avarska grobišča, ki so kon
centrirana na panonski nižini in 
njenem obrobju. Poskusi, da bi 
jih našli, so bili neuspešni, razen 
nekaj predmetov, ki bi lahko pri
padali Avarski in postavarski 
kulturi, vendar je to premalo, da 
bi lahko govorili o poselitvi.

Druga stvar, ki je zelo po
membna, je posebna skupina 
grobov s keramiko — lončevino, 
ki se veže prav na severovzhodni 
del Slovenije (Turnišče, Ptuj, 
Duplek pri Mariboru, Brezje nad 
Zrečami). To so najdišča, kjer so 

pokopani Slovani, ki so imeli pri 
pokopu dodane lonce s (veijet- 
no) hrano, domnevno pa bi lah
ko bili tudi na tem terenu.

Tretja zanimivost, vezana za 
severovzhodni del pokrajine, pa 
je tako imenovana belobrdska 
kultura. Ti grobovi oziroma gro
bišča so pri ptujskem gradu, ne
kaj tudi pri Veržeju, kjer so našli 
nekaj značilnih uhanov.

To, kar se je ponujalo v tem 
kraju, pa je tisto, kar nas je ar
heologe vedno vznemirjalo — to 
so podatki iz pokristjanjevanja 
Bavarcev In Karantancev iz tega 
spisa, da bi na podlagi teh virov 
našli kakšno cerkev. Iz devetega 
stoletja bi bila najstarejša tod. 
kajti doslej poznamo v Sloveniji 
le dve: na blejskem otoku in iz 
Batuj v Vipavski dolini, ki sta ar
heološko dokazani.

To, kar vidimo na terenu, je 
zanimivo v dveh pogledih: prvo 
je potrebno upoštevati, da je te
ren močno spremenjen in da je 
še na katastrski karti predel, kjer 
naj bi bila ta Bela cerkev, ozna
čen kot dvignjen plato, ki ga zdaj 
ni več, saj je teren izravnan in 
del materiala odstranjen. Tako 
da pridemo neposredno na zem
ljino osnovo, ki ima zanimive 
geološke kamnite strukture, ki so 
lahko zavedle starejše prebival
ce, da so videli v njih razvaline 
neke starejše stavbe. Drugo, kar 
je zanimivo, pa je, da je zelo glo
boko med temi plastmi tudi kul
turna plast, v kateri so bili najde
ni ostanki prazgodovinske, lahko 
bi rekli celo bronastodobne lon- 
čevine, kar je za te kraje zelo za
nimivo. Raziskovanje bi zdaj 
lahko šlo v smeri oziroma sledi 
ledinskih imen v okolici, kar bi 
lahko prekmutje uvrstilo med ti
ste pokrajine, ki bodo imele 
zgodnja srednjeveška najdišča.«

Brigita Bavčar
Foto: Nataša Juhnov

kulturni 
koledar
MURSKA SOBOTA — V ho

telu Diana se bo ob 10.00 začelo 
strokovno posvetovanje na temo 
prevratnega obdobjav Prekmurju, 
ki ga organizirata zgodovinsko 
društvo za Pomurje in pokrajin
ski muzej iz Murske Sobote. V 
razpravi bodo sodelovali: Rudi 
Čačinovič (Madžarsko-slovenski 
stiki v preteklosti in danes), 
Branko Žunec (Radgonski kot za 
Majniško deklaracijo), Franc 
Kuzmič (Prekmurje na mirovni 
konferenci v Parizu), Štefan Fti- 
čar (Hrvaška zasedba dela Prek
murja), Metka Fujs (Dva portre
ta: Vilrnoš Tkalec in Vincenc Še
ruga) ter dr. Vanek Šiftar (V 
Prekmurju so živeli Slovenci, ne
zanesljivi ljudje in madžaroni — 
diskusija).

TOREK, 24. OKTOBRA
LJUTOMER — V okviru 

Borštnikovega srečanja bo v do
mu kulture gostovalo Primorsko 
dramsko gledališča iz Nove Go
rice s predstavo Thomasa Barn- 
harda: Komediant v režiji Duša
na Mlakarja. Gledališka predsta
va bo ob 1930.

razstave
MURSKA SOBOTA — V ga

leriji Kulturnega centra Miško 
Kranjec je na ogled 9. jugoslovan
ski bienale male plastike, v likov
nem razstavišču Ljubljanske— 
Temeljne pomurske banke pa so 
na ogled plakati dosedanjih li
kovnih manifestacij malih skulp
tur. V Pokrajinskem muzeju je še 
vedno odprta razstava Prevrat v 
Prekmurju, posvečena 70-letnici 
priključitve Prekmurja Jugoslavi
ji-

LENDAVA — V galeriji v 
Lendavi je od petka na ogled Mi
tološki ciklus 1985/89 akadem
skega slikarja Ludvika Pandurja 
iz Maribora.

RADENCI — V razstavnem 
salonu hotela Radin razstavlja 
svoja najnovejša dela domačin 
— akademski slikar Lojze Logar, 
razstava pa je posvečena 120-let 
niči Radenske.

GORNJA RADGONA — V 
dvorani TVD Partizana je odprta 
likovna razstava del ustvarjalcev 
gornjeradgonske občine. Na 
ogled bo do 21. oktobra.

knjige

USPEŠNICE TEGA TEDNA 
(V MESECU KNJIGE) v KNJI
GARNI IN PAPIRNICI DO
BRA KNJIGA SO: William Sha
kespeare — HAMLET (Pomur
ska založba), Jože Vidic — AN
GLEŠKI OBVEŠČEVALCI, 
VOHUNI ALI JUNAKI (Mla
dinska knjiga) in Enia BIyton — 
5 PRIJATELJEV NA POTEPU 
(Mladinska knjiga).

Slavko Kores — akademski slikar 
iz Maribora je dolgoletni mentor 
gornjeradgonskih likovnih kolo
nij.

Tanja Trajbarič: »Mentor nam je 
veliko dal.«

Mira Petek: »Bilo je poučno, ker 
sem lahko teorijo iz šole prenesla 
v prakso narave.«

Zdenko Krpan — Primorec, ki 
zdaj kot prebivalec Gornje Rad
gone prenaša na platno štajersko 
krajino.

Zora Fras — najmlajša udeležen
ka letošnje likovne kolonije Gore
nja Elrad.

Franci Koračin — Obiskoval je 
vojaško akademijo, zdaj pa dela 
kot pripravnik v gradbeništvu in 
slika.
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K seriji: Pričevanja naših misijonarjev — Agata Kociper
Brazilsko besedilo za smisel preživetja

(»Jaz sem posrednik tisočev in tisočev ljudi, saj sam ne bi zmogel,« pra
ti slovenski misijonar Ernest Saksida, ki je v Braziliji že 54 let.)

Odranska rojakinja iz sedemč
lanske družine — »sestra dvojči
ca je tudi hčerka Marije Pomo
čnice in živi na Reki« — je zdaj 
že spet dober mesec na zeleni ce
lini. v Braziliji, kamor se je od
pravila misijonark pred šestimi 
leti. Latinskoameriška dežela iz
jemnih geografskih razsežnosti z 
okrog 140 milijoni prebivalcev, 
med njimi je kar 36 milijonov za
puščenih otrok, ki jo nekateri 
najbolje poznajo po veletoku 
Amazonka, drugi po Leonardu 
Boffu. tvorcu slovite teologije os
voboditve, tretji kako drugače, ni 
bila ravno po njenem izboru. To
da z lastno ji gorečnostjo, prepri
čanjem in sposobnostjo prilaga
janja se je hitro znašla; naj bo 
med Indijanci v amazonskem 
pragozdu ali med domačini v 
Manausu, glavnem mestu pokra
jine Amazonije ali med mladino 
v kraju Alvorada Doeste v po
krajini Rondonija. Na vprašanje, 
koliko časa namerava opravljati 
misijonarsko poslanstvo v dalj
nem svetu, vdano odvrne: »Osta
la bom toliko časa, dokler me 
bodo tam potrebovale predstoj
nice. Če bom morala kam dru
gam, sem tudi pripravljena spre
jeti. Misijonar je namreč povsod 
doma.«
S TROMEJE V TRETJI SVET

Z Agato Kociper smo se se
znanili na novi maši salezijanca 
Franca Maršiča na Melincih sre
di julija, kasneje pa se dobili v 
našem uredništvu, saj nam je šlo 
(nam gre!) za to, da bi sproti do
polnjevali začeto serijo pričevanj 
naših misijonarjev — od 34. šte
vilke Vestnika lanskega 8. sep
tembra do dvojne številke (45. in 
46.) lanskega 24. novembra. Sča
soma je namreč dozorelo spo
znanje, da smisel početja misijo
narstvu predanih izobražencev 
ni toliko ali predvsem v spreo
bračanju v krščansko vero, mar
več zlasti v neposredni pomoči 
od vseh in vsakogar pozabljene
mu velikemu delu človeštva. 
»Pastorala revnih pa je obenem 
najodiočnejša obsodba zla, ki so 
ga v tem delu sveta zasejali 
oblastniki, pa tudi nekdanjega 
početja misijonarjev, ko so bili ti 
v večini primerov zavezniki kolo
nialnih oblasti,« se je zapisalo 
stanovski sotrudnici iz ljubljan

skega Dela, Jožici Grgič, ko je 
sredi avgusta v Sobotni prilogi 
predstavljala misijonarja Ernesta 
Saksido (V zelenem peklu božje 
zapovedi ne veljajo, SP, Delo, 
19. avgusta 1989), ki je že 54 let v 
Braziliji.

Pred Kociprovo smo v našem 
podlistku portretirali naslednje: 
Stefan Prša-Piacid iz Male Pola
ne (Centralna afriška republika).

Portret odranske misijonarke 
Agate Kociper

Janez Mujdrica iz Bratonec 
(Zambija), Jože Mlinarič iz Bra- 
tcnec (Burundi oz. Ruanda), Av
gust Horvat iz Lipovec (Burundi 
oz. Ruanda), Marija Sreš iz Bra
tonec (Indija), Janez Puhan iz 
Bogojine (Madagaskar), Jože Š6- 
men iz Grab, Križevci pri Ljuto
meru (Zaire) in Martin Maroša z 
Melinec oz. s Kapele (Čile, 
Ognjena Zemlja). Kasneje, v de
cembru (Vestnik, štev. 50/88, 29. 
decembra 1988), smo spoznali še 
duhovnika Franca Halasa s Ko
bilja, najodličnejšega raziskoval
ca in proučevalca in velikega po
murskega misijonarja Jožefa Ke- 
reca iz Prosečke vasi, ki je dolga 
leta misijonaril na Kitajskem. 
Skozi vse te portrete se potrjuje 
dejstvo, da so tako rekoč vsi mi
sijonarji izpostavljeni določenim 
tveganjem in nevarnostim. Vze
mimo pričevanje odranske roja
kinje: »Naša prizadevanja, da bi 
država in tisti, ki jo vodijo, rav
nali bolj krščansko — pravično 
in pošteno deliti med tistimi, ki 
nič nimajo, in tistimi, ki imajo 
preveč — večkrat pripeljejo do 
tega, da kakšen misijonar izgubi 

življenje. Pred kakimi štirimi leti 
so prav v Rondoniji ubili itali
janskega misijonarja. Nedolgo 
tega so umorili voditelja stranke, 
ki seje potegovala za uboge. Kar 
na lepem je morala s sveta ma
ma, ki se je borila za svoje kme
te, organizirala ljudi in podobno. 
Da, zelo veliko je nevarnosti, 
predvsem za tiste, ki se nepo
sredno podajajo v boj za pravice 
ubogih.«
ZATEKANJE K APARESIDI

»(Aparesida je Marijino sve
tišče, svetišče Brazilcev, gosto
ljubnih ljudi, je pa tudi kip črne 
Marije, naše zveste spremljeval
ke v življenju.«)

Bil je klic, vzgib, bilo je na
gnjenje in odkritje, vse hkrati — 
za misijonarski poklic. »Seveda 
je to žrtev, vendar vselej popla
čana z blagoslovom in Veseljem. 
Odločitev zanj je dozorevala ka
kih deset let. Mislila sem pač, da 
za kaj takega nisem sposobna,« 
zbrano in umirjeno izpoveduje 
sobesednica ob spominjanju na 
večletno usposabljanje v Ljublja
ni, na Bledu, v Rimu in še kje. 
Pisal seje 13. november 1983, ko 
je z letalom odpotovala (čez 
Francijo) v Brazilijo. Mesto pri
stanka: Manaus, amazonsko gla
vno mesto, od koder so jo po 
treh mesecih — v tem času se je 
učila portugalščino — predstoj
nice za poldrugi mesec poslale 
med prvotne prebivalce amazon
skega pragozda, Indijance.« Čr
na Marija, sem Brazilec, Indija
nec, prvi prebivalec te zemlje.) 
Bilo nas je tisoče, danes nas je 
samo še peščica.) Zaupam ti, da 
je ta zemlja moja in po njej naj 
me vodi rtoka tvoja. »Tako se k 
Aparesidi zatekajo domačini 
Amazonije, po pričevanju Koci
prove ljudje z veliko vere in pre
prostosti. Ni se jih bala, saj je bi
lo pred njo na tistem misijonu že 
veliko dntgin misijonarjev. »Tu 
sem tudi srečala misijonarko, ki 
že 50 let opravlja misijonarsko 
poslanstvo med Indijanci. Na
učila se je več indijanskih jezi
kov, saj sprva prvotno preboval- 
stvo ni obvladalo portugalščine. 
Zdaj je drugače, kajti na misijo
nu je osemletna šola in če kdo 
hoče oz. zmore, lahko nadaljuje 
z usposabljanjem v mestu.« Pri
merjava z evropsko kulturo in ci
vilizacijo pove, da gre za popol
no različnost, ki jo je treba spo

štovati. »Ceniti jih, se jim prila
goditi, nikoli nič vsiljevati. Imeti 
veliko potrpljenja in se jim znati 
približati na način, da te sprej
mejo,« posreduje izkušnje iz 
daljnega sveta pomurska misijo
narka, k čemur z žalostjo dodaja, 
da »v misijonih ne živijo samo 
duhovniki in sestre, ampak tudi 
belci-trgovci, ki izkoriščajo Indi
jance. Ti se namreč dajo podku
piti in se obrnejo proti misijonar
jem in celo proti svojemu naro
du. »Iz njihove bogate tradicio
nalne kulture (od rojtva do smrti, 
od družinske do plemenske 
skupnosti) so se Kociprovi še 
zlasti vtisnili v spomin: navade 
ob smrti, ko posebej najete žen
ske jokajo in vpijejo, da se ja vi
di, kako vsi žalujejo, načrtovana 
rojstva (to pomeni, da so že 
usposobljeni za to, da omejujejo 
število rojstev otrok), živopisni 
bojevniški plesi, vsakovrstne pre
izkušnje za dečke, ki morajo do
kazati, če so zreli za ženitev, vlo
ga in odgovornost poglavarja (za 
vero, socialne probleme in celo 
zdravstvo), skromna bivališča, 
pokrita s slamo ali vejevjem, pre
hranjevanje z manioko (neke vr
ste krompir), ribami, bananami, 
pomarančami... Da se je mogo
če prebiti do njih, si je treba utre

Brazilčki po nedeljski maši v svojem elementu

ti pot skozi težko prehoden ama
zonski pragozd in prevoziti šte
vilne rečne rokave. Nevarnosti? 
»Ob neki priložnosti, ko sem bi
la na poti z misijonarko iz Sever
ne Amerike, je ta s pištolo ubila 
veliko kačo. Sicer pa krščanske 

obrede z Indijanci opravimo kar 
na prostem. So tudi določeni 
prazniki, ko se vsa ljudstva zbe
rejo v središču misijona in preži
vijo z nami tudi po tri dni.« 
Sem Brazilec, izhajajoč iz sužnja 
in dominacije, 
tujec v domovini in tujec po krivi
ci, 
črna Marija, svobode, miru in 
kruha mi daj, 
da začutim domovino kot raj.

Odranska rojakinja Agata Ko
ciper je ptt let preživela v šoli v 
Manausu. Pravi, da so zasebne, 
katoliške šole bolj cenjene kot 
državne, saj so otroci — od otro
škega vrtca do srednje šole — 
deležni vse pozornosti. »Res pa 
je, da država ni preveč zadovolj
na z duhovniki in sestrami, ki se 
ukvarjajo s šolstvom. Rada bi šo
le zadržala v svojih rokah. Mi 
namreč otroke pripravljamo na 
stvarnost, jih uposabijamo za 
kritične poglede, da se ustrezno 
borijo za svoje pravice, da skrat
ka, ne bi kar tako dopustili to
likšnega vpliva sistema na njiho
vo usodo kot doslej. Tega se dr
žava boji,« pojasnjuje naša misi
jonarka, ki soji že po prvem ted
nu zaupali mesto pomožne asi
stentke notranjih gojenk; vseh je 
bilo kakih 25. otrok (samo dekli

ce oz. učenke) pa okrog 1500. 
Otroci so živahni, odprti, nekate
ri prav »brihtni« in prizadevni. 
Zelo veliko je stikov med misijo
narji in starši, samo da otrok ne 
bi »izgubil šolskega leta«.

Misijonarsko poslanstvo na zeleni 

celini, ki jo pretresajo silni socialni 
nemiri, korupcija in kriminal, povzro
čeni s katastrofalno inflacijo in mizer- 
nimi plačami, se ne ustavi zgolj pri 
vsestranski skrbi za otroke, prav tako 
ne pri pridigah o socialni pravičnosti. 
»Ljudi spodbujamo, naj stavkajo in 
se sami borijo za svoje pravice. Zdru
ženim v protestne shode jim kaj male
ga kdaj pa kdaj uspe, pa ne veliko. 
Zdaj sem v pokrajini Rondoniji, več 
kot tisoč kilometrov od Manausa v 
Amazoniji, v podeželskem kraju Al
vorada Doeste na župniji s 40 po
družnicami. Zavoljo reke Mašado, ki 
večkrat popijavija, predvsem v deže
vni dobi, je območje težko dostopno 
in prehodno. Ljudje so zelo preprosti, 
skromni, zemljo obdelujejo z motiko, 
le redki premorejo traktor. Prideluje
jo kavo, riž, fižol, buče. Kljub vsemu 
si radi pomagajo, se žrtvujejo, so ve
seli, da živijo. Pri nas bi rekli: v ubo
štvu najdejo smisel življenja. Večkrat 
se postijo, posamezno, družinsko ali 
skupinsko, in prihranjeno (kokoši, 
banane in podobno) podarijo duhov
nikom in sestram.«

Misijonarka Kociprova, ki se na
merava ob prvi priložnosti vpisati ria 
brazilsko pedagoško fakulteto, se je 
torej v celoti posvetila izobraževanju 
in usposabljanju brazilskih otrok V 
državni šoli poučuje ekumenski vero
uk (za vse učence, ne glede na veroiz
poved) od petega razreda osemletke 
do tretjega letnika srednje šole. V ra
zredih je tudi po 40 in več otrok, kar 
ni ravno preprosto obvladovati. 
Zdravstvenih težav še ni imela, hudo 
pa ji je, ko vidi, kako tamkajšnje pre
bivalstvo tlači malarija; tako rekoč ni 
človeka z zdravim obrazom. Za zdra
vila ljudje nimajo denarja in tako po
časi hirajo. Brazilci — med njimi je 
veliko priseljencev iz Evrope, Azije, 
Japonske — bolj slabo poznajo Jugo
slavijo oz. Slovenijo. Več kot polovica 
jih je starih do 21 let. Ženske so v do
bršni meri emancipirane, lahko študi
rajo, se zaposlijo, imajo volilno pravi
co. Letos so volilno pravico dobili tu
di 16-letniki, kar se še ni zgodilo. »A 
to je politika,« pravi sestra Agata. »S 
civilno oblastjo smo vedno v dialogu, 
saj so problemi enaki in skupni: boj 
za boljši socialni položaj in izobraže
vanje.« Občasno naša rojakinja v 
daljni Braziliji kaj priobči v Misijon
skih obzotjih, iz domovine pa dobiva 
še Družino in Salezijanski vestnik. V 
nedeljo zvečer rada pogleda televizij
sko oddajo Fantastico, kjer povzame
jo svetovno tedensko dogajanje; sice 
pa so tako na radiu kot na televiziji 
redne verske oddaje.

Odranska misijonarka Agata Koci
per ostaja na zeleni celini. Večkrat 
ponavlja, da toliko časa, dokler jo bo
do potrebovali. Njen portret k seriji 
Pričevanje naših misijonarjev naj bo 
predvsem brazilsko besedilo za smisel 
preživetja.

Branko žUnec

MI DAJEMO'ZELENEMU BOGASTVU 
NOVE OBLIKE IN NOVA ŽIVLJENJA

Kamin je primeren za stanovanje ali počitniško hišico. 
Ima velik izkoristek energije, celo do 80 odstotkov (na
vadne peči le do 50 odstotkov). Z njim lahko privarčuje
te pri izdatkih za kurjavo in si ga lahko vgradite sami.
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VINOGRADNIŠKI 
STEBRIČKI

JELOVICA
817100, 817115

Predstavništvo MURSKA SOBOTA, Cankarjeva 2S, 
tel. (069) 22 921.
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Minili so časi pravljic
V sedanji prenovi slovenske družbe vidi človek lepši in srečnejši ju

trišnji dan, istočasno pa trepeta, da bo, kot že tolikokrat v bližnji prete
klosti, prevaran. Ni nobeno čudo, da je nezaupljiv, saj je še svež in gre
nak spomin na vladavino pravljičarjev. S pripovedovanjem pravljic, ki so 
si jih sami izmišljali, so nam ponujali rajsko življenje. Zal imamo name
sto rajskega življenja revščino.

KRITIKA KOMUNISTOV

Kučanovci v ZKS se na vso 
moč trudijo, da bi iz svojih vrst 
in slovenske politične scene od
stranili pravljičarje. Za delni 
uspeh, ki so ga dosegli nad Popi
tom in somišljeniki v CK ZKS, 
jim lahko čestitamo. Da bo nji
hov uspeh popoln, bodo morali 
enako kot v CK ZKS narediti s 
popitoisti na vsem območju Slo
venije. Kučan in somišljeniki si 
ne smejo dovoliti enake pusto
lovščine, kot so si to dovolili nji
hovi predhodniki, ki so gradili 
slovensko družbo na uspehu v 
NOV in revoluciji. Če bodo to 
storili, bo kapital zaupanja, ki so 
si ga pridobili na slovenskem na
rodu z uspehom nad popitoisti 
in srbsko politiko, kaj kmalu 
skopnel.

Za uspeh Kučanove vizije v 
ZKS ter na slovenski in jugoslo
vanski politični sceni so pred
vsem zaslužni slovenska mladi
na, skupine intelektualcev in ta 
pravi delavski razred, ki najbolj 
občuti norčije in nesposobnosti 
pravljičarjev v preteklem obdob
ju. Slovenska mladina j? neozira- 
joče se na posledice začela odkri
vati resnice o življenju, delu in 
napakah pravljičarjev. Tako je 
slovenski narod dobil pogum in 
vztrajno prisiljeval ZKS, da je 
začela uvajati postopke za uved
bo demokratične družbe.

Če ZKS s Kučanom na čelu in 
politični vrh Slovenije mislita re
sno, se bo pokazalo že pri izdela
vi zakona o volitvah. Tu bodo 
morali upoštevati zahteve slo
venskega naroda in narodnosti, 
živečih na slovenskih tleh, ki se 
žal na pragu 21. stoletja borijo za 
volilno pravico. V predlogih no
vega volilnega zakona so obljube 
in resnost smeri ZKS komaj opa
zne, saj bodo imele alternativne 
zveze minimalno možnost vklju
čitve v predvolilni boj, še manj 
pa v odločanje o politični in go
spodarski prenovi slovenske 
družbe po volitvah.

S tem ko odobravam Kučano
vo smer na slovenski politični 
sceni, ne laskam niti Kučanu niti 

komunistom, menim pa, da je 
ZKS trenutno stranka, ki ima v 
rokah oblast, in da je pot, ki jo je 
ubrala, v tem trenutku edina, po 
kateri bo slovenska družba brez 
sovraštva in človeških žrtev pre
šla iz monolitne ureditve v plu
ralno demokratično družbo. Vsi 
lahko samo upamo, da to, kar v 
tem trenutku počne ZKS, ni sa
mo nova fasada na podirajočo se 
stavbo, ampak graditev na novih 
temeljih. Pri gradnji te stavbe pa 
moramo sodelovati vsi, ne glede 
na lastno prepričanje, saj za nje
no stabilnost ni odgovorna niti 
poklicana samo'ZKS, kot je to 
bilo v bližnji preteklosti.

Da bi ZKS in vlada Slovenije 
dokazali Beogradu in srbski poli
tiki našo enotnost, jima ni po
trebno dajati narodu v podpis 
raznih listin in za to propagando 
trošiti denar delovnih ljudi. Re
zultat podpisovanja teh listin je 
relativen in neprepričljiv. Slo
venski narod bo tem enotnejši, 
če mu bo ZKS pospešeno vrača
la človekove pravice.

V SDZS in združeni opoziciji 
Pomurja si prizadevamo, da bi s 
svojimi predlogi vplivali na za 
slovenski narod usodne odloči
tve vladajoče ZKS. Istočasno pa 
smo kljub še nejasnemu zakonu 
o volitvah aktivno pri pripravi 
programa, s katerim bodo naši 
kandidati enakopravno nastopili 
na volitvah 1990. Pri tem priča
kujemo tudi sodelovanje čim šir
šega kroga ljudi. Če se bomo lah
ko enakopravno vključili v pred
volilni boj, obstaja-večja mož
nost, da bodo po volitvah v jav
nosti in hramih odločanja zasto
pani tudi interesi in zahteve tiste
ga sloja prebivalstva, katerega 
glas težko prodre in običajno za
dene ob gluha ušesa. Naš cilj ni, 
da bi se poskušali polastiti obla
sti, ampak hočemo zastopati in
terese, želje in potrebe volilcev, 
ne pa neke imaginarne ideologi
je.

Poglavitni poudarki v našem 
programu so na razvoju kmetij
stva, drobnega gospodarstva in 

zasebnega podjetništva, na soci
alni varnosti delavcev v družbe
nih podjetjih in zasebnem sek
torju, ekologiji ter položaju druž
benih dejavnosti.

Zavzemamo se za takšno druž
benopolitično ureditev v Sloveni
ji, v kateri se delovnemu človeku 
ne bo potrebno bati, da izgubi 
svoje dostojanstvo ali delovno 
mesto zaradi političnega nestri
njanja s predpostavljenim. Delo
vno mesto in zaupanje bo lahko 
izgubil samo zaradi nedela, nedi
scipline ali nevestno opravljene
ga dela. Za kvalitetno opravljeno 
delo bo sleherni človek moral 
dobiti ustrezno plačilo, da bo 
lahko živel človeku dostojno ži
vljenje.

Da bo kmetijstvo, drobno go
spodarstvo ter družbeno in za
sebno podjetništvo lahko zadiha
lo, bo potrebno izdelati ustrezen 
davčni sistem. S tem davčnim si
stemom se morajo prispevne 
stopnje radikalno zmanjšati. 
Zmanjšanje davkov in prispev
kov pa bo možno le, če se bo na 
vseh področjih zmanjšala nepro
duktivna in nepotrebna admini
stracija.

Družbene dejavnosti morajo 
enkrat za vselej dobiti v družbi 
tisto mesto, ki jim pripada. Slaba 
je tista družba, ki se boji izobra
ženega človeka, ki ima zdravje 
človeka in problem zdravstva za 
obrobni problem. Slaba je tista 
družba, ki se mačehovsko obna
ša do kulture.

Zavzemamo se torej za demo
kratično in humano družbo. To 
je tako družbo, v kateri državljan 
ne bo preganjan zaradi politične
ga prepričanja, zaradi tega, da 
zna več kot tisti, ki je na oblasti, 
ali zaradi tega, da je s svojim 
umskim ali fizičnim delom obo
gatel. Če bo v tej družbi obogate
lo čim več ljudi s svojim delom, 
bo družba bogata.

Pred nami vsemi je čas odloči
tve. Enkrat za vselej se moramo 
otresti bojazni pred represijo, ki 
sojo izvajali pravljičarji nad dru
gače mislečimi.

Karel Kozic, SDZS

Danes je moderno kritizirati komuniste. Da bi komuniste 
pravilno pokazali, se mi zdi najbolje, če bi jih primerjali s slo
go. Oblast, to je partija, zahteva od člana komunistične parti
je ali zveze absolutno disciplino. To pomeni v jeziku partije, 
da morajo biti člani brezpogojno ubogljivi in morajo odobra
vati vse odločitve partije. Kdor pa ni poslušen, zasluži najvi
šjo grajo in kazen. Tako so poslušni komunisti sluge najvišje 
oblasti. In taki komunisti so zgrešili svoje zgodovinsko po
slanstvo.

Druga vrsta komunistov so de
mokratični- komunisti. Ti služijo 
ljudstvu in so na pravi poti. V tem 
primeru se približujejo pravim 
kristjanom, ker oboji služijo na
menu ljudstva. Toda, žal, se mno
gi apostoli boja za ljudstvo kaj hi
tro sptemenijo v častilce zlatega 
teleta, kakor hitro zajahajo stol
ček oblasti. S tem pa pozabijo na 
svoje poslanstvo in niso več slu
ge ljudstvu, ampak podvržejo 
ljudstvo v svojo služinčad. Res je, 
da se govori še dalje o ljudstvu, 
toda žal, samo govori se. V resni
ci pa je kar oblast partija, ljudstvo 
pa je samo sredstvo ali orodje 
oblasti, s katerim oblast zagota
vlja svoje osebne zlate želje. V 
tem primeru pa nujno prihaja do 
konflikta med ljudstvom in oblast
jo, četudi se ta oblast imenuje 
Ljudska oblast. V začetku je vide
ti vse skupaj zmedeno in sme
šno. Oblastniki zaženejo krilatico, 
češ kako je to vendar mogoče, 
upirati se ljudski oblasti. Upirati 
se ljudski oblasti, je upirati se sa
memu sebi. In tisti, ki se upira sa
memu sebi, je smešen, je bedast.

Takšne krilatice so udarec ljud
stva po glavi, ki ga za nekaj časa 
zmede, omoti. Prav zaradi takš
nega slepomišenja oblasti pa ta
ko imenovana ljudska oblast lah
ko dalj časa vleče ljudstvo za 
nos, kakor pa kakšna druga 
oblast. Ko pa pride ljudstvo spet 
k sebi iz omotice, vidi jasneje in 
so njegove zahteve določnejše. 
Tedaj pride končno tudi ljudstvo 
do pravega odgovora. In takšno 
stanje je zdaj pri nas, ki kliče ko
muniste, da naj gredo po svoji pr
votno začrtani poti. Prvotna pot 
je marksistična pot. Ta zahteva 
demokracijo in pravi, da ne sme 
obstajati samo ena partija. Ena 
sama partija je kot stoječa voda, 
ki se kmalu pokvari in usmrdi. Da
lje, pravi Marx, da naj vlada naj
bolj napredna partija, a neglede 
na to, kako se imenuje. Češ. saj 
je lahko najboljša partija le tedaj, 
kadar jo tvorijo najboljši ljudje. In 

najboljši ljudje naj vladajo. Le v 
tem primeru se lahko zadosti člo
veku in njegovemu napredku. Ja
sno pa je, da ne sme nihče dolo
čati svoje kvalitete sam, tako kot 
se je to dogajalo pri nas.

Na drugi strani so komunisti le
ninisti, ki imajo kot podlago azij
sko suženjsko pokornost vlada
jočemu. Nadaljnja podlaga je še 
vrednost človekovega življenja, ki 
je enaka niču. In zato ubiti člove
ka, je prava malenkost. Ubiti nas
protnika, pa je nujna potreba. Za
to ni nič čudnega, da leninistično- 
stalinistična partija zahteva abso
lutno pokorščino. In vse komuni
stične partije, ki so nastale po ok
tobrski revoluciji, so stalinistične. 
Saj drugačnih komunističnih par
tij sploh ni, ki bi bile na oblasti. In 
tako so vsi glavarji komunistično- 
socialističnih držav sami absolu
tni diktatorji. Ti diktatorji pa dovo
ljujejo vso svobodo ljudstvu, da 
govorijo vse tisto, kar govori ali. 
misli partija, ta pa je itak lastnina 
diktatorja.

Načelo komunistične partije ni, 
da bi sestopila z oblasti, ampak 
obratno, da se za vsako ceno ob
drži na oblasti. Saj je njen edini 
cilj, priti na oblast. Partija je prišla 
s silo na oblast in le s silo jo je 
mogoče odstraniti z nje.

Zdaj pa je naša komunistična 
partija Slovenije na križišču preiz

ABC POMURKA, Trgovsko podjetje VESNA Ljutomer, p. o., Ljutomer, Glavni 
trg 5a
Delavski svet delovne organizacije
RAZPISUJE
dela in naloge (reelekcija) za 4 leta:
VODJO GOSPODARSKO-RAČUNOVODSKEGA SEKTORJA
Kandidati morajo poleg splošnih, z zakonom predpisanih pogojev, izpolnje
vati še naslednje:
— da imajo višjo izobrazbo ekonomsko-finančne smeri in najmanj 5 let de

lovnih izkušenj v računovodstvu ali
— da imajo srednjo izobrazbo ekonomske smeri in najmanj 8 let delovnih iz

kušenj pri opravljanju zahtevnih del in opravil v računovodstvu,
— da izpolnjujejo splošne pogoje, predpisane z zakoni.
Prijave z ustreznimi dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev naj kandidati 
pošljejo v 8 dneh na naslov: ABC POMURKA, TP VESNA Ljutomer, Glavni 
trg 5a.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po njej.

kušnje svoje zgodovine. Kaj bo 
storila? Bo šla po prvotno začrta
ni poti Marxa, ki dovoljuje demo
kratične odločitve kulturnega za
hoda, ali pa bo ubrala zaradi stra
hu leninistično-aziatsko-balkan- 
sko pot, ki pozna le zakon stepe, 
zakon pesti, in zakon močnejše
ga?

Mi smo pač na stičišču dveh 
svetov, sveta demokracije in sve
ta prisile. Po kulturi.in zemljepisni 
pripadnosti spadamo k demokra
tičnemu svetu, po državni pripad
nosti spadamo v zaostali svet, ta
ko po kulturi in civilizaciji ter po 
mišljenju. Po kateri poti naj bi jo 
ubrala naša partija, ni težko ugo
toviti, vprašanje pa je, kako dose
či svobodno pot, ki nam pripada.

Vsekakor kaže, da je napredno 
krilo slovenske komunistične par
tije ubralo marksistično pot, ki je 
nujna, toda ali bo vzdržalo na 
njej, je veliko vprašanje. In če 
ostanemo le pri tem, ko smo utr
dili tisto, kar smo si že zdavnaj 
priborili, nismo ničesar dosegli. Iti 
moramo dalje, pa če še toliko gr
mijo z Juga. Tudi izrednega sta
nja se ne smemo ustrašiti. Saj bi 
bilo izredno stanje le začetek hi
trega konca Jugoslavije.

Slovenci se moramo zavedati 
svojih neodtujljivih pravic in svoje 
pripadnosti.

Z dejanji okoli uveljavljenja 
ustavnih pravic slovenskega na
roda si je komunistična partija 
Slovenije pridobila ugled pri svo
jem ljudstvu. Naj pa dobro pazi, 
da tega ne zgubi. Zgubila pa ga 
bo, če bo klonila pred Beogra
dom.

Jože Urankar
Noršinci
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ne zgodi se vsak dan

Zlate rezerve
Švica ima uradno tretje največje rezerve zlata na svetu — 2590 

ton zlata. Pred njo so ZDA (8145 ton) in ZRN (2960 ton). Francoske 
zlate rezerve so manjše od švicarskih (2546 ton), medtem ko ima Itali
ja 2074 ton zlata. Te podatke je objavilo združenje švicarskih bank.

Petero osrednjih bank omenjenih držav hrani 64,9 odstotka od 
28194 ton zlata, kolikor ga je spravljenega v trezorjih 43 centralnih 
bank. Menijo, da je v svetovnih bankah spravljenih kakšnih 100.000 
ton zlata.

Rokopisi namesto davka
Francoski finančni minister Michel Charasse je sporočil, 

da so dediči Jeana Paula Sartra in njegove sopotnice Simone 
de Beauvoir francoski vladi namesto davka na dediščino izro
čili nekaj njunih pomembnih rokopisov. Gre za Sartrova dela 
Flaubert — družinsko življenje, Kritika dialektičenga uma in 
399 pisem, ki jih je med letoma 1926 in 1963 napisal Simoni 
de Beauvoir. Nekatera med njimi še niso bila objavljena. Vla
da je dobila tudi 255 doslej neznanih pisem, ki jih je Simone 
de Beauvoir pisala Sartru, deset njenih dnevnikov in neobja
vljena dela Nesporazum v Moskvi, Monolog in Starost.

Japonci 
v vesolju

Japonska komisija za ve
soljske raziskave je sprejela 
desetletni načrt, ki naj bi de
želo vzhajajočega sonca 
usmerjat pri njenem prodira
nju v vesolje. V njem je predvi
dela gradnjo vesoljske ladje 
brez človeške posadke, izdela
vo robota, ki bi v vesolju lahko 
sestavljal in popravljal satelite 
in drugo opremo, pa tudi izpo
polnjevanje nove generacije 
raket. Vesoljska vozila s člo
veško posadko za zdaj še ne 
pridejo v poštev.

Japonska se je precej pozno 
vključila v vesoljsko tekmo in 
v te namene še vedno daje ma
lo denarja. Lani je za svoj ve
soljski program porabila 1,1 
milijarde dolarjev, medtem ko 
so ZDA dale 9 milijard dolar
jev. Doslej je izstrelila 19 ra
ket vrste NIH, ki lahko pone
sejo v vesolje do 550 kilogra
mov težak tovor. Strokovnjaki 
napovedujejo, da bo imela Ja
ponska v bližnji prihodnosti 
močnejše rakete, s katerimi bo 
opravljala komercialne polete.

Mona Lisa iz Palestine
Stara je 1700 let in še vedno 

enako lepa. Kdo ve, kako ji je bilo 
v resnici ime. Ko so jo pred dvema 
letoma rešili izpod dveh ton pe
ska, jo je New York Times imeno
val Mona Lisa iz Palestine. In ta
ko je ostalo. Zdaj je dobila do
končno domovanje: poseben pavi
ljon v jeruzalskem muzeju. Iz več
tisočletne pozabe so jo obudili iz
raelski in ameriški arheologi, ki 
so na območju sedanjega izrael
skega kmetijskega kibuca Zipori 
nedaleč od Nazareta odkopavali 
ostanke nekdanje rimske naselbi
ne Seforis. Odkrili so čudovit mo
zaik z živalmi in cvetjem, očitno 
posvečen bogu Dionizu. In na sre
di je bilo eno samo človeško bitje 
ona. Lepa neznanka, ki je z bog- 
vedi katerim rimskim upravite
ljem morda kot ljubica, morda 
kot igralka prišla v te kraje. In tu 
ostala. Ko so arheologi pometli

Velikodušno darilo
Knjižnica ameriškega kongresa je dobila 125 000 dolarjev, ki jih 

je podaril ameriški časopis Readers Digest kot pomoč za obnovo 
knjižnice sovjetske akademije znanosti v Leningradu. Knjižnico in 
petino njene zbirke je poškodoval požar februarja lani. V njej hranijo 
okoli dvajset milijonov knjig, rokopisov in časopisov, ustanovil pa jo 
je leta 1714 Peter Veliki.

Strokovnjaki kongresne knjižnice, ki so razviti učinikovite meto
de za reševanje starih in poškodovanih knjig, bodo denar porabili za 
nakup tehnične opreme, s katero bodo skušali rešiti 200 tisoč redkih 
knjig iz leningrajske knjižnice, ki sojih zamrznili, da bi preprečili na
daljnje propadanje.

Ena okoli ušes
Na slovitem Beverly Hillsu v Kaliforniji je dežurnega po

licista slovita igralka Zsa Zsa Gabor enkrat okoli ušes. Vzrok? 
Policist si je »drznil« ustaviti njen beli rollc-royce, v katerem 
seje peljala. Po klofuti pa je mož postave ženščini urno zvil ro
čico, jo prisilil, da je sedla na tla, potem pa jo aretiral. Igralka 
je burno protestirala, na njeni strani pa je bilo tudi precej lju
di, ki so prizor opazovali. Znani gospe se ne obeta nič dobre
ga: obtožili jo bodo fizičnega napada na policista, vrhu vsega 
pa je imela pri sebi še odprto steklenico viskija, vozila je nere
gistriran avto, pa še vozniškega ni imela. Lep hec, ni kaj.

Izgubljeni torpedo
Blizu grškega otoka Rodos 

je nenadoma priplul na povr
šje zarjavel pomorniški torpe
do iz druge svetovne vojne. 
Policisti so nevarno orožje 
nemudoma odvlekli v neki 
samotni zaliv. Tam ga bodo 
vojaški pirotehniki uničili. 
Torpedo je dolg tri metre in 
pol, Našli pa so ga turisti, ki 
so na neki barki križarili bli
zu rodoškega obrežja.

zadnje sledove peska, je bil njen 
nasmeh enako živ kot pred 1700 
leti in rahla rdečica njenih lic ne
poškodovana. Nič čudnega, če po
ročajo, da si ugledna kozmetična 
firma že prizadeva skleniti pogod
bo z Izraelom, da bi smela čudovi
ti obraz upodobiti na svojih izdel
kih. »Te oči!« se navdušuje izrael

• -Z? ' ... Z?--. -v A i .

Bilo je rano jutro, ko sta se 
Simon Palfi in njegov oče iz 
Tomšičeve ulice v Lendavi po
dala lovit ribe k jezeru pri 
Murski šumi. To, učenca tret
jega razreda osnovne šole 
Drago Lugarič v Lendavi, Si
mona, pa ta dan ribištvo ni za
nimalo. Odpravil se je na po
tep ob obrežju jezera in kmalu 
očetu pokazal svoj »trofejo«. 
Našel je namreč kilogramsko 
želvo. Sedaj jo imajo doma, 
privezano za hruško, hranijo 
pa jo s solato in zeljem. Na 
Veterinarski postaji v Lendavi 
so jim svetovali, naj dajo želvo 
čez zimo v pesek, da bo prezi
mila. Besedilo in foto:

Jože Žerdin

Kdor preveč govori...
Lokalni norveški politik Egil Siversen je na zelo iz

viren način ponudil zakon svojemu dekletu. Kar na na
slovni strani časopisa. Zgodilo se je takole: Štiriintride
setletni politik se je pogovarjal z nekim novinarjem, ta 
pa ga je med intervjujem vprašal, kdaj je zadnjič s čim 
presenetil svoje dekle. Vrli Ergii je novinarju rekel, da 
bo to naredil med njunim pogovorom za časopis, in da 
bo svojo najdražjo prosil za roko kar na časopisnih 
straneh. Na prvi strani je z velikimi črkami pisalo: »To- 
nje, naj se poročiva?« Politik je izjavil, da je sicer priča
koval, da bo njegova ženitna ponudba .natisnjena v in
tervjuju, nikakor pa ne na naslovnici. Zabavno je bilo 
tudi naslednjega dne, ko mu je naprošena odgovorila z 
velikim in natisnjenim »da« na prvi strani konkurenčne-
ga časopisa.

ski arheolog Ehud Netzner, član 
odprave, ki je raziskovala Seforis. 
»Povsod ti sledijo! Ničesar po
dobnega ne boste našli v rimski 
umetnosti tistega časa!« Mona 
Lisa iz Palestine je bila na mozai
ku upodobljena v drugem stoletju 
našega štetja.

Prepovedano 
za 

kolesarje
Prometni strokovnjaki pravijo, 

da bi bilo treba za poskus prepo
vedati vožnjo kolesarjev v neka
terih predelih Pekinga, da bi 
ugotovili, ali prepoved kaj 
zmanjša gnečo v kitajski prestol
nici. Zahtevajo, naj izboljšajo 
mrežo mestnih avtobusov, dolo
čijo ulice, kjer bodo smeli voziti 
samo kolesarji in uvedejo davek 
za kolesa. Peking z 12 milijoni 
prebivalcev ima 7,6 milijona ko
les, vsaka družina ima povpre
čno dvoje koles. V tem pogledu 
je Kitajska prvakinja: ima 300 
milijonov koles.

Letalo za kmečka 
opravila

Na razstavi z naslovom Zemlja 
rednica v Čeških Budejovicah je 
pozornost obiskovalcev vzbudilo 
lahko letalo, ki ga nameravajo 
uporabljati v kmetijstvu. Z letala 
bodo opazovali polja, rast pridel
kov, razstresali bodo gnojila in 
sredstva za zatiranje škodljivcev, 
primerno pa je tudi za usposablja
nje pilotov. Prototip so izdelali v 
kombinatu Slovaška narodna 
vstaja v kraju (Jstio nad Orlici.

Tekmovanje izpiralcev zlata

V švicarskem mestu Hergiswil se je zbrala mednarodna dru
ščina iskalcev zlata in se pomerila na tekmovanju izpiralcev te 
dragocene kovine. Pred 2.000 leti sojo tu kopali Rimljani in Kel
ti, prireditelji tekmovanja pa trdijo, da so zaloge zlata še vedno 
velike.

»Srček dela tika-taka ko na tebe ljubček čaka,« poje ljud
ska pesmica. Osemletna Lidija iz Lipe, učenka osnovne šole 17. 
oktober Beltinci, je bila prav vesela, ko je na njivi našla krom
pirček — srček.

Jože Žerdin

Madrid čistejši
Madridske mestne oblasti 

so napovedale vojno vsesplo
šni umazaniji in onesnaženo
sti zraka. V ta namen so usta
novili tako imenovane zelene

Do denarja
Zbiralce starin je popadla no

va strast. Ogreli so se za izdelke 
avtentičnih prebivalcev Amerike, 
ki jih izkopavajo iz indijanskih 
grobov. Zbiranje indijanskih reli
kvij je tako postal dobičkonosen 
posel. Roparji grobov se pogosto 
kar sami odpravijo na pokopališ
ča in iz indijanskih grobov izko
pavajo lončevino, preproge, ogr
lice, loke in puščice ter prečudo
vite mozaične maske iz žada. Ar
heologi z grozo ugotavljajo, da 
lovci na tovrstne umetnine dela
jo ogromno škodo. Po nekaterih 
podatkih so se nezakonita izko
pavanja v zadnjem desetletju 
podvojila. Plenilci iščejo zaklade 
celo s helikopterji in satelitskimi 
posnetki. Strokovnjaki pravijo, 
da v naslednjih petih do petnaj
stih letih ne bo več mogoče najti 

patrulje, ki bodo krožile po 
mestnih ulicah in sodniku za 
prekrške prijavljale onesna
ževalce. Za zdaj bo v teh eno
tah 300 policistov, ki bodo 
opremljeni z zelenimi čelada
mi, vozili pa se bodo na mo
tociklih iste barve. Njihova 
poveljnica bo Esperance 
Aguirre, ki je v mestnem sve
tu odgovorna za varovanje 
okolja. Po njenih besedah je 
Madrid najbolj umazana pre
stolnica Evropske skupnosti 
in edino mesto v tej skupno
sti, kjer so peči na premog še 
dovoljene. Voditeljica zele
nih je predlagala, da bi me
stno središče zaprli za pro
met in tako še izboljšali ma
dridski zrak.

s starinami
nedotaknjenega indijanskega 
groba, če se bo ropanje nadalje
valo. Že sedaj nekateri zatrjuje
jo, da je 90 odstotkov pokopališč 
poškodovanih. Vrednost starin 
pa iz dneva v dan narašča in s 
tem še bolj privablja roparje.

Nekateri plenilci izkopljejo tu
di prek tisoč grobov na leto, pri 
tem pa naredijo zaradi nestroko
vno opravljenega dela ogromno 
škodo. Na pokopališče se odpra
vijo kar s traktorji in buldožerji, 
samo da bi čimprej prišli do sta
rin. Najdbe potem preprodajajo, 
največ pa jih pokupijo zbiralci 
umetnin iz New Yorka, Los An
gelesa, Evrope in Japonske. Med 
roparji je tudi veliko novincev, ki 
hočejo s pomočjo starin na hitro 
obogateti.

Ker se plenjenje iz dneva v 
dan povečuje, so posamezne 
ameriške zvezne države spreme
nile zakone, ki urejajo pravico 
do izkopavanja. Leta 1979 je 
Kongres sicer sprejel zakon o za
ščiti in ohranitvi arheoloških 
najdb, vendar se je nanašal zgolj 
na izkopanine na državni zemlji, 
ne pa tudi na zasebna zemljišča. 
Na ropanje kulturne dediščine 
so opozorili tudi predstavniki in- 
dijancev. Njihov pogled na ži
vljenje in smrt je drugačen, z 
oskrunitvijo grobov prednikov 
nakoplješ potomcem nesrečo in 
bolezen.

Vendar se stvari spreminjajo 
na boljše. V Nebraski so izdali 
zakon, ki določa, da morajo mu
zeji in zbiralci starin vrniti vse 
posmrtne ostanke indijanskim 
plemenom. Prve posmrtne ostan
ke so že vrnili Indijancem, ti pa 
sojih ponovno pokopali. Njihov 
svet je drugačen in boj za ohrani
tev kulturne dediščine je boj za 
njihovo preživetje.
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za vsakogar nekaj

liker
Najbrž ste se že velikokrat sla

bo počutili — ves dan vasje mu
čil glavobol, hrana vam ni dišala, 
za nobeno delo niste bili, tako 
ste bili zdelani. Ponoči pa niste 
mogli zaspati.

Šli ste k zdravniku, da vas je 
temeljito preiskal in vas poslal 
tudi v laboratorij. Ni vam mogel 
pomagati, poslal vas je še k ne
kaj specialistom. Tudi tam niste 
bili na boljšem, nihče ni ugotovil 
diagnoze, počutili ste se pa še 
kar naprej slabo.

Tisoči ljudi občutijo enake 
simptome, vzrok zanje pa je veli
kokrat neravnovesje med rudnin
skimi snovmi v telesu. Kako naj 
zdravnik to ugotovi? Po novi me
todi razbere iz las. Z drugimi be
sedami, lasje povedo, kaj manjka 
telesu.

Nova metoda, ki se ji reče la
sna diagnoza, prihaja iz ZDA in 
kako leto jo uporabljajo tudi že 
Nemci. Iz enega samega prame
na las lahko razberejo, koliko je 
po količinah v telesu 21 minera
lov, elementov in strupenih tež
kih kovin. Metoda je zelo zaple
tena, a ima prednost pred krvno 
analizo. Z njo namreč lahko ugo
tovijo, kaj kri v tistem trenutku 
raznaša po telesu. Lasje pa snovi 
nenehno vgrajujejo v svoje celi
ce. Las zraste približno 1 centi
meter na mesec, zato lahko dože- 
nejo, koliko se je v tem času na
ložilo v laseh kake snovi. Lahko 
bi rekli, da so lasje »kemični 
dnevnik«.

Ni najpomembneje, kolikšne 
so posamezne količine, pomemb
neje je, kakšno je razmerje med 
posameznimi minerali. Vsak del
ček mora pristajati drugemu.

Že najmanjši odklon se lahko 
izraža s telesnimi simptomi. Če 
je v telesu preveč kalcija in pre
malo kalija, je človek utrujen, za
radi preveč bakra je depresiven, 
premalo cinka pa utegne povzro
čiti vnetja. In kako odpomoči.' 
Spremeniti je treba prehrano.

Lahko je reči — samo kako jo 
kaže spremeniti? Tam, kjer dela
jo analizo las, dajo bolniku tudi 
izčrpne nasvete. Priključeni raču
nalnik namreč priskrbi natančno 
določen načrt za prehranjevanje 
— na 20 tipkanih straneh. Tam 
je razloženo, kaj povzroča posa
mezne nepravilnosti pri razmerju 
med posameznimi minerali in 
kako se to kaže pri zdravju. Opo
zarja tudi na to, kaj lahko dobre
ga storimo za boljše počutje.

visky

shcrry

pivo, 
voda, 
sok

šampanjec

žganjem
cocktail

Yo

belo in 
rdeče 
vino

bovla

Oblike kozarcev za razne pijače

Serviranje pijač
Za pijače uporabljamo kozarce raznih oblik, vendar v do

mačem krogu ni posebne nesreče, če jih malo zamenjamo. Ti
sti pa, ki jih zanima, kakšne oblike so primerne za posamezne 
pijače, naj si ogledajo skice, ki govore o tem.

BOLEČINE V TREBUHU
Mogoče je slepic

Ce otroka kaj boli, je to zanje 
»trebuh«. Celo bolezni, katerih 
vzrok je čisto drugje, se zrcalijo v 
trebuhu. Tako so tudi katarji, 
vnetje srednjega ušesa ali grla 
pogosto povezani z bolečinami v 
trebuhu.

Največkrat so bolečine v tre
buhu zanemarljive. Kako pa jih 
lahko razlikujemo od resnih mo
tenj, na primer vnetje slepiča. 
Kadar si pokvari želodec, ima 
otrok bolečine v zgornjem delu 
trebuha, med prsnico in popkom 
ali okrog njega. Bolečine imajo 
pogosto obliko krčev.

Nasprotno trajajo bolečine pri 
vnetju slepiča več ur. Otrok jih 
najprej čuti okrog popka in v

predelu želodca, nato pa vedno 
bolj desno v spodnjem delu tre
buha. Mesto je pogosto občutlji
vo za pritisk, ko pa nehamo priti
skati, je bolečina hujša. Pri majh
nih otrokih je vnetje slepiča red
ko. Pogostejše je šele, ko začnejo 
hoditi v šolo. Operacija slepega 
črevesa velja v otroški dobi za 
precej nenevarno: zapleti ali celo 
smrtni primeri so pri nas izredno 
redki.

RADIO MURSKA SOBOTA

5 NAJ
Glasbena lestvica Radia Murska Sobota. Slišite jo lahko ob 

petkih v oddaji 21 232.
1. Liberian Girl — Michael Jackson
2. My brave tace — Paul McCartney
3. Mirno morje Miki Maus — Lačni Franz
4. Lambada — Kaoma
5. Nikši si nej — Magnet

Glasbena lestvica nastaja s sodelovanjem s hi-fi videostudiem na 
Kidričevi 21, 69000 Murska Sobota.

Glasovnice — dopisnice — pošljite na naslov: Radio Mur
ska Sobota, Titova 29/1,69000 Murska Sobota s pripisom: za 5 
naj Oddaja 21 232 je na sporedu Radia Murska Sobota, UKV 
87,6 MHz ali SV 648 kHz, ob petkih od 18.00 do 19.00.

Zdravniki priporočajo, naj teža torbe, ki jo no
sijo otroci do četrtega razreda, ne bi presegala 
desetih odstotkov otrokove telesne teže. Vsi ve
mo, da otroci vlačijo s seboj kaj težko breme. 
Včasih so tega krivi sami, ker so tako ponosni, 
da že hodijo v šolo, in hočejo imeti s seboj vse 
svoje knjige in zvezke. Starši naj pazijo na to, da 
bo v šolski torbi samo tisto, kar potrebujejo za ti-

Nasveti
Zmleta kava ne bo tako hi

tro izgubila arome, če ji doda
mo žličko sladkorja in posodo, 
v kateri jo hranimo, dobro za
premo.

x
Sneg iz beljakov bo trši in 

boljši, če damo beljake pred 
stepanjem za nekaj minut v 
hladilnik.

Ko krompir zavre, rad pre
kipi. To se ne zgodi, če damo v 
vrelo vodo košček masla ali 
margarine.

x

Žvečilni gumi na obleki ali 
na hlačah brez težav odstrani
mo s krpico, namočeno v ace
ton.

x

Mastne madeže z oblačil 
najlažje odstranimo, če jih na
mažemo z detergentom za pra
nje posode in pustimo eno uro 
stati. Nato obleko še operemo.

x

Kdor se močno poti pod 
pazduho, je pa alergičen na 
dezodorans, naj se po umiva
nju namaže s koščkom limone.

Če imate v stanovanju veli
ko muh, dajte v lonček popro
vo meto, ki ljudem prijetno di
ši, muhe pa njenega vonja ne 
prenesejo. Poprovo meto lah
ko imate v vazi ali pa jo posa
dite v lonček.

Kuhajte z nami
Ajvar

sti dan po urniku. Nahrbtnik ne sme biti dosti 
širši od šolarjevih ramen, jermeni pa morajo biti 
podloženi. Nastavljeni morajo biti v primerni vi
šini, da teža torbe ne sili k tlom. To bi bilo nevar
no za hrbtenico. Prav zaradi hrbtenice naj starši 
otrokom pred štirinajstim letom ne dovolijo no
siti aktovke in ne torbe, ki bi si jo obesili čez ra
mo.

So mandeljni res odveč?
Ni še daleč za nami čas, ko so 

specialisti za ušesa, nos in grlo 
radi svetovali staršem, naj otro
kom dajo odstraniti mandeljne.

Razložili so, da so tako ali tako 
odveč. Danes so zdravniki postali 
previdnejši in ne sežejo hitro po 
nožu. Tkivo tonzil namreč opra
vlja pomembno imunološko nalo
go-

Mandeljni s svojo precejšnjo 
sluznico pri vhodu v žrelo pre
strezajo milijarde nevarnih napa
dalcev — virusov, bakterij in dru
gih klic — ki prihajajo v telo z vdi
hovanjem in hrano. Imunološke 
celice mandeljnov prepoznajo 
škodljivce in se jih poskušajo 
znebiti. Do kakih štirih let otroko
ve starosti so mandeljni zelo de
javni, potem pa je učna doba 
končana, telesna obramba 
ustvarja obrambne celice, ki se

poženejo v boj proti vsem njim že 
znanim napadalcem. Pred četrtim 
letom nikakor ne smete odstra
njevati mandeljnov, velja danes.

Po četrtem letu pa zdravniki sve
tujejo nekako takole:

»Če so mandeljni povečani, ni
so pa vneti, jih ne odstranimo, ra
zen če so tetko veliki, da otroka 
ovirajo pri dihanju in požiranju.

Kadar se angine ponavljajo in jih 
je treba večkrat na leto zdraviti z 
antibiotiki, pa mandeljni tudi po 
tem ne uplahnejo, jih je bolje izre
zati. Mandeljne je treba odstraniti 
zlasti pri obolenjih, ki rada sledijo 
angini — revmatična mrzlica, 
obolenje ledvic in vnetje osrčni
ka. Ni pravila, ki bi veljalo za vse, 
zato mora zdravnik pri posamez
nih bolnikih odločiti, kaj bi bilo 
treba ukreniti.

Ponoči ležišče, čez dan zofa
Na ležišču se ne sedi udob

no, ker je pregloboko in se ni 
kam nasloniti. Pomagali si 
bomo z blazinami, ki jih bo-

mo obesili na zid. Sešijemo 
prevleke, velike 80 x 80 cen
timetrov, in jih napolnimo s 
penasto gumo. Če je sedež za 
koga še neudoben, naj si pod 
hrbet potisne navadno blazi
no.

Viseče blazine so pripra
vne tudi za to, ker lahko va
nje skrijemo posteljnino. 
Volnena odeja ali tanjša pre
šita odeja imata v taki blazini 
dovolj prostora. Zračita se in 
sta zavarovani pred prahom. 
Blazine obesimo na prepro
sto palico za zavese, ki jo pri
trdimo 90 centimetrov nad 
ležiščem. Na blazine pa priši
jemo dovolj dolge trakce in 
blazine privežemo na palico.

mešana
kuhana zelenjava

V oktobru si že lahko obogati
mo zalogo vloženih mešanih ku
hanih solat, ki jih imenujemo aj
var. Prednost teh solat je pred
vsem v njihovi koncentraciji, saj 
so pripravljene brez dodatkov 
vode, zelenjava se kuha ali peče 
v lastni tekočini, katere del med 
pripravo še izhlapi. Izgubljena 
tekočina in dodane'začimbe kon
centracijo ajvarja še povečujejo. 
Zato na osebo pri obroku zadoš
čata 1 do 2 žlički tako pripravlje
ne solate. Z njimi dopolnimo 
meso, pečeno na žaru, kuhane ali 
pečene klobase, obložene kruhke 
in podobno. Ajvar pripravljamo 
iz rdeče in zelene paprike, jajčev
cev, paradižnikov in čebule. Ved
no mofamo uporabiti zdrave, do
bro očiščene in mesnate plodove. 
Rdeče paprike dajejo ajvarju 
značilno barvo in okus. Če želi
mo pikanten ajvar, mu dodamo 
nekaj pekočih feferonov.

Eden izmed receptov:
2 kg rdeče paprike, 1 kg jajčev

cev, 2 žlici soli (ravnamo se po 
okusu), 2 del kisa, 2 del belega 
olja.

Zdrave, očiščene in oprane 
mesnate paprike opečemo na 
vroči štedilnikov! plošči, ali jih 
zložimo v pekač in opečemo v 
pečici. Pečene dobro pokrijemo, 
da se zmehčajo. Ohlajene olupi
mo in jim odstranimo seme. Zlo
žimo jih na večje cedilo in poča
kamo kakšno uro, da se odteče
jo. Tudi jajčevce opečemo in olu
pimo, odstranimo jim semenski 
del. Oboje zmeljemo na mesorez
nici, solimo, okisamo in na olju 
dušimo toliko časa, da se masa 
zgosti. Vročo napolnimo v dobro 
oprane in razkužene kozarce. Pa
zimo, da v napolnjenih stekleni
čkah ne ostanejo zračni mehurč
ki. Zapremo in vroče zavežemo. 
Ohlajene kozarce hranimo v 
hladni, temni shrambi.

NASA RISBA — VAŠ PRIPIS

(Milica)

— Pustimo vsaj živalim, da si svobodno 
oblikujejo svoj svet in prihodnost. (JaMa)

— Slepa miš slepo pot najde. (MaČa)
— Ne boj se miška, to ni luknja v siru, je 

le luknja v proračunu.

Pripise k novi risbi 
pošljite najkasneje 
do četrtka, 26. okto
bra na naslov: 
VESTNIK, Titova 
29/1, 69000 MER
SKA SOBOTA. Ob
javljen? pripise hono
riramo.
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PESNIK IN 
PISATELJ 
(UGO)

r

ANGLEŠKI 

CINEAST IN 
DRAMATIK 
(PETER)

VRTNA IN 
PLANINSKA 
CVETLICA

TEKOČINA 
V ŽILAH 

IN SRCU

AFRIŠKA 
DRŽAVA

MODERNO 
VOZILO

VLAČUGA

LJUDSKA
UNIVERZA

NANOSNIK, 
SCIPALNIK

SOSEDNJI
ČRKI

V ABECEDI

PREBIVALEC 
VLAŠKE

SIRSKI 
DRŽAVNIK

KISIK

DELČEK 

MATERIJE DOMAČE 
ŽENSKO 

IME
UMETNI
ŠKA SMER

ZAVALJENA
AFRIŠKA 
ŽIVAL

AVSTRIJ
SKA PORO 
CEVALSKA 
AGENCIJA

NEMŠKA 

TOVARNA 
MOTORJEV

VRBA

RADIO
AKTIVNA 
KEMIČNA 

PRVINA

SEVER

LJUDSKA
TEHNIKA

AVTOMO
BILSKA 
OZNAKA 
KRANJA

ELEKTRIČ

NA MERSKA
ENOTA

UTER

GLAVNO 
MESTO 

GEORGIE
V ZDA

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE — Vodoravno: viadukt, interna, 
oselnik, Lin, ATS, osem, Ti, NT, oves, čik, alt, Errol, Laos, TS, intimat, 
Sjenica, Te, Aran.
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RIŠE:ŠTEFAN ČERVEK

križemkražem po naših šolah

-Mojstra sta, mojstra... Dobro sta zašota- 
/a .. . Veliko betona bo požrla ta reč in beton je 
težak. Če ogrodje ne bi bilo dovolj trdno, bi bil 
ves trud zaman... Sredi betoniranja bi se. nam 
zadeva razletela in potem bi bila prava katastro
fa ... Kup betona bi ležal na dnu blatne Roči
ce..."

_ BHa je še noč, ko sta prišla iz Zibot strica Nant! 
Že! in Gunglov Lujz tisto jutro betonirat; počasi je 
prišlo še več moških, priletnih, skrivljenih hrbtov, 
razoranih obrazov, žuljavih in okornih rok. Sinove 
jim je vzela vojna, krepkih rok je povsod primanj
kovalo. Le ženske, deca, pohabljenci in starci so 
ostali doma, delali, garali in upali, da njihovih voja
kov ne bodo zadele krogle iz pušk, brzostrelk, to
pov.

Na trati ob zajzi so moški zbiti pod iz plohov. 
Velik, raven in trden, primeren za pripravo beto
na. In Lizika je prinesla moškim žganja. Po vrsti 
so zvrnili po kozarček, se stresali, ker je bito žga
nje močno, stricu Nantlu pa je ušlo:

»Tirzek! Močan šnops imaš in fejst hčer. Škoda 
je le. da smo mi prestari za njo ...«

Gramoz so nasuli moški na pod, nasipali nanj 
cement, lopate so se zagrizle, zarožljale, mešate 
so zmes še in še, in ko je bil cement dodobra 
zmešan med gramoz, je zavpit stric Tirzek:

-Lizika, Lizika, kje se obiraš ?. . . Sakrament 
negda . . . Šprickangto vzemim in pridi polivat, 
medtem ko bomo mi mešati.«

Lopate so se zagrizle v gramoz in ga obračate, 
mešate in Lizika je polivata s škropilnico, zmes se 
je spreminjala v beton. Nantl je grize! Tirzeka:

-Šparaš Tirzek, šparaš ... Če boš špara/ s ce
mentom, boš imel rešeto namesto vodnega zbi
ralnika .. . Lujz, nasuj še pot vreče cementa, be
ton mora biti močan ... Pa, strašno suh je ta be
ton, suh, da je kaj! Pri tej hiši imajo privezanega 
psa...«

!n da beton ne bi bil suh. je Lizika hitela s škro
pljenjem, Nant! pa je nadaljeval:

-Lizika, nehaj nas zalivati s to vodo, saj vidiš, 
da ni pitna. . . Mlada si še in nisi razumela, kaj 
sem hotel dopovedati... Žejni smo, žejni... Kdo 
bo meša! cel dan beton brez pijače?...«

-Mati, mati! Prinesite pijačo, moški so žejni!« je 
vpila Lizika, moški pa so od nekod prinesli lesena 
nosila. Eni so metali beton na nosita, drugi so no
sili in vsipavati težki tovor v globino. Piti so vmes 
si delali korajžo. Jaz sem pase! živino doli ob Ro
čici in vmes prihaja! past radovednost. Gledal 
sem delavce in se ob stričevem kriku skoraj se
sedel od groze:

-Smrkavec smrkavi, kaj delaš tukaj? Kaj ne vi
diš, da se pase telica v Krajnčevi detelji... Jezus 
Kristus, napelo jo bo. ..«

!n že je teke! stric proti Jelici in jaz ves popar
jen za njim. Živa! je požrešno in hitro hlastala po 
mokrem deteljišču, stric Tirzek jo je podi! vstran 
in kričal nadme:

-Jezus Kristus, napelo jo bo!,.. Te imamo za 
to pri hiši, da boš zija! naokoli, Smrkavec Smrka
vi? . . . Da se mi ne umakneš od krav... Jezus 
Kristus, samo da ne bi napelo naše Šekice «

In začet je štatati živa! po vampu, zmajevati z 
glavo in renčati:

-Še to se je moralo zgoditi, pa ravno danes, ko 
imamo toliko deta ...«

Po paši je stric ponovno pretipa! telico in z gro
zo ugotovil:

-Napenja jo, ne sme se vleči, gibati se mora, 
drugače bo po njej.. .«

!n tistega dne sem jaz dolgo gonil Šekico gor 
in dol ob potoku in strahoma gledal njen vamp. 
Bi! sem ves srečen, ko sem zaslišal uhajati zrak iz 
živali, čeprav je bilo nerodno slišati. Te/id se na 
srečo m nič zgodilo in stric Tirzek mi je strogo za
bičal:

-To naj ti bo šola!«
Moški so tistega dne betonirali pozno v noč. 

Pili so vmes, obilno jedli, preklinjali, se znojili in 
se ponoči vračali na svoje domove, skrivljeni in 
obnemogli od težkega dela in pijače. Iz žepov so 
jim moleli kosi pogač, ki so jih nesti domačim. 
Vojna je bila in pomanjkanje in vsak grižljaj je bit 
pri hiši dobrodošel.

Ko sem tisto jutro pase! na travniku tik ob mli
nu, se je v dolini Ročice zgodilo nekaj nevsakda
njega. Od nekod so se vzeli nemški vojaki. S stra
hom smo jih opazovali. Nikomur niso ničesar sto
rili, se z nikomer pogovarjali, le letali so po striče

vem in Klemenčičevem travniku in pričeti kopati 
štiri obrambne jarke. Kopati so hitro in že so se 
poskriti v zemlji in opazovati tja proti Dobravi. Po
tem spet so tekali s puškami gor in dol. Gledal 
sem, občudovat njihovo spretnost, potem pa so 
zapustiti ta del doline, se vse bolj pomikali po 
travnikih čez Ročico, tja proti Pirnikovi domačiji.

Kar žal mi je bito, da so odšli tako hitro. Z njimi 
je dolina zaživela, ni bila tako vsakdanje mirna, 
samovšečna, zasanjana. Opazi! sem, da so po
stavili vojaki tam ob gozdu velike tarče in začeli 
streljati v njih. Dolgo so se urili v streljanju in pred 
vsakim pokom se je zaiskrilo v Dobravi, da je bilo 
lepo videti — in grozeče obenem. Po nekaj urah 
so odšli in nikoli več se niso urili v tej dolini.

Lizika je pekla kekse za Tunčeka. Pogosto mu 
je pošiljala pakete v vojno. !n pogosto, vedno po
gosteje so prihajale k mlinu ženske iz mesta. Ti
he, zamišljene, vase zaprte. Prinašale so stare 
čevlje, oblačila in prosile so za moko, zabelo, me
so, bučno olje. Barantalo se je z njimi, menjavalo 
blago za živež, se naprezalo za preživetje.

Vedno bolj se je bližal začetek septembra, čas 
mojega odhoda v nemško osnovno šolo. Ob mol
ži sem drža! kravin rep, da ne bi opletala z umaza
nim in dolgim izrastkom po teti, po žehtarju. Teta 
mi je svetovala:

-Franček, dobro bi bilo, da se naučiš malo 
nemščine, lažje ti bo v šoli. . .«

/n začela me je po nemško učiti očenaš:
»Vater unser der du bist... No, ponavljaj za 

menoj. . . Vater unser.. .«
In pripomnila je:
»Moliti po nemško boš moral znati najprej.
Med učenjem je krava nerodno brcala, teta bi 

se skoraj zvrnila s trinožnika, stolčka, na katerem 
je med molžo sedela, in najinega kratkega učenja 
je bilo takrat konec.

»Katika, ti znaš najbolje nemško, ti odpelji 
Frančeka v šoto,« je naroči! stric svoji ženi.

Tisto jutro se je teta kmašno oblekla. Lizika je 
imela opravke z menoj. Mahala je sem in tja z li
kalnikom na oglje, da bi se to čimbolj razžarelo, 
da bi bi! likalnik vroč. Bal sem se, da se bo napra
va med tem odprla in se bo oglje razletelo po ku
hinji. Na srečo se ni in sestrična je likala moja 
oblačila, vmes pa mi držala pridigo:

»V žep ti bom dala robček in glej, da ne boš v 
šoli vozgriv. . . To je neolikano. Pravočasno si 
obriši nos z robčkom in ne smrkaj in ne bezaj s 
prstom po nosu... Fuji... To delajo neolikani 
otroci...«

Ko je prinesla sestrična iz štubla šolski nahrb
tnik, je solznih oči zastokala:

»Ubogi naš Tunček, samo da bi se srečno vrnil. 
Angel varuh naj ga spremlja ... Ta nahrbtnik je bi! 
njegov. Pazil je nanj in nič ni", raztrgan . .. Fran
ček. tudi ti pazi na nahrbtnik, tebe bo še vzdr
žal. ..«

Teta je prinesla velik kos belega kruha in jabol
ki z besedami:

»Franček, to imaš za južino v šoli. V žep na na
hrbtniku ti bom dala in vse pojej...«

Po teh besedah me je ljubeče pobožala po gla
vi in dala v nahrbtnik zvezek in svinčnik. BHa je 
stroga:

»Da se boš pridno učil! Poslušaj gospo učitelji
co in priden bodi...«

»Ko boš šel v šolo ali domov, potem vse, ki jih 
boš sreča! pozdravi s: >Hva!jen Jezus!’ Tako mo
rajo pozdravljati šolarji,« je svetovala teta. Nato 
me je pospremila k prvemu dnevu pouka. Šla sva 
gor, mimo Golobovih, in pogledal sem proti hiši, 
saj so vsi v dolini pripovedovali, da Golobov sin ni 
še! v nemško vojsko. Pri četnikih da je bi! v začet
ku vojne, so pravili, potem pa je odšel v partizane 
in nihče ni točno vede!, kje so partizani, ali v bliž
nji Dobravi ali na Pohorju?

Ravnatelj je pozdravil nas prvošolčke po nem
ško in reke!, da je to edini jezik, ki ga lahko govo
rimo v šoli. Nismo ga razumeti, kaj je pripovedo
val. Ravnatelj ni bil Nemec. Starejši so vedeti po
vedati, da se deta trdega Nemca, da je zagrizen 
nemškutar.

Teta mi je domov grede povedala, o čem je go
vorit ravnatelj. !n ko sem še! naslednji dan v šolo 
sam, mi je stric zabičal:

»Po pouku pridi takoj domov, da se ne boš po
tepal po trgu! :.. Če ne boš uboga!, bo pela ši
ba ...«

Naši pogledi so se tiste dni vedno bolj obračali 
proti nebu. Skupine letal so preletavale pokrajino 
in iz Maribora je bilo vse pogosteje slišati strelja
nje tlakov, protiletalskih topov. Stričevi so pripo
vedovali, da so to letala zaveznikov, ki hočejo uni
čiti Nemce; v Mariboru in Šterntalu je bilo nem
ške vojske veliko.

Govorilo se je, da so Nemci v škripcih, da ne 
prodirajo več tako uspešno po svetu, ker se jim 
vse bolj postavljajo v bran Rusi, uporniki, partiza
ni. Nemški vojski je začeto zmanjkovati, zato so 
začeli zbirati zvonove po cerkvah, da bi jih prede
lali v topove.

Neke temne noči se je zbrala skupina Trojiča- 
nov. Največji in najmočnejši med njimi je predla
gal:

•■Moški, Nemci bodo vzeli tudi naše zvonove, 
boste videli, če mi ne verjamete. Težki so naši 
zvonovi, toda v zadnjem zvoniku je poleg večjega 
tudi manjši zvon in predlagam, da ga ponoči spra
vimo na varno, da ga skrijemo...«

(Nadaljevanje prihodnjič)

Šola raste...
Topolov, ki so že dvakrat prikukali na plan, 

ne bo nikdar več. Tam, kjer je bilo njihovo do
movanje, raste in raste velika zgradba — ŠOLA. 
Verjemite ali ne, res je! Nič več se ne bomo učili 
v temnih, mračnih, majhnih razredih. Ne bomo 
se več greli ob starih oljnih pečeh, ki so bile več
krat skoraj mrzle. Prvi del šole je že končan in 
učenci 7. in 8. razredov se že učimo v njej. Drugi 
del pa bodo končali do meseca novembra. Če
prav se nekateri že učimo v lepih, modernih učil
nicah, se s tem ni zmanjšala naša učna obvez
nost. Prav nasprotno, saj se sedaj ne moremo več 
izgovarjati na slabe delovne razmere, na ropot in 
podobno.

Jaz sem zelo vesela, ker se bom vsaj nekaj me
secev učila v novi šoli. Učencem, ki 'pridejo za 
menoj in mojimi sošolci, pa želim lepšo in boljšo 
prihodnost v šoli, ki bo tedaj že povsem konča
na. Želim jim, da bi tudi učni uspehi bili tako le
pi, kot bo lepa nova šola.

Nataša Smodiš, 8.b, 
OŠ Bakovci

JESEN
Začela se je jesen. Lastovičke so odletele v južne 

kraje, listje rumeni in pada z dreves. Otroci nabira
jo kostanj. Zjutraj sta megla in slana. Kmetje pos
pravljajo poljske pridelke. Dnevi so krajši, noči pa 
daljše. Klopotci v vinogradih lepo prepevajo in 
oznanjajo trgatev. Tudi v sadovnjakih je živahno. 
Za ozimnico obiramo jaboka in hruške. Če pogle
daš proti gozdu, vidiš, da so vsa drevesa v pisani 
obleki. Jesen je zame najlepši letni čas.

Tatjana Šonaja, 3.b.
OŠ Videm ob Ščavnici

3 Zanimivost iz
| Prekmurja I

V petek smo imeli naravoslovni in kul-

I turni dan. Ogledali smo si zanimivosti _ 
Prekmurja. Meni je bilo najbolj všeč v Fi- I 
lovcih, kjer smo si ogledali lončarsko I 
obrt. B

Ko smo prišli v hišo, smo videli lepe 
lončarske izdelke, ki so jih prodajali. V ■ 
naslednji sobi je lončar delal vrče. Ogle- B 
dali smo si, kako jih je izdeloval. Na vrte- B 
čo se polico je dal kos gline, si namočil I 
roke in začel oblikovati vrč. Preden je iz- ■ 
delek dokončno oblikoval, gaje še okrasil 
in ga dal k drugim vrčem. V tretji sobi B 
smo videli stroj, ki je iz kosa gline izobli- B 
koval lepo skledo. Na stroj so dali kos gli- Q 
ne. potegnili za ročico in polica se je dvi
gnila. Na vrhu seje dotaknila druge poli- ■ 
ce. Na vse strani je metalo kose odvečne B 
gline. Nato so ročico spostili in nastala je B 
prelepa skleda. Videli smo tudi razične 
peči: plinsko, električno in starinsko peč — 
iz blata in gline. Ko smo si vse z zanima- I 
njem ogledali, smo odšli v sobo, kjer pro- | 
dajajo izdelke. Kupila sem vazo in pepel-

Lnik. MATEJA KOROŠAK, 6. raz., H
OŠ Franc Belšak, Bučkovci B

■ MM MM MM MM

Veselo srečanje
V petek, 22. septembra, smo šli v Tolmin na ta

borniško srečanje medvedkov in čebelic. Zbrali 
smo se že ob 5.30 na železniški postaji in z vla
kom odpotovali proti Ljubljani. Ker smo imeli 
dve uri prostega časa, smo si ogledali mesto. Z 
vlakom smo nato nadaljevali pot do Jesenic in 
tam prestopili na vlak do Mosta na Soči, kjer so 
nas na železniški postaji že čakali s kombiji. Od
peljali so nas do šole v Tolminu. Tu je bilo naj
lepše prvi dan, saj so nas že čakali tolminski ta
borniki in nas zelo lepo sprejeli. Srečanje smo 
začeli s taborniškimi igricami, nato pa so nas po 
skupinah razdelili prenočevat k vrstnikom na 
njihove domove. S prijateljico Blanko sva bili 
dodeljeni k Barbari in Maji v vas Žabče pri Tol
minu. Njena družina naju je lepo sprejela in na
ma pripravila večerjo.

V sobo zjutraj smo se ponovno zbrali pred tol
minsko šolo, od koder so nas odpeljali z avtobu
si na taborniški izlet. Ogledali smo si veliko kost
nico padlih vojakov v prvi svetovni vojni nad 
Kobaridom ter rojstno vas — Vrsno — pesnika 
Simona Gregorčiča, pozneje pa še njegov grob 
pri Sv. Lovrencu. Po vrnitvi v Tolmin smo tek
movali v šaljivih igricah — zmagala je naša eki
pa petih čebelic in petih medvedkov iz Murske 
Sobote. Tega sem bila zelo vesela. Zvečer smo 
zakurili taborni ogenj in okrog njega zaplesali 
kolo.

Naslednji dan, v nedeljo, smo se zelo težko 
poslovili od naših novih prijateljev v Tolminu, in 
čeprav je bila pot domov zelo dolga, si želim še 
več takšnih taborniških srečanj.

Sandra Bertalanič, 4. b, 
TO Črni teloh na OŠ K. Destovnik-Kajuh 

Foto: Filip Matko

PRODAJA
PEKARNE

(Posebno poročilo)
Pek peče posebne potice po pet par; po 

prodanih poticah po pet par proda police 
polne potice po petinpetdeset par; pride 
poglavar pekov, pobere police polne potic 
po peintpetdeset par; potem pa pek proda 
pekarno po petsto petinpetdeset par pa poj
de prek plota pa pride Pi-Pišta pa prime 
peka, poruši pekarno, peka pa proda prija
teljici Petri.

Ladislav Feher, 7. a, 
OŠ Drago Lugarič, I^endava

Buče za orehe
(nasvet)

Letos so orehi dobro obrodili in jih že pridno 
pobiram. Nekateri še niso dovolj dozoreli in je 
lupinica še zelena, zato imamo večkrat čisto rja
ve roke. Jezimo se, poskušamo zdrgniti z raznimi 
čistili, vendar rjava barva ostane na rokah. Če 
imate takšne težave, se oglasite pri meni. Mi 
imamo polno buč za čiščenje. Ko jemljete seme
na iz buč, si hkrati očistite zelene roke. Pridite, 
imeli boste lepe, čiste roke, jaz pa manj dela z 
bučami. Janja Panker, 7. b,

OŠ Bakovci

Taborniška soba, 
olimpiada...

Delo v taborniškem odredu Žlahtni trsi v Ra
dencih je z začetkom šolskega leta spet zaživelo. 
Medvedki in čebelice, taborniki in tabornice se 
ob petkih redno zbiramo in načrtujemo svoje de
lo. Imamo več vodov medvedkov in čebelic od I. 
do 4. razreda, ki jih vodijo taborniki in tabornice 
6. in 7. razredov.

Učimo se veščin v naravi, streljamo z lokom, 
postavljamo šotore in različne taborne ognje . .. 
Ker smo taborniki veseli in živahni ljudje, prire
jamo tudi pohode, piknike, vesele igre in še kaj. 
Plodovi našega dela pa so udeležbe in uspešne 
uvrstitve na mnogobojih medvedkov in čebelic 
ter tabornikov in tabornic. Prav tako nam ni vse
eno, v kakšnem okolju živimo. Zato velikokrat 
očistimo okolico šole, v akciji za čisto okolje pa 
sodelujemo tudi s Turističnim društvom Raden
ci.

Zelo veseli smo nove sobe, ki smo si jo uredili 
na šolskem podstrešju. Sedaj bomo še z večjim 
veseljem obiskovali naše taborniške sestanke. 
Dokaz, da smo taborniki v odredu Žlahtni trsi 
res delavni, je naša taborniška olimpiada. Men
torica našega taborniškega odreda je Lidija Mo
hor, v veliko pomoč pa nam je tudi vodnica Kat
ka.

Lučka Šendlinger in Monika Ploj, 7. raz., 
TO Žlahtni trsi na 

OŠ Ivan Nemec-Vojko, 
Radenci

MM KMMB BMB M

MAK ZA
I PAMET |

Pri nas imamo prav zanimivo na- 
Svado, ko pošiljamo otroke prvič v šo- h 

lo. Takrat namreč spečejo mame svo- B 
jim otrokom makovo potico in jim | 
odrežejo velik kos za malico. Pravijo, 

& da je to potrebno zato, da bodo otro- I 
B ci laže pomnili oziroma da bodo bblj I 
* pametni. “
_ Ce je to res, preverite sami in obi- 
■ ščite naše prvošolčke, saj jih je tudi ■ 
B letos veliko prineslo prvi dan v šolo I 
* makovo potico. "
L Simona Kuhar, _

5. b, OŠ Bakovci I :
MM MM MM BmI

Popravek
V 38. številki smo v rubriki za mlade dopisni

ke objavili tudi intervju z udeleženko NOB Helo 
Sreš. Med drugim je bilo zapisano, da jo je pot 
zanesla v partizane v začetku leta 1942, v resnici 
pa je tega leta začela sodelovati z narodnoosvo
bodilnim gibanjem, v partizane pa je šla leta 
1944. Za napako se opravičujemo!
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naši kraji in ljudje

Željo po tem. da družina Kruši
čevih v Halozah njihovega darila 
ne bi potrebovala, je izrazil Bran
ko Kurbus. član začasnega KPO 
A vtoradgone. ko je izročil ključe li
čnega bivalnika Antonu Krušiču. 
Že upokojeni možakar se je razjo
kal.

Kako tudi ne!
Bivalni prostor, vreden 245 mili

jonov dinarjev, ki ga je Krušičevim 
oziroma ptujski občini podarila

DA GA NE BI NIKOLI POTREBOVALI
Avtoradgona iz Gornje Radgone, 
naj bi začasno nadomestil ognjiš
če sedemčlanski družini, ki ji grozi 
po uničujočem neurju r noči s tret
jega na četrti julij oh vsakem dež
ju hrib za hišo.

S tega hriba je Krušičeve pre
gnala živinska kuga in želja po 
življenju z vodovodom in elektri
ko v dolino ob potoku Peklača, 
kjer so si leta 1974 z družbeno 
pomočjo postavili novo hišo in

Le trideset metrov od hiše bo dajal bivalnik gornjeradgonske Avtorad
gone varno zatočišče.

I
Branko Kurbus, član začasnega KPO Avtoradgone, ob predaji ključa: 
»Predajam vam ga z željo, da ga ne bi nikoli potrebovali.« (Foto M. C. 
Zupanič)

gospodarsko poslopje. Današnja 
domačija dveh družin ima števil
ko 43 a v Kočicah.

Isti hrib se je pred dvema me
secema začel rušiti na komaj pet
najst let staro hišo. Krušičevi so 
takrat trepetajoč zbežali iz nje in 
tudi danes se morajo ob vsakem 
dežju umakniti. Nevarnost drse
nja zemlje namreč še vedno ob
staja.

NIČ VEČ POGRINJKOV OB CESTI?
V zadnjem času, ko smo vedno bolj kritični do naših prednikov, 

menda ni več aktualno poveličevanje napredka in »podeljevanje« zaslug, 
saj je to samoumevno. Tako trdijo mladi kritiki. Celo dodajajo, da so 
drugod (v drugih državah) dosegli več, pa tega ne obešajo na veliki zvon. 
Jaz, ki pa očitno še sodim v staro šolo, si ne morem kaj, da ne bi posebej 
omenil napredka, ki so ga dosegle narodnostno mešane vasi med Lenda
vo in Hotizo. Gre za naselja: Kapca, Kot, Gaberje ter GORNJI IN 
DOLNJI LAKOŠ. Slednja dva kraja sestavljata krajevno skupnost in 
njima velja nekaj več besed. Pa ne zato, da bi bila kaj več od drugih, am
pak ker sem ju »vzel na piko«.

Napredek je očiten. Morda 
presojanje po gmotnih dobrinah 
ni ravno najprimernejše, kajti 
človek ne živi samo od kruha. 
»Človek mora najprej jesti, piti 
in se oblačiti, šele potem lahko 
filozovfira,« je dejal eden od kla
sikov marksizma. V dveh Lako
ših so torej poskrbeli za primer-

nogometnemu klubu za urejanje 
objekta na igrišču ... Nismo pa 
uspeli urediti ulične razsvetljave, 
kar pa prenašamo v novo refe
rendumsko obdobje. V kratkem 
bomo sestavili predlog novega 
referendumskega programa in ga 
dali občanom v pretres in odlo
čanje. Denar potrebujemo še za

dvorani v vaškem domu, kjer so 
često kulturne prireditve. Nasto
pajo domači kulturniki, saj ima
jo v obeh Lakoših kulturni dru
štvi, v katerih so predvsem akti
vne pevke. Pa tudi nekateri člani 
mladinske organizacije so se že 
predstavili, resda v lažjih oblikah 
odrskih del — skečih. V Lakošu 
pa je tudi močno razvit šport, 
zlasti nogomet Ta športna disci
plina ima dovolj igralcev in seve
da mnogo več navijačev. Kako 
tudi ne, ko pa je prav na vrhu 
občinske lestvice.

Bodi dovolj! Sicer bi lahko o 
Lakoših in Lakošanih še pisal. Je 
pa tudi res, da ta dva kraja ne iz-, 
stopata iz povprečja, kar pa ne 
pomeni, da bo tako ostalo. Mla
do krajevno vodstvo ima namreč 
v načrtu niz mobilizacijskih ak
cij, pa tudi krajani kot posamez
niki še niso dali vseh kart na mi
zo. Še najbolj skrivnostni so tisti, 
ki jih lahko uvrstimo v drobno 
gospodarstvo.

Š. Sobočan

Da bi se imeli kam umakniti, 
jim je radgonska delovna organi
zacija Avtoradgona pripeljala 
povsem nov — le na radgonskem 
sejmu so si ga ogledovali kot 
vzorčni primerek — 6,4 krat 
2,5-metra velik bivalnik. Oprem
ljen je s priročno kuhinjo in ra
diatorjem.

Podobne so namenili tudi ob 
potresu v Posočju in na Kopao- 
niku.

Slavko Vamberger, predsednik 
občinske komisije za odpravo 
posledic ujme v Halozah, je po
vedal : »Avtoradgone nismo prosi
li za pomoč, temveč so se spomnili 
sami. Izredno so nas razveselili in 
prijetno presenetili. Malo je takš
nih. Ko Krušičevi bivalnika ne bo
do več potrebovali, bo čakal v ob
činski rezervi za nujne primere. 
Sedaj potrebujejo v Halozah 
predvsem še denar in material.«

Denar, s katerim bodo obnovi
li hiše, gospodarska poslopja, ce
ste, denar, od katerega bodo ži
veli. Pri Krušičevih, to so oče, 
mati in sin ter hčerka z možem in 
dvema otrokoma, ni v službi nih
če. S kmečkima pokojninama in 
nekaj živine v hlevu najbrž res 
skromno živijo.

»Otroci imajo vsak samo po en 
zvezek za šolo,« je potožila mla
da Veronika. »Obljubili so nam 
zvezke in knjige, pa še zdaj čaka
mo.«

V kratkem bodo z družbeno 
pomočjo začeli graditi novo hišo, 
ki bo le dobrih petdeset metrov 
oddaljena od sedanje.

Milena C.—Zupanič 
(Radio-Tednik Ptuj)

LJUDJE MED SEBOJ

V obeh Lakoših je veliko privržencev nogometnega kluba. Pred kratkim 
so uredili igrišče, na njem pa stavbo s sanitarnimi napravami. V ozadju 
je televizijski pretvornik za madžarski program. Foto: Š. S.

na stanovanjska poslopja, s kate
rimi so nadomestili niz hišic iz 
lesa ali blata, ki so bile svojčas 
ob cesti. Bile so seveda krite s 
slamo, tik pred vaškim prošče- 
njem pa so jih očedili. Te idilike 
zdaj seveda ni več, so pa ostali 
ljudje in njihove navade; še zdaj, 
enako kot nekoč, radi pridejo do 
ograj ali pa celo prednje in po
klepetajo. Nekoč, ko je skozi te 
kraje potoval predsednik Tito, so 
pa postavili pred ograjami na 
več mestih mize, jih pregmili s 
prti in nanje postavili domače 
dobrote. Znanih perecev seveda 
ni manjkalo.

V Gornjem in Dolnjem Lako- 
šu živi narodnostno mešano pre
bivalstvo: Madžari, Slovenci in 
drugi narodi. Nikoli se niso pre
števali in tudi jaz nočem tega po
četi, čeprav slutim, da je Madža
rov več. Tako »staroselci« kakor 
»prišleki« (poimenovanji sta mo
ji!) so se lepo ujeli. Med slednji- 

«mi je tudi inženir Stanko Žalik, 
Slovenec, ki seje pred leti s svo
jo družino naselil v Lakošu. Kra
jani so ga izbrali za predsednika 
frontne organizacije (Socialisti
čne zveze), zato se mi je zdel pri
meren za pogovor o delu in re
zultatih, ki so skupnega pomena.

»V obeh Lakoših imamo vo
dovod. V Dolnjem dobivamo vo
do iz črpališča lendavskega vo
dovoda, v Gornjem pa iz lastne
ga zajetja. Z denarjem od krajev
nega samoprispevka, ki pa se je 
sredi leta iztekel, smo uredili va- . 
ški dom, asfaltirali nekaj cest, 
plačali navoz gramoza na polj
ske poti, nekaj denaija smo dali

nadaljnje urejanje cest, za uredi
tev pokopališča, kjer bo treba 
zgraditi še moderno vežico z vo
dovodom in elektriko ... Če pa 
bodo naposled posodobili cesto 
med Mursko Soboto in Lendavo 
— le-ta vodi skozi naša kraja — 
potem pa bomo denar potrebo
vali še na zakup betonskih cevi, 
ki jih bodo postavili v obcestne 
jarke, da bi tako uredili še plo
čnike ...«

Pločniki! Meni, ki dobro po
znam Lakošane, ki ob lepem vre
menu radi kramljajo na zeleni
cah obcestnega sveta, asfalt 
sploh ni všeč in najbrž bo enake
ga mnenja tudi še kdo, ki prega
nja dolgčas s posedanjem pred 
ograjo ali pa celo na robu cestne
ga jarka. Toda kaj, ko pa se na
predku človek ne more upreti. Je 
zahteva časa, ki ga živimo. Še 
več: potreba, saj je na tem ob
močju veliko pešcev, ki jo ob le
pem vremenu mahnejo celo do 
Lendave. V najslabšem primeru 
pa do Industrijske ulice, kjer so 
(v Lendavi) Indip, Viator, Var- 
stroj, Lek ..., organizacije zdru
ženega dela, ki dajejo kruh tudi 
mnogim Lakošanom.

»Velika pridobitev pa je tele
fonsko omrežje,« je spet povzel 
besedo Stanko Žalik. »Kar 105 
telefonskih priključkov smo do
bili v dveh Lakoših. Dela so kon
čana, v teh dneh pa naj bi telefo
ni končno zabrneli.«

Človek ne živi samo od kruha! 
Treba mu je tudi duhovne hrane! 
Nekaj »skupinske« ponujajo v

V podjetju Železo poslovni re
zultati že nekaj časa niso bili 
spodbudni, saj so ob sklenitvi 
poslovnih let ugotavljali izgubo 
ali pa tako imenovano pozitivno 
ničlo. Potem so naredili sanacij
ski program, v katerem so ugo
tovili, da imajo preveč zaposle
nih. Nato je nekdo razširil novi
co, da so na kolegiju razpravlja
li, kako urediti problem, pa so se 
odločili, da odpustijo delavce, ki 
jim zaposlitev v tovarni ni edini 

‘ vir sredstev za preživljanje.
»No. Pišta. čujem, da ti ne bo 

treba več zgodaj vstajati, da bi, 
preden bi šel na delo v tovarno, 
pokosil travnik. Tudi krmiti živi
ne ti ne bo treba ob pol šestih ali 
pa še bolj zgodaj, saj se ti ne bo 
mudilo na delo ...«

Tako je Miška ošvrknil Piš to, 
ki je imel tri hektarje veliko po
sestvo. dvajsetarski vinograd in 
pet glav govedi, poleg tega pa je 
hodil še pa delo v podjetje Žele
zo. kjer je bi! priučeni varilec.

»Žakaj naj bi dolgo spal? Bo
mo naposled vendarle začeli de
lati ob osmih in delali do štirih 
popoldne?« je bil radoveden.

»Ti boš lahko začel z delom, 
kdaj te ho volja, saj boš delal sa
mo doma!«

»Kaj, smo prišli tako daleč, 
da bomo fahriko zaprli?«

»Ne, le polproletarcev ne bo
mo več hranili!« je bil nesramen 
Miška. »Vidiš, da nas je preveč: 
ti in drugi, ki imate njive, boste 
dobili odpoved, da bomo mi. ki 
nimamo nič, lahko v miru dela
li.«

Miška je hi! v partiji, večkrat 
je moral na sestanke, zato je bil 
Pišta prepričan, da je vse tako, 
kot je rekel, pa se je zamislil:

»Dvajset Jel je. odkar sem se 
zaposlil v Železu. Vabili so me. 
naj pridem, zdaj pa naj hi se me 
kar tako znebili? Sem res tako 
slab delavec ali pa se je kdo za
rotil proti meni? Sodelavcev, ki

stanujejo v blokih in so popoldne 
prosti, res nisem vabil na pijan
čevanje v klet, sem pa marsika
terega. pa tako tudi Miška več
krat pobaral, ali ne bi morda 
prišel pomagat, ko je bilo treba 
tlačiti silos, pospravljati krompir 
ali pa kopati gorice.... pa se je 
vselej izgovoril, da nima časa.:
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KONČATI PRED ZIMO
Če bi začeli z deli spomladi ali prejšnje leto, se danes v I 

Stogovcih ne bi spraševali, ali bo dovolj lepih dni, da bodo | 
lahko gradbeniki še pred zimo končali prizidek osnovne šole. 
Toda kaj. pravijo na sisih družbenih dejavnosti, ko pa ni bilo I 
denaija (denar zbirajo v glavnem z občinskim samoprispev- I 
kom), zato so odprli gradbišče šele 14. avgusta.

Do konca novembra naj bi tako stogovska osnovna šola 
dobila novo kuhinjo in druge potrebne prostore, prav tako pa * 
bo potrebno še urediti ogrevanje. Vendar s tem ne bi končali, ■ 
saj bi prihodnje leto nadaljevali z obnovo celotne stavbe. Na- I 
črte je izdelal Janko Klun, dela pa izvaja PGP Ljutomer s ko- " 
operami. -

Če so pred leti razmišljali o ukinitvi osnovne šole v Sto- ■ 
govcih, so danes drugačnega mnenja. To se ne more zgoditi iz I 
vsaj dveh razlogov: ker je to obmejni kraj in ker je še vedno ■ 
dovolj otrok. Vsako leto imajo od 18 do 22 novih učencev. Res 
pa je, da se s temi podatki in hitrejšim razvojem krajev v KS ■ 
Stogovci lahko pohvalijo šele v zadnjih letih. Poleg občinskega

»g

Delavci PGP Ljutomer upajo, da bo to jesen dovolj lepih 
končanje prve etape osnovne šole v Stogovcih.

dni za

samoprispevka jim bodo v veliko pomoč krajevni samopnspe- I 
vek ter sredstva združene amortizacije vseh šol. Tudi krajani I 
so pripravljeni pomagati s prostovoljnimi delovnimi akcijami | 

• ali gradbenim materialom (les, gramoz). Kljub vsemu pa je 
največ odvisno od uspešnosti radgonskega gospodarstva in ■ 
povprečnih osebnih dohodkov. Včasih so lahko za eno plačo H 
naredili kvadratni meter gradbene površine, danes pa so za to H 
potrebne tri plače.

Podobne probleme imajo tudi v Radencih, kjer nujno po- 
trebujejo še 6,3 milijarde dinarjev za tla v telovadnici, ki bo I 
ostala čez zimo nedokončana. Objekt je zaprt in pokrit; čeprav I 
še ni ogrevan, bodo v njem že lahko igrali tenis in igre z žogo I 
ali organizirali prireditve. Sredstva se zbirajo prepočasi, saj 
dobijo mesečno le 1,2 milijarde dinarjev.

Z občinskim samoprispevkom (ter drugimi sredstvi) so v I 
občini Gornja Radgona v minulih letih že končali osnovno šo- I 
lo v Vidmu ob Ščavnici, zdaj je na vrsti stogovska šola, pripra
vljajo pa že načrte za širitev in obnovo osnovne šole v Apačah. ■ 

Bernarda B. Peček |

KOGA NA CESTO?
ugotovili, da je nekaj deset de
lavcev preveč za sedanji obseg 
proizvodnje, vendar ne bodo ni
kogar odpustili. Član občinske
ga sindikalnega sveta, sicer pa 
delavec v Železu, Jožko je dejal:

-»Res Je sicer, da nas je preveč, 
lofazdaj je, kar je. Nekaj delav- 

jcev-se lahko, če bodo hoteli.: cev-rse do tanKo, ce bodo hoteli, ker seje s prijateljem že zmerni. :'počasno upokojilo. Nekaj časa 
da^,a.loV‘' nbe*„ 1 ne bomo zaposlovali novih de-K Pisti je pristopil delovodja - lavcev, nekajfantov se odpravlja 
Janci. Postal je pozoren na sva- * vojakom, trije se bodo poročili 

in se zaposlili drugje, nekaj jih 
razmišlja b obrti: morda pa bo 
tudi kateri od tistih, ki imajo 
večje kmetije, spoznal, da bi bilo 

Tjolje. -ko bi. ostal doma in pove
čal 'pridelavo...«

jega sodelavca, ki je prej varil 
skorajda nepretrgoma, zdaj pa 
se je le tu in tam zaiskrilo.

»Kaj je narobe? So elektrode 
zanič ali pa varilni aparat?«

»Čujem, da sem odveč. Baje 
bodo odpustili nas polkmete, 
polproletarce . .. Tako mi je re
kel Miška, pa tudi kadrovski naj 
bi mahal z delavskimi knjižica
mi «

»Miška naj hi ti tako dejal? 
Ta, ki mu je ribičija več kot pa 
delo ? Ta. ki je več kot na delu — 
na bolniškem dopustu ? Le nič se 
ne boj! Tebe že ne bodo odpusti
li. saj si najboljši delavec. Mi 
vendar potrebujemo dobre delav
ce. ne pa lenuhe.«

Delovodja je za nekaj časa 
pomiril sodelavca, vendar se Pi
šta ni mogel otresti misli na mo
rebitni odpust: »Le kako naj po
ravnam obroke za nakup trak
torja. če ne bom imel mesečnih 
dohodkov? Naj ga prodam in 
spet orjem s plugom, ki ga bodo 
vlekle krave? Naj plačam stori
tve drugih traktoristov? Račun 
se ne bo izšel, ker je tako delo 
drago: če mi že ne bi hoteli zara
čunati v denarju, se ne bi mogel 
znebiti protiuslug. In kaj bi rekla 
žena Mariška, ki v tovarni perila 
služi več kot jaz ? Mi bo ona da
jala denar?«

Negotovost je vladala dobrih 
deset dni. Potem so na zboru de
lavcev jasno in glasno povedali, 
da so s sanacijskim programom

Pišta seje še naprej čuti! ogro
ženega, čeprav mu je bilo malo 
laže, saj je sindikalni aktivist po
sebej omenil delavce z večjimi 
kmetijami.

»Moja je majhna. No. dva bi
ka že prodam, pa nekaj f metrov* 
pšenice. Lani je bilo tudi nekaj 
tržnega presežka pri krompirju, 
letos pa je segnil. Pa kaj jim gre 
to kmetijstvo tako na živce! Po
skusijo naj. pa bodo videli, koli
ko je treba delati, kako draga so 
umetna gnojila, pogonsko gori- 
vo...«

Tako je razmišljal Pišta. Spet 
je k njemu pristopil Miška in se 
začel dobrikati:

»Cul si. Na velike kmete je 
mislil. Ti pa lak prav gotovo nisi, 
sicer se ne hi tako gnal.«

Pišta se ni in ni mogel pomiri
ti. Čeprav je zdaj imel kar nekaj 
zagotovil, da naenkrat ni odveč, 
je vseeno tuhtal:

»V obraz naj mi povedo, pa 
grem. Toda kam? Le kje naj se 
zaposlim zdaj, ko sem star petin
petdeset let? Če komu odžiram 
kruh, se bom umaknil.«

Delovodja Janci, tudi sam 
lastnik krpice zemlje, je prišel s 
spodbudno novico:

»Naš komercialni pa je res 
sposoben. Pravkar je sklenil ve
lik posel. Nihče ne ho odveč, 
nasprotno: kaže, da bomo mora
li delati v podaljšanem delovnem 
času, naihrž tudi vse sobote.«

»Več kot osem ur in ob sobo
tah ?« se je zdrzni! Pišta. »To pa 
ne bo ravno dobro, saj popoldne 
je treba delati na njivah. Ob so
botah pa v vinogradu. Pa silirali 
bomo koruzo!«

Tako je razmišljal, vendar te
ga ni rekel nikomur. Spet bi mu 
kdo očital, da mu tudi zdaj ne 
ustreza, ko bo dela več kot do
volj. Res bi mu bilo bolje, ko bi 
lahko prišel domov ob pol treh, 
imel proste sobote, da bi lahko 
poprijel na posestvu, v goricah. 
Toda služba je služba, je jam
stvo, da bo lahko odplačal trak
tor, da mu žene ne bo treba pro
siti za dinar, pa še nekaj je, kar 
mu zdaj, ko je o vsem dobro pre
mislil, veliko pomeni: v Železu 
so spoznali, da niso socialna 
ustanova, ki bi ščitila nedelavce. 
ampak podjetje, ki lahko uspe
šno posluje, če ustvarja dobiček. 
Da pa te in druge cilje lahko 
uresniči, so potrebni dobri delav
ci. Veseli ga. ker ga prištevajo 
mednje. Kaže pa. da se med ta
ke končno želi uvrstiti tudi Mi
ška. saj se je znova oglasil pri 
Piš ti in povedal:

» Vsi bomo imeli delo. Vem. da 
imaš na jesen stisko: če boš po
treboval pomoč v vinogradu, me 
pokliči.«

Pišta ponudbe ni zavrnil, če
prav je dobro vedel, kaj ima Mi
ška za bregom: sodelavec se je 
pač ponudil za trgatev, da bi si 
tako zagotovil pijačo, o pomoči 
pa ni govoril, ko je bilo treba vi
nograd kopati, škropiti, vršička
ti.

»Naj mu ho! Saj ni slab, le 
včasih ga na sestankih >napum- 
pajm. Morda pa ho prinesel ka
ko ščuko!« ŠTEFAN
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dopisniki so zabeležili

| Člani Zgodovinskega društva za Pomurje so bili 
prred kratkim na strokovni ekskurziji. V okviru 

I programa je bila prva postaja na Petanjcih v vrtu 
spominov. Zgovorni gospodar Vanek Šiftar, ki ga 
Pomorci poznajo kot družbenopolitičnega delavca, 
tožilca, zveznega poslanca in profesorja na višji

I
 pravni šoli v Mariboru, nam je vrt predstavil. 

Ogledali smo si tudi novo cerkev sv. Cirila in Me
toda v Radencih. Župnik nam jo je z zadovolj
stvom razkazal. Ob močni sončni pripeki smo ob-

I
čudovaii cerkev v Vidmu. Stare navade pravijo, da 
so bili tu nekoč ponosni na Korošca, pozneje na 
Krefte, zdaj pa na strokovne službe, ki odkrivajo 
Edvarda Kocbeka.

Negovski grad je kot invalid brez roke. Naša 
■ družba vse priznava, pod skupno izjavo, da je to

■Bi BBB MB BBB BM ■

Prestavljajo plinski 
in elektrovod

Že nekaj časa delavci na ljutomerski cesti po
glabljajo plinski in električni vod, ki napajata in
dustrijsko cono Mele in središče mesta Gornja 
Radgona. Poglobiti so jih morali zaradi gradnje 
priključka ceste iz bodoče obrtne cone, ki bo 
zgrajena na območju opuščenega opekamiškega 
glinokopa. Poglobili so jih zaradi pred kratkim 
rekonstruirane Ljutomerske ceste; ki so jo mora
li znižati za skoraj dva metra.

Ludvik Kramberger

VINOGRADNIKI IN SADJARJI KMETIJSKE
GA KOMBINATA RADGONA ZADOVOLJNI 

Z LETINO

Sadje je kakovostno
Gotovo je prijetno poročati o uspešni sadjar

ski in vinogradniški letini. O tem smo se prepri
čali na obisku pri tehnologu v tozdu Radgonske 
gorice pri KK Radgona dipl. ing. Andreju Kra
nerju. Z njim smo se pogovarjali na delovišču 
sortiranja jabolk v prostorih Pomurskega sejma 
na Tratah v Gornji Radgoni.

Kot nam je povedal, je letošnja letina zelo do
bra — tako po kakovosti kot tudi po količini pri
delanega sadja in grozdja. Tako bodo, kot pred
videvajo. pridelali kar 85 vagonov sadja visoke 
kakovosti. Letos obirajo sadje s 60 hektarjev 
rodnih sadovnjakov. Največ so pridelali sort jo- 
nagoid, gloster, idared, zlati delišes in elstar. Ker 
letos ni bilo toče, je sadje kakovostno — prvora
zrednih jabolk je kar 85 odstotkov, zato nimajo 
problema s prodajo. Največ sadja bodo uskladi
ščili v Lenartu in Ljubljani. Tisti, ki želijo kupiti 
sadje za ozimnico, lahko to storijo v sortirnici na 
Tratah. Cena jabolk je od 12.000 do 17.000 di
narjev.

Tačas pa je v radgonskih goricah trgatev. V 
goricah je vsak dan okrog 60 trgačev grozdja, ki 
bodo na 268 hektarjih vinogradov nabrali okoli 
170 vagonov grozdja. Kot je povedal tehnolog 
Andrej Kraner, je letošnja tetina precej podobna 
lanski, tako glede količine kakor tudi glede slad
korne stopnje. Poudaril pa je, da se lahko za do
bro letino zahvalijo le dobri negi vinogradov in 
sadovnjakov, predvsem pa vremenu brez toče.

Ludvik Kramberger

Gmotni položaj 
upokojencev

Doslej smo ugotavljali, da so upokojen
ci, predvsem tisti, ki jim je pokojnina edini 
vir dohodka in v primerih, kjer pokojnina 
prejema le en zakonec, na robu življenjske- 
ga minimuma. Letošnji gmotni položaj 
upokojencev glede na vsakodnevno naraš
čanje cen pa je takšno, da so nekateri upo
kojenci zdrsnili pod življenjski minimum in 
kratkomalo životarijo.

Iz podatkov, ki so na voljo, je razvidno, 
da je v Sloveniji 327.000 upokojencev, pov
prečje pokojnine v septembru letos pa je 
doseglo 3.081.600 dinarjev. Glede na vrsto 
pokojnine pa je povprečna starostna pokoj
nina znašala 3,450.700, povprečna invalid
ska 2,821.100 in družinska pokojnina 
3,450.700 dinarjev. V teh povprečnih zne
skih so upoštevani tudi varstveni dodatki.

Pred nami je zima, en prostorninski me
ter drv stane l milijon dinarjev, ena tona 
najmanj kaloričnega premoga 1,200.000 
dinarjev, stanarine in komunalne usluge so 
višje za 100 odstotkov — torej bo težko 
preživeti, marsikoga pa bo tudi zeblo. Na
vsezadnje pa smo upokojenci krivi, da cene 
tako vrtoglavo naraščajo, češ, upokojenci 
so dobili povišane pokojnine, to pa je do
kaz. da se bodo cene spet povišale, tudi ce
ne mesa, kar se upokojenci z jedilnika tako 
in tako že zdavnaj črtali. A. H.

Krapi so dobro 
prijemali

V Gederovcih je bilo tekmovanje v športnem ri
bolovu. Ldeležilo se ga je okoli 50 ribičev. Največ 
sreče in ribiške spretnosti je imel Zoran Vidic iz 
M. Sobote, drugi je bil Marič Želko iz Radenec, 
tretji pa Tibor Žižek iz Lendave. Lovili so pred
vsem krape. Licvliene ribe so po tehtanju spet 
spustili v vodo, saj je šlo za športni ribolov, frku

iskalci resnice
kulturno dediščino treba soglasno podpreti ia 
ubraniti propada. Vendar so »si odgovori isti — ni 
finančne možnosti. Neposredno ob jezeru je dom 
in gostišče dobrotneža Ivana Krambergerja.

Radgonskega gradu ne odlikuje več nekdanja 
simbolika tega spomenika, ki danes preživlja vim- 
sno obolenje. Apaška kotlina je mnogim Pomur- 
cem v skrivnost zavita ravnina. Starih domačinov 
skoraj ni. Pretežno vsi so naseljenci, ki so tod pre
izkušali zadružno ureditev ia združitev kmetov.
Danes vsi pravijo, da so Kidričeva pravila igre po
polnoma propadla.

Tradicionalno skupno kosilo smo imeli v Apa- I 
čah. Proti večeru smo nazdravili zaslužnemu pred- g 
sedniku društva Ivu Orešnika za njegovo pedago
ško vodenje in strokovno razlago. jjjoj I k

Ribič Franc Karaš iz Odranec je pred nedavnim v 
Bukovniškem jezera ulovil amtirja, težkega 10 ki
logramov. Član ribiške družine Lendava jc že 6 
let. Takšna ribiška trofeja oziroma ulov je v Bu
kovniškem jezera redkost. Za vabo je imel koruzo.

Miškin mlin
Vode Male Krke v Neradnovcih so pred ne

davnim ponovno pognale kolesje starega Miškc- 
vega mlina, ki so ga poimenovali po pred leti 
umrlem mlinarju in lastniku Mihaelu Lenarčiču. 
Mlin je bil zgrajen leta 1870, obnovljen 1947^ 
obratoval pa je do leta 1960. Ves ta čas je bila 
koriščena vodna sila, vmes pa je mlin deloval tu
di na nadomestni pogon, in sicer na parno loko
motivo ter--zelo zanimiv stroj na »holc gas«.

Da pa mlin ne bi propadal in da bi pri starej
ših vaščanih prebudil nostalgijo po dobrih starih 
časih, pri mladih pa zanimanje za nekdanji na
čin mletja, se je sin pokojnega Miške, Ludvik Le
narčič, po upokojitvi odločil, da bo nadaljeval 
mletje na stari način. Sam sicer trdi, da je bila 
ideja za ponovno usposobitev mlina sinova. Ta 
pa ugotavlja, da se samo z mletjem ne bo mogel 
preživljati, kajti delo je bolj ali manj priložno
stno.

Ludvik Lenarčič s spoštovanjem govori o svo
jem očetu, ki ga je naučil mlinarskih veščin v pr
vih petdesetih letih. Pravi, da je oče Miška ved
no kadil pipo, tobak pa je sam gojil v bližini do
mačije v Neradnovcih 36, ki pa jo je zob časa že 
dodobra načel.

Sedanja mlinarja, oče in sin, sta na svoj mlin 
in mletje upravičeno ponosna, smeje pa dodaja
ta, da bo Babičev mlin v Veržeju imel vsaj »paj
daša«.

Ob našem obisku Miškovega mlina pa smo 
naleteli še na en zanimiv prizor. Viktor Kerčmar 
iz Šulinec je ravno takrat nalagal vreče že zmlete 
moke na lesen voz, h kateremu je bilo vpreženo 
»njegovo veličanstvo« konj, pardon — kobila 
Suza. Besedilo in foto:

Milan Gašpar

Modni salon Sanje
V Tropovcih so dobili modni salon, ki ga je 

odprla Marija Čagran. V trgovini bo prodajala 
konfekcijo, ki jo šiva sama, prodajala pa jo bo 
po konkurenčnih cenah. Tudi delovni čas mod
nega salona bo prilagojen strankam, saj bo odprt 
do 21. ure zvečer. V Tropovcih imajo že dva 
modna salona. f.

Most v Lastomercih
Na cesti Radvenci—Lastomerci so mora

li zaradi regulacije Ščavnice podreti stari 
most, ki so ga zgradili krajani. Tako so se-
daj krajem' odvisni od obvoza aa Spodnji 

■ Ščavnici ali po novem mostu v Ivanjševcih. ■ 
■ Krajani Radvenec, Lastonterec in dragi ne I 
■ bodo dolgo brez mosta, kajti stotega že ■ 
■ gradijo. Dela potekajo hitro, saj je teren J

dokaj ugoden. Nadejajo se, da bo noti most
nared že v prihodnjem letu.

Kdaj dokončna obnova v Odrancih? To vpraša
nje sem si postavljal že ničkolikokrat, ko me je 
pot zanesla v krajevno skupnost Odranci. Budno 
dopisniško oko mi ni dalo miru, zato sem poku
kal v ozadje zadružnega doma v Odrancih. Do
bro se spominjam, kako so v Odrancih gradili 
prizidek k zadružnemu domu, prav ko je bila v 
Odrancih kultura na višku — v razcvetu. Takrat 
so mladi prirejali Vesele večere, igre itd. Zasluže
ni denar so vložili v gradnjo prizidka, v katerem 
naj bi bila nova slačilnica in vrsta manjših pro
storov za organizacije in društva. Mladostni elan 
takratnih mladih nadobudnežev, KUD in vod
stva krajevne skupnosti so prinesli nove delovne 
zmage — ena takih je bila gradnja novega pri
zidka k zadružnemu domu. A vse je ostalo nedo
končano. Prizidek je že vrsto let v surovem sta
nju in vidno propada. Ga bodo sedanji krajevni 
in kulturni veljaki v Odrancih dogradili? Kje se 
je takrat zataknilo pri nadaljnji gradnji, nismo 
razčlenjevali. Čas bo pokazal, da se vloženo delo 
ne obrestuje. Vnovič seje treba dogovoriti za do
graditev. Sedaj, ko seje v Odrancih začela etap
na gradnja nove samopostrežnice z bifejem v 
spodnjih prostorih zadružnega doma, se vodstvo 
krajevne skupnosti zavzema, da omenjeni prizi
dek ne bi »potegnila« katera trgovska organiza
cija, ki ima v Odrancih trgovino.

Besedilo in foto: 
Jože Žerdin

V Vanči vasi v krajevni skupnosti Tišina so 
proslavili obnovitev gasilskega doma. Gasilsko 
društvo je bilo ustanovljeno leta 1931 in od ta
krat je gonilna sila razvoja vasi. Gasilski dom so 
začeli obnavljati leta 1980. Na slovesnosti so po
delili priznanja najzaslužnejšim članom društva. 
V obnovo gasilskega doma so vložili veliko na
pora. Slovesnosti se je udeležilo kakih 120 gasil
cev iz sosednjih gasilskih društev. Frku

PUHALNIK - SILOREZNIK 
za vašo kmetijo 
25 % popusta 

ob takojšnjem plačilu!

PROIZVODNI PROGRAM: puhalniki na elektromotor in 
kardan, siloreznice, čelni traktorski nakladalniki

INDUSTRIJA HIDRAVLIČNE IN KMETIJSKE OPREME
HIKO »olga meglic« PTUJ, p.o.
62250 PTUJ, Vošnjakova ul. 6
Telefon: (062) 771 281; Telex: 33387 YU POLME

Dvanajst novih objektov
Že zgodaj spomladi so na kmetijski enoti delo

vne organizacije ABC Pomurka v Motvarjevcih 
začeli graditi novo farmo za pitaije govedi. V 
gradbeni kompleks spadajo tudi novi silosi in po
slovni prostori. Vseh objektov, ki jih gradijo, je 
dvanajst. Denar je zagotovila ekonomska enota v 
Motvarjevcih in za to porabila kakih 7,11 milijar
de dinarjev. Novi objekti so že skoraj nared in jih 
bodo začeli uporabljati že te dni. (Slika spodaj).

K. Ščavntčar

Krompir velikan

Se morda vprašujete, kako je letos s krompir
jem? Letošnja letina je bolj slaba. Spomladi, ko 
so ga kmetovalci posadili, jim je nagajal dež, po
leti vročina (brez dežja), a sedaj, na jesen spet 
dež in dež, zato je bilo krompir težko spraviti iz 
zemlje. Na območju Beltinec, Lipe in delno Go
milic je krompir še kar dobro obrodil. Drugje, 
denimo v občini Lendava, pa ga je bore malo. 
Na nekaterih njivah v Lipi pa se je krompir, 
predvsem rdeče sorte, »preveč zredil«. Tega veli
kana in še vrsto takih smo našli pri Škaltčevih v 
Lipi. Tehtnica je pokazala blizu kilograma.

Jože Žerdin
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“ Spidvej

| Horvat vice prvak SFRJ |
Na stadionu Matije Gubca v Krškem je bila letošnja

I sklepna spidvejska dirka za državno prvenstvo, ki ši jo je ogle- I 
■ dalo okrog 1500 ljubiteljev tega športa. Odlična sta bila tokrat K 
■ tekmovalca AMD Lendava Artur Horvat in Čaba Lazar. Hor- | 

vat je namreč z 12 točkami zmagal, Lazar pa je bil s točko

Imanj drugi. Tako seje Horvatu za las izmuznil naslov državne- n 
ga prvaka, saj je zaostal le za točko. Kljub vsemu pa je drugo I 
mesto Horvata in tretje Lazarja lep uspeh. Končni vrstni red H 
letošnjega državnega prvenstva: I. Pintar (Ljubljana) 63, 2.

« Horvat (Lendava) 62, 3. Lazar (Lendava) 55, 4. Spitaler (Kr- H 
■ ško) 42, 5. Tominac 38 točk.

Nogomet

Mura osvojila le točko
V osmem kolu tekmovanja v slovenski nogometni ligi je soboška 

Mura gostila novinca v ligi, Elan iz Novega mesta, in iztržila le točko. 
Srečanje seje namreč končalo brez golov. Resje sicer, da so imeli So
bočani v drugem delu več od igre in tudi nekaj lepih priložnosti, ven
dar jih nespretni napadalci niso znali izkoristiti. Treba pa je tudi po
vedati, da je Mura nastopila precej oslabljena, v igri pa sta najbolj 
manjkala Kardoš in L Cifer. Pred začetkom tekme so z enominutnim 
molkom počastili spomin na Vincija Bencika, nogometaša Mure, kije 
svojo športno pot končal v Ljubljani. Pred okrog 300 gledalci je sodil 
Jakopiček iz Maribora. Mura, ki je z 9 točkami na sedmem mestu, 
igra v naslednjem kolu v Trbovljah z Rudarjem.

PORAZA NAFTE IN BELTINKE
V sedmem kolu tekmovanja v 

drugi republiški nogometni ligi 
vzhod sta pomurska ligaša ostala 
praznih rok. Vodečo Nafto iz 
Lendave je premagal Železničar 
z 2:1. Gol za Nafto je dosegel 
Dovečar. Zmagoviti gol pa so 
domačini dosegli v zadnji minuti 
igre. Dravinja pa je premagala 
Beltinko z 2:0. Oba gola so do
mačini dosegli v drugem polča
su. V naslednjem kolu igra Nafta 
doma s Kladivarjem iz Celja, 
Beltinka pa s Pekrami.

NAFTA 7 5 11 17:8 11
Dravinja 7 5 0 2 8:4 10
Kladivar 7 3 3 1 15:5 9
Železničar 7 3 3 1 14:10 9
Pekre 7 3 2 2 11:9 8
BELTINKA 7 3 13 6:8 7
Središče 7 2 2 3 8:11 6
Kovinar (—2) 7 2 3 2 8:6 5
Proletarec 7 2 14 8:11 5
Šmartno 7 2 14 8:16 5
Partizan 7 2 0 5 7:16 4
Drava 7 0 3 4 4:11 3

Odbojka

PRIČAKOVAN PORAZ LJUTOMERČANOV
V prvem kolu prve republiške moške odbojkarske lige je bila v Kri

ževcih tekma med Agroplodom Ljutomer in Fužinarjem z Raven na 
Koroškem. Po pričakovanju so zmagali gostje s 3:1. Ljutomerčani so 
tekmo dobro začeli, žal pa so po poškodbi Štrakla popustili, tako da 
je bil poraz neizbežen. Agroplod Ljutomer je igral v postavi: J. Štrakl, 
T. Štrakl, Rajnar, Škrobar, Fujs, Drvarič, Šumak, Zidar, Grut in Sa
vič. V naslednjem kolu igrajo Ljutomerčani na Bledu.

Pomurski derbi dobil Veržej
V prvem kolu tekmovanju v drugi republiški moški odbojkarski ligi 

vzhod je Veržej v pomurskem derbiju v gosteh premagal Radence s 
3:2. Zaradi odstopa odbojkarjev Črne je bila ekipa Pomurja iz Mur
ske Sobote prosta. V drugem kolu se igra v Murski Soboti pomurski 
derbi med Pomurjem in Radenci, odbojkarji Veržeja pa gostujejo v 
Vuzenici.

V tekmovanju druge republiške ženske odbojkarske lige sta pomur
ski ekipi izgubili. Prevalje je v Murski Soboti premagalo Pomurje s 
3:0. V naslednjem kolu igra Mladost doma z Granitom, Pomurje pa 
gostuje v Braslovčah.

- Rokomet ----------------—

Zmagi Kroga in Radgone
V petem kolu druge republiške moške rokometne lige je Radgona v 

pomurskem derbiju premagala Mladinca iz Murskih Črnec s 24:21. 
Najboljši strelci: Merčnik 9, Holc 5 in Cajnkar 4 za Radgono ter Ma
kovec 6, Štiblar in Kreft po 4 za Mladinca. Rokometaši Kroga pa so 
premagali Fužinarja z 21:20. Strelci za Krog: Šernek_8, Varga 5 in Ti
tan 4. Ekipa Velike Nedelje pa je premagala Toko iz Črenšovec s 24:11. 
Najboljša strelca pri Toku sta Kramar in Halas s po 3 goli. V nasled
njem kolu igrajo: Toko : Mladinec, Šoštanj : Radgona in Velika Nede
lja : Krog.

TESEN PORAZ BAK0VČAN0V
V petem kolu tekmovanja v prvi republiški moški rokometni ligi so 

rokometaši Pomurke Bakovec gostovali v Trbovljah m kljub dobri 
igri izgubili tekmo z Rudarjem s 27:30. Strelci za Bakovce: Lovenjak 
in Kozel po 8, Petek 7, Žalodec 2 ter Lebar in Buzeti po enega. Po
murka Bakovci igra v naslednjem kolu v Murski Soboti z Ormožem.

— Košarka

Poraza Pomurja in Radgone
V drugem kolu tekmovanja v drugi republiški moški košarkarski li

gi sta ostala oba pomurska ligaša brez točk, čeprav sta igrala doma. 
Miklavž je v Murski Soboti premagal Pomurje s_ 86.8 .Strelci za Po 
murje: C gut in Juteršnik po 20, Gomboc 19 Sakovic 13 (ponovno se 
je vrnil k Pomurju), Klemar 4 in Kerčmar 7. Radgona pa je izgubtla z 
Rušami z 80:82.
Motokros „

KAMPUŠ REPUBLIŠKI PRVAK
Ščavnice ki tekmuje za Unio Lenart, je še enkrat dokazal, na je nepre bcavnice, Ki tekmuje , .j (okral zmagal v obeh vožnjah m ta-
magljiv. I repricljivo J nas]ov republiškega prvaka. Končni vrstniko z veliko prednostjo osvojil naslov rep k P p2 4 
red: 1. Kampuš (Lenart) 227 tocK, z. z.ajt 
čič lil točk.

R0GAN ZMAGAL v KONJICAH
V Slovenskih

redu 60 ccm Je Gz g enkrat dokaza], da nima pravega tek-
vač iz Murske Sobote r ozaradi poškodbe jn odstopa 

točkami In ,e a. dve ,odki sms..-
ja za Kernom iz Lukovice.

Šah ~ ------------- ~

Maričeva in Gruškovnjak peta
V Varpaloti na Madžarskem je bil mednarodni mladinski šahovski turnir, 

na katerem so sodelovali šahisti iz štirih držav: ZR Nemčija, ČSSR, Jugoslavije 
in Madžarske. Med njimi so bili tudi pomurski tekmovalci in se lepo odrezali. 
Pri mladinkah je zasedla Katarina Marič s 4,5 točke peto mesto. Mira Marič pa 
je zbrala 1,5 točke. V tekmovanju mladincev je Tomi Bruškovnjak s 4,5 točke 
prav tako zasedel peto mesto. Po 3 točke so osvojili: Jože Gruškovnjak, Zrna in 
Lovenjak, 1,5 pa Hrelja.

Na oktobrskem hitropoteznem turnirju, ki ga je pripravilo ŠD Lendava, je 
med 13 šahisti zmagal Žilavec z 11 točkami pred Gaberjem, 10,5, Gerenčerjem, 
9,5, in Vido, 8 točk. j. Gerenčer

Atletika ' “

TROBOJ V VIDMU
V organizaciji ŠŠD Videm je bilo atletsko tekmovanje v troboju za učence 

nižjih razredov osnovne šole radgonske občine. Zmagovalci so bili — dečki L 
in 2. razred — 60 m: Kepe (Videm), met žogice: Gibičar (Videm), skok v dalja
vo: Kaslo (Videm); ekipno: 1. Videm, 2. Radenci, 3. GR, 4. Apače, 5. Negova in 
6. Kapela; 3. in 4. razred: 60 m: Pelci (Videm), met žogice: Štrakl (GR), dalja
va: Potočnik (Apače); ekipno: I. Stogovci, 2. do 3. Radgona in Apače, 4. Vi
dem, 5. Radenci, 6. Negova in 7. Kapela. Deklice L in 2. razred: 60 m: Tuš 
(GR), daljava: Ploj (GR), žogica: Nedor (Apače); ekipno: 1. Radenci, 2. Videm, 
3. Negova, 4. GR, 5. Apače, 6. Kapela; 3. in 4. razred: 60 m: Fajfar (GR), dalja
va: Tršovec (Radenci), žogica: Škrlec (Radenci); ekipno: L Radenci, 2. GR, 3. 
Apače, 4. Kapela, 5. Negova, 6. Videm, 7. Stogovci.

V radgonski občini je bilo tudi predtekmovanje v rokometu. V finale so se 
uvrstili — dekleta: Radgona, Apače, Videm in Kapela; dečki: Radgona, Apače, 
Videm in Radenci. b. K.

Bakovci

DAN TRIMA
PRL — veterani
Rezultati — 3. kolo

IN ZABAVE
V Bakovcih bo v nedeljo, 22. 

oktobra 1989, zelo živahno. Dru
štvi Partizan in prijateljev mladi
ne Bakovci namreč pripravljata 
DAN TRIMA IN ZABAVE. Ob 
11. uri bodo na sporedu kmečke 
igre, ob 13. uri pa tek parov. Te
kli bodo na 3,6 in 12 km. Vsak 
udeleženec dobi značko in napi
tek, najhitrejši pa medalje in po
kale. Vabijo k sodelovanju.

Šah

Lukač in Radenci
V počastitev radgonskega ob

činskega praznika je bilo šahov
sko tekmovanje pionirjev. Ekip
no je zmagala OS Radenci pred 
OŠ GR in OŠ Videm, posamično 
pa Lukač (Radenci) pred Ro
škarjem (GR) in Maukom (Ra
denci).
Tenis

Žnuderl pred
Klemenčičem

Teniška sekcija radgonskega 
Partizana je v počastitev občin
skega praznika pripravila teniški 
turnir. Med desetimi tekmovalci 
je zmagal Šnuderl pred Klemen
čičem in Verzelom (vsi GR).

Športno srečanje v Radgoni

KLUN DRUGI
V Gornji Radgoni je bilo 8. 

tradicionalno športno srečanje 
med strokovnimi delavci ZTKS 
in slovenskimi športnimi novi
narji. Pomerili so se v streljanju s 
pištolo, zračno puško in na glina
ste golobe. Zmagali so tekmoval
ci ZTKS, med posamezniki pa je 
bil najboljši Jazbinšek pred Rad
gončanom Klunom in Kobilico.
Hokej na travi

Vodijo Puconci
V Gornji Radgoni je bil drugi 

turnir v hokeju na travi za prven
stvo Slovenije skupine B. Rezul
tati — Puconci:Radgona 2:2, Pu
conci: Maribor 1:0 in Radgo- 
na:Maribor 2:0.

Puconci 4 3 1 0 8:2 7
Radgona 4 2 1 1 7:4 5
Maribor 4 0 0 4 0:9 0

PRL — moški
Rezultati — 5. kolo

Toko : Krog 28:37
Bakovci: Polet 25:28
Ljutomer: Radgona 33:34

Polet 3 3 0 0 75:68 6
Radgona 3 2 0 1 88:77 4
Krog 3 2 0 1 86:77 4
Toko 3 2 0 1 81:82 4
Ljutomer 3 0 0 3 74:85 0
Bakovci 3 0 0 3 75:90 0

PNL
Rezultati — 8. kolo

Veržej : Dobrovnik 1:2
Cankova : Ižakovci 0:2
Črenšovci : Renkovci 1:0
Lipa : Tišina 1:1
Turnišče : Polana 0:0
Bakovci : Kobilje 4:1

I. MNL MS
Rezultati — 8. kolo
Ljutomer : Serdica 5:0
Rogašovci : Šalovci 2:0
Rakičan : Bratonci 2:2
Gančani : Pucnnci 0:1 prek.
Tromejnik : Radgona 4:1
Dokležovje : Čarda 1:2

Turnišče 8 5 3 0 13:3 13
Ižakovci .8512 13:8 11
Bakovci 8 5 12 14:10 11
Črenšovci 8 5 1 2 9:9 11
Polana 8 4 2 2 18:7 10
Lipa 8 2 3 3 16:17 7
Renkovci 8 2 3 3 12:13 7
Tišina 8 2 3 3 9:11 7
Dobrovnik 8 3 0 5 9:14 6
Veržej 8 1 3 4 9:12 5
Kobilje 8 2 15 12:17 5
Cankova 8 116 11:24 3

Ljutomer 8 8 0 0 29:6 16
Rogašovci 8 6 2 0 27:10 14
Bratonci 8 5 1 2 22:12 11
Rakičan 8 2 5 1 24:18 9
Gančani 7 3 2 2 13:16 8
Tromejnik 8 3 1 4 21:12 7
Radgona 8 2 3 3 15:17 7
Dokležovje 8 2 2 4 15:17 6
Čarda 8 3 0 5 12:17 6
Šalovci 8 2 0 6 11:19 4

Serdica 8 116 10:31 3
Puconci 7 0 2 5 10:34 2

I. ONL LENDAVA
Rezultati — 7. kolo

Mostje : Graničar 2:1
Odranci : Nafta B 4:1
Lakoš : Bistrica 1:2
Hotiza : Petišovci 5:0
Nedelica : Mladost 1:1

Mladost 7 4 3 0 14:6 11
Lakoš 7 4 2 1 12:7 10
Odranci 7 4 1 2 18:8 9
Nedelica 7 4 1 2 18:10 9
Nafta B 7 3 0 4 18:17 6
Bistrica 6 3 0 3 11:11 6
Hotiza 7 3 0 4 11:11 6
Graničar 7 2 0 5 8:15 4
Petišovci 6 2 0 4 9:23 4
Mostje 7 115 7:17 3

II. MNL MS
Rezultati — 8. kolo
Romah : Prosenjak. 7:4
11 plavih : Grad 1:1
Filovci : Hodoš 2:2
Tešanovci : Apače 1:0
Križevci : Vrelec 3:0

Grad 8 6 1 1 25:7 13
Apače 8 6 0 2 21:13 12
Hodoš 7 4 2 1 28:16 10
11 plavih 8 3 3 2 17:21 9
Prosenjak. 8 3 2 3 29:21 8
Filovci 8 2 2 4 16:19 6
Križevci 6 2 1 3 12:10 5
Tešanovci 7 2 1 4 10:27 5
Romah 8 2 0 6 16:25 4
Vrelec 8 0 4 4 17:32 4

Razkrižje : Bakovci II 28:31
Polet : Videm 25:22
Krog II: Bistrica 24:24

Polet 5 4 0 1 105:77 8
Bakovci II 4 4 0 0 110:97 8
Krog II 5 2 1 2 131:107 5
Videm 5 1 1 3 115:150 3
Razkrižje 5 1 0 4 143:155 2
Bistrica 4 0 2 2 99:117 2

PRL — ženske
Rezultati — 5. knlo

Bakovci: Radgona 12:31
Razkrižje : Polana II 7:44
Mladinec : Bistrica 14:14

Polana II 4 4 0 a 106:43 8
Radgona 5 4 0 1 90:48 8
Mladinec 5 2 1 2 81:54 5
Bistrica 4 2 1 1 80:63 5
Baknvci 4 0 0 4 37:99 0
Razkrižje 4 0 0 4 31:118 0

Namizni tenis ~ “

Sobočani prevzeli vodstvo
Sobočani so le na tihem upali na tesno zmago nad vodilno Stroj

no v Mariboru, obrnilo pa se je povsem drugače, saj so gostitelje pre
magali z maksimalnim rezultatom in jim verjetno zadali najtežji poraz 
v letošnji sezoni. Sobočani so igrali odlično, najbolje v letošnji sezoni, 
kar je tudi odsev tega, da so se za to tekmo zares dobro pripravljali. 
Odločilen za visoko zmago je bil prvi krog, ko so nepričakovano po
vedli s 3:0, pri čemer je bila najpomembnejša zmaga mladega Rihtari
ča nad najboljšim domačinom Hribarjem, ki je potem ob odlični igri 
premagal še Kuntnerja in Plohla, standardno odličen je bil spet Un- 
ger s tremi zanesljivimi zmagami in je tačas najuspešnejši igralec lige, 
odličen je bil tudi Benko, ki se mu zelo pozna, da več trenira in počasi 
prihaja v svojo najboljšo formo, ne gre pa pozabiti tokrat zelo dobre
ga Orija, ki je z zmago nad Kuntnerjem dosegel svoj doslej najpo
membnejši uspeh v drugi ligi. Sobočani so z 10 točkami prevzeli vod
stvo na lestvici, kjer bodo ostali do sredine decembra, ko se spet na
daljuje liga in bodo gostili ekipi za vrh — Dobojpromet ter Lokomo
tivo iz Vinkovcev.

V republiškem derbiju so mladi Sobočani nekoliko nepričakova
no premagali Radgono, po zaslugi odličnega Kusa s tremi zmagami, 
presenetil je tudi Sapač z dvema zmagama, pri Radgončanih je bil 
najboljši Fridrih z dvema zmagama, odpovedala pa sta Žitek in Zupa- 
nek. Sobočani so na drugem mestu, Radgona pa v sredini lestvice. 
Rezultati — II. zvezna liga: STROJNA MAR1BOR:SOBOTA 0:9 
(Plohl —Benko 0:2, Hribar—Rihtarič 1:2, Kuntner—Unger 0:2, Hri
bar—Benko 1:2, Plohl —Unger 0:2, Kuntner—Rihtarič 0:2, Horvat— 
Unger 0:2, Kuntner—Ori 0:2, Plohl —Rihtarič 0:2)j A rep. liga: RAD- 
GONA:SOBOTA 3:6 (za Radgono Fridrih 2:1, Zitek 1:2, Županek 
0:3 in za Soboto Kus 3:0, Ori 1:0, Sapač 2:1, Horvat 0:2). m ij

Strelstvo

Tekmovanje ob desetletnici
Ob praznovanju 10-letnice delovanja in v počastitev praznika 

soboške občine je pripravila Strelska družina ABC Pomurka Mesna 
industrija Murska Sobota 4. tradicionalno tekmovanje v streljanju z 
zračno puško za prehodni pokal. Sodelovalo je 16 ekip z več kot 150 
strelci iz severovzhodne Slovenije. Tekmovali so v članski in pionir
ski konkurenci. Pri pionirjih je ekipno zmagalo Celje s 528 krogi 
pred Brestom Cerknica, 509, in Radovljico, 506 krogov. Pri posa
meznikih pa je bil najuspešnejši Žnidaršič (Cerknica) s 183 krogi 
pred bratoma Dobovičnik iz Celja, ki sta nastreljala po 179 krogov. 
Pri članih je ekipno zmagala Panonija Murska Sobota z 836 krogi 
pred A. Majerič Maribor, 832, in K. F lisar Tišina, 829 krogov. Pri 
posameznikih je bil prvi Bukovec (Tišina) s 377 krogi pred Frange- 
šem (Večer). 373, in Malcem (Štore), 372 krogov. Skupni zmagova
lec je postala ekipa Večera iz Maribora s 1326 krogi in prejela pre
hodni pokal. Najboljše ekipe in posamezniki pa so tudi prejeli lepe 
praktične nagrade.

VODIJO STRELCI TIŠINE
V prvem kolu tekmovanja v pomurski strelski ligi, kjer sodeluje 

10 ekip, je bila najuspešnejša ekipa Tišine, ki vodi pred SD(Jovo Jur
kovič Videm, ekipo Noršinec, SD Štefan Kovač Turnišče in Elradom 
Gornja Radgona, vsi imajo po 2 točki.

V A občinski strelski ligi Murska Sobota vodi po prvem kolu 
PTT Murska Sobota z 12 točkami pred Gederovci, 11, in Gančani, 10 
točk. V B občinski strelski ligi Murska Sobota je na prvem mestu Pa
nonija s 6 točkami pred Tišino, 5, in ABC Pomurko, 4 točke.

V občinski pionirski strelski ligi Murska Sobota vodi po prvem 
kolu Tišina s 5 točkami pred drugo ekipo Tišine, 4, in ABC Pomurko 
3 točke

V RADGONI 64 STRELCEV
V počastitev praznika radgonske občine je bilo tekmovanje v 

streljanju z zračno puško. Sodelovalo je 64 strelcev. V ekipni konku
renci je zmagala SD A. Majerič Maribor z 839 krogi pred Kovinarjem 
Store, 833, in Večerom Maribor, 832 krogov. Pri posameznikih pa je 
bil najboljši Malec (Store) z 288 krogi pred Kurnikom, 283, in Frange- 
šem (oba MB), 280 krogov.

USPEŠEN START POMURCEV
Začelo se je prvenstvo v drugi republiški strelski ligi. V prvem kolu 

je ABC Pomurka Mesna industrija v pomurskem derbiju premagala EI- 
rad Gornja Radgona s 1428:1399, ekipa SCT Murska Sobota je bila 
boljša od Središča Ormož in zmagala s 1423:1391 krogi, Panonija iz 
Murske Sobote pa je premagala Kovinarja iz Mute s 1428:1411 krogi. 
Atletika

GRABAR ZMAGOVALEC MALEGA MARATONA
V Trebnjem je bil tradicionalni tekaški tek, ki je letos štel za pr

venstvo Slovenije. Kljub slabemu vremenu seje tekmovanja udeležilo 
nad 200 tekačev. Lep uspeh je dosegel Geza Grabar, član AK Pomur
je iz Murske Sobote, ki je v malem maratonu (21 km) drugič zapored 
osvojil prvo mesto. Med drugimi je premagal tudi Kejžarja (Ljublja
na) in se mu tako oddolžil za poraz na prvenstvu Slovenije. Slavko 
Kumek iz Gornje Radgone je med veterani zasedel solidno osmo me
sto.

NA JESENSKEM KROSU 130 TEKAČEV
V soboškem parku je bil jesenski kros, ki sta ga pripravila AK Pomurje in 

OZTK Murska Sobota. Sodelovalo je okrog 130 tekačev in tekačic, ki so tekmo
vali v desetih kategorijah.

Rezultati — ml. pionirke: L Virag (Bel.), 2. Kerčmar (Fok.), 3. Rajnar 
(Belt.); ml. pionirji: 1. Ščančar (Bel ), 2. Baranja (Tiš.), 3. Čehner (Grad.); st. 
pionirke: 1. Skaper (Pros.), 2. Potočnik (Puc.), 3. Kavaš (Bel.); st. pionirji: 1. Ba
ranja (SCTPU), 2. Šalamun (SŠCTPU), 3. Žižek (Belt.); ml. mladinke: I. Kalie- 
vič (OS II), Kodba (OŠ II); st. mladinke: I. Karo(SCTPU), 2. Šiftar (SDEŠ), 3. 
Županek (SCTPU); članice: I. Ferko (SCTPU), 2. Norčič (SZŠ), 3. Godina 
(SZŠ); ml. mladinci: 1. Hajdinjak (SCTPU), 2. Jerebic (SCTPU), 3. Kustec 
(SZŠ>; st. mladinci: 1. Gruškovnjak (SKŠ), 2. Pintarič (SCTPU), 3. Križanič 
(SZŠ); člani: L Grabar (Pomurje), 2. Čarni (Mura). Foto: N. Juhnov
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Ko starši niso otrokov 
zaveznik

Bil je teden otroka. Če smo ta
krat obsojali vse krivice na zemelj
ski obli, ki se gode otrokom, se 
raznežili ob pogledih na mile, 
iskrene, nepokvarjene, proseče 
obrazke otrok, pa se lahko ozremo 
tudi okoli sebe, po otrocih, ki so 
nam blizu ali iz sosednje ulice, 
morda tudi v lastni družini. In vi
deli bomo, da je veliko grenkega 
med odraslimi zaradi otrok, ne da 
bi oni za vse to vedeli ali bili za 
karkoli krivi.

Morda je tudi ta življenjska pri
poved zgodba iz sosednje ulice, ki 
sta nam jo povedala Angela in 
Matija Perševa iz Gornje Radgo
ne. dedek in stara mama leto in 
pol stare Estere.

Hudo je praviti o lastni hčeri, ki 
je zapustila svojega otroka, ven
dar pa je huje živeti v stalnem 
strahu, da vsak trenutek lahko pri
dejo po otroka tuji ljudje, ga iztr
gajo iz varnega in toplega zavetja 
in ga odvedejo v čudne medčlove
ške odnose in slabe življenjske raz
mere. Zato sta Perševa razgalila 
svojo zgodbo, bol in strah, ker ju 
je v to silila nemoč in prav nobena 
pravna pravica zavarovati otroka, 
od drugih pa pravočasne pomoči 
tudi nista dobila, niti kakršne koli 
pravice, da bi smela otroka varo
vati in zavarovati pred hudim.

»Hčerka je prišla mesec dni 
pred porodom. Doma smo jo spre
jeli kot vedno. Potem je šla na so

da oni to že vse vedo, češ da imajo 
s hčerko že vse zmenjeno, kaj se 
bo zgodilo z otrokom. V ponede
ljek naj bi hčerka prišla na social
no in tudi jaz, vendar je ni bilo. 
Stara mama pa je v četrtek šla ta
koj prosit, da naj ji dajo dva dni 
dopusta, ker nima kam dati otro
ka. Tako so ji dali dva dni in še 
enkrat dva dni. Takrat pa so tudi 
v delovni organizaciji rekli, da se 
stvari morajo urediti, saj vendar 
gre za otroka. Toda na socialnem 
niso naredili še nič. Takrat so na
stopile babica in ginekologinja iz 
Gornje Radgone ter socialna de
lavka iz Elrada in ji uredile porod
niški dopust. Do marca je bila sta
ra mama na porodniškem dopu
stu. potem pa je morala prekiniti 
delo, saj za malo nismo dobili var
stva v vrtcu, niti kake ženske, ki bi 
bila pripravljena paziti nanjo.

Midva nisva vedela za pogodbo o 
posvojitvi, šele pozneje, ko je hčer
ka šla rodit. In ves čas hčerka ni 
prišla pogledat, kako se godi z 
malo. Enkrat je prišla s fantom in 
njegovim stricem po štedilnik, ki 
smo ji ga dali. Izvedel sem tudi, 
da ima hčerka že drugega otroka 
in živi v nemogočih razmerah. Ne 
vem. ali je res to. da če je že nare
dila pogodbo o oddaji otroka in je 
slabo skrbela zanj da ima še na
prej vse pravice. Ne vem. kakšna 
pravica je to. Saj mi ne zahteva-

Mala Estera bo razumela, ko bo odrasla.

cialno prosit pomoč in tam so ta
koj prišli na dan s posvojitvijo in 
sklenili so pogodbo. Potem je šla 
rodit, vendar tam ni povedala, da 
bo dala otroka v posvojitev. Midva 
sva šla na obisk, kjer so nama 
otroka pokazali, kupila sva vse po
trebno in otroka in hčerko pripe
ljala domov. Mesec dni je bilo vse 
dobro, potem pa je otroka dala v 
bolnišnico, češ da ne je. Toda izvi
di, ki smo jih dobili, so govorili, da 
je z otrokom vse dobro in da ni 
opažanj, da ne bi spal ali jedel. Ti
sti teden, ko je otroka dala v bol
nico. pa je odšla v Ljubljano, pred 
tem pa dobila socialno pomoč.

Potem je prišla po otroka v bol
nico in mesec dni je spet bilo vse 
dobro. Toda spet je prišel mesec 
okrog in otroka je dala v bolnišni
co. vendar je na izvidu pisalo, da 
otrok nima nič zlomljeno — ver
jetno je rekla, da si je otrok kaj 
zlomil.

Neko jutro pa je prišla stara 
mama z deta v nočni izmeni, dela
la je v Elradu, in slišala, da otrok 
joče. Potem je poklicala mene v 
službo in mi rekla, veš. kaj se je 
zgodilo. Suzana je odšla in pustila 
malo. To je bil zame pravi šok. Ta
koj naslednji dan sem šel na soci
alno in povedal, da je hčerka malo 
pustila in odšla. Toda rekli so mi.

mo. da se ji odvzame materinstvo, 
vsaj da bi dobili kako rejniško po
godbo, da bi lahko varovali otroka 
in imeli tudi pravno pravico ščititi 
ga. Sedaj pa ne moreva imeti niti 
bolniškega dopusta, če je otrok bo
lan.«

Na radgonskem centru za soci
alno delo so nam povedali, da ni
majo kaj dosti povedati za jav
nost, saj primer rešujejo v Ljublja
ni. Ker je tako, da je tam, kjer so 
starši, avtomatsko prijavljen tudi 
otrok. Večkrat so posredovali v 
Ljubljano, da primer čim prej reši
jo. V Ljubljani pa smo izvedeli, da 
so pred kratkim našli mamo male 
Estere in se dogovorili, da bodo 
sklenili začasno rejniško pogodbo. 
Vendar je to postopek, ki traja. A 
zakaj je moralo miniti leto in pol? 
Ali pa bi bilo res bolje, da bi opra
vili posvojitev (za kar so se ogreva
li socialni delavci), saj bi se tako 
izognili vsem problemom?

Po zapisanem lahko le rečemo 
— so tudi otroci, katerim starši ni
so njihovi zavezniki. Toda do njih 
imajo vse pravice in dolgo traja, 
da se lahko omajajo v prid otroka, 
njegovega življenja in dobrega.

Majda Horvat

DELOVNO DRUŠTVO 
ZA BOJ PROTI 

SLADKORNI BOLEZNI
Mlado soboško Društvo za boj proti sladkorni bolezni, ki šteje 350 članov 

n je bilo ustanovljeno pred tremi leti, je med najaktivnejšimi v Sloveniji. To jim 
priznava tudi zveza slovenskih društev zoper to bolezen. Prodrli so namreč s 
predlogom, da bo na televiziji v tem mesecu posebna oddaja o sladkorni bole
zni. Mesec oktober je namreč mesec boja proti sladkorni bolezni. Ker imajo 
sladkorni bolniki majhne prejemke in pokojnine, saj se morajo nekateri zaradi 
bolezni tudi invalidsko upokojiti, in je 70 odstotkov sladkornih bolnikov na me
ji socialnega minimuma, so v društvu predlagali, naj bi bili sladkorni bolniki 
oproščeni plačila soudeležbe pri zdravilih in zdravstvenih storitvah. Vendar s 
tem predlogom še niso uspeli. Veliko pa so naredili za zdravstveno prosvetljeva- 
nje svojih članov, saj so zbirali naročila za razne vzgojne knjige in literaturo, na 
svoj zadnji zbor pa so povabili tudi dva strokovnjaka, dr. Rudija Mikuliča, ki je 
predaval o pravilni prehrani sladkornega bolnika,, o insulinu in novopenu novi 
obliki dajanja insulina, dr. Leja Talanyi-Pfeifer pa je predavala o poslabšanju 
vida in spremembah na očeh ob sladkorni bolezni.

V želji, da bi tudi mladi kaj več vedeli o tej bolezni in da bi seje obvarova
li, kolikor se da, se dogovarjajo o predavanjih, ki naj bi jih imeli zdravstveni de
lavci v srednjih in osnovnih šolah.

mh

V skladu z določili zakona o stanovanjskem gospodarstvu (Ur. 
list SRS, št. 3/81 ;n 11/88) samoupravnim sporazumom o teme- 
Ijih plana Samoupravne stanovanjske skupnosti občine M. So
bota za obdobje 1986-1990, letnega plana in pravilnika o pogo
jih in merilih za zagotavljanje družbene pomoči iz sredstev soli
darnosti za reševanje stanovanjskih vprašanj v SSS občine M 
Sobota (Ur. objave št. 20/89)

razpisuje

NATEČAJ
za dodelitev kreditov iz 
sredstev solidarnosti
za kreditiranje nakupa stanovanj v družbeni lastnini in v etažni 
lastnini v stanovanjskih objektih, ki so v gradnji.

NATEČAJNA VSOPA ZNAŠA 8.000.000.000 din

Pravico do kredita imajo temeljne organizacije združenega dela 
in delovne skupnosti ter delovni ljudje in občani, ki kupujejo 
stanovanje v etažni lastnini.

Organizacije združenega dela in delovne skupnosti morajo iz
polnjevati naslednje pogoje:
— da združujejo sredstva v skladu s samoupravnim sporazu

mom o temeljih plana Samoupravne stanovanjske skupnosti 
oz. jim je plačevanje prispevka začasno ali delno odloženo;

— da imajo v svojih samoupravnih splošnih aktih osnove in me
rila za dodeljevanje stanovanj pridobljenih s pomočjo kredi
ta iz sredstev solidarnosti, usklajena s tem pravilnikom;

— da imajo zagotovljena sredstva za lastno udeležbo višina ka
tere je odvisna od razmerja med povprečnim mesečnim OD 
na zaposlenega v OZD v primerjavi s povprečnim mesečnim 
OD na zaposlenega v SRS v preteklem letu.

Delovni ljudje in občani, ki so upravičeni do kredita v skladu z 
določili pravilnika lahko pridobijo kredit le za standardno stano
vanje in to največ 50 % kupoprodajne cene stanovanja. Pred
nost pri dodelitvi kredita imajo delovni ljudje in občani; ki imajo 
nižji povprečni mesečni dohodek na člana družine.

Najdaljša odplačilna doba je 10 let oz. 15. let za etažne lastnike. 
Odplačevanje kredita je pospešeno in se anuitete povečujejo v 
skladu z rastjo OD polletno.
Obrestna mera znaša 8 %.

Obrazce in vse informacije daje delovna skupnost SSS občine 
M. Sobota, Trg zmage 4.

Vloge zbira Samoupravna stanovanjska skupnost občine M. So
bota. Razpisni rok traja do vključno 27. 10. 1989.

LINA
Proizvodnja glasbil, lesnih 
in kovinskih izdelkov 
Apače, p. o.

Delavski svet podjetja LINA APAČE, p. o., razpisuje za 
dobo 4 let dela in naloge

DIREKTORJA PODJETJA
Imenovan je lahko kandidat, ki poleg zakonskih izpolnju
je še naslednje pogoje:
— da ima visoko- ali višješolsko izobrazbo lesarske, 

strojne, organizacijske, pravne ali ekonomske smeri,
— da ima 3 oz. 5 let delovnih izkušenj.

Kandidati naj pošljejo prijave skupaj z dokazili o izpolnje
vanju razpisnih pogojev v osmih dneh od dneva objave 
na naslov:

LINA, Proizvodnja glasbik lesnih in kovinskih izdelkov 
Apače, p. o., Apače 2, s pripisom »za razpisno komisijo«.

O izbiri bodo kandidati obveščeni v 8 dneh po odločitvi 
delavskega sveta podjetja.

V BLAGOVNICI

POPUST

MURSKA SOBOTAMURSKA SOBOTA

MODNA REVLJA bo
v petek. 2Q-okt. ob T730 v Blagovnici

OBRTNO ZDRUŽENJE MURSKA SOBOTA OBJAVLJA PO 
SKLEPU IZVRŠILNEGA ODBORA

razpis
za dodelitev kreditov nosilcem obrti za gradnjo stano
vanjskih hiš in stanovanj

Razpisna vsota znaša 130.000.000 din.
Pravico do pridobitve kredita imajo nosilci obrti, ki združujejo 
sredstva za reševanje stanovanjskih vprašanj.

Na razpis se lahko prijavijo nosilci obrti, ki imajo stanovanjsko 
hišo zgrajeno do III. gradbene faze.

Odplačilna doba je 5 let, obrestna mera pa znaša 25 %.
Informacije in natančnejše pogoje za pridobitev kredita dobijo 
interesenti na obrtnem združenju v M. Soboti.

Prošnje morajo interesenti vložiti do vključno 27. 10. 1989 na 
obrtnem združenju v M. Soboti.

vodnogospodarsko 
podjetje MURA 
Murska Sobota p. o.

69000 murska sobota
ciril metodo va 34
p. p. 34, tel. (069) 21-670
žiro rn.: 51900-601-11373

»Vodnogospodarsko podjetje Mura Murska Sobota

objavlja naslednja prosta dela in naloge: 
— vodja gradbišča II
— gradbeni delovodja
— 2 KV zidarja
Za vodjo gradbišča II se zahteva višja šola gradbene smeri in 
strokovni izpit.
Rok prijave je 8 dni od objave, delovno razmerje pa se sklene 
za nedoločen čas.«

aidos
■LENDAVA

Na podlagi sklepa komisije za delovna razmerja tozda Obrtno- 
inštalacijskih del objavljamo dela in naloge:
— vodja organizacijske enote Lesna predelava

Pogoji za zasedbo:
višja ali srednja šola lesne ali gradbene smeri ter strokovni 
izpit.Tri leta delovnih izkušenj.

Kandidati naj pošljejo vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev v
15 dneh na naslov: GIDOS Lendava, Partizanska 93.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh.

ljubljanska banka
Pomurska banka Murska Sobota

Delavski svet razpisuje

JAVNO DRAŽBO

za prodajo rabljenih osnovnih sredstev (pisarniško pohištvo, 
mize, stoli, omare in računski stroji) po seznamu na oglasni de
ski Ljubljanske fanke —> Pomurske banke Murska Sobota.
Javna dražba bo v

ponedeljek, 23. oktobra 1989, ob 11.00
na dvorišču DO PLATANA, Lendavska 29 v Murski Soboti. 
Ogled osnovnih sredstev je možen uro pred javno dražbo. 
Izdražena cena je dokončna, vanjo je vštet tudi prometni davek. 
Vsa osnovna sredstva so naprodaj po načelu VIDENO-KUPLJE- 
NO. Po prevzemu ne sprejemamo nobenih reklamacij. Pred za
četkom dražbe morajo interesenti plačati 10-odstotno varščino.

ŠIROKA PONUDBA IN 40% POPUST 
ZA IZDELKE IZ PROGRAMA

strokovni

med 16h

nasveti Murinih kreatorjev 
vsak dan razen sobote 

in 18h na oddelku MBM

tozd IZBIRA
VE LETR G O VI NA

STRAN 18 VESTNIK, 19. OKTOBRA 1989



samozaščita, varnost, obramba

——Dušan Pohovnikar — komandir PPM Murska Sobota

Devetnajst mrtvih in nad sto hudo poškodovanih
Prometna varnost je bila v pr

vih devetih mesecih letošnjega 
leta v Pomurju nekoliko boljša 
kot v istem obdobju lani, k če
mur je prav gotovo prispevala 
akcija minus 10 odstotkov za 
zmanjšanje prometnih nezgod. 
Kljub temu pa s stanjem ne mo
remo biti zadovoljni, saj ceste še 
vedno terjajo prevelik davek. 
Zlasti se stanje slabša v oktobru. 
Sicer pa več o prometni varnosti 
v prvih devetih mesecih v Po
murju v pogovoru s komandir
jem postaje prometne milice pri 
UNZ Murska Sobota Dušanom 
Pohodvinkarjem.

— Obdelani so že podatki o 
prometnih nezgodah v Pomurju za 
prvih devet mesecev letošnjega le
ta. Kakšno je stanje?

»V Pomurju se je v 
mesecih letošnjega leta 
295 prometnih nezgod 
materialno škodo, ki so 

devetih 
zgodilo 
z večjo 
se kon

čale s smrtnimi, hudimi in lažji
mi telesnimi poškodbami. To je

MESEC POŽARNEGA VARSTVA

NEVARNE SNOVI
V vsakdanjem življenju naraš

ča število kemikalij, ki so nevar
ne za ljudi in življenjsko okolje, s 
tem pa je tudi večja možnost za 
nezgode. Znanih je nad 7 milijo
nov snovi, od katerih jih kar 
40.000 uporabljamo v pomemb
nih količinah. Večje količine ne
varnih snovi — goriva in surovi
ne za industrijsko predelavo — 
srečujemo v skladiščih. Najbolj 
pa so te snovi nevarne med pre
vozom. Denimo, da iz Ine Nafte 
Lendava vsak dan odpelje od 60 
do 90 avtocistern z nevarnimi 
snovmi, ki se prevažajo po ce
stah.

Če pridemo v stik z nevarnimi 
snovmi, se lahko ožgemo, opeče
mo, zastrupimo ali okužimo, do
bimo alergijo, razjede na koži, 
zmrzline in podobno. Poškoduje
mo se lahko že ob dotiku s snov
jo oziroma ob nezgodi, posledice 
pa so lahko trajne. Zato moramo 
upoštevati navodila za ravnanje 
z njimi in varnostne ukrepe. 
Nadzorovano ravnanje z nevar
nimi snovmi povzroča tudi mot
nje v človekovem okolju, ki je 
vsak dan bolj ogroženo. Največ 
nevarnih snovi uporabljamo v 
metalurški, lesni, usnjarski, pre
delovalni, prehrambeni in voja
ški industriji. Nepogrešljive so 
kot surovine pri izdelavi goriv, 
umetnih mas in vlaken, gum, izo
lacijskega materiala, barvil, zdra
vil, lakov, pralnih sredstev, raz
streliv, umetnih gnojil, insektici
dov, sredstev za zaščito rastlin in 
drugega. V naši republiki preva
žamo vsak dan po cestah okoli 
160.000 ton nevarnih snovi. Var
nost prevoza se v zadnjih letih si
cer izboljšuje. Se vedno pa je ve
liko nesreč. V zadnjih osmih le-

Z UPRAVE ZA NOTRANJE ZADEVE
SPET SMRTNA NEZGODA

Prometna varnost v mesecu oktobru se zelo poslabšuje, saj se skoraj vsak dan zgodi prometna nezgoda s
hudimi posledicami. Tudi minuli teden ni minil brez smrtne žrtve.

Pretesno prehitevanje
V naselju Tišina se je 9. okto

bra zgodila hujša prometna ne
zgoda. Voznik tovornjaka Ernest 
Koša iz Čentibe 36 je zaradi pre
tesnega prehitevanja zadel vozni
ka kolesa z motorjem Matijo Ke- 
reca iz Petanjec 24. KolesaR je 
padel na desno bankino in se hu
do telesno poškodoval.
Padel iz traktorske kabine

Prometna nezgoda se je zgodi
la 9. oktobra na lokalni cesti iz
ven naselja Hotiza. Štefan Ftičar 
iz Gomilic se je s traktorjem pe
ljal skozi Hotizo, v kabini pa 
imel še sopotnika Vincenca Raš- 

...... ................ je padel izki 
in

čana iz Trnja 54, 
kabine na cestišče 
lesno poškodoval. 
Trčil v drevo

se hudo te-

avtomobilaVoznik osebnega
Marjan Lesjak iz Murske Sobo
te, Lendavska 37 c, se je s sopo
tnikom Janezom Žižkom iz Meh- 
nec 42 peljal po lokalni cesti od 
Mure proti Melincem. Zaradi ne
primerne hitrosti in vinjenosti je 
zapeljal na desno bankino ter tr
čil v drevo. Pri trčenju je bil hu
do telesno poškodovan sopotnik 
Žižek.

za 8 odstotkov manj kot v istem 
obdobju lani. Poleg teh pa je bi
lo še 659 prometnih nezgod, ki 
so se končale z manjšimi po
škodbami (udarnine, odrgnine, 
ureznine) in materialno škodo 
pod 20 milijonov dinarjev. V 
prometnih nezgodah je 19 ljudi 
izgubilo življenje (lani 21), 106 
udeležencev je bilo hudo telesno 
poškodovanih (lani 113), 204 pa 
so lažje poškodovani (lani 226). 
Materialna škoda pa je znašala 
po nestrokovni oceni 3,8 milijar
de dinarjev.«

— V cestnem prometu delamo 
udeleženci različne prekrške. Ka
teri pa so najpogostejši, ki povzro
čajo prometne nezgode?

»Največ prometnih nezgod se 
je na pomurskih cestah zgodilo 
zaradi neprimerne hitrosti (115), 
izsiljevanja prednosti (49) in al
kohola (43). Med povzročitelji 
pa so najpogosteje vozniki oseb
nih avtomobilov (165 ali več kot 
polovica), sledijo vozniki koles z

tih se je zgodilo čez 
prometnih nezgod z

100 večjih 
nevarnimi 

snovmi, kar povzroča veliko go
spodarsko škodo ter ekološke 
probleme. Do nesreč z nevarnimi 
snovmi pa ne pride samo pri pre
vozu, temveč tudi zaradi po
manjkanja znanja, malomarnosti 
pri delu, skladiščenju, uporabi 
snovi in podobno. Večinoma skr
bijo naše delovne organizacije za 
tehnološko varnost, imajo pa za
starele in umazane tehnologije. 
Te že pri normalnem obratova
nju spuščajo v zrak strupene pli
ne in prašne delce, v reke pa 
strupene odpadke. V zadnjih le
tih se sicer zelo izboljšuje osveš
čenost pri ljudeh, vendar pa sko
pa finančna sredstva onemogo
čajo hitrejši prehod na sodobnej
še in tehnološke procese.
Varstvo pred nesrečami z nevarni
mi snovmi

Težišče varstva pred nesreča
mi z nevarnimi snovmi je na pre
ventivnih ukrepih, da se prepreči 
nastanek nesreče. Delavce in ob
čane, ki prihajajo v stik s nevar
nimi snovmi, je potrebno sezna
niti z varnim ravnanjem z njimi, 
da bodo zagotavljali varne teh
nološke procese, pravočasno od
krivali in odpravljali vzroke za 
nesreče, in če do njih pride, pra
vilno ukrepali. Nesreče z nevar
nimi snovmi preprečujemo po 
ekološkovarnostni presoji pred
videnih novih naložb v gospo
darstvu in drugod ter po ekolo
škovarnostni oceni proizvodnih, 
prometnih in drugih zmogljivosti 
ter odlagališč nevarnih odpad
kov.

Da bi zagotovili usklajeno, na
črtno in učinkovito ravnanje ra
zličnih dejavnikov in subjektov

Izsilil prednost
Do hujše prometne nezgode je 

prišlo 12. oktobra na Vaneči. Jo
žef Franc iz Kovačevec 3 je pri
peljal s parkirnega prostora pred 
gostilno Mikola na Vaneči in se 
vključil v promet, ne da bi se 
prepričal, če je cesta prosta. V 
tem trenutku pa je mimo pripe
ljal Robert Poredoš iz Murske 
Sobote, Lendavska 25, s kolesom 
z motorjem in sopotnico Jelko 
Poredoš. Prišlo je do trčenja, pri 
čemer sta Poredoševa padla in se 
hudo telesno poškodovala.
Smrtna nesreča v Filovcih

Huda prometna nezgoda s 
smrtnim izidom se je zgodila 12. 
oktobra v naselju Filovci. Stani
slav Benkovič iz Bogojine 99 se 
je peljal z osebnim avtomobilom 
iz Dobrovnika proti Bogojini. 
Zaradi neprimerne hitrosti je pri 
prehitevanju zadel pešca, ki je 
šel peš ob kolesu. Pešec je padel 
na pokrov avtomobila, nato pa v 
obcestni jarek. Poškodbe so bile 
tako hude, da je na kraju nesreče 
umrl.
Izsilil prednost >

Voznik tovornjaka Dušan La- 
lič iz Grosupljega, Kersnikove 5,

motorjem (46) in vozniki koles 
(25). Prometne nezgode pa tudi 
najpogosteje povzročajo udele
ženci iz Pomurja (245).«

— Kda j pa se zgodi največ pro
metnih nezgod, v katerem času?

»Največ prometnih nezgod se 
zgodi med 12. in 24. uro (204) ter 
ob sobotah (54), nedeljah (50) in 

ob nesrečah z nevarnimi snovmi, 
je izdal Republiški štab za civil
no zaščito Slovenije v soglasju s 
pristojnimi republiškimi organi 
in inšpektorati Usmeritve za 
ukrepanje ob nesrečah z nevarni
mi snovmi. V njih posredujejo 
informacije o nastanku nesreče. 
To morajo sporočiti (delovni lju
dje, občani, samoupravne in dru
ge organizacije, organi in skup
nosti) najbližji postaji milice. 
Prav tako je povzročitelj nesreče 
dolžan obvestiti postajo milice. 
Organi za notranje zadeve in 
centri za obveščanje morajo po
sredovati podatke o nesreči z ne
varnimi snovmi organom, orga
nizacijam in skupnostim, kot je 
to določeno z internim navodi
lom oziroma predpisom organov 
za notranje zadeve. Da bi ljudem 
omogočili posredovanje infor
macij o pojavih, ki ogrožajo člo
veška življenja in premoženja, je 
v občinah organiziran center za 
obveščanje s priključnim telefo
nom (985). Za center so po
membne informacije o nastanku 
velikih 
njenih 
pokah 
cestnih

naftnih madežev, prevr- 
cisternah, sumljivih raz
na cestah, prekinjenih 
povezavah, o neprijet

nem vonju, hudem trčenju, ek
sploziji, visoki vodi in podobno. 
Povzročitelj nesreče mora takoj 
nujno ukrepati za zaščito in reše
vanje človeških življenj in drugih 
dobrin, hkrati pa obvestiti o ne
sreči delovne ljudi in občane, ki 
so neposredno ogroženi. Do pri
hoda delavcev organov za notra
nje zadeve in drugih usklajuje re
ševanje na kraju nesreče povzro
čitelj sam.

Poveljnik OGZ Lendava 
inž. Stanko Lešnjak

je zaradi izsiljevanja prednosti in 
neprimerne hitrosti 13. oktobra 
povzročil prometno nezgodo v 
Lukavcih. Zaprl je namreč pot 
vozniku kolesa z motorjem Dra
gu Balažiču iz Logarovec I. Pri 
trčenju je Balažič dobil hude te
lesne poškodbe.
Vozil brez vozniškega dovoljenja

Prometna nezgoda se je 14. 
oktobra zgodila v Globoki. Mitja 
Gulin iz Ljubljane, Celovška 
269, seje po naselju Globoka pe
ljal z neregistriranim motornim 
kolesom in brez vozniškega do
voljenja. Zaradi neizkušenosti je 
zapeljal s ceste, padel in se hudo 
telesno poškodoval.
Otrok pred avtomobil

Do prometne nezgode je pri
šlo 14. oktobra tudi v Bodoncih 
Milan Frumen iz Murske Sobo
te, Mikloš Kuzmiča 9, se je z 
osebnim avtomobilom peljal 
skozi Bodonce. Pri hiši št. 113 
mu je pred avto stekel otrok D. 
H. iz Bodonec 114. Kljub močne
mu zaviranju voznik avtomobila 
nesreče ni mogel preprečiti. 
Otrok, ki ga je zbil po cestišču, je 
dobil hude telesne poškodbe.

F. M. 

petkih (41). Torej ob koncu ted
na. Zlasti pa je skrb zbujajoče 
dejstvo, da so v prometnih ne
zgodah zelo pogosto soudeležen
ci otroci in mladoletniki. Takih 
prometnih nezgod je bilo v prvih 
devetih mesecih letošnjega leta 
kar 77.«

— Preventivna dejavnost mili
čnikov ne zaleže vselej in so po
trebni represivni ukrepi. Kaže pa, 
da nizke kazni, ki so take zaradi 
inflacije, ne zaležejo?

»Milica v prvi vrsti opravlja 
preventivno dejavnost, vendar to 
ni dovolj in je nujno posegati tu
di po represivnih ukrepih. Žal pa 
tudi kazni nimajo pravega učin
ka, saj je inflacija izničila pred
pis, ki je bil sprejet lani z Zako
nom o temeljih varnosti cestnega 
prometa, saj kazen ne predsta
vlja niti I odstotka povprečnega 
osebnega dohodka v Sloveniji. 
Naj povem, da je bila kazen za 
hujši prekršek leta 1982 kar 40 
odstotkov povprečnega osebne
ga dohodka.«

— Kaj bi svetovali udeležen
cem v cestnem prometu, da bi se 
prometna varnost izboljšala?

»Ugotavljamo, da večina do
bro pozna prometne predpise. 
Žal pa jih kršijo zaradi nestrpno
sti, pomanjkanja časa in premalo 
samozaščitnega ravnanja. Ne za
vedajo pa se, da s tem ogrožajo 
tudi druge. Priporočal bi, da se 
na cesti vedemo kulturno in da 
namenjamo predvsem skrb neza
ščitenim udeležencem v prometu 
(pešcem, kolesarjem, voznikom 
koles z motorjem) ter da upošte
vamo zakonsko opredeljena pra
vila vožnje. Na ta način bomo 
omejili prometne nezgode, če jih 
že ne moremo preprečiti.«

Komisija za delovna razmerja osnovne šole 17. oktober Beltinci 
razpisuje za določen čas (nadomeščanje delavke na porodni
škem dopustu) s polnim delovnim časom,

učitelja matematike-fizike.
Nastop dela: 2. 11. 1989.

Pogoj: predmetni učitelj matematike-fizike.
Prijave poslati na OŠ 17. oktober (komisiji za delovna razmerja) 
BELTINCI, Panonska 35 b.

Na podlagi 70. člena statuta 
Službe družbenega knjigovodstva 
v SR Sloveniji

razpisna komisija pri SDk v SR Sloveniji, podružnica Murska So
bota

RAZPISUJE
naslednja dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovor
nostmi:

1.

2.

3.

opravljanje zahtevnejših pregledov pri uporabniku
družbenih sredstev — 1 izvajalec
opravljanje zahtevnih pregledov pri uporabniku
družbenih sredstev — 2 izvajalca
opravljanje nalog iz posameznih področij
ekonomsko-ftnančne revizije — 1 izvajalec

Pogoji:
Pod

Pod

Pod

1 — strokovna izobrazba VIL stopnje — diplomirani eko
nomist ali diplomirani pravnik oz. z delom pridobljena 
delovna zmožnost za opravljanje teh del in nalog, 3 le
ta ustreznih delovnih izkušenj, prenehanje pravnih po
sledic po 176. členu zakona o SDK.

2 — strokovna izobrazba VII. stopnje — diplomirani eko
nomist ali diplomirani pravnik oz. z delom pridobljena 
delovna zmožnost za opravljanje teh del in nalog, 2 le
ti ustreznih delovnih izkušenj, prenehanje pravnih po
sledic po 176. členu zakona o SDK.

3 — strokovna izobrazba VIL stopnje — diplomirani eko
nomist ali diplomirani pravnik z znanjem računovod- 
sko-finančnega poslovanja, 2 leti ustreznih delovnih 
izkušenj,, prenehanje pravnih posledic po 176. členu 
zakona o SDK, znanje angleškega jezika.

Za opravljanje navedenih del in nalog bodo izbrani kandidati 
imenovani za dobo štirih let.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema razpisna ko
misija pri SDK v SR Sloveniji, podružnica Murska Sobota 8 dni 
po objavi.

Kandidati bodo o izbiri pisno obveščeni v 30 dneh po izteku 
prijavnega roka.

Feri Maučec

- 69844 ™EM 0B ŠOAVMCI
BISERJANE 6a

(089) 68 032, 68 033 
TELEFAX: (069) 68 088

Mi smo že
v enaindvajsetem stoletju!
• RAČUNALNIŠKI SISTEMI
— proizvodnja računalniške opreme
— računalniški sistemi daljinskega nadzora in upravljanja
— računalniški projekti za tehnično področje
— računalniški projekti za poslovno področje
— robotika
• ELEKTRONSKI SISTEMI
— lokalni avtomatizirani pogoni
— sistemi UKV radijskih zvez
— sistemi za prenos in distribucijo informacij
• ENERGETSKI SISTEMI
— sistemi za pripravo tople vode z izkoriščanjem sončne energije
— sistemi za toplotno centralno gretje, kemično pripravo vode in 
kotlovski pogoni
— elektroenergetski sistemi
Občanom radgonske in soboške občine veliko novih delovnih uspehov!
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V soboški 
občini je 

več plazov
Če bi hoteli ustaviti vse pla

zove v soboški občini, ki so v 
glavnem na Goričkem, bi po
trebovali 3,5 milijarde dinar- 

. jev. Ker pa denarja ni na pre
tek, bo treba najprej rešiti naj
bolj pereče probleme. V tej 
zvezi je tudi izdelan predlog 
sanacije plazov, ki upošteva 
prednostni vrstni red. Takoj 
bo treba urediti zadeve v Veče- 
slavcib in Kraščih, kjer sta 
močno ogroženi hiši in bi vsa
kršno odlašanje pomenilo več
jo nevarnost za tamkajšnje 
stanovalce. V Kovačevcih bo 
treba urediti drenažo, v Vidno- 
cib naj bi sprva odpravili ne
varnost plazov v zgodnjem de
lu, v Otovcih pa bo nujna iz
ravnava terena. Plaz v Kuzmi 
so doslej že večkrat ustavljali, 
vendar bo potrebna dolgoro
čnejša rešitev. Precej proble
mov pa povzročajo plazovi tu
di v Gerlincih. Tam je v nevar
nosti tudi asfaltirana cesta, 
ogrožena sta vinograd in sa
dovnjak, zaradi 7 hektarjev 
plazovitega terena, ki tačas si
cer miruje, pa načrtujejo večji 
poseg.

Pričakujejo, da se bo v od
pravljanje posledic plazov bolj 
vključilo tudi Cestno podjetje, 
medtem ko bodo s podjetjem 
Komunala sklenili takojšnje 
pogodbe To zatrjujejo tako 
pri soboškem izvršnem svetu 
kot Zavodu za ekonomiko in 
urbanizem, kjer so strokovnja
ki pripravili predlog. Slej ali 
prej pa ne bo šlo tudi brez sou
deležbe oškodovancev. Ob 
upoštevanju specifičnih raz
mer »a terenu naj bi bila nji
hova lastna udeležba okrog 10 
odstotkov vrednosti del v de
narju ali pa s skupnimi akcija
mi z izvajalcem.

H Jerše

Kabelska TV ni
Že dve leti potekajo v Murski 

Soboti obsežne aktivnosti za 
uvedbo kabelsko-satelitskega si
stema, ki ga vodi poseben grad
beni odbor. Ker je zadnje čase za 
spremljanje tega televizijskega 
programa veliko zanimanje ob
čanov okoliških krajev, je ome
njeni odbor dobil širšo veljavo 
na ravni občine oziroma njenega 
izvršnega sveta. Z zasnovo pro
jekta, ki zajema Mursko Soboto 
in okolico, so se pogovoru na se
dežu OK SZDL podrobneje se
znanili predsedniki svetov KS in 
KO SZDL.

Kot je povedal sekretar grad
benega odbora, Štefan Flisar, je 
na novozgrajenem bloku v Koc
ljevi ulici v Murski Soboti že po
stavljen 11 metrov visok stolp za 
glavno postajo in s parabolični- 
mi antenami, ki bodo omogočale 
spremljanje tv programov s treh

satelitov, na voljo pa bo okrog 
35 kanalov. To omogoča, da bi 
že spomladi lahko začeli z večji
mi posegi, kar bo seveda odvisno 
od interesa občanov. Čim več se 
jih bo prijavilo za uvedbo tega 
televizijskega sistema, tem cenej
ša bo gradnja, poudarja projek
tant Vladimir Jud. Po njegovih 
besedah bi stal priključek 900 
nemških mark, ob 100-odstotni 
priključitvi družbenih stanovanj 
pa bi stanovalci blokov plačali 
približno 120 nemških mark. Ob 
takšnem odzivu se nakazujejo 
dolgoročne možnosti tudi za 
uvedbo tretjega programa televi
zije Zagreb in madžarske televi
zije, kar bi bilo zelo zanimivo za 
tukajšnje območje. Omenil je tu
di možnost uvedbe interne televi
zije, medtem ko je podjetje Ko
munala zainteresirana za posre
dovanje informacij o kontroli 
kotlovnic.

~ MOSTJE-DOLGA VAS

Zaradi gradnje mostu čez 
potok Borošnjak med Mostjem 
in Dolgo vasjo so 2. oktobra 
zaprli regionalno cesto promet 
pa preusmerili skozi Črenšov- 
ce, Turnišče, Renkovce in Do
brovnik. Ker se je to zgodilo v

času pomembnih del na poljih 
in v vinogradih, ki so bila zara
di obvoza hudo motena, so na 
izvršnem svetu skupščine obči
ne Lendava in sekretariatu za 
ljudsko obrambo v Lendavi 
staknili glave in poskušali za-

Inženirci Vojaške pošte 4680 Celje so v osmih urah postavili čez po
tok Borošnjak pri Mostju začasen montažni most, po katerem lahko 
peljejo vozila do 20 ton. Foto: Š. s.

Krajani Bratonec gradijo novo mrliško vežo. Po predračunski vred
nosti bo stala 2,5 milijarde dinarjev. Veža je že zgrajena do tretje 
etape skupaj s prostovoljnim delom so vložili približno milijardo di
narjev. pri tem pa opravili 951 prostovoljnih delovnih ur. Poleg kra
jevnega samoprispevka so krajani prispevali še okrog 400 milijonov 
dinarjev prostovoljnih prispevkov. Če bo dotok sredstev iz krajevne
ga samoprispevka tak, kot predvidevajo, bodo vežo dogradili maja 
prihodnjega leta.

Foto: F. Maučec

Niti zbogom nisi rekel, 
niti roke nam podal, 
smrt te vzela je prerano, 
a v naših srcih boš ostal.

V 75. letu nas je nepričakova
no za vedno zapustil naš dragi 

oče in dedek

Ludvik Šeruga
iz Radovec

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, 
prijateljem in vsem, ki so darovali vence in šopke, nam 
pa izrekli sožalje. Posebna hvala dobrim sosedom, ki so 
nam v težkih trenutkih pomagali ter vsem, ki so pokoj

nika pospremili na zadnji poti.
Prisrčna hvala g. duhovniku za lep pogrebni obred, pev
cem za odpete žalostinke, govorniku za slovo in gasil

cem.
ŽALUJOČI: vsi, ki smo ga imeli radi

več sen
Predstavnik Zavoda za ekono

miko in urbanizem Tibor Vbroš 
pa je zatrdil, daje že narejena lo
kacijska dokumentacija za Mur
sko Soboto, to naj bi storili še za 
Černelavce, Puconce, Rakičan, 
Bakovce in Krog, velik interes pa 
so pokazali tudi v Beltincih. Ker 
se gradbena dela nenehno draži
jo, bi kazalo pohiteti z izvedbo 
tega projekta, pri tem pa bo tre
ba čimprej uskladiti traso posta
vitve kablov z Elektrom in Pod
jetjem za ptt promet. Dogovorili 
so se, da je nujno izdelati predra
čunsko vrednost izvedbe kabel
sko-satelitskega sistema v posa
meznih krajih, saj je treba raču
nati tudi na njegovo vzdrževanje 
in amortizacijo, v KS pa bodo 
imenovali odbore, ki bodo uskla
jevali aktivnosti z osrednjim 
gradbenim odborom.

Milan Jerše

NIČ VEČ OBVOZA
devo urediti. To je bilo toliko 
nujneje, ker je zapora ceste na
povedana do 6. decembra 
1989, znano pa je, da graditelji 
ponavadi roke prekoračijo. 
Lendavčani so prek vojaške 
pošte iz Murske Sobote nave
zali stike z Vojaško pošto 4680 
Celje, oziroma z njeno inženir
sko enoto. Rezultat ni izostal, 
saj so inženirci pod vodstvom 
kapetana prvega razreda Mile
ta Krstiča v petek med 10. in 
18’. uro postavili čez potok Bo
rošnjak začasen montažni 
(pontonski) most. Vojaki so se 
torej izkazali in zelo so jim 
hvaležni tudi tisti, ki so šli v so
boto na trgatev. Pravzaprav je 
bil prva dva dneva most 
»odprt« samo za traktorje in 
osebna motorna vozila, zdaj 
(ko je že bolj utrjen) pa je do
voljeno čezenj z vozili do 20 
ton. Torej: po zaslugi naših vo
jakov je cesta med Lendavo in 
Mursko Soboto (ki vodi skozi 
Mostje) odprta, čeprav gradijo 
nadomestni most.

Š. S.

Ko je srca bolečina prevelika, 
se tudi solza posuši, 
le duša nemo vpije, 
zakaj tebe oče ni.

N SPOMIN
18. oktobra mineva žalostno 
leto, odkar je zaprl svoje trud
ne oči naš nikoli pozabljeni 

dragi mož, oče in stari oče

Jožef Perša
iz Lendavskih Goric

Odšel je tja, kjer ni več trpljenja in ne bolečin. Za teboj 
ostaja sama velika praznina, v našem domu in v srcih 

pa so ostali sledovi tvojih pridnih rok.

Z ŽALOSTJO V SRCIH TVOJI NAJDRAŽJI: žena 
Ana, hčerka Marta, zet Štefan ter vnukca Danica in 

Milan 
___________________________________________________

Zaspal si, mož in očka zlat, 
zaspale trudne so oči, 
naj Bog odpre ti rajska vrata, 
to ti iz srca želimo vsi.

ZAHVALA
V 63. letu starosti nas je nepri
čakovano zapustil dragi mož, 

oče, tast in dedek

Štefan Copot
iz Odranec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so v teh tež
kih trenutkih sočustvovali z nami, darovali vence, cvetje 
ter za svete maše in ga v tako velikem številu pospremili 

na njegovi zadnji poti.
Posebna hvala družinama Cirila in Ivana Kavaša, dru
žinam Haložan, Jerebic in Smej iz Odranec ter družini 
Vučko iz Beltinec. Hvala osebju pljučnega oddelka so

boške bolnišnice.
Iskreno hvalo izrekamo župniku in diakonu za pogreb
ni obred, pevcem za čutno odpete žalostinke, govornici 
KS tov. Maričevi za ganljive besede ter delavkam Mure 

tozd Perilo-prikrojevalnica.
ŽALUJOČI: žena Terezija, sinova Štefan in Jože z dru

žinama, sin Venčeslav ter hčerka Marija z družino

ZAHVALA

Ob izgubi dragega moža, očeta, 
dedka, pradedka, brata in 

sorodnika

Ludvika Miholiča
iz Turnišča

se zahvaljujemo vsem, ki ste ga spremljali ob zadnjem slovesu, 
darovali vence in šopke, duhovniku, g. kaplanu, pevcem in go

vornikom ob odprtem grobu.

ŽALUJOČI: žena Ana, sin Alojz z ženo Marijo, vnuk Alojz z 
ženo Mileno ter vnuk Darko z ženo Jožico in malo Tamaro

L__________ _ ____________________________________

V grobu na Poljani spiš, 
a med nami še živiš.
K počitku leglo je telo, 
a delo in trpljenje pozabljeno ne bo.

ZAHVALA

V 76. letu starosti nas je po dolgi 
in težki bolezni zapustil naš dragi 
mož, oče, tast, dedek in pradedek

Martin Žižek
iz Velike Polane

Ob boleči izgubi našega dragega očeta se iskreno zahvaljujemo 
vsem, ki ste nam v najtežjih trenutkih kakorkoli pomagali in ga 
med njegovo boleznijo obiskovali, izrazili sožalje in darovali 

cvetje.
Prisrčna hvala g. župniku, pevcem in predstavniku gasilcev za 
poslovilne besede, sosedom in znancem ter kolektivu infekcij
skega oddelka bolnišnice v Rakičanu. Posebej se zahvaljujemo 

osebju zdravstvenega doma iz Črenšovec.

ŽALUJOČI: vsi njegovi

Tam. kjer si ti, ni sonca, ne luči, 
le tvoj nasmeh nam v srcih še živi 
in nihče ne ve, kako zelo, zelo boli, 
ko zavemo se, da več te ni.

Ko dan in sonce sta se poslovila, 
ugasnila je zvezda tvojega življenja, 
a ti slutil nisi, 
da umreti moral boš na cesti.

ZADNJI POZDRAV BRATRANCU

Francu Drvariču
iz Bakovec

ŽALUJOČI BRATRANCI IN SESTRIČNE: Milan, Danilo, 
Dušan, Bojan, Andrej, Petra in Melita ter Majda, Čvetka in 

Drago z družinami

Ne dolgo smo zrli še v tvoj obraz, 
a zdaj nikjer več te ni, 
zaman te iščejo naše oči. 
zaman te kliče naše srce, 
srce ljubeče zdaj v grobu spi, 
nam pa rosijo se solzne oči.

ZAHVALA
V 49. letu starosti nas je mnogo prezgodaj za vedno zapustil 

naš dragi oče, sin, brat, svak in boter

Anton Serec-Pubi
iz Murske Sobote

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
botri in vsem, ki ste nam v najtežjih trenutkih kakorkoli poma
gali, nam izrekli ustna in pisna sožalja, darovali vence in cvetje 
ter za svete maše ter ga v tako velikem številu pospremili na 

njegovi zadnji poti.
Posebna hvala g. dekanu Poredušu in g. kaplanu Pasičnjeku za 
prelep pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke, celotne
mu kolektivu Temeljnega sodišča v Murski Soboti za izražena 
sožalja in materialno pomoč ter govornici še posebej za prele

pe poslovilne besede.
Posebna hvala pa družinam Klar, Klekl, Ružič in odvetniku 
Tothu, ki so nas tolažili v najtežjih trenutkih in nam stali ob 

strani.
Vsem še enkrat — iskrena hvala.

ŽALUJOČI: sin Aleš, mama, oče, sestra Marjeta z možem Er- 
nijem in nečak Tomaž ter drugo sorodstvo
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Radijski in televizijski spored od 20. do 26. oktobra
PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTEK

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO I RADIO
MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA

I

RADIO
MURSKA SOBOTA

5.30 Prebujajte se z natni! 
(Kar lepo ostanite v postelji! 
Ta petek je tako ali tako že 
del konca tedna, ko se v 
službi ne bo potrebno kaj 
posebej naprezati. Zato 
vstanite ob 8.00, ko bo konec 
jutranje oddaje soboškega 
radia!)

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 1630 
Aktualno (informativni del, 
Utrip življenja — petkova 
reportaža z vlaka bratstva in 
enotnosti, reklame, glasba), 
18.00 21 232

TV LJUBLJANA
10.10 Mozaik: Tednik, 

Alpe Jadran, Ellis Island — 
nadaljevanka. 16.30 Tv 
dnevnik 1. 16.50 Mozaik, 
ponovitev. 18.15 Spored za 
otroke in mlade. 19.05 Ri
sanka. 19.30 Tv dnevnik 2. 
20.05 Po stopinjah, angl, 
dokum. serija. 21.00 Krimi
nalna zgodba. 21.50 Tv 
dnevnik 3. 22.10 Informati
vna oddaja za goste iz tuji
ne. 22.15 Ex libris. 23.15 
Nadarjena za umor, angle
ški film. 0.35 SP v športni 
gimnastiki, posnetek iz 
Stuttgarta.
PROGRAM LJ 2:

17.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 19.00 
Videomeh, ponovitev. 1930 
Tv dnevnik 2. 20.00 Kon
cert simfonikov RTV Lju
bljana, prenos iz CD. 22.00 
Skupščinska kronika. 22.20 
Videonoč.

ljubljanska banka
Pomurska banka Murska Sobota

TV ZAGREB
9.00 Tv v šoli, 13.10 Po

novitve in mladinski spo
red, 1930 Dnevnik, 20.00 
Dvanajst žigosanih (film), 
21.50 Zabavna oddaja, 
22.35 Dnevnik, 22.55 Nočni 
spored.

.TV AVSTRIJA
Prvi program

1330 Mladinske odda
je, 18.00 Družinski maga
zin, 18.30 Na osi, 1930 Čas 
v sliki, 20.15 Derric, 21.20 
Dinastija, 22.15 Filmske 
novosti, 23.40 Maščevanje 
Jesseja Jamesa, (film). 
Drugi program
18.30 Glasbene želje, 19.00 
Štajerski utrip, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Industrijska do
godivščina (dok. oddaja), 
21.20 Tv magazin, 22.00 
Čas v sliki, 22.20 Šport,

TV MADŽARSKA
7.30 Čez eno uro sem na

zaj, madžarska. č/b serija. 
8.55 Poročilo iz Parlamen
ta. 17.00 Spored za upoko
jence. 17.30 Teka, uporabni 
napotki. 17.40 Filmska re
portaža. 18.00 Okno, služ
nostni program. 19.10 TV 
kino, napoved. 1930 IV 
dnevnik. 20.05 Iz Parlamen
ta. 20.35 Novi val. 21.25 TV 
kino, Tatič, italijanski film. 
23.15 Gimnastika.

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 1630 
Aktualno (informativni del s 
sobotno anketo, strokovnjak 
odgovarja, reklame, glasba), 
18.00 Najlepše želje s čestit
kami in pozdravi (dežurstvo 
pri telefonu 21 232 od 14.00 
do 16.00)

LJUBLJANA
10.30 Mladinski pevski fe
stival Celje 89, 4. oddaja.
11.00 Izbor tedenske pro
gramske tvornosti: Omizje.
13.20 Videogodba, ponovi
tev. 14.05 Tudi na kamnu 
rastejo drevesa, sovjetski 
film. 16.30 Tv dnevnik L 
16.50 Spored za otroke in 
mlade. 17.00 Športni dogo
dek. 18.30 Na pragu 21. sto
letja, dokum. serija. 19.05 
Risanka. 19.30 Tv dnevnik 
2. 19.59 Utrip. 20.20 Žreba
nje 3 x 3. 20.30 Zabavno
glasbena oddaja. 22.05 Tv 
dnevnik 3. 22.20 Delo na 
črno, ameriška nanizanka. 
23.05 Informativna oddaja 
za goste iz tujine. 23.10 Da
me, ameriški film.
PROGRAM LJ 2:

16.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 19.00 

dan.Jugoslavija, dober
19.30 Tv dnevnik. 20.10 
Filmske uspešnice — Rdeči 
alarm, ameriški film. 21.45 
Poročila. 21.50 Udeleženec 
in priča: Vera Horvat-Pin- 
tarič, oddaja iz kulture.
22.35 Športna sobota.

;TV ZAGREB
9.00 Tv v šoli, 13.55 Mla

dinski spored, 19.30 Dnev
nik, 20.00 Telefon (film), 
21.50 Zabavna oddaja,

TV AVSTRIJA
Prvi program

13.40 Mladinske oddaje, 
18.00 Oddaja o tv in radiu, 
1830 Nogomet, 19.00 Te
denski tv spored, 1930 Čas 
v sliki, 20.15 Šov Rudija 
Carreila, 21.50 Skrivnost 
neprave neveste (film), 
23.50 Jahalci (film).
Drugi program

17.00 Ljuba druži
na, 17.45 Kdo me hoče?, 
18.00 Sužnja Isaura, 18.30 
Magazin Alpe-Jadran, 
19.00 Avstrija danes, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Atomi, la
ži in kaj pride potem? 
(film), 21.50 Srčni list, 22.15 
Šport.
TV MADŽARSKA

10.25 Dragulj v 
kroni, pon. 11.15 Naš 
ekran, v nemščini. 15.40
Čaj ob petih. 16.05 Bar-

16.50 Pasolinijev kochba.
pasijon, balet. 17.45 Pravni 
primeri. 1830 Sosedje, pon. 
65. dela. 19.30 TV dnevnik. 
20.10 Drugi človek, ma
džarski film, 1. del. 21.45 
Rock glasba. 2235 SP v 
gimnastiki, posnetek. “

10.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 11.00 
Srečanje na pomurskem va
lu, 12.00 Spored v madžar
ščini, 13.00 Doma in onkraj 
meja, 13.30 V nedeljo po
poldne (osrednji aktualni 
prispevek, športne in druge 
novice, minuta za varstvo 
okolja, minute za kmetoval
ce, humor). 14.30 Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi 
(dežurstvo pri telefonu 21 
232 od 9.00 do 13.00)

[TV LJUBLJANA
8.55 Otroška matineja. 

10.10 Slovenska klavi rska 
glasba. 10.40 Delo na črno, 
amer, nanizanka. 1130 An
sambel Marela. 12.00 Kme
tijska oddaja. 13,00 Legen
da Teksas, 2. del ameriške 
nadaljevanke. 14.05 Gostje 
pop delavnice. 14.55 Kolo 
sreče, ponovitev. 1630 Tv 
dnevnik L 16.50 Nevesta je 
preveč lepa, franc, film 
(čb). 18.30 Kronika z Boršt
nikovega srečanja. 18.45 Ri
sanka. 1930 Tv dnevnik 2. 
19.59 Zrcalo tedna. 20 20 
Tovarišica ministrica, nada
ljevanka. 21.10 Super 
3 x 3. 22.40 Šport. 23.10 
Informativna oddaja za go
ste iz tuiine.
PROGRAM U 2:

10.00 Oddaja za JLA, Vr
nitev odpisanih — nadalje
vanka. 13.00 Športno po
poldne. 19.30 Tv dnevnik 2. 
19.55 Da ne bi bolelo: Za
kaj bolijo noge? 20.15 Poto
vanja po velikih železnicah 
sveta, dok. serija. 21.05 Inf
lacija nekega nasmeha, do
kum. oddaja. 2230 Športni 
pregled.

TV ZAGREB
9.30 Nedeljsko mladin

sko dopoldne, 11.00 Kme
tijska oddaja, 12.00 Kultur
na zapuščina, 13.00 Hči 
morskega vala (film), 13.50 
V nedeljo popoldne, 16.30 
Potopis, 17.00 Rdeča črta 
sedem tisoč (film), 18.45 Ri
sanka, 19.30. Dnevnik, 20.00 
Balkan ekspres (film), 20.55 
Todo modo (film).

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Ponovitve, 
Mladinski spored,

13.35
19.30

Čas v sliki, 20.15 Očetje ob 
meji (film), 21.50 La Travia- 
ta (opera).

TV MADŽARSKA
830 Spored za otroke. 

11.15 Pogled domov. 15.40 
Družinska nedelja. 16.55 
Malo romantike, operte. 
17.40 Tele video. 17.50 
Zemlja na posodo, 3. Pro
pad jezer. 18.15 Delta, 
znanstveni poročevalec. 
19.00 Teden, aktualne re
portaže. 20.00 Dnevnik. 
20.15 Moja umetnina. 2035 
Drugi' človek, madžarski 
film, 2. del. 22.45 Telešport. 
24.00 Video strani.

530 Prebujajte se z nami! 
(Ce ste prečuli noč, ker vas 
je bolel zob ali vam žena ni 
dala miru, nikdar ne spite od 
pol šestih naprej. Tudi ta
krat vam namreč ne bo dolg
čas, če boste poslušali jutra
nji murski val. Dovolj span
ca pa bo od osmih naprej, ko 
bo konec jutranje oddaje.)

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi. 1630 
Aktualno (informativni del, 
športna oddaja, reklame, 
glasba), 18.00 Sotočje

TV LJUBLJANA
10.10 Mozaik: Utrip, Zr

calo tedna, Mernik, Oči kri
tike. 1135 Slavolok zmage, 
ameriški film. 13.00 Kroni 
k,a z Borštnikovega sreča
nja. 1630 Tv dnevnik I. 
16.50 Mozaik, ponovitev. 
18.15 Spored za otroke in 
mlade. 19.05 Risanka. 1930 
Tv dnevnik 2. 20.05 B. A. 
Novak: Vojaki zgodovine, 
predstava drame SNG Ma
ribor. 2230 Tv dnevnik 3. 
22.50 Osmi dan.
PROGRAM 13 2:

1630 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 17.45 
Molitev nekega psa, do
kum. oddaja. 18.15 Svet 
športa. 1930 Tv dnevnik 2. 
20.00 Žarišče. 2030 Drob
no gospodarstvo, izobraže
valna oddaja. 21.00 Televi
zija, angl. dok. serija. 22,00 
Druga godba: Trevor Watts 
Moire Musič.

H/ ZAGREB
8.45 Tv v šoli in ponovi 

tve, 17.15 Mladinski spo
red, 1930 Dnevnik, 20.00 
Človek, ki je vedel kje sta 
sever in jug (drama), 21,05 
Resna glasba, 21.50 Dnev-

| nik, 22.15 Nočni spored.

TV AVSTRIJA
Prvi program

14.20 Mladinske odda
je, 18.00 Družinski maga
zin, 1830 Na osti, 1930 
Čas v sliki, 20.15 Ponedelj
kov šport, 21.15 Miami Vi
ce, 22.10 Cesta ogledat 
(fiim).
Drugi program

18.00 Sužnja Isaura, 1830 
Glasbene želje, 19.00 Šta
jerski utrip, 1930 Čas v sli
ki, 20.15 Munchenčana v 
Hamburgu, 21.15 Šiling, 
22.00 Čas v sliki, 2235 
Dok. oddaja, 23.10 Filmi iz 
računalnika.

TV MADŽARSKA
8.40 Teden, pon. 9.4® Ka

pelica sv. Krištofa, TV fibn. 
11.20 Moj rojstni kraj. 
1635 Video novice. 16.45
Poročila romunščini.
16.55 Perpertuum mobile.
17.40 TV program za 3 dni.
17.45 Četrt ure za gospo
darstvo. 18.00 Koledar 
1989. 19.00 Literarne
ke. 1930 TV dnevnik. 20.05 
Zgodilo se je pred 33. le
ti... 21.40 Panorama 2230 
TV dnevnik.

530 Prebujajte se z nami! 
(Torkovo jutro bo lepše z na
šim in vašim sodelovanjem v 
prebujevalni oddaji. Poleg 
vsega pa ne pozabite na moj
strico kuhanja, ki vam bo 
svetovala tudi tokrat!), 8.00 
Konec jutranje oddaje

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 1630 
Aktualno (informativni del, 
pogovor v živo, reklame, 
glasba). 18.00 Rezerviran 
čas, 18.15 Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi

rTV LJUBLJANA
10.10 Mozaik: Šolska tv. 

16.05 Tuji jeziki: Anglešči
na, 1630 Tv dnevnik 1. 
16.50 Mozaik, ponovitev. 
1735 Spored za otroke in 
mlade. 19.05 Risanka. 1930 
Tv dnevnik 2. 20.05 Tuja 
kri, zadnji del ameriške na
nizanke. 21.00 Mednarodna 
obzorja. 21.45 Tv dnevnik 
3. 22.05 Jazz na ekranu.
PROGRAM LJ 2:

17.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 18.00 
Beograjski tv program. 
18.45 Ropot, ponovitev. 
1930 Tv dnevnik. 20.00 Ža
rišče.. 2030 Žrebanje lota. 
2035 Shakespeare na tv: 
Kralj Lear. 22.40 Zabavni 
torek.

/O ljubljanska banka
Pomurska banka Murska Sobota

TV ZAGREB
17.15 Mladinski spo

red, 1930 Dnevnik, 20.00 
Zgodba o heroju (film), 
21.40 Dnevnik, 22.00 Teme 
in dvomi, 2335 Nočni pro
gram.

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.66 Tv v šoli in ponovi
tve, 14-20 Mladinske odda
je, 18.00 Družinski maga
zin, 1830 Na osi, 1930 Cas 
v sliki, 20.15 Dežela gora, 
21.07 Dallas, 22.00 Na ži
vljenje in smrt (film).
Drugi program

17.00 Tv v šoli, 1730 
Usmeritev, 18.00 Sužnja 
Isaura. 1830 Glasbene že
lje, 19.00 Štajerski utrip, 
1930 Čas v sliki, 20.15 
Kviz, 21.07 Zunanjepoliti
čna oddaja, 22.00 Čas v sli
ki, 22.25 Klub 2.

TV MADŽARSKA
9.10 Ponovitve: Otok di

šav, Panorama, Delta. 11.00
Telovadba za
17.05 Panonska
17.15 Poročila v
1730 Niaš ekran, 

invalide, 
kronika, 

nemščini, 
narodno-

sina oddaja v srbohrvašči
ni. 17.50 Četrt ure za gospo
darstvo. 18.10 Ženske za ' 
pultom, češka serija. 1930 
TV dnevnik. 20.05 Dragulj 
v kroni, angleška serija.
21.00 Studio ’89. 21.45 Beg 
v življenje. 5. del.

530 Prebujajte se z nami! 
(Ko se ne boste imeli kam 
dati, ko vam bo vsega preveč 
in vse odveč, vključite radio. 
In upajte, da bo prav takrat 
na sporedu jutranji murski 
val. Takoj vam bo boljše!), 
8.00 konec jutranje oddaje

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 1630 
Aktualno (informativni del, 
gospodarske teme, reklame, 
glasba), 18.00 Poslušamo 
vas (vprašanja po telefonu 
21 232), 1830 Najlepše želje 
s čestitkami in pozdravi

TV LJUBLJANA
10.10 Mozaik: Inflacija 

nekega nasmeha, Osmi dan. 
1630 Tv dnevnik I. 16.50 
Mozaik, ponovitev. 18.20 
Spored za otroke in mlade. 
19.05 Risanka, 19.30 Tv 
dnevnik 2. 20.05 Film ted
na: Pismo Brežnjevu, angl.
film. 21.50 Tv dnevnik
22.10 Svet poroča.

3.

PROGRAM LJ 2:
17.00 Satelitski programi 

— poskusni prenosi. 1830 
Studio Maribor. 19.00 Pred 
izbiro poklica: Obrti. 1930 
Tv dnevnik. 20.00 Žarišče. 
2030 Don Kihotove sanje, 
balet 21.30 Poročila. 21.40 
Scientia Jugoslavica.

TV ZAGREB
8.30 Tv v šoli in ponovi

tve, 17.15 Mladinski spo
red, 19.30 Dnevnik, 20.00 
Kino-oko (oddaja o filmu), 
2235 Dnevnik, 23.00 Nočni 
spored.

TV AVSTRIJA
Prvi program

14.20 Mladinske odda
je, 18.00 Družinski maga
zin, 1830 Na osi, 1930 Čas 
v sliki, 20.15 Drombusche- 
vi, 21.15 Škandal v Veroni, 
23.05 Divja reka (film).

Drugi program
12.55 Šport, 17.00 Vzgoj

na oddaja, 1730 Dežela in 
ljudje, 18.00 Sužnja Isaura, 
1830 Glasbene želje, 19.00 
Štajerski utrip, 1930 Čas v 
sliki, 20.15 Smrt nekega 
pesnika (F. G. Lorca), 22.10 
Cas v sliki, 2235 Šport, 
23.05 V očeh drugih.

TV MADŽARSKA

9.10 Glasbeni potpuri. 
9.40 Zoom, Your English 
magazin. 10.10 Studio '89, 
pon. 16.50 Video novice. 
17.00 Poročila v slovaščini. 
17.05 Telešport. 17.20 Mad
žarska—Grčija, nogomet, 
prenos iz Nepštadiona. 
1930 TV dnevnik. 20.05 
K6icsey, debatna drama v 
šestih slikah. 21.10 Novi 
svet, zunanjepolitična kro
nika. 21.25 I. Stravinski: 
Kralj Ojdip.

530 Prebujajte se z nami! 
(Gotovo vam ne bo dolgčas, 
posebej če ste včeraj kupili 
nekaj tisoč zabodnonemških 
papirjev, imenovanih denar. 
Zjutraj boste namreč zvede
li, kako dober posel ste na
redili, da niste čakali na če
trtek!) 8.00 konec jutranje 
oddaje

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 16.30 
Aktualno (informativni del, 
kulturna oddaja, reklame, 
glasba), 18.00 Najlepše želje 
s čestitkami in pozdravi

TV LJUBLJANA
1630 Tv dnevnik I. 1630 
Mozaik, ponovitev'. 18.20 
Spored za otroke in mlade. 
19.05 Risanka. 1930 Tv 
dnevnik 2. 20.05 Sofija Ko- 
valevska, sovjetska nadalje
vanka. 2130 Tednik. 22.10 
Tv dnevnik 3. 2230 Kroni
ka z Borštnikovega sreča
nja. 22.45 »Komedija na 
slovenskem odru« — Moli- 
er: Zgrabiti Sganarela, I. 
del.
PROGRAM LJ 2:

17.00 Satelitski programi 
— poskusni prenosi. 18.00 
Studio Ljubljana. 19.00 Ču
stva, izobraževalna oddaja. 
1930 Tv dnevnik. 20.00 Ža
rišče. 2030 Posvetilo Meti 
Vidmar. 20.45 Oči kritike. 
21.15 Prisluhnimo tišini. 
21.45 Video na Slovenskem. 
2230 Satelitski programi — 
poskusni prenosi.

TV ZAGREB
830 Tv v šoli in ponovi

tve, 17.15 Mladinske odda
je, 1930 Dnevnik, 20.00 Pa
norama (pol. magazin), 
21.05 Zabavna oddaja, 
22.00 Dnevnik, 22.25 Nočni 
program.

TV AVSTRIJA

Prvi program

12.25 Ponovitve in mla
dinski spored, 1930 Čas v 
sliki, 20.15 Zabavni večer, 
22.00 Vražji fant (film).

Drugi program

9.00 Matineja, 1630 
Praznični spored, 18.40 Av
strija v sliki, 19.00 Avstrija 
danes, 1930 Čas v sliki, 
20.15 Beg belih žrebcev 
(film), 22.05 Zapuščina 
dvojnega orla.

TV MADŽARSKA
9.10 Človeško telo; Sta

ranje, pon. 935 Poslednje 
zatočišče, jugosl. prirodo
slovni film. 11.00 Telovad
ba za invalide. 17.10 Panon
ska kronika. 17.20 Poročila 
v srbohrvaščini. 17.30 Tretji 
kanal. 18.15 TV program za 
4 dni. 1830 Bebi in drugi, 
angleška serija. 19.15 Žre
banje lota. 1930 TV dnev
nik. 20.05 Ljubim te, ljubi 
me; češki film. 21.45 Do
mače ogledalo. 23.05 TV 
dnevnik.

Zdravilišče ..RADENSKA« s tremi srci n. sol. o Radenci TOZD 
Turizem in gostinstvo -JERUZALEM« n. sol. o. Ljutomer 

objavlja
natečaj za izbiro najugodnejšega ponem ko- 
v zakup 15,25 m’ poslovnega prostora v Terma.
pališču Banovci.
Poslovni prostor se nahaja v novozgrajenem zaprtem prostoru 
pokritega bazena.
V poslovnem prostoru se lahko opravljajo kozmetične in pedi- 

kerske storitve.

Zakupnik si 
dejavnosti

uredi interier in zagotovi dovoljenje za opravljanje

Poslovni prostor se oddaja v zakup za dobo dveh let.
»naša 100 000 — din za m’ Izklicna cena za poslovni prosto

mesečno.
aa n.,»h »naša 10 dni od dneva objave natečaja v Rok za oddajo ponudb znaša iv m

Vestniku.

LJ 1, SOBOTA, 21. OKTOBRA

ŽENSK.E, ameriški barvni film, 1985, 97 min.

Po štiriindvajsetih letih zakona in odvisnosti od moža izve že
na za moževo mnenje: njun zakon je dolgočasen. Njena reakcija 

Je seveda burna, čustvena, nepremišljena in prenapeta. Zapusti 
dom in se preseli k svoji mladi hčeri, ki že ima za sabo kratkotraj
no zakonsko izkušnjo. Nenadoma se tako spremeni odnos med 
materjo in hčego. Zdaj je hči tista, ki mora svetovati materi, jo vo
diti, ji odpirati oči. Mati Dariene ji namreč prizna, da ni nikoli 
premišljevala o svojem zakonu. Življenjski slog, ki ga je privzela 
pred mnogimi leti, je postal zanjo nekaj samoumevnega in nepro
blematičnega. Zato je zdaj v novem položaju popolnoma ohrom
ljena. Ko se hči poskuša pogovoriti z očetom, da bi malce preveri
la položaj, ji ta zaupa, da odnos med njim in materjo ni bil nikoli 
kaj posebnega, to pa se je posebej pokazalo, ko se je hči odselila. 
Oče je prepričan, da otroci lahko zakrijejo marsikaj, kar gre naro
be.

Skupno življenje matere in hčere v majhnem hčerinem stano
vanju ni prav nič idilično, saj nenapovedan materin prihod pov
zroči kopico problemov in močno spremeni življenje hčerki, ki lju
bi svojo samostojnost in neodvisnost. Zato si že oddahne, ko kaže, 
da se bosta starša pobotala in da se bo mati vrnila domov. Toda 
zgodba se tu sploh ne konča ...

13 1, NEDELJA, 22. OKTOBRA

NEVESTA JE PREVEČ LEPA,
francoski črno-beli film

Brigitte Bardot, s svojo podobo ženske — otroka in naivno iz
zivalnostjo, je za nekaj časa postala francoski simbol in francoski 
adut senzualne lepote v tekmi z ameriškimi lepoticami. Film Ne
vesta je preveč lepa je komedija polna čustvenih prepletov in bliš
ča reklamnega sveta, vendar je osrednja privlačnost prav gotovo 
tedaj še rosno mlada Brigitte Bardot.

Igra vedro dekle s podeželja, ki pod varstvom svoje tete uživa 
v preprostem podeželskem vsakdanu. Toda nekega dne zaide tja 
par, ki ima pomembno reklamno podjetje. Dekle ju že na prvi po
gled tako očara, da jo skušata pridobiti za delo v svoji agenciji. In 
tako deklica kaj kmalu postane idol Francije. Smehlja se z naslov
nic in polni strani v revijah. Z zaročencem lastnice agencije sta si 
kar preveč naklonjena, zato si slednja izmisli novo propagandno 
akcijo, v kateri naj bi dekliški idol Francije skupaj s čednim mla
deničem zažarel v vsem skladju, o vsem pa naj bi poročale revije, 
bogato opremljene s slikovnimi dokazi. Zamisel je uresničena, to
da ljubosumje lastnice agencij narašča. Načrtuje senzacijo z resni
čno poroko. Vendar gre dobro pripravljeni načrt poročnega slavja 
po vodi, saj resnična čustva prevladajo... Poleg simpatične Bri
gitte, ki vseskozi obdrži svojo preprostost, je zgodba duhovito zao
krožena v klasično komedijo zmešnjav.
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kino
SPORED FILMOV V KINU 
»PARK« M. SOBOTA od 20. do 26. 
oktobra

20.. okt. ob 17. in 19. uri amer. kom. 
POLICIJSKA AKADEMIJA, V. del

22_ okt. ob 15. in 17. uri amer. kom. 
POLICIJSKA AKADEMIJA, V. del

22. okt. ob 19 uri nem. erot. film. 
VROČE noči JOSEPHINE MUT- 
ZENBACHER — trda erotika

23- okt. ob 17. in 19. uri 
amer-hongkons. film NA ZMAJEV! 
POTI (FILM ZA LJUBITELJE BRU- 
CEA LEEJA!)

24. okt. ob 17. uri amer.-hongkong. 
film NA ZMAJEVI POTI

24. okt ob 19. uri ang. akc. komedi
ja LETEČI RAZBOJNIKI

25. okt. ob 17. in 19 uri angl. akc. 
komedija LETEČI RAZBOJNIKI

26. okt. ob 17. uri amer, thriller 
PRIVRŽENCI ZLA

26. okt ob 19. uri amer. erot. film 
ANINA OBSEDENOST — trda ero
tika. KinO KUD ŠALOVCI

21. okt. ob- 19.30 uri amer. kom. 
POLICIJSKA AKADEMIJA, V. del

21. okt. ob 2030 uri nem. erot. film 
VROČE NOČI JOSEPHINE MUT- 
ZEN SACHER.

Prodam
MOTORNA
VOZILA

LADO, letnik 1987, registrirano do 
oktobra 1990, ugodno prodam. M. 
Sobota, Tišinska 9. M^4653
ZASTAVO 101 GTL 55. letnik 1983, 
ugodno prodam. 9 21 545. M-4654 
JUGO KORAL 55, letnik 1988 no
vember. prodam. « 25 529. M-4659 
GOLF JGL dizel, letnik 19.84, pro
dam. Kerman, Bogojina 305 a_ M- 
4660
GOLF XB, letnik 1986, prodam. Mla
dinska 30, Bakovci. M-4661
TOMOS 14 M. star dve leti, prodam 
ali zamenjam za APN 6. Dolnji Slave
či 73. M-4666
BT 50, skoraj nov, ugodno prodam. 
« 23 848 ali Staneta Rozmana 4. M. 
Sobota. M-4667
FIAT 127 prodam. Vešcica 58. M- 
4677
GOLF, karamboliran, L 3982, in Z 
101, L 1980, obnovljeno, prodam. 
Martjanci 74. M -4679
VW HROŠČ, neregistriran, ugodno 
prodam. Renkovci 48, p. Turnišče.
M-4681
JUGO 45, 1. 1988, prevoženih 
9000 km, prodam. Partizanska 3, Ra
kičan. M MM
AVTO.MATIK S SMERNIKI in mo- 
tokuitivator HONDA S PRIKLJUČ
KI prodam. «46 109. M-MM 
KADETT 1.6 dizel, letnik 1988 (janu
ar), prodam. Stjepan Pertinač, Užiška 
5, Ljutomer. «81 795. M-MM 
VUGO 45, letnik 1987, prodam. Mi
ran Semenič, Sp. Kamenščak 64 a, 
Ljutomer. IN-17650

’ »*»

GRADITELJI
POZOR!
Izdelujem stropne nosilce vseh veliko
sti. zelo ugodne cene, dbbava takoj. 
Večjo količino dostavimo na dom 
brezplačno, cena zajamčena. Infor
macije: Željko P_, Novo Selo Rok, R. 
Končara 16, 42200 Čakovec, telefon: 
<042) 811 685.

TRGOVINA KALAMAR 
TRDKOVA

PRODAM

ŠKODO 110 R CUPRE prodam. Ra
kičan, Cvetkova 46. M-4570 
ŠPORTNO ŠKODO, registrirano do 
1990, prodam. Ižakovci 155. M-4572 
VW 1200, letnik 1965, prevoženih 
64,000 km. prodam. Prodam tudi av- 
tomatik ali zamenjam za barvni TV. 
9 78 J42. M-4579
OPEL ASCONO, letnik 1971, pro
dam. Bratonci 821 — Špilak. M-4580 
APN 6 prodam. 9 23 177 ali Čeme- 
lavcf, Jurčičeva 2. M-4581
RENAULT 5 GL letnik 1987, dobro 
ohranjen, prodam. Crnkovič, Sodišin- 
ci 26 a. M-4582
JUGO 45, star 2 leti, prevoženih 
21.000 km, garažiran, rdeče barve, 
prodam. «i069> 62 188 — dopoldan 
ali 7'4 876 — popoldan. M-4584 
ZASTAVO 128. letnik 1983, prodam. 
Ropoca 1 L M-4588
RENAULT 4 prodam. Štefan Rigač, 
Jurij 125. M-4589
JUGO 55 ugodno prodam. «87 117. 
M-459I
ŠKODO 110 L, letnik 1975, neregi
strirano. vozno, in DIANO, letnik 
1976, registrirano, prodam. G. Petrov
ci 2 a ah ® 23 920. M-4594
ZASTAVO 101 KONFORT, letnik 
198 h dobro ohranjeno, prodam. Kau
čič, Lipovci 233. M-4608

GOSPODI NJE!
Ce vam zamrzovalna skrinja 
toči vodo at tedera, pokKAe 
IZOLACUSIU SERVIS
F.MeidM^
Gornji Slaveči 6. Kuzma 
(069) 78-271

Poprardo z garancijo na *a 
Sem domu.

ZASTAVO 126 P, letnik 1981, pro
dam. Kidričeva 20, Ljutomer ali 
S (069) 82 870 po 17. uri. IN-17646 
LADO 1300, letnik 1987, prevoženih 
13.000 km, prodam. Stanislav Nedok, 
Banovci 14 a, p. Veržej ali S (069) 
87 210. IN-17649
APN 6 prodam. ® (069) 81 415. ik- 
17642

KAM NA KOZARČEK IN PICO? 
NA HOTIZO V OSMICO!

J C GO 45. letnik 1984 oktober, pro
dam. «26 001. M-46I1
MOPED APN 6, star 2 leti, prodam. 
9 73 078. M-MM
ČZ ENDURO 175 prodam. 
«23-681. M -4619
ZASTAVO 101, letnik 1979, zelo 
ugodno prodam. Brezovica 51 a. M- 
4623
MOPED BT 50 prodam. Bakovci, 
Poljska »3. M-4626
ZASTAVO 750, letnik 1984, prodam. 
Marjan Lesjak, Lendavska 37 c, M. 
Sobota. M-463T
ZASTAVO 101, karambolirano, le
tnik 1987. prevoženih 20.000 km, pro
dam. 9 22 608. M 4637
JUGO 1.1 GX—101, garažiran, star 
dve leti, registriran do junija 1990, 
prodam. Šonaja, Radenci, Jurkoviče
va H, ali «73 152. M-4640 
ZASTAVO KOMBI in ZASTAVO 
750 prodam. Partizanska 85, Lenda
va. IN-19928
ENOOSNO PRIKOLICO, preku
cnik. nosilnost 3 L prodam. Vlado 
Eger. Črnci 51. GR-12010 
ZASTAVO 101 GTL, L november 
1986. prodam. ® 73 095. GR-12021 
JUGO 45. letnik 1985, ugodno pro
dam. Ježe Magdič, Renkovci 155, p. 
Turnišče- M-4646
GS 13. letnik 1980, prodam. Baligač, 
Lipova 52 b. M-4651

TRAKTOR URSUS C 335 prodam. 
Berke, Šalovci 35. M-4665
BRZOPARILNIK, 1001, nčvi, 10% 
ceneje, vhodna vrata, nova, 30 % ce
neje, kotel za žganjekuho, panonija, 
801, pralni stroj gorenje in štedilnik 
na dna (rabljeno) zelo ugodno pro
dam. 9 po 17. uri 77 618. M-4652 
TARAP, dvoredni, malo rabljen, pro
dam. Čemelavci, Gorička ulica 65. 
M-4678
SIPOV ENOREDNI TRGALNIK ZA 
KORUZO KK 30 prodam. Ključarov- 
ci 14, Križevci pri Ljutomeru. IN- 
17647
OLTOVE PLUGE prodam. 
« 72 199. M-4506

ZAKONCA z otrokom iščeta enoin- 
pol- ali svosobno stanovanje s cen
tralno kurjavo v Murski Soboti ali 
bližnji okolici. Informacije po telefo
nu 21 345. M-MM
OPREMLJENO SOBO s souporabo 
sanitarij in kuhinje, ogrevano, v Lju
bljani, oddam študentkama. 
® 21 605. M-4597
SOBO S KOPALNICO, GARSO
NJERO ALI MANJŠE STANOVA
NJE vzamem v najem. ® 24 872. M- 
4669

Ponudba tedna:

MINERALNA VODA 
ŽE OD 7.880 din!

CTl ŽIVAL!' n n i

BREJO TELICO in živinsko prikoli
co prodam. Dolnji Slaveči 5. M-4577 
TELICO, kontrola A, brejo 8 mese
cev, prodam. Žižki 50. M-4617
MALE PUJSKE prodam. . Tišina 6 a 
ali «46 161. M-4621
NESNICE, stare 14 tednov, rjave, pro
dajamo po dnevnih cenah. Informaci
je vsak dan v večernih urah Franc 
Borštnar, Stogovci 9, Apače. M-4633 
MALE PUJSKE prodam. Gederovci 
27. M-4634
KRAVO s prvim teletom prodam. 
Domanjševci 129. M-4641
MALE PUJSKE prodam. Satahovci 
39. M-4655
MALE PUJSKE prodam. Tomšičeva 
X Rakičan. M-MM
ČISTOKRVNE RODOVNIŠKE 
MLADIČE — nemške ovčarje, pro
dam. Janez Hajdinjak, Rogašovci 13.
M-4683
KRAVO, vozno, staro 8 let, brejo 5 
mesecev, prodam zaradi visoke staro
sti lastnika. Khar, Neradnovci 41, p. 
G. Petrovci. M-4687

posesti
STANOVANJSKO HIŠO V LEN
DAVI, Rudarska 26, prodam. Boris 
Šmit, Trimlini 56. IN-19927

KOLINE Z BUJTO REPO,
presne pogače, mlado in staro vino ste vabljeni 
20., 21. in 22. oktobra v
GOSTILNO SMARTO-ŠP1LAK
v Puconce!

LADO 120, letnik 1976, prevoženih 
27.000 km, po generalki, prodam. 
Venčeslav Prelog, Grabe 23, Križevci 
pri Ljutomeru. IN-17643
ZASTAVO 1«1, letnik 1987 januar, 
staro za novo, prodam. ®(069; 
81 879 po 14. uri (Eriih). M-4684 
126 P, star 22 mesecev, naprodaj. 
Kuzma, Puževci 31, ali ® 76991. M 
4686
RENAULT 18 TU. letnik 1983 — de
cember, prevoženih 32.000 km, gara
žiran, ugodno prodam. ® 76 91IM- 
MM

PRODAM

PLUG, 12-colni, nizki, prodam. Alojz 
Markovič, Sovjak 51, p. Videm ob 
Ščavnici. M-4587
FERGUSON. 42 KS, prodam. 
® 78 626. M-4596
TRAKTOR ZETOR 52 45. 600 de 
lovnih ur, prodam. Gjergjek. Grad, 
ali ® 77 688. M-4610
KOMBAJN ZMAJ 133 s prešo in 
adapterjem za krmo, v dobrem stanju, 
prodam. ® (069) 78 632. M-4615 
VISOKOTLAČNO PREŠO za seno, 
znamke BOVC, prodam. ® 48 402 ali 
Železen, Puconci. M-4648 
ŠKROPILNICO TOMO VINKOVIČ 
418—423 prodam. Vaneča 34. M- 
4656

GRADBENO PARCELO, 800 m3, na 
Jugovem v Beltincih prodam. 
® (061) 452 058. M-4618
PARCELO ZA VINOGRAD in poči
tniško hišico ter kravo, visoko brejo, 
staro 5 let, prodam. Ludvik Mencin
ger,Gerlinci 14. M-4628
HIŠO na 10-arski parceli v Bakovcih 
prodam. Cvetka Novak, Panonska 7, 
Bakovci. MAM3
STAREJŠO HIŠO v Ljutomeru (pri 
cerkvi) prodam. Alojz Lah, Sp. Krap- 
je 58, Veržej, ali ® (069) 82 252 (Ko- 
si).IN-1764I
STANOVANJSKO HIŠO V LEN
DAVE novo, prodam. Mlinska 19. 
LE-19926
HIŠO z gospodarskim poslopjem in 
1 ha zemlje prodam v Veržeju. Gozd
na 19. 9 (069) 87 075. M-4606
NJIVO na Kukeču, 40 arov, in VE
SPO, novo, registrirano, ter čebele v 
AŽ panjih prodam. «24 580. M- 
4609

VEC 501 PLASTIČNIH SODOV, 
primernih tudi za nafto ali kurilno 
olje, prodam. Janez Hak, Dobrovnik 
244. M-4440
CENTRALNO PEČ FERRO-
THERM, 35.000 kalorij, desna, ugod
no prodam za devize. ® 74-029 ali 
82-804. MA586
TERMOAKUMULACIJSKO PEČ 
AEG 2.5 KW, prodam. Žgeč, Staneta 
Rozmana 19. M-4598
LATE 8x5 cm, dolžine 4 m, pribli
žno 1 m3, prodam. Pečarovci 48. M- 
4599
PEČI NA OLJE, peč na drva, omaro 
in kavč ugodno prodam. ® 23-895. 
M-4601
SVNTISIZER KORK POLY in zvo
čne skrinje prodam. «24-534. M- 
4604
PEVSKO OZVOČENJE FBT 200 V 
prodam. ® (069) 60-527 — popol
dan. M-4605
PRALNI STROJ prodam. ® 22-189 
od 18. ure naprej. M-4624
VRATNE PODBOJE, sumo, luženi 
hrast, prodam. ® 24-488. M-4627 
ŠTEDILNIK kuppersbusch na pre
mog ugodno prodam. Radenci, 
® 73-264. M-4629
BARVNI TV GORENJE-korting pro
dam. Lendvaj, St. Rozmana 4, M. So
bota. M-4630
ZAMRZOVALNO SKRINJO, 300 I, 
rabljeno 1 leto, prodam. ® 23-134. 
M-4632
DISKETNIK 1541 in diskete s pro
grami za C 64 prodam. ® 26-103. 
M-4638
GROZDJE Z BRAJD prodam. Krog, 
Plečnikova 14. M-4639
3 TONE LANSKE KORUZE V ZR
NJU prodam. Informacije v nedeljo, 
22. 10., v Kotu 28. M-EP
TERMOAKUMULACIJSKO PEČ, 
nerabljeno, 4 KW, prodam. ® 82-090 
po 15. uri. m-DL
2,6 m" žaganih tramov, dolžine 6 m, 
hladilnik in kavč prodam. Kroška 26, 
Murska Sobota. M-46644
TR1SED in dva fotelja prodam. Fin- 
žgarjeva 8, Murska Sobota. M-4645 
TV TOSCHIBA 31, daljinsko upra
vljanje, barvni, z deklaracijo, pro
dam. Mikloš Kuzmiča 25, popoldan. 
KITARO ELECTRIC OVATION 
ACUSTIC prodam. Celec, Vrazova 
15 a, M. Sobota. M-4658
ZASTAVO 101 CONFORT, letnik 
1981, prevoženih 420.000 km, registri
rano do 10. 8. 1990, v odličnem sta
nju, z dodatno opremo, prodam. 
® 25-506. M-4662
ZAMRZOVALNO SKRINJO, bar
vni televizor in preprogo (3 x 4 m), 
prodam. Kuharjeva 14, M. Sobota. 
M-4671
KORUZO Z NJIVE prodam. Roga
šovci 29. M-4672
300 I SLIV, mešano grozdje in hraste 
po izbiri za posek prodam. Brezovci 
40. M-4673
OTROŠKO SOBO MOZAIK ugod
no prodam. M. Sobota, Prežihova 6. 
M-4675
5 cm DESKE, hrastove, 2 m3, zelo 
ugodno prodam. ® (042) 843-338. 
M-4685
MEŠANO GROZDJE z brajd pro
dam. ® (069) 87-156 po 14. uri. IN- 
17644
MEŠANO GROZDJE z brajd pro
dam. Zg. Krapje 29, p. Veržej. IN- 
17645

GLASBENA SKUPINA išče prostor 
za vaje v Murski Soboti ali okolici. 
Plačilo po dogovoru. ® 23-736. M- 
4674
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost lista od proda
je medu za vpis v hranilno knjižico št. 
28996-7, izdanega pri H KS KZ Pa- 
nonka M. Sobota na ime Ivan Vrb
njak, Ključarovci 15, p. Križevci pri 
Ljutomeru. M-4682

POSLUŽITE SE 
OGLASNEGA 
TRŽENJA V

OPEL Zaposlitve

• specializirana prodajalna 
vozil OPEL in rezervnih 
delov

• rezervni deli cenejši kot v 
tujini

• blago pošiljamo po povze
tju

ŠOFERJA C KATEGORIJE z izku
šnjami zaposlimo. ® 74-780 — po
poldan. M-4583
TAKOJ ZAPOSLIM MIZARJA. 
® 74-558. M-4636

Kupim

TV - VIDEO — AVTOMATIKA — SERVIS
TRAJBAR, Cankova 67 a
Popravljamo vse vrste televizorjev in igralnih avtoma
tov. Montiramo daljinsko upravljanje v vse vrste televi
zorjev,
INFORMACIJE NA TELEFON: (063) 76-639 vsak dan od ». 
do 9. ure.

ČAKOVEC, Preloška 38, tel.: 
(042) 816 601.
Delovni čas od 8. do 16. ure, 
ob sobotah od 8. do 12. ure.

STAREJŠO HIŠO V LENDAVI ali 
bližnji okolici kupim. Ponudbe na 
upravo lista pod: GOTOVINA. M- 
4612
LESENE KOLE, višine 1.50 m, ku
pim. ® 22-846 od 7. do 12 ali od 14. 
do 18. ure. M-4664

OPEL VARAŽDINSKO ZELJE 
prodam po 3.000,— din.
Verban, Tropovci, tel.: 
46-015.

VESTNIK VESTNIK — Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska 
Sobota, Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer. Izdaja 
Zavod za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobo
ta. Ureja uredniški odbor:

trma Benko (direktorica in glavna urednica), Jože Šabjan (odgovorni urednik), Bernarda Balažič, 
Brigita Bavčar, Jani Dominko, Silva E6ry, Jože Graj, Majda Horvat, Milan Jerše, Ludvik Kovač, Du
šan Lopamik, Feri Maučec, Štefan Sobočan, Branko Žunec. Endre Gonter (tehnični urednik), Ne
venka Emri in Marjan Maučec (lektorja).
Naslov uredništva in uprave:
Murska Sobota, Titova 29/1. Telefoni: novinarji 21 383, 21 232; odgovorni urednik 21 579, glavna 
urednica in direktorica, naročniški oddelek, računovodstvo tn tajništvo 21 064 in 21 383; GPS (trže
nje) 22 403 in 21 064; dopisništva: Gornja Radgona 74 597, Lendava 75 085 in Ljutomer 81 317. Te
lefaks 22 419. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Naročnina za IV trimesečje 1989 je 225.000 dinarjev, za delovne organizacije 450.000 dinarjev, za 
naročnike v tujini 70 DEM (letno).
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana: 
50100-620-00112-5049512. Tisk ČGP Večer tozd Mariborski tisk Maribor. Po pristojnem mnenju je 
Vestnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

Razno
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost vezave dinar
skih sredstev na hranilni knjižici D 
45037-9, izdani pri H KS Panonka M. 
Sobota. Jože Forjan, Rakičan, Panon
ska 25. M-4573
PREKLIC!
PREKLICUJEM INDEKS TPL’ 
usmeritve M. Sobota, izdan leta 
1982/83 na ime Bojjin Vučko, Čren- 
šovci 31. M-4574
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost zaključnega 
spričevala, izdanega v šolskem letu 
1974/75 na Gostinski šoli v Raden
cih, na ime Agica Ropoša, Grad 70. 
M-4622

ŽELITE PODARITI MO
DERNO ARANŽIRAN ŠO
PEK ALI LEPO LONČNI
CO’

Potrebujete morda poročni šo
pek, ikebano ali venec?
Obiščite Salon cvetja Cipot
Grajska 4 a, Murska Sobota. 
teL: 22-193.
Sprejemamo tudi naročila za 
I .november.

PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala za 
8. razred, izdanega na OŠ Tišina. 
Marjan Kavaš, Sodišinci 30, p. Tiši
na. M-4663

Mama, nikjer ne sliši se tvoj glas, 
tišina zdaj okrog je nas, 
a v naših srcih še spomin živi 
in živel bo do konca dni.

16. oktobra je minilo leto dni 
bridke žalosti, odkar nas je za 
vedno zapustila naša draga že- 

na‘ mama in babica

Marjeta Sraka

z Melinec

Za teboj ostala v našem domu je praznina in v naših sr
cih neminljiva bolečina. Hvala vsem, ki se z lepo mislijo 

ustavite ob njenem preranem grobu.

ŽALUJOČI VSI, KI SMO JO IMELI RADI

Kje si ljubi mož in očka, 
kje tvoj mili je obraz, 
kje je tvoja skrbna roka, 
ki skrbela je za nas?

ZAHVALA
6. oktobra nas je v 78. letu sta
rosti po dolgi bolezni zapustil 
dragi mož, oče, stari oče in 

brat

Aleksander Cug
iz Sela

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, prijateljem in znancem, ki so nam v najtežjih tre
nutkih pomagali, izrekli sožalje ter vsem tistim, ki sp ga 
pospremili na njegovi zadnji poti ter mu darovali vence 

in cvetje.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

ŽALUJOČI: žena Karolina, hčerki Albina in Olga z 
družinama, vnuki ter brat in sestra z družinami

Niti zbogom nisi rekel, 
niti roke nam podal, 
smrt te vzela je prerano, 
a v naših srcih boš ostal.

ZAHVALA
V 24. letu starosti nas je tragi
čno zapustil naš dragi sin, brat, 

svak in stric

Franček Drvarič
iz Bakovec '

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, so
sedom, prijateljem in znancem ter mladincem iz Bako
vec, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na nje
govi mnogo prerani zadnji poti, darovali vence in cve

tje, nam pa izrekli besede sožalja.
Hvala g. župniku za pogrebni obred, pevcem za odpete 
žalostinke ter predstavnici KS za ganljive besede ob 

odprtem grobu.
Iskrena hvala sodelavcem tovarne Mesnih izdelkov, 
obrat Delikatesa; kolektivu Konstruktorja Pomurje, de
lavcem ozda Mura, tozd Perilo ter OS K. D. Kajuh. 
Vsem skupaj in vsakomur posebej še enkrat — hvala.

ŽALUJOČI: mama, sestri Dragica in Jožica, svaka Dra
go in Jože ter nečaki Tina, Simon in Danijel ter drugo so

rodstvo

STRAN 22 VESTNIK, 19. OKTOBRA 1989



ZAHVALA
Ob boleči izgubi drage mame, taš

če, stare mame in prababice

Ane Voroš
iz Tešanovec 42

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in znancem, ki 
ste jo pospremili na njeni zadnji poti, darovali vence m cvetje. 

Vsem hvala za izrečeno sožalje. Enaka hvala duhovniku, pev- 
cem in predstavniku KS.

Vsem še enkrat — iskrena hvala.

VSI NJENI

ZAHVALA
Po kratki bolezni nas je v 77. letu 
starosti zapustil naš dragi sorodnik

Kdor veruje v Kristusa, 
bo večno živel

Stefan Tratnjek
upokojeni dolgoletni župnik 

na Pertoči

Iskreno se zahvaljujemo g. škofu, dr. Francu Krambergerju za 
opravljeno pogrebno bogoslužje, vsem sobratom duhovnikom 
za udeležbo na pogrebu, govornikom za poslovilne besede, 
pevcem za odpete žalostinke ter vsem od blizu in daleč, ki ste 
ga v tako velikem številu spremljali na njegovi zadnji poti in 

zanj molili.
Posebna hvala sedanjemu župniku na Pertoči g. Jožku za orga
nizacijo pogreba. Hvala vsem darovalcem cvetja in vsem, ki ste 
darovali za svete maše in druge dobre namene. Posebno se za
hvaljujemo osebju mariborske bolnišnice, sobratom — upoko
jenim duhovnikom v Mariboru, ki so ga prijateljsko sprejeli v 
svojo skupnost, ter s. Metodi, ki mu je med bivanjem v domu 

požrtvovalno stregla in pomagala.
ŽALUJOČA MARIJA SRAKA V IMENU VSEH SORODNI

KOV

Ne bo besed več tvojih, 
ne bo stiska tvojih toplih rok, 
ostal le nate bo spomin, 
kako dobra mama si bila.

ZAHVALA
V 75. letu starosti se je nenadoma 
pretrgala nit življenja naši dragi 
mamici, babici, prababici, sestri in 

teti

Mariji Ficko
iz Radovec 38

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
posebno Jožetu, znancem in družinama Fujs. Hvala družini 

Pintarič iz Šalamenec in sosedom.
Hvala g. duhovniku za pogrebni obred, pevcem za odpete ž$- 
lostinke, govorniku Bernjaku in vsem, ki ste darovali vence in 
cvetje ter jo v tako velikem številu pospremili k večnemu počit

ku.
Radovci, 6. oktobra 1989

ŽALUJOČI: sin Vili z družino, sin Janez, hčerke Kristina, Ma
rija, Anica, Dragica in Angela z družinami ter brat Karel in dru

go sorodstvo

Zakaj si moral nam umreti, 
ko pa s teboj je bilo tako lepo živeti. 
Odkar utihnil je tvoj glas, 
žalost in bolečina domujeta pri nas.

ZAHVALA
V 43 letu starosti nas je nepričakovano m za vedno zapustil 

naš dragi sin, brat, stric m ujec

Geza Oškola
iz Križevec v Prekmurju 152

Ob tej težki izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
botrini sosedom, sodelavcem, prijateljem m znancem, poseb- 
n o pagospe Cugovi iz Murske Sobote, k, ste ga v tako velikem 
števcu pospremili na njegovi zadnji pob ter mu poklonih ven

ce in cvetje, nam pa izrekli besede iskrenega sožalja.
„ , . „ duhovniku Balažiču za pogrebno svečanost,
(osebno hvala g.govorniku Elemerju Hanju, Ga- pevcem za odpe U. dosti, k^. jndustrijj AB(. Pomurke M 
S Sobom in Pletilstvu Prosenjakovci obrat Križevo.

akcmu posebej še enkrat — globoka hvala.
v.....Atilo sestra Irena s sinom Vilijem, se- 

Vladom mr malima Kristjanom in Snje-

Vsem skupaj in vs;
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Hladen je tvoj grob, 
tvoj zadnji dom.
a v srcih naših bivaš ti, 
tu je tvoj večni, topli dom.

14. oktobra mineva žalostno leto 
dni, odkar nas je tragično zapusti

la naša

Angela Brunec
roj. Trajbarič

Hvala vsem, ki v srcu nosite lep spomin nanjo in ji prižigate 
sveče in darujete cvetje!

MAMA IN SESTRI Z DRUŽINAMI IZ FILOVEC

Cvetje na grobu 
naj ti pove.
da vedno v srcu med nami si še.

Boleč je spomin na 22. oktober, ko 
minevajo tri leta, odkar ni več med 
nami dragega moža, očeta in stare

ga očeta

Jožefa Čontaie
iz Sebeborec

Naša hiša stoji še vedno ob robu majhnega gozda, kjer smo bi
li skupaj tako zelo srečni. Tebe, dragi oče, že tri leta ni več med 
nami. V hladnem grobu počivaš na sredi naše vasi, mi te obi

skujemo in čutimo, kako zelo nas boli srce.
Hvala vsem, ki se ga spominjate.

Z BOLEČINO V SRCU VSI TVOJI

Niti zbogom nisti rekla, 
niti roke nam podala, 
smrt te vzela je prerano, 
a v naših srcih boš ostala.

ZAHVALA
Z bolečino v srcu sporočamo, da 
nas je v 75. letu zapustila naša dra
ga žena, mama, babica in prababica

Kristina Panker
iz Šalamenec 60

Iskreno zahvalo izrekamo vsem sorodnikom, sosedom, prijate
ljem, hčerkinim sodelavcem, tovarni Mura — tozd Perilo za 
darovani venec, vsem za podarjene vence, cvetje in ustna ali 

pisna sožalja.
Zahvaljujemo se tudi patronažni sestri, ki ji je lajšala bolečine. 
Hvala g. župniku iz Pečarovec za opravljeni pogrebni obred in 
tolažilne besede, cerkvenim pevcem za lepo odpete žalostinke, 
predstavnici KS za poslovilne besede, gasilcem za organizacijo 

pogreba in godbi iz Bakovec.
Hvala vsem, ki so nam pomagali in nas tolažili v težkih trenut
kih ter jo v tako lepem številu pospremili na njeni zadnji poti. 

Še enkrat vsem iskrena hvala.
ŽALUJOČI: njeni najdražji

m

Šli bomo na tvoj grob, 
da bi slišali tvoj mehki glas, 
da bi nam pripovedovala lepe zgodbe, 
polne upanja kot nekoč iz srečnih dni. . . 
Pokliči nas, zašepeči pod gomilo 
pa te bomo slišali. . .

'(I. Cankar)

ZAHVALA 
sporočamo žalostno vest, da nas je pred

svojim 69. rojstnim dnevom mnogo prezgodaj zapustila naša 
draga žena, mama, tašča in stara mama

Joianka Herceg 
rojena Kodila 

iz Prosenjakovce 103

Z bolečino v srcu in ob grenkem spoznanju, da ni več med na
mi naše drage žene, mame, tašče in stare mame, se najlepše za
hvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, znancem in prijateljem, 
ki sojo obiskovali med boleznijo doma in v bolnišnici in nam 
v težkih trenutkih stali ob strani, nam pisno in ustno izrekli so
žalje, darovali vence in cvetje ter prispevali za svete maše in jo 
v tako velikem številu pospremili na njeni mnogo prerani zad

nji poti.
Posebna hvala gospodu župniku za pogrebni obred, pevcem za 
odpete žalostinke in godbi na pihala iz Lešan za odigrane žalo 
stinke, predstavniku krajevne skupnosti Štefanu Molnarju za 
ganljive poslovilne besede ob odprtem grobu in gasilcem za 

organizirani pogreb.
Posebno zahvalo smo dolžni dr. Alojzu Horvatu in osebju in
tenzivne nege na internem oddelku Splošne bolnišnice v Mur
ski Soboti za zelo humano in zavzeto pomoč pri lajšanju njene 

bolezni.
Vsem še enkrat -- iskrena hvala!

ŽALUJOČI: mož Jožef, sin Zoltan z ženo Vero in vnuk Zlatko, 
hčerka Elvira z možem Ladislavom, vnukinja Petra in vnukinja 
Urška z možem Vernerjem ter hčerka Margita z možem Ludvi

kom in vnuk Ladislav

Tisto noč je umrla, 
lep in miren je bil njen obraz, 
tako, kakor je še danes v naših srcih 
in v vseh naših mislih.

V SPOMIN
Boleč je spomin na 15. oktober pred tremi leti; ko nas je zapu

stila naša draga žena, mama in stara mama

Emilija Lovenjak 
roj. Šiftar 
iz Polane

Vsem, ki se z lepo mislijo ustavite ob njenem grobu, ji prinaša
te cvetje in prižigate sveče, se iskreno zahvaljujemo.

ŽALUJOČI: VSI, KI SMO JO IMELI RADI

Angele Baligač 
iz Beltinec

Št. Kovača 17

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znan
cem, ki so jo pospremili na njeni zadnji poti, darovali za svete 

maše, vence in cvetje ter nam izrekli sožalje.

Hvala pevcem, g. kaplanu za opravljeni obred in tov. Vorešu 
za poslovilne besede.

Vsem skupaj še enkrat — hvala.

ŽALUJOČI: SINOVA Z DRUŽINAMA

Prezgodaj čas prišel je za oddih, 
dom je prazen, dom je tih, 
ker tebe, draga mama, stara mama in 
tašča, ni, 
da bi skupaj še bili.

ZAHVALA
Tiho in brez slovesa nas je v 63. le
tu starosti zapustila draga mama, 

stara mama, in tašča

Marjeta Serdinšek
i Ivanec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
dobrim sosedom in prijateljicam, ki ste nam v težkih trenutkih 
pomagali, izrekli sožalje, darovali vence, šopke in za svete ma
še ter drago pokojnico v tako lepem številu pospremili na njeni 

zadnji poti.
Hvala gospodu župniku za pogrebni obred, pevcem za odpete 

žalostinke, tov. Kiaru za poslovilne besede in predstavnici 
Mure.

Hvala DO Mura, tozd Oblačila in Perilo ter sodelavcem z 
Ivanec.

ŽALUJOČI: hčerki Anika in Majda, brat in sestra z družinami 
ter drugo sorodstvo

Kar ste storili kateremu izmed mojih 
najmanjših ...
ste meni storili.

ZAHVALA
V 35. letu je cesta mnogo prezgo
daj vzela življenje našemu sinu, 

bratu, stricu in svaku

Marjanu Jakobu
iz Lipovec

Vsem, ki ste bili ob globoki bolečini z nami, se iskreno zahva
ljujemo. Prisrčna hvala vsem sorodnikom, botrini, dobrim pri
jateljem in znancem, sosedom, sodelavcem DO Mura, še zlasti 
najožjim sodelavcem in sindikatu tozda Ženski plašči, DO Po
trošnik in vsem, ki ste izrekli sožalje, darovali vence in cvetje 
ali za svete maše in v druge dobrodelne namene in pospremili 

našega Marjana k večnemu počitku.

Hvala g. duhovnikom za pogrebni obred in poslovilne besede, 
pevkam za odpete žalostinke in govornicama iz DO Mura in 

, DPO KS Lipovci za poslovilne besede.

ŽALUJOČI: mama, oče, brat Janez, sestri Bernarda in Brigita 
z družinami, posebno nečaka in nečakinje, ter vsi, ki smo ga ime

li radi
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v besedi in sliki

Za 1,22 višja prispevna 
stopnja za zdravstvo

Ob navzočnosti delegata zveznega zbora Skupščine SFRJ Pe
tra Hedžeta, ki je delegate seznanil z aktivnostmi v Beogradu, so 
na skupnem zasedanju vseh treh zborov skupščine občine^najprej 
potrdili predlog komisije za letošnja priznanja in nagrade. Nato je 
bila na vrsti obravnava osnutka sprememb in dopolnitev dolgoro
čnega načrta soboške občine do leta 2000. Članica izvršnega sveta 
Zdenka Vidovič je med drugim povedala: »V času javne razprave 
je prišlo precej predlogov od nosilcev načrtovanja; tako od delov
nih organizacij, družbenopolitičnih skupnosti in organizacij do 
društev. Največ predlogov je posredovalo društvo za varstvo oko
lja, kar je veijetno razumljivo, saj se večina sprememb nanaša na 
skrb za večje varovanje okolja, precej pripomb pa je dala tudi 
Zveza lovskih družin Prekmurja. Pretežni del pripomb zajema ko
munalno dejavnost, nekaj je kmetijskih vprašanj, nadalje energeti
ka, varovanje okolja in posebej voda. Nekatere zadeve bo treba še 
opredeliti, kar bomo storili do sprejema predloga dolgoročnega 
načrta soboške občine.« Delegati so soglašali s tako obrazložitvijo 
tega pomembnega razvojnega dokumenta, ki bo poslej mesec dni 
(do 20. novembra) v javni razpravi, pripombe pa bo zbiral komite 
za družbeno planiranje.

Med delegati pa je več pozornosti vzbudila bilanca sredstev 
družbenih dejavnosti soboške občine do konca leta, s čimer je po
vezan predlog o povišanju prispevnih stopenj. Najprej se je ogla
sila Marija Horvat, zaposlena v strokovnih službah sisov družbe
nih dejavnosti, ki je podrobneje pojasnila težave na tem področju. 
V prvi vrsti gre za velike likvidnostne težave, ki so omogočale le 
sprotno financiranje osebnih dohodkov in najnujnejših material
nih stroškov. Pomagali so si s 17,6. milijarde dinarjev premostitve
nih posojil, ki jih morajo do konca leta vrniti. Največje težave so 
pri financiranju programov v zdravstvu, ki ima v devetih mesecih 
letos že okrog 30 milijard primanjkljaja. »Zvišati bi bilo treba pri
spevne stopnje tudi za otroško varstvo, vzgojo in izobraževanje ter 
socialno skrbstvo. Po temeljitih razpravah v organih sisov smo se 
odločili, da predlagamo le zvišanje prispevne stopnje pri občinski 
zdravstveni skupnosti, in sicer za 1,22 odstotka iz bruto osebnih 
dohodkov od I. novembra naprej. V drugih sisih bomo skušali re
ševati te probleme s prelivanjem sredstev znotraj le-teh. S tem bi 
se približali povprečni prispevni stopnji za zdravstveno varstvo v 
SRS, kar je tudi pogoj za prejemanje visokih solidarnostnih sred
stev,« je pojasnila Marija Horvat. Tak predlog je v imenu izvršne
ga sveta podprl njegov podpredsednik Vlado Kerec in se zavzel še 
za večjo racionalnost znotraj zdravstva. Brez večje razprave so de
legati glasovali za 1,22-odstotno zvišanje prispevne stopnje, ki ve
lja zadnja dva meseca letošnjega leta.

Čedalje slabši 
položaj 

gostinskih 
delavcev

Gostinski in turistični delavci 
se bodo tudi letos zbrali na tradi
cionalnem že 37. Gostinsko-turi- 
stičnem zboru, ki bo 23. novem
bra. To pa je tudi datum, ki so ga 
zapisali pod zahteve, namenjene 
vodilnim v republiki iii Jugosla
viji. Do takrat naj bi namreč vsi, 
ki so kakorkoli povezani z go- 
stinsko-turistično dejavnostjo, 
pripravili konkretne predloge 
aktivnosti.

Še nikoli ni bil položaj gostin
skih delavcev tako slab kot zad
nja leta, nikjer drugje tudi ni ta
ko slabo plačan ter tako slabo 
vrednoten. Gostinci pravijo, da 
so skoraj pritisnjeni ob zid, saj je 
za izboljšanje njihovega gmotne
ga položaja največ odvisno od 
drugih, od zakonov in predpisov. 
Zadevo je poskušal premakniti z 
mrtve točke republiški odbor sin
dikata delavcev gostinstva in tu
rizma in postavil deset zahtev ter 
zagrozil s splošno stavko.

Z idejo stavke se večina ni strinjala 
(še najmanj gostinski delavci), sogla-- 
šali pa so z zahtevami. Kar precej 
skrbnikov imajo gostinsko-turfstični 
delavci (kot vsi drugi pri nas), vendar 
se bo čez čas pokazalo, ali jim lahko 
tudi koristijo. Tako bi morali pri reše
vanju te problematike sodelovati po
leg republiških sindikalistov tudi ob
činski, mestni in zvezni sindikati, re
publiški izvršni svet, komite za gostin
stvo in turizem. Splošno združenje 
gostinstva in turizma ter drugi. Med 
seboj si očitajo, da so »odtujena re
publiška birokracija«, kaj konkretno 
predlagajo za rešitev problema, pa 
bomo slišali na okrogli mizi, ki bo 23. 
novembra 1989 v Rogaški Slatini.

bbp

Za teden ostarelih občanov
s

Živimo v času, ko vsak hiti in se sprašuje, kaj mu bo prinesel jutriš
nji dan. V tej naglici največkrat vidimo le svoje probleme, nehote pa po
zabljamo na tiste, ki zaradi starosti in bolezni svojih problemov brez po
moči drUgih ne morejo rešiti. Zato želimo, da noben starejši občan ne bo 
osamljen in pozabljen.

Tako s» zapisali na svetu za varstvo odraslih pri soboški skupnosti 
socialnega skrbstva pred tednom starejših občanov, ki bo od petega do 
dvanajstega novembra. Pozivajo tudi vse »humaniste« v krajevnih skup
nostih. da pogledajo, kako živijo njihovi ostareli krajani in tisti, ki bi bili 
potrebni pomoči, bodo od skupnosti lahko dobili enkratno denarno po
moč. Svet za varstvo odraslih je namreč sklenil, da se del sredstev občin
ske skupnosti socialnega skrbstva za organizacijo tedna nameni posa
meznikom v obliki enkratnih denarnih pomoči, del denarja pa se na pod
lagi ocene o številu ostarelih nad 70 let nakaže krajevnim skupnostim, in 
sicer 30 tisoč dinarjev za ostarelega. Po krajevnih skupnostih naj bi orga
nizirali srečanja ter povabili otroke iz vrtcev in osnovnih šol ter se spom
nili vseh tistih krajanov, ki so v domovih za ostarele.

Vsaj v tem tednu naj bi ostareli vedeli, da niso pozabljeni in da so še 
ljudje, ki jim želijo pomagati.

TERITORIALNA OBRAMBA

Usposabljanje

---- LJUTOMER

Potrjene

mh

letalsko-padalske enote PSTO

Milan Jerše

m

Takšna luknja zija v središču Murske Sobote že 
od vročih dni in očitno še bo, ko bodo pritisnili 
hladnejši; če bo kakšna cev zmrznila in bo nastala 
nepotrebna škoda, pa bomo besedičili in opraviče
vali.

Ni kaj opravičevati in zavlačevati, kajti napove
dani preboj pod ulico Štefana Kovača pri Proje
ktivnem biroju, za odvodnik odvečne tople vode iz 
geotermalnih vrtin pri stanovanjskih blokih ob Vr
tni ulici in pri soboškem hotelu Diana, je že zdav
naj narejen. Hrvaški kooperant se je podvizal, za
to pa zavlačujeta IMP Blisk in Splošno gradbeno 
podjetje Pomurje. Investitorja — Samoupravna 
stanovanjska skupnost in soboška Diana oziroma 
Radenska tega nista niti najmanj vesela, pa tudi 
Sobočani ne, ki že predolgo gledamo razkopano 
mestno središče in se upravičeno sprašujemo, kako 
dolgo ga bomo še.

Rok za izvedbo del odvodnika odvečne geoter
malne vode je bil 30. september, zdaj smo že sredi 
oktobra in očitno do novembra dela ne bodo kon
čana, saj je prišlo do zapletov zaradi potrgane ka
nalizacije meteorne vode ter različnih višin cevi 
pod zemljo; pa tudi zaradi polževo opravljanega 
dela, ki smo mu priča kot naključni opazovalci!

B. Bavčar Foto: N. Juhnov

.Sončni jesenski dnevi so kot nalašč za spravila pridelkov in setev pa tudi 
za siliranje. Andrejčeve v Rankovcih smo posneli prav pri tem opravilu
in tako je nastal gornji posnetek Nataše Juhnov. bb

B

-
Pri Pokrajinskem štabu teritorialne obrambe Pomurja je bila pred 

dvema letoma ustanovljena letalsko-padalska enota, ki jo sestavljajo v 
glavnem že izurjeni piloti in padalci, večinoma člani soboškega aeroklu
ba. Enota je že doslej sodelovala na dveh združenih taktičnih vajah po
murskih teritorialcev in se uveljavila z raznimi podporami drugih enot 
teritorialne obrambe, padalskimi desanti z zavzemanjem določenih ci
ljev in objektov ter dostavo pošte.

Letalsko-padalska enota PŠTO Pomurja pa je bila tudi te dni na 
petdnevnem usposabljanju na letališču v Rakičanu. Piloti in padalci so 
se namreč usposabljali za delovanje v normalnih in izrednih razmerah, 
podnevi in ponoči, na letališčih in zunaj njih, ter na nekaterih novih ti
pih letal. Na fotografiji: skupina enota pri vhodu v letalo.

Foto: Feri Maučec

ZARADI IZSUŠEVANJA ŠČAVNIŠKE DOLINE SE JE DIVJAD PRE
SELILA

4 milijarde dinarjev škode
Še nobeno leto ni divjad v gornje- 

radgonski občini povzročila takšne 
škode kot letos. Položaj je v posamez
nih vinorodnih krajih tako kritičen, 
da o tem razpravljajo tudi krajevne 
konference Socialistične zveze. Zato 
je <jal izvršni svet SO Gornja Radgo
na upravnemu odboru nalogo, da

Ob 40. obletnici praznovanja RTV kluba Murska Sobota vabljeni v sobo
to, 21. oktobra 1989, od 15. ure naprej v vaško-gasilski dom v Polano pri 
Murski Soboti na

VELIKO VESELICO
z zabavnim programom.

Nastopajo: STIL, PREBOD, GEZA, MIKI.
Bogat srečelov.
Za jedila in pijačo poskrbljeno.

prispevne 
stopnje

Po dolgem prepričevanju so 
delegati zbora združenega de
la končno (na ponovnem zase
danju) potrdili nove, torej višje 
prispevne stopnje za družbene 
dejavnosti občine Ljutomer. Iz 
bruto osebnih dohodkov bodo 
prispevali delavci za občinsko 
izobraževalno skupnost 0,6 
odstotka več (skupaj 6,15), za 
občinsko skupnost socialnega 
skrbstva 0,17 odstotka več 
(skupno 1,27), za občinsko 
zdravstveno skupnost pa 1,67 
odstotka več (skupno 12,72). 
Iz dohodka pa bodo za občin
sko zdravstveno skupnost na
menjali 0,24 odstotka denarja 
več (skupno 0,61). Skupno se 
bodo torej prispevne stopnje 
za družbene dejavnosti s prvim 
novembrom povišale za 2,68 
odstotka oz. iz BOD za 2,44 
in dohodka za 0,24. S takim 
povišanjem bodo zbrali dovolj 
denarja za pokritje izgub v teh 
sisih in zagotovili normalno 
delo s prvim januarjem.

Ob višjih prispevnih stop
njah pa so delegati sprejeli tu
di dodatni sklep, ki zavezuje 
samoupravne interesne skup
nosti, da bodo morebitne pre
sežke zbranega denarja vrnile 
združenemu delu.

BOGOJINA

D. L.

Jubilejni 
POKAŽI, 

KAJ ZNAŠ
Glasbene prireditve, na ka

terih so se predstavljali mladi 
pevski talenti, so nekdaj mno
žično pestrile življenje na vasi 
in v mestih. Dandanes se je 
ohranilo le malo takšnih, med 
bolj znanimi in priljubljenimi 
pa je tista v Bogojini. Osnovna 
organizacija ZSMS Bogojina 
je v nedeljo pripravila že 10., 
jubilejno torej, glasbeno prire
ditev Glas mladih talentov. Da 
gre za resnično priljubljen do
godek, potrjuje tudi število 
prijavljenih nastopajočih — v 
vaškem domu se jih je predsta
vilo 20. Strokovna in žirija ob
činstva sta imeli težko delo 
(prireditev nima tako izrazito 
tekmovalnega značaja), kljub 
temu pa je izbrala najboljše. 
Žirija občinstva je menila, da 
najbolje prepeva Marjana Vi- 
rag iz Črenšovec, žirija glas
benikov pa je najbolje ocenila 
glas in petje Dušana Horvata- 
Vajte iz Murske Sobote. Da je 
10. glas mladih talentov uspel, 
potrjuje tudi nabito polna dvo
rana. Pevke in pevce pa je 
spremljal ansambel Diamant.

D. L.

imenuje posebno komisijo, ki bo za
devo natančno proučila. Njeni rezul
tati so presenetljivi, žal pa je le malo 
verjetno, da bodo oškodovanci dobili 
povrnjeno škodo. Tega denarja eno
stavno ni ne v občini, še manj v lov
skih organizacijah. Rešitev je tesnejše 
sodelovanje lovskih in kmetijskih or
ganizacij ter zasebnih kmetovalcev, 
torej preventivna zaščita poljščin. 
Vendar pa je potrebno raziskati še ne
kaj — zakaj je letos tako povečanje 
števila divjadi in s tem večje škode na 
poljščinah, predvsem pa vinogradih? 
Kakor je dejal eden od članov komi
sije Andrej Černe, je srnjad naredila 
skupno za 4 milijarde dinarjev škode. 
Ugotoviti bo potrebno, če se je srnjad 
zaradi- mile zime in napačno izraču
nanega odstrela preveč razmnožila. 
Vendar pa so vedno bolj prepričani, 
da se je divjad zaradi agrooperacij v 
Ščavniški dolini, predvsem izsuševa
nja, preselila v višje ležeče kraje, kjer 
pa so seveda vinogradi. Te je srnjad 
tudi najbolj uničila.

Samo večji odstrel srnjadi verjetno 
ne bo prava rešitev, kajti z naravo (in 
divjadjo) je treba znati živeti v soži-

Promet v smeri Cankove je v Skakovcih te dni oviran zaradi širjenja 
cestišča. Vozniki se pač morajo sprijazniti z dejstvom, da je treba 
pred zimo pohiteti in opraviti načrtovano delo ter tako kakšno minu
to potrpeti, ko stroji povsem zasedajo cesto. Podnevi še gre, veliko 
bolj nevaren pa je prevoz tod zvečer in ponoči, in to zaradi slabe vid
ljivosti, pa tudi nezadovoljivih oznak, da je delo na cesti in so banki
ne še neutrjene oziroma da je del cestišča delovišče.

bb
Foto: N. Juhnov

tju. bbp
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